
فیلم »جنگل پرتقال« داســتان معلمی است که در 
رشته نمایشنامه نویســی تحصیل کرده و حالا پس از 
ســال ها بی کاری به تازگی در یک مدرسه به عنوان 
معلم ادبیات مشــغول به کار شده اســت. به مرور در 
داســتان مشخص می شــود که او ســال ها پیش در 
دانشــگاه دختری عاشق پیشــه را مورد آزار و اذیت 

قرار داده است ...
آرمان خوانســاریان، کارگردان این فیلم ســینمایی 
در برنامه »ســینماچی« رادیو جوان درباره وضعیت 
اکران فیلم و اســتقبال مردم گفــت: از آنچه من فکر 
می کــردم، وضعیــت اکران بهتــر بــود؛ آن هم در 
روزگاری که فیلم های کمدی طرفــدار زیادی دارد 
و سالن های سینما را تســخیر کرده، انتظار نداشتم 
تمام بلیت هــای »جنگل پرتقال« بــه فروش برود و 
تمام سالن ســینما را پر کند. ما در ســه روز ابتدایی 

اکران ۵۰۰۰ بلیت فروختیم. 
خوانساریان در پاسخ به این ســوال که آیا فیلم های 
کمدی به استقبال از »جنگل پرتقال« کمک کرده؟ 
گفــت: کمکی که نکــرده اســت. البته مشــکلی با 
فیلم های کمدی ندارم و حضورشــان در گیشه خوب 
اســت؛ ولی کمکی حس نکردم، که حضور فیلم های 
کمدی منجــر به فروش فیلم ما شــده باشــد. اتفاقاً 
مخاطب ســینما در این ســال ها مخاطب تنبل تری 
شــده و حوصله فکر کردن در سالن ســینما ندارد. 

بلکه او می آید دو ساعتی در سینما بخندد و برود! 
کارگردان فیلم سینمایی »جنگل پرتقال« در پاسخ 
به این سوال که تفاوت ســینمای امروز با گذشته در 
این اســت که اگر در گذشــته مخاطب می خواست 
فیلمی را تماشــا کند، اما بلیتش تمام شــده بود، به 
ناچار فیلــم دیگری برای تماشــا انتخــاب می کرد. 
اما الان مدیر ســینمایی به لحظه تصمیم می گیرد، 
ظرفیت فیلم مورد نظــر را افزایش دهد، توضیح داد: 
دقیقاً. من بعضاً در گیشــه های سالن ســینما دیدم 
که اگر مخاطبان تقاضــای دیدن فیلمــی را دارند، 
که ظرفیتش پر شــده، تقاضای دیــدن فیلم دیگری 
را می کننــد. در نهایت بــرای دیدن فیلــم »جنگل 

پرتقال« خیلی دیر می شود. 
به گفته وی، مخاطبان فیلم ما قشــر خاموش جامعه 
هســتند. آدم هایــی که مدت ها به ســالن ســینما 
نرفتنــد؛ چون ســلیقه خــود را روی پرده ســینما 

نمی بینند. 
این کارگردان در پاسخ به این ســوال که احتمالاً فیلم 
آرمان خوانســاریان فیلم گیشه نیســت، توضیح داد: 
خیلی چیز ها به شــخصیت آدم ربط دارد. من شــغل 
اولم معلمی اســت. قطعاً کســی که معلمی مدرسه را 
انتخاب می کند می داند آنجا قرار نیست پولی دربیاید. 
من می دانم اگر فلان فیلم را بســازم، پول بیشتری به 
دســت می آورم. ولی انتخابم این بوده، که چشــمان 

مخاطبان در سالن تاریک سینما برق بزند.
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ایران یکی از کهن ترین کشورهای دنیاست 
که بیش از ۲۵۰۰ ســال اســت کــه دولت 

مرکزی دارد.
از زمان هخامنشــیان تا به امــروز که تاریخ 
ایران به دو دوره قبل و بعد از اســام تقسیم 
می شــود آثار تاریخی زیــادی از دوره های 

مختلف در کشور برجای مانده است.
آثار باستانی و جاذبه های گردشگری ایران 
می تواند کشــور را از وابســتگی به اقتصاد 
تک محصولی نفت نجات دهــد، اما مغفول 
ماندن حوزه گردشــگری عاوه بر خسارات 
جبران ناپذیــر بــه ابنیــه تاریخــی باعث 
عقب افتادگی اقتصادی شــده است که پول 

نفت هم نمی تواند آن را جبران کند.
کشــور های عربــی همســایه ایــران که 
جغرافیای بســیار گرم و خشکی دارند برای 
فاصله گرفتن از درآمد های نفتی به ســراغ 
توســعه گردشــگری و جذب گردشگران 
خارجی رفته اند تا از ایــن طریق بتوانند در 
اقتصاد حرفی برای گفتن داشــته باشند و 
دیگر کشــور ها، آن ها را به چشم فروشنده 

نفت خام نگاه نکنند.
امر گردشگری چند سالی است که در کشور 
ما هم مورد توجــه قرار گرفتــه و با تبدیل 
ســازمان میراث فرهنگی به وزارت گام های 

مهمی برای توســعه گردشــگری برداشته 
شده است.

نماینــدگان مجلس شــورای اســامی در 
جریان بررســی برنامــه هفتم بــا تصویب 
مواد مربوط به حوزه گردشــگری تکالیف و 
وظایف دستگاه ها برای رونق گردشگری را 

مشخص کردند.
نمایندگان مجلــس در فصل هفدهم برنامه 
هفتم با تصویب جدول شــماره ۱۸ در ماده 
۸۲ اهداف ترسیمی برای حوزه گردشگری، 
صنایع دســتی و میراث فرهنگی را براساس 
افق پنج ســاله اجرای برنامه هفتم مشخص 

کردند.
بهارستان نشینان همچنین با بند الف ماده 
۸۳ لایحه مذکور بــا ۱۷۴ رأی موافق، ۱۲ 
رأی مخالف و ۴ رأی ممتنع از مجموع ۲۱۴ 

نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.
براســاس ماده ۸۳ لایحــه برنامــه هفتم 
به منظــور توســعه گردشــگری داخلی و 
افزایــش جــذب گردشــگران خارجی و 
همچنین حفــظ میراث فرهنگی کشــور و 
همچنین توســعه و ترویج صنایع دســتی، 

اقدامات زیر انجام می شود:
الف-

۱- تمامــی تأسیســات و فعالیت هــای 

گردشــگری و حوزه صنایع دستی از هر نظر 
دارای معافیت های مالیاتی قبلی و قوانین و 
مقررات بخش صنعت خود بوده و از شمول 
قوانیــن نظام صنفی مســتثنی هســتند. 
به منظــور یکســان ســازی، یکپارچگی و 
انسجام بخشی تشکل های حرفه ای صنعت 
گردشــگری و صنایع دســتی، آییــن نامه 
اجرائی این بند مشــتمل بر نحوه تشکیل، 
اداره، فعالیــت و آموزش و توانمندســازی 
اعضای تشــکل های مذکــور و امــور غیر 
حاکمیتی قابل واگذاری به آن ها، توســط 
وزارت میــراث فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی ظرف شــش ماه پس از لازم 
الاجرا شــدن این قانــون تهیه شــده و به 

تصویب هیأت وزیران می رسد.
۲- یارانه و تســهیلات مالی در چهارچوب 
بودجــه ســنواتی و معافیت هــای مالیاتی 
و عوارضی بــه تأسیســات ایرانگــردی و 
جهانگردی در چهارچــوب قوانین مربوطه 
با رعایت ماده ۲۷ قانون برنامه هفتم توسعه 

اختصاص می یابد.
۳- زیرســاخت های مــورد نیــاز مناطق 
گردشــگری از قبیل راه، خدمات رفاهی و 
اقامتی، استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 
در ســرمایه گذاری، واگذاری تســهیلات 

ارزان قیمت و ســایر اقدامــات حمایتی در 
قالب بودجه سنواتی ایجاد می شود.

۴- اشــخاص حقوقــی فعــال در حــوزه 
گردشگری و صنایع دســتی نسبت به اخذ 
مجــوز لازم از طریــق پنجــره واحدی که 
مجلس در برنامه هفتم توسعه تعریف کرده 

است، اقدام نمایند.
۵- فرش دســتبافت و صنایع وابسته به آن 
نیز مشــمول حکــم این بند اســت و انجام 
امور مربوط به آن کمــاکان بر عهده وزارت 

صنعت، معدن و تجارت می باشد.
لزوم بازنگری در سیاست ها و برنامه ها

حجت الاســلام مجید نصیرایــی، نماینده 
مردم طبس، فردوس، بشــرویه و ســرایان 
در مجلس شورای اســلامی درباره ظرفیت 
گردشــگری در کشــور گفت: گردشگری 
یک ظرفیــت بزرگ بــرای معرفی فرهنگ 
اصیل ایرانی و اســلامی ما اســت و فرصت 
گردشــگری هنوز به درســتی درک نشده 
اســت و یک برنامه ریزی متناسب با فضای 

امروز دنیا نشده است.
عضو کمیســیون فرهنگی مجلــس با بیان 
اینکه معرفی دقیق و عالمانه ای از ظرفیت ها 
و فرصت هــای موجود در کشــور نشــده 
اســت، اظهار کرد: یک بخــش از این امر را 
باید در رویکردها، سیاســت ها و برنامه های 
خودمــان در داخل بازنگری کــرد و بخش 
دیگر این اســت که متاســفانه رسانه هایی 
که در عرصه بین المللی هســتند وابســته 
به قدرت های شــیطانی هســتند و همواره 
به دنبال این بودند که یــک تصویر غلطی را 
از جمهوری اســلامی ایران معرفی کنند لذا 
یک بخش از فضایی که در عرصه بین الملل 
علیه کشــورمان شــکل گرفته ناشی از این 
دورغ پردازی هــا اســت، اما این امــر نافی 

برنامه ها و رویکردهایمان نیست.
وی بــا بیــان اینکــه یکــی از فرصت های 
گردشگری، برداشتن روادید است، تصریح 
کرد: برداشــتن روادید در بین کشــور های 
همسو و همراه در منطقه و سایر کشور های 
اســلامی همچنین کشــور هایی کــه با ما 
مراودات مختلــف اقتصــادی و اجتماعی 

دارنــد کمک بزرگــی می کند تــا در حوزه 
گردشــگری تحول ایجاد کنیــم و در عین 
حال رفت و آمد ها را تســهیل کنیم بنابراین 
بایــد از این ظرفیــت بزرگ برای توســعه 
اقتصادی کشــور با معرفــی فرهنگ اصیل 

ایرانی و اسلامی استفاده کنیم. 
توسعه گردشگری با حوزه تمدنی ایران

احمد راســتینه هفشــجانی، ســخنگوی 
کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
در این باره گفت: جمهوری اســلامی ایران 
یک حوزه تمدنی دارد که کشور های زیادی 
را شامل می شــود و ما با حوزه تمدنی خود 

می توانیم روابطمان را توسعه دهیم.
نماینده مردم شــهرکرد، بن وسامان اظهار 
کرد: آن چیزی که امروز خیلی مهم اســت 
این اســت که رفت و آمد ها تســهیل شود 
و بســتر های گردشــگری فراهم شــود و 
ظرفیت ها برای ورود و خروج گردشــگران 

بیش از پیش فراهم شود.
وی افزود: حذف روادید یکی از برنامه هایی 
اســت دولت باید در دســتورکار خود قرار 

دهد.
راســتینه بیان کــرد: حوزه تمدنــی ایران 
ظرفیــت خوبــی بــرای کشــور می تواند 
ایجاد کند و حذف روادید هــم می تواند به 
توسعه گردشــگری در کشــور کمک کند 
البتــه مولفه مهــم در کنار حــذف روادید 
حضــور شــرکت های معتبر گردشــگری 
بــا تورلیدر های آمــوزش دیــده و توانمند 
برای معرفــی ظرفیت های ایران اســت که 
گردشــگران براساس یک شــناخت دقیق 
بتوانند از فرصت های گردشــگری در ایران 

بهره مند شوند.
ســخنگوی کمیســیون فرهنگی مجلس 
اظهار کــرد: در برنامه هفتــم احکام خوبی 
در حوزه گردشــگری دیده شده به گونه ای 
که دولت را مکلف کردیم که با رشــد سالانه 
۲۵ درصدی تا پایان برنامه به دو برابر ورود 
گردشــگر به کشــور اقدام کنــد همچنین 
ظرفیت های تســهیل ورود گردشگران به 
کشــور را در احکام مختلف گردشگری در 

برنامه هفتم دیدیم.

کمک به توسعه گردشگری در کشوربا حذف روادید



محمدرضا رضایی کوچی رئیس کمیســیون عمران مجلس؛ با اشاره به دستور 
رئیس جمهور برای اخذ فوری جریمه قانونی بانک های متخلف در حوزه اعطای 
تسهیلات مســکن گفت: در قانون جهش تولید مســکن پیش بینی کردیم در 
سال اول اجرای قانون بانک ها از محل منابع تســهیلاتی خود ۲۰ درصد معادل 

۳6۰ هزار میلیارد تومان را به تسهیلات حوزه مسکن اختصاص دهند.
این نماینده مردم در مجلس با اشــاره به عدم اجرای قانون توســط بانک ها در 
پرداخت تسهیلات حوزه مســکن تصریح کرد: همچنین در قانون جهش تولید 

مسکن پیش بینی شــده که در صورت عدم اجرای قانون توسط بانک ها، وزارت 
اقتصاد و دارایی و ســازمان امور مالیاتی مکلف به اخذ جریمه از بانک  ها هستند 
که متاسفانه این امر تاکنون محقق نشده و متاســفانه امروز بانک ها کمتر از ۲۰ 
درصد نسبت به تکالیف قانون خود در پرداخت تسهیلات مسکن عمل کردند و 

تمایلی نیز به این امر ندارند.
نماینده مــردم جهرم و خفر در مجلس تاکید کرد: در جلســات شــورای عالی 
مسکن که ماهانه با ریاســت رئیس جمهور تشکیل می شود همواره تاکید بر این 

است که بانک ها را به شیو ه های مختلف مکلف به اجرای تعهدات کنیم. از این رو 
با توجه به اینکه در قانون جهش تولید مسکن ضمانت اجرایی برای این امر با اخذ 

جرائم از بانک ها پیش بینی شده رئیس جمهور دستور اجرای آن را داد.
رئیس کمیســیون عمران مجلس اضافه کرد: در برنامه هفتم توسعه نیز تلاش 
می کنیم به نحوی بانک ها را مکلف به پرداخت تسهیلات به حوزه مسکن کنیم 
ضمن اینکه امیدوار هستیم بانک ها نیز با نگاهی فراتر از بخشی نگری به مسائل 

اصلی کشور ورود کرده تا شرایط خانه دار شدن مردم نیز تسهیل شود.
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هفته نامه فرهنگی اجتماعی

محمدرضا دشــتی اردکانی رئیس فراکسیون گردشگری، 
زیارت و میراث فرهنگی مجلس شورای اسلامی، در پیامی 
با اشاره به ابلاغ سیاست های کلی توسعه دریا محور توسط 
معظم له، نوشــت: در جهت اجرایی شــدن منویات مقام 
معظم رهبری در توسعه گردشــگری دریا محور پیشنهاد 
می شــود از هم  اکنون کمیته ای متشــکل از نمایندگان 
سه قوه تشــکیل گردد تا با عزمی فراقوه ای این صنعت که 
بی شک یکی از راه های برون رفت از اقتصاد وابسته به نفت 
است، مسیر رو به رشد خود را با شتاب بیشتر بپیماید. متن 

پیام به شرح ذیل است؛
امروز بیش از هر زمان دیگر به آینده صنعت گردشــگری 
در کشــور امیدوار هســتیم. دولت مردمی و وزیر پرتلاش 
با اقدامات مناســبی که از ابتدای امر و پــس از کرونا، با از 
ســرگیری صدور روادید تا برنامه ریــزی صحیح در جهت 
اصلاح تصویر ایران در جامعه جهانی و همســو کردن سایر 
دســتگاه ها جهت به خدمت صنعت گردشگری درآمدن، 
شــاهد رشــد مضاعف ورود گردشگر به نســبت متوسط 
جهانی در کشور هستیم و استمرار این جریان، نویدبخش 

شکوفایی صنعت گردشگری در کشور خواهد بود.
اما صدای امیدی از جنس پدرانه از سوی مقام معظم رهبری 
به خانواده این صنعت الهام شــد و آن ابلاغ سیاست های کلی 
برنامه هفتم توسعه کشور و ایجاد بند مستقل با موضوع میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دســتی بود که این برنامه پس 
از بحث و بررســی در صحن علنی مجلس شورای اسلامی به 
تصویب همکاران ارجمندم رسید و امید است با احکام مندرج 
در این برنامه در پنج سال آتی تحولات مثبتی را در این حوزه 
شــاهد باشــیم و موضوع دیگری که مجدد کام خانواده این 
صنعت را شیرین کرد، »ابلاغ سیاست های کلی توسعه دریا 
محور توسط معظم له در روز گذشــته بود که مجدد صنعت 
گردشــگری به صورت ویژه در طرح های توســعه دریامحور 
با پهنه بندی دریا، کرانه و پسکرانه و تعیین سهم گردشگری 
در سواحل و جزایر جنوب بالاخص سواحل مکران با تأکید بر 

هویت ایرانی اسلامی« مورد تاکید قرار گرفته است.
سواحل و جزایر کشور ظرفیت بی نظیری برای توسعه صنعت 
گردشــگری خواهند بود تا به این واســطه میراث فرهنگی و 
طبیعی که تنها مزیت رقابتی جمهوری اسلامی جهت جذب 
گردشگر اســت، به جهانیان معرفی شوند. این تنوع فرهنگی 
از غرب خلیج فارس تا شرق دریای عمان و همچنین سواحل 
دریای مازنــدران می تواند با جاذبه هــای طبیعی این خطه 
از سواحل و جزایرش از مکســر تا مکران و از هرمز تا خارک و 
میراث فرهنگی ناملموس اش از لنج سازی تا نواختن سازهای 
بومی، همه زمانی و همه مکانی ســفر را در کشور فراهم  آورد. 
تبدیل این نوار ساحلی به مقاصد گردشگری نقش به سزایی 
در توسعه زیســت بوم و اقتصاد جامعه محلی خواهد داشت.

گردشگری به عنوان یکی از صنایع بزرگ اشتغال زا در جهان و 
ابزاری برای تنوع بخشی در اقتصاد معرفی می شود به گونه ای 
که از هر ۱۰ نفر، یک نفر در این صنعت شاغل هستند و بانوان 

۵۴ درصد از نیروی کار در این حوزه را تشکیل می دهند.
در راستای توسعه بیش از پیش این صنعت و همچنین در 
جهت اجرایی شدن منویات مقام معظم رهبری در توسعه 
گردشــگری دریا محور پیشــنهاد می شــود از هم اکنون 
کمیته ای متشــکل از نمایندگان سه قوه تشکیل گردد تا با 
عزمی فراقوه ای این صنعت که بی شک یکی از راه های برون 
رفت از اقتصاد وابســته به نفت است، مسیر رو به رشد خود 
را با شتاب بیشتر بپیماید و به این واسطه فرهنگ غنی این 

سرزمین به جهانیان معرفی گردد.
معرفی صنایع دســتی ایــران در نمایشــگاه های 

بین المللی تقویت شود
محمدرضا دشــتی اردکانی در جریان دیدار با مریم جلالی، 
معاون صنایع دســتی وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشــگری گفت: توجه به بحث صنایع دســتی از جمله 

الزامات اجرایی توسعه گردشگری و میراث فرهنگی است.

وی خاطرنشــان کرد: بحث بیمه شــاغلین در حوزه صنایع 
دســتی باید به صورت ویــژه در دســتور کار وزارت میراث 

فرهنگی قرار گیرد.
نماینده اردکان در مجلس شــورای اســلامی توجه به بحث 
آموزش را یکی دیگــر از الزامات اجرایی بــرای حوزه صنایع 
دستی اردکان و کشور دانســت و گفت: حوزه صنایع دستی 
باید به طور ویژه در برنامه ریزی نمایشگاه های بین المللی قرار 
گیرد.دشــتی اردکانی تقویت جایگاه صنایع دستی ایران در 
نمایشگاه های خارجی را حائز اهمیت دانست و تصریح کرد: 
هماهنگی مدیران دولتی و شهری اردکان برای تقویت صنایع 
دستی مثال زدنی است و این مهم باید به عنوان الگویی موفق 

در کشور معرفی شود.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با بیان این که بنا داریم 
فرآیند تقویت و معرفی پوشاک ایرانی را از شهرستان اردکان 
در کشــور آغاز کنیم، یادآور شد: تولید پوشــاک ایرانی یکی 
از موثرترین راهکارهای توســعه و معرفــی فرهنگ و اصالت 

مردمان ایران زمین به جهانیان است.
این نماینده مــردم در مجلس یازدهم، انعقــاد تفاهم نامه 
همکاری وزارت میراث فرهنگی  بــا انجمن طراحان لباس 
و پارچــه را از جمله مطالبــات مردم اردکان بــرای تولید 
پوشــاک ایرانی دانســت و بیان کرد: اردکان مستعد ایجاد 
شهرک صنایع دستی است.دشــتی اردکانی با بیان این که 
راه اندازی دانشکده صنایع دســتی را از مسیر وزارت علوم 
دنبال می کنیم، اظهار کرد: اردکان آمادگی راه اندازی اولین 

دانشکده صنایع دستی کشور را دارد.
رئیس فراکسیون گردشگری مجلس شورای اسلامی، با 
بیان این که برنامه هفتم توسعه کشور ظرفیت بزرگی را به 
وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری داده 
است، تاکید کرد: ایجاد گذر فرهنگی از جمله اقدامات در 
دستور کار شهرستان اردکان است که بنا داریم همزمان 
با عید نوروز ایــن گذر فرهنگی را با حضــور معاون وزیر 

میراث فرهنگی افتتاح کنیم.

محسن پیرهادی، اصلاح قانون نظام وظیفه و گام برداشــتن به سمت حرفه ای شدن 
ســربازی را  از جمله موضوعات اولویت دار مجلس یازدهم دانست،گفت: همانطور که 
با پیگیری مدام و بی وقفه نمایندگان حقوق ســربازی بیش از ۱۰ برابر رشد کرد، اصلاح 
قانون نظام وظیفه براساس مطالبه جامعه و نیاز نیروهای مسلح از جمله موضوعاتی است 
که به جد پیگیر آن هســتیم و بزودی به ثمر خواهد نشست.نماینده تهران، شمیرانات، 
ری، اسلامشــهر و پردیس در مجلس با اعتقاد به اینکه تدویــن و تصویب قانون برنامه 
هفتم توسعه بستر را برای اصلاح قانون نظام وظیفه بیش از هر زمان دیگری مهیا کرده 
است، ادامه داد: در همین راستا در نشست اخیر کمیسیون تلفیق برنامه هفتم در بحث 
مربوط به قانون نظام وظیفه؛کاهش زمان خدمت سربازی به ۱۲ ماه و معافیت از خدمت 
مشمولان بالای ۳۰ سال دارای ۲ فرزند، مجاز شدن ادامه تحصیل دانش آموزان مقطع 
دیپلم و بالاتر در خارج از کشور، تعیین تکلیف مشمولان غایب و دانشجویان مشغول به 
تحصیل در خارج از کشور به تصویب اعضای کمیسیون رسید.وی تاکید کرد: البته این 
مصوبه نیازمند تایید نیروهای مسلح و اخذ رای نمایندگان صحن مجلس است و پس از 
کسب رای اکثریت مجلس مثل هر قانون دیگری به شورای نگهبان ارجاع داده می شود.

نایب رئیس کمیسیون تلفیق برنامه هفتم درپاسخ به اینکه گفته می شود اصلاح قانون 
نظام وظیفه جز وظایف ستاد کل نیروهای مسلح اســت و تلاش مجلس در این مسیر 
موثر واقع نمی شود، گفت: ما به عنوان نماینده مردم موظف به پیگیری و انعکاس صدا و 
مطالبات مردمی هستیم و قانون اساسی ظرفیت و بستر خوبی را برای پیگیری امور مردم 
در اختیار نمایندگان قرار داده است کما اینکه در همین بستر با تلاش بی وقفه جمعی از 
نمایندگان در اقدامی کم مانند حقوق پرداختی به سربازان افزایش یافت اگرچه رقم این 
پرداختی همچنان نیازمند افزایش است اما رشد بیش از ۱۰ برابر  آن  طی ۳سال با ورود و 
پیگیری مجلس میسر شد. عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی افزود: ایستادگی و 
پیگیری نمایندگان بر سر اصلاح قانون نظام وظیفه در تصمیم اخیر نیروهای مسلح برای 
کاهش ۳ماهه زمان خدمت سربازی اثر گذار بود چرا که استمرار در طرح مطالبات واقعی 

جامعه حتما منجر به کمرنگ شدن و رفع  برخی موانع می شود.
بن بست در بحث اصلاح قانون سربازی معنایی ندارد

عضوهیات رئیسه مجلس با تاکید بر اینکه پیگیری مطالبات به  حق و بر زمین مانده 
مردم یکی از وظایف و مسئولیت های نمایندگان مجلس شورای اسلامی است،گفت: 
به سرانجام رساندن مطالبه اصلاح قانون نظام وظیفه از جمله موضوعاتی است که اگربه 
دلیل موانع موجود صدها بار هم با مانع مواجه شود، پیگیری آن بر دوش نمایندگان 

است و بن بست و سکوت درقبال این مطالبه معطل مانده و بحق جامعه معنایی ندارد.
مانع تراشی در بحث اصلاح قانون نظام وظیفه جای سوال دارد

 نماینده مردم تهران در مجلس با بیان اینکه ساماندهی بحث خدمت سربازی براساس 
نیاز نیروهای مسلح و ظرفیت جامعه سالهاست که ازسوی مجلس، دولت و نیروهای 
مسلح پیگیری می شود، ادامه داد: ورود مجلس و دولت به این مهم و تاکید کارشناسان 
و نمایندگان نیروهای مسلح بر لزوم ایجاد اصلاحاتی در قانون نظام وظیفه همگی موید 
اهمیت و ضرورت اصلاح قانون سربازی است و مانع تراشی و رویکرد تخریبی جمعی در 
قبال این تلاش نمایندگان جای سوال و ابهام دارد.وی با اشاره به اینکه ایجاد گشایش و 
اصلاح در برخی امور به دلیل درهم  تنیدگی و انباشت قوانین از یک سو و تداخل وظایف 
ارگان ها و سازمان های متعدد در آن موضوع مشخص، روندی فرسایشی و زمانبر را طی 
می کند،گفت: برخی با توجه به پروسه زمانبر این دست موضوعات، ورود به آنها را کاری 
بیهوده می دانند و با این تفکر که اصلاح شــدنی نیســت، مردم را از ایجاد اصلاحات و 

تغییر در امور دلسرد و نسبت به تحقق مطالباتشان  مأیوس می کنند.
 مسیر به ثمر رساندن برخی اصلاحات اقدامی خلق الساعه نیست

پیرهادی با تاکید بر اینکه بروز این دست نگاه مأیوسانه همواره درپیگیری مطالبات 
مردمی دیده می شــود، همچنان که در پیگیــری بحث واردات خــودرو، افزایش 
تعطیلات آخر هفته و طرح شــفافیت و... هم دیده شــد، افزود: اگرچه مسیر به ثمر 
رساندن این موضوعات اقدامی خلق الساعه نیســت اما پیگیری مستمر این موارد از 
سوی مجلس آنها را به اصول و واجباتی غیرقابل اغماض بدل کرده که ایستادگی و مانع 
تراشی درقبال آنها بشدت از سوی جامعه مذمت می شود و نظارت مردمی مخالفان 
این مطالبات را لحظه به لحظه ضعیف تر می کند تا زمانی که دیگر فرصت مخالفتی 

باقی نمی ماند و شرایط برای اجرای آنها میسر می شود.

ذینفعان وضع موجود با برچسب عوامگرایی مانع ایجاد تغییر می شوند
 نماینده مردم تهران گفت: پیگیری مطالبات مردمی و گام برداشتن در مسیراصلاح 
امور و حتی ایجاد تغییر ونوآوری دربرخی بخش ها و بروزســانی قوانین براســاس 
نیازجامعه،کار کارشناسانه و تبعیت از الگوهای موفق جهانی وظیفه نمایندگان مجلس 
شورای اســلامی به عنوان وکلای بدون واســطه مردم با حاکمیت است و برچسب 
عوام گرایی و پوپولیسم زدن بر این امور مهم، مانعی است که از سوی ذینعفان شرایط 
موجود مطرح می شود و کوتاه آمدن در قبال آن دستاوردی جز خدشه دار کردن شان 
نمایندگی و القای حس یأس و انسداد تحمیلی در برخی مسیرها به جامعه دستاوردی 

نخواهد داشت

رئیس فراکسیون گردشگری، زیارت و میراث فرهنگی مجلس:

جداییازاقتصادنفتیدرسایهرونقگردشگریدریاممکناست

عضو هیات رئیسه مجلس:

گامبرداشتنبهسمتحرفهایشدنسربازیازموضوعاتاولویتدارمجلسیازدهماست

بانک ها را مکلف به اجرای قانون پرداخت تسهیلات مسکن می  کنیم

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:

رفعمشکلاتاقتصادیباتوسعهروابط

بااعضایاکوامکانپذیراست

جعفر قادری، با اشاره به حضور رئیس 
جمهور کشــورمان در شــانزدهمین 
اجلاس همکاری هــای اقتصادی اکو 
اظهــار کــرد: در شــرایط تحریمی و 
محدودیت دسترســی به بازارها، نقل 
و انتقالات پولی بهترین مســیر برای 
حل معضــلات و مشــکلات اقتصادی 
گســترش تعامــلات و مــراودات با 
کشــورهای همســایه، اکو، بریکس و 

شانگهای است.
وی افــزود: حضورمــان در این پیمان 
ها باعث می شود تا بخشــی از تحریم 
های اعمال شده علیه کشورمان را دور 
بزنیم و با این اتفاق می توانیم صادرات 
انجام دهیــم. بنابراین این تعاملات در 
چنین شــرایطی می تواند باعث برون 
رفت از مشکلات اقتصادی باشد از این 
رو ضرورت دارد با جدیت در نشســت 
ها حضور پیدا کنیم تــا موانع در حوزه 
ترانزیت کالاهای کشور بر طرف شود، 
با همکاری کشــورهای عضو اکو قطعا 

این موانع برطرف می شود.
نماینده مردم شــیراز در مجلس بیان 
کرد:باید تلاش کنیم از مزایای تجارت 
و بازرگانی کشــورها بهره مند شود و 
کیفیت تولیدات خود را برای صادرات 
کالا به کشورهای هدف افزایش دهیم.  
عضــو کمیســیون برنامــه و بودجه 
مجلــس گفــت: ناگفتــه نمانــد که  
پیوندهای اقتصادی بین کشــورهای 
همســایه و اکو مــی توانــد منجر به 
پیوندهای سیاســی و امنیتی شود تا 
بین کشــورها تنش و حساسیت ایجاد 
نشــود اگر ایــن تعامــلات را تعمیق 
دهیم منطقه مــا به  منطقــه ای امن 
تبدیــل خواهد شــد؛ معظلاتی که در 
خاورمیانه وجود دارد به دلیل تضادها 
و عدم همــکاری بــوده کــه در بین 

کشورها وجود دارد./

افزایشحقوقکارمندانوبازنشستگان

ایدمتناسببانرختورمباشد
محمد وحیدی   با تأکید بر ضرورت افزایش 
حقوق های ســال آینــده بر اســاس نرخ 
تورم، عنوان کرد: بر اساس قانون خدمات 
کشــوری، افزایش حقوق سالانه کارکنان 
دولت و بازنشســتگان باید مبتنی بر نرخ 
تورم باشد، شکاف ایجاد شــده در جامعه 
موجب تنزل جایگاه اجتماعی و اقتصادی 
کارمندان شده و قدرت خرید آن ها روز به 
روز در حال کاهش اســت که این مســئله 
ناشــی از عمل نکردن به متــن قانون در 

زمینه افزایش حقوق است.
نماینده مــردم بجنورد، مانه، ســملقان، 
راز و جرگلان، گرمــه و جاجرم در مجلس 
شــورای اســلامی با بیان اینکــه رویکرد 
دولت ها نسبت به افزایش حقوق کارمندی 
و کارگری کاملًا اشــتباه است، افزود: برای 
جبران کاهش فاصلــه طبقاتی نباید صرفاً 
حقوق دهک های پایین را افزایش داد بلکه 
باید حقوق کارمنــدان و کارکنان دولت را 

نیز متناسب با تورم ثابت نگه داشت.
چرا با واســطه به کارکنــان دولت حقوق 

می دهیم
وی ادامه داد: یکــی از ایــرادات وارده در 
مدیریت دولت این اســت که امروز بخشی 
از هزینه ها به جای پرداخت مســتقیم به 
کارمند صــرف پرداخت به شــرکت های 
واســط و وجود چندین نوع قــرارداد در 
یک اتاق اداره دولتی می شــود، مسئله ای 
که رئیس جمهور نیز بــه آن معترض بود 
ولی در این زمینه با وجود گذشــت ۲ سال 
از عمر دولــت، هیچ تغییــری رخ نداده و 
حتی با طرح ساماندهی نیروی شرکتی نیز 

مخالفت می شود.
کارکنان دولــت امروز به فکر شــغل دوم 

هستند
وحیدی یادآور شــد: عدم افزایش حقوق 
کارمندان متناســب با تورم موجب شده 
که کارمندان به فکر شــغل دوم باشند و 
ایــن مســئله از راندمــان کاری آن ها به 

شدت می کاهد.
رئیس مجمع نمایندگان اســتان خراسان 
شــمالی، وضعیت بازنشســتگان را بدتر 
از کارکنان دانســت و گفت: بســیاری از 
بازنشستگان نیز با مشــکل مواجه بوده و با 
وجود مخارج ســنگین از قبیــل درمانی و 
.... از خدمات رفاهی و بســیاری از مزایای 
دیگر بهره منــد نیســتند و در عین حال 
قانون همســان ســازی نیز بــرای آن ها 
اجرایی نشده است. همین مسائل موجب 
می شــود که دیگر اقبالی نســبت به کار 
دولتــی در درون جامعه وجود نداشــته 
باشــد و بدنــه نخبگانی به ســمت دیگر 

حرکت کند.
وی تصریح کرد: دولت موظــف به تأمین 
درآمد است و بســیاری از موضوعات مانند 
افزایش حقوق وهمســان ســازی حقوق 
بازنشســتگان بــه بهانه اصــل ۷۵ قانون 
اساسی رد می شــود. این در حالیست که 
دولت اعلام می  کند با افزایش فروش نفت 
منابع درآمدی خود را افزایش داده اســت 
لذا چرا آثار این افزایــش درآمدها نباید در 
زندگــی نیروهای شــاغل در دولت و بدنه 

کارمندی جامعه دیده نشود.
حداقل ۵ میلیــون خانوار در شــهرهای 

بزرگ اجاره نشین هستند
وحیدی با بیان اینکه ســبد زندگی بخشی 
از مردم جامعه که بر اســاس آمار حداقل ۵ 
میلیون خانوار در شهرهای بزرگ هستند، 
شــامل نرخ اجاره بهــا می شــود، افزود: 
بســیاری از این اقشــار به دلیــل افزایش 
نرخ اجاره بها بــه محله هایی دورتر از محل 
زندگی قبلی خــود مهاجــرت کردند که 
همین مسئله نیز به بهره وری نیروهای کار 

ضربه می  زند.
نایب رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات 
و فناوری مجلــس با یــادآوری اینکه این 
مسائل همچون زنجیره به هم متصل است، 
گفت: پاشــنه آشــیل دولت شرکت های 
دولتی هســتند که با وجود زیان ده بودن 
به وضعیت آن ها رســیدگی نمی شــود و 
باید واگذار شــود ولی اگر دولت می خواهد 
بر منابع درآمدی خود مســلط باشد، باید 
نحوه درآمدزایی از این شــرکت ها را مورد 
بازنگری قرار دهد تا پاسخگوی کارکنان و 

بازنشستگان باشد.

مهدی عســگری نائب رئیس کمیســیون صنایع 
و معادن مجلس با اشــاره به اینکــه تعارض منافع و 
انحصــار بزرگترین لطمــه را به اقتصــاد رقابتی و 
ســالم می زند، درخصوص پیشنهادی که در جریان 
رسیدگی به برنامه هفتم در صحن مجلس ارائه کرد 
گفت: طبق این مصوبه درصورت تملک شرکت های 

سهامی عام توسط ســهامدارانی که دارای تعارض 
منافــع در زنجیره ارزش آن شــرکت باشــند و به 
تشخیص شــورای رقابت مصداق رویه ضدرقابتی 
تشخیص داده شوند، ضمن سلب حق رأی از ایشان 
در هیأت مدیره و مجامع رسمی، سهامداران مذکور 
ظرف ۲سال ملزم به واگذاری ســهامِ خود هستند، 

به گونه ای که دیگر در هیأت مدیره این شــرکت ها 
حضور نداشته باشند.

 وی ادامه داد: یکی از احکام کمیســیون تلفیق، که 
مورد موافقت نمایندگان مجلس قرار گرفت، تعیین 
تکلیف ســهام تودلی )متقاطع( بود، چراکه برخی 
شــرکت ها از طریق واسطه ها، ســهام خودشان را 

خریداری می کردند که منجر بــه حبس نقدینگی 
می شــود لذا طبق این مصوبه، این ســهام مشمول 
جریمه مالیاتی و سلب حق رأی از سال سوم خواهند 
شــد. اما برای تکمیل این مصوبه، باید سهامِ دارای 
تعارض منافع نیــز تعیین تکلیف می شــد چراکه 
داشتن حق رأی توسط سهامداری که دارای تعارض 
منافع است به منزله تضییع حقوق سایر سهامداران 
و عموم مصرف کنندگان اســت، لذا این پیشــنهادِ 

تکمیلی ارائه و در مجلس تصویب شد.
 نماینده مردم کرج، اشــتهارد و فردیس در مجلس 
شورای اســامی در توضیح این پیشــنهاد مکمل 
افزود: اگر همزمان با حذف ســهام چرخه ای )یا به 
اصطاح تو دلی( که در مجلس تصویب شــد سهامِ 
دارای تعارض منافع نیز تعیین تکلیف نشــود عما 
این ســهامداران، تبدیل به بلوک عمده شده و رأی 
حداکثری هیــأت مدیره را به دســت می آورند و در 
پی آن، خط مشــی شــرکت و تعیین مدیرعامل را 
عهده دار می شــوند که به دلیل بروز تعارض منافع، 

آسیب  های زیادی را در پی خواهد داشت.
سود انباشــته ی قطعه ســاز؛ درکنار زیان انباشته 

خودروساز
نائب رئیس کمیســیون صنایع و معــادن مجلس با 
ذکر مثالی از صنعت خودروسازی گفت: در صنعت 
خودروســازی حدود ۸6 درصد از زنجیره، توســط 
شرکت های قطعه ســاز و تنها ۱۴درصد توسط خود 
شرکتِ مادر انجام می شود، در نتیجه در مواردی که 

قطعه سازان، سهام شــرکت مادر را خریداری کرده 
اند قطعه ی خودشــان را به شــرکت مادر با قیمت 
بالاتر می فروشــند و از این رهگذر منافع سرشاری 

کسب می کنند و باعث گرانی خودرو می شوند.
وی ادامــه داد: یکــی از مهم ترین دلایــل گرانی و 
نابســامانی بازار خودرو، گران فروشی قطعه سازانی 
اســت که دارای نفوذ و تعارض منافع هســتند، لذا 
این پیشــنهاد، برای حل این اشــکال مهــم ارائه و 
تصویب شد تا با تقویت  نقش نظارتی شورای رقابت، 
درصورتی که این شورا تشــخیص داد که سهامی، 
دارای تعارض منافــع و مصداق رویــه ضد رقابتی 
اســت، آنها را ملزم به واگذاری یا ســلب حق رأی 

نماید.
باوجود زیان انباشــته ی ایران خــودرو، دلیل 
ولع شرکت قطعه ســاز کروز برای خرید سهام 

آن چیست؟!
عسگری با اشاره به اینکه علل شکست بسیاری 
از خصوصی ســازی ها، غفلت از تعارض منافع 
بوده اســت، گفت: اخیرا شرکت کروز، به عنوان 
یک گروه قطعه ســاز، علی رغم مخالفت شورای 
رقابت، با خریداری ســهام بانــک صادرات در 
شــرکت ایران خودرو، تســلط خــود را بر این 
خودروســاز افزایش داد تا این سئوال برجسته 
شــود: باوجود زیان انباشــته ی ایران خودرو، 
دلیل ولع این شــرکت قطعه ســاز برای خرید 

سهام آن چیست؟!
گفتنی اســت نماینــدگان با پیشــنهاد مهدی 
عسگری که الحاق یک بند به ماده ۵ لایحه برنامه 
هفتم بود بــا ۱۵3 رأی موافــق، ۱۴ رأی مخالف و 
6 رأی ممتنع از مجمــوع ۱93 نماینده حاضر در 

صحن موافقت کردند.

 نائب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

باوجودزیانانباشتهیایرانخودرو،دلیلولعشرکتقطعهسازکروزبرایخریدسهامآنچیست؟!



دلیل کم هوشی مادام العمر برخی کودکان چیست؟
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حاکمیتومسئلهحجاب
الزامات حکومت اســلامی مقتضــای احکام الهی 
ا ســت. همچنین خواســته های مردم از حاکم در 
حکومت اســلامی، زمانی مشــروعیت دارد که در 
راســتای اوامر و نواهی خداوند متعال باشــد. اگر 
خواســته  های مردم در راســتای شــرع مقدس 
نباشــد، گمراهی مردم را به همــراه دارد  و حاکم 

اسلامی نیز نباید از آن خواسته ها تبعیت کند.
بنابراین، حاکم اســلامی نباید نســبت بــه واجبات و 
محرمات الهی که از جمله آن ها وجوب رعایت پوشش 
اسلامی است، بی تفاوت باشد. پوشش اسلامی بر هر مرد 
و زن مسلمان واجب و ترک آن حرام است. بر این اساس 
حاکم اسلامی می تواند جامعه مســلمان را به رعایت 

پوشش اسلامی دعوت و الزام کند.
حجاب یکی از موضوعاتی اســت که ممکن اســت 
متعلق الزام حکومتی واقع شود و سؤال  این است که 
آیا بعد از فرض ثبوت الزام حکومت، حجاب اسلامی 
ممکن اســت متعلق آن قرار گیــرد و آیا حکومت 
اسلامی می تواند جامعه را به رعایت حجاب اسلامی 
الزام کند یا دلیلــی برای الزام حکومــت به رعایت 
حجاب اســلامی وجود ندارد؟ طرفداران حکومتی 
بودن حکم حجــاب معتقدند که حکــم حجاب از 
جمله احکام اجتماعی است؛ زیرا ارتباط مستقیم با 

جامعه و نظام حاکم بر جامعه اسلامی دارد.
برخلاف این ادعا که بحث حجــاب در فرمان های صدر 
اسلام منعکس نشــده اســت، باید گفت که این بحث 
هم به صورت مستقیم و هم به صورت غیر مستقیم در 
فرمان های آن برهه آمده اســت. از جمله دستورهای 
غیرمستقیم که دال بر مبارزه با فســاد است، در تحف 
العقول در وصیت پیامبر گرامی اســلام صلی الله علیه 
و آله و سلم به معاذ بن جبل هنگام فرستادن او به سوی 
یمن بیان شده است. ایشــان می فرمایند: »ای معاذ ... 
شعارهای دوران جاهلیت را از میان ببر مگر آنچه را اسلام 
زنده داشته است. امر اسلام را از خرد و کلان پدیدار کن 
و بیشتر همتت به نماز باشد که سرّ مسلمانی است پس 
از اعتراف به دین مردم به خــدا و روز جزا یادآوری کن و 
پندگوئی را دنبال که آن هــا را به کردار خدائی نیرومند 
سازد، سپس آموزگان در میانشــان پراکنده کن و آن 
خدا را بپرست که به وی بازمی گردی و در راه خدا از هیچ 

سرزنش مترس...«.
همچنین در عیون اخبــار الرضــا )ع( از امام رضا علیه 
السلام نقل شده است که ایشان فرمودند: »و اگر کسی 
پرســد چرا اولی الامر قــرار داد و طاعتشــان را واجب 
فرمود؟ به پاسخ گفته می شــود: برای علت های بسیار، 
که از آن جمله آنکــه، مردم همین کــه در قانون، حدّ 
معیّن و مشخّصی برایشان معلوم شد و مأمور بودند که 
از آن تجاوز نکنند تا به فساد کشیده شوند، این امر مسلّم 
و ثابت نشود و به وقوع نپیوندد جز اینکه فرد شایسته و 
امینی برآنان گمارده شود تا وی ایشان را از تعدّی و تجاوز 
از قانون جلوگیر باشد و نگذارد در ممنوعات داخل شوند 
و به فساد گرایند، زیرا اگر چنین نبود، هیچکس از آنچه 
در آن لذّت خــود را می یافت و منفعتی برای خویش در 
آن می دید و لو به فســاد دیگری تمام شــود دست بر 
نمی داشت و خودداری نمی کرد، پس خداوند برای آنان 
قیّم و سرپرســت قرار داد تا آنان را از تباهی جلوگیری و 
در صورت تخلّف عقوبت کند و حدّ زند و احکام را برقرار 
دارد. و دیگر اینکه ما هیچ گروه و هیچ جمعیّت و ملتّی را 
نمی یابیم که به حیات و زندگی اجتماعی خود ادامه داده 
باشند مگر با داشتن سرپرست و رئیس برای اموری که 
ناچارند از برپا داشــتن آنچه در امر دنیایشــان و چه در 
امر آخرتشــان. پس در حکمت باری تعالی که حکیم و 
درستکار است جایز نیســت که خلق را بدون رئیس و 
سرپرســتی کاردان رها کند با اینکــه می داند چاره ای 
از تعیین آن نیست و باید انتخاب شــود و بقا و دوام برای 
خلق بدون پیشوا میسّر نیست... . و علّت دیگر اینکه اگر 
پیشوایی امین و حافظ و سرپرستی مورد اطمینان برای 
آنان قرار ندهد، ملیّت و آئین به کلیّ نابود می شود و دین 
از بین می رود، سنت تغییر یافته و احکام تبدیل و جا بجا 
و زیرورو می شــود و بدعت گذاران در آن دخل و تصرف 
کرده و ملحــدان از آن می کاهند و آن را بر مســلمانان 
مشــتبه می کنند و ما دیده ایم که مردم مســتضعف و 
کم بینش و کوتاه  فکرند و کامل نیستند به اضافه اختلاف 
فهم و هواها و تشــتّت آرائی که دارند اگر بر آن ها قیّم و 
سرپرســت نگمارد که نگهدارنده آئینی که رسول خدا 
م از جانب او آورده است باشد،  صلّی الله علیه و آله و ســلّ
همگی به نحوی که گفته شد تباه خواهند شد و شرایع 
و احکام و سنّت ها و اساس دین و ایمان همه تغییر پیدا 

خواهد کرد و سرانجام به نابودی همه خلق می کشد.«
این ادعا که برخورد حکومت اسلامی با بدحجابی در 
گزارش های تاریخی منعکس نشده، پس حجاب در 
دایره اختیارات حکومتــی نهاد حاکم قرار نمی گیرد، 
مبتنی بر یک مقدمه اســت که آن مقدمه مخدوش 
اســت. فقها برای صدور و اجرای احکام اسلامی نیاز و 
الزامی به مســبوق بودن حکم به یک گزارش تاریخی 
ندارند و آنچه موجب و زمینه صــدور و اجرای احکام 
می شــود، دســتیابی به ادله اقناعی از منابع معتبر 
اجتهاد است، خواه مستند و گزارش تاریخی در مورد 
آن وجود داشته باشد و خواه وجود نداشته باشد، زیرا 
قرار بر این نیســت که تمام فعالیت های اجتماعی به 
شکل اسناد تاریخی منتقل شوند و البته چنین چیزی 

به طور کامل امکان تحقق هم ندارد.
نهایتاً ادعای فقدان وجــود گزارش تاریخی در مورد 
برخورد با مســئله بدحجابی ادعای دقیقی نیست و 
به فرض عدم چنین گزارشــی، حاکــم برای اجرای 
احکام اسلامی با مشــکلی مواجه نیست زیرا اجرای 
احکام منوط بــه آن نیســت وگرنه دایــره اجرای 
احکام اسلامی به احکامی محدود می شود که صرفاً 
مصادیقی از آن در صدر اســلام محقق شده است و 

گزارش تاریخی آن نیز وجود دارد.

پوشاکاجتماعیبانوان؛چالش
برانگیزترینحوزهلباسدرکشور

ســید مجید امامی، دبیر شــورای فرهنگ عمومی 
درمورد کارگاه های آموزشــی طراحان مد و لباس 
این دوره از جشــنواره بیان کرد: تا اواخــر آذرماه، 
کارگاه های جشنواره مد و لباس جشنواره دوازدهم 

در ۲۰ استان دیگر برگزار خواهند شد.
سرمایه اصلی مد و لباس کشــور طراحان استان ها 
هستند. بنابراین، رویکرد اصلی جشنواره مد و لباس 
فجر امســال به هر دو قشــر؛ هم طراحان منفرد در 
اقصی نقاط کشــور و هم به ویژند ها و صنایع برتر مد 
و لباس و حجاب توجه دارد و هیــچ طراح منفردی 
محدودیتی بــرای حضور در جشــنواره نــدارد و 
می تواند طاووس زرین این رویــداد را دریافت کند. 
بنابراین، در این صــورت می توان بــا خیال راحت 
گفت که جشنواره، لوک ها و مجموعه های جدیدی 
را به حوزه پوشــاک معرفی کرده است و یک صنعت 
و ویژند با شناســنامه و با یک ســری مســئولیت و 
مقدمات حقوقی و اقتصادی در جشــنواره شرکت 
می کنند و جشــنواره هم بعُد رسانه ای پیدا می کند. 
البته ماهیت مد، رســانه و تبلیغ است و برای همین، 
جشنواره با یک تغییر رویکرد برگزار خواهد شد که 
در آئین نامه اجرایی آن وجود دارد و در آن نوشــته 
شــده اســت که ویژند ها تا طــاووس اصلی حضور 

خواهند داشت.
امامی تصریــح کرد: برخی از طراحــان علاقه دارند 
که به صورت انفرادی طراحی کننــد و می خواهند 
دیده شــوند و عده ای دیگر هســتند که با موسسه 
یا ویژند حجــاب یا لباس همــکاری می کنند. البته 
افرادی هم، هســتند که با هیچ موسسه و شرکت و 
ویژندی همکاری نمی کنند و خودشــان به صورت 
مستقل فعالیت می کنند و یا دانش آموخته طراحی 

یا گرافیک هستند. 
دبیر شــورای فرهنگ عمومی کشــور ادامه داد: آن 
چیزی که در اســتان مدنظر قــرار می گیرد تقویت 
تشــکل های حقوقــی اســت. یکــی از دلایلی که 
دولت هــا نمی توانند از طراحــان حمایت کنند این 
است که تشکل های حقوقی ندارند. مثلًا کسب و کار 
خانگی، موسسه تک منظوره، موسسه چندمنظوره 
و تعاونی ها که به عنوان فرصت های مناسب و بزرگی 
برای فعالیت فعالان حوزه هنر درنظر گرفته شــده 
اند. البته وظیفه ماست که برای این تعاونی ها زمینه 

سازی کنیم.
او گفت: امیدوارم این اقدامــات باعث حرکت دقیق 
در بحران پوشــاک در ایران باشــد. چون اگر نظام 
طراحی اصــلاح می شــد حتماً وضعیت پوشــاک 
به گونــه ای پیش می رفت که پوشــاک ایرانی تری 
داشــتیم. زیرا چالش برانگیزترین حوزه پوشاک در 
کشور ما پوشاک اجتماعی بانوان اســت و تا قبل از 
ورود به سده گذشته یعنی سده چهاردهم شمسی، 
ما در زمینه پوشاک اجتماعی بانوان، اول لباس اقوام 
را داشتیم و بانوان شهرنشــین کم کم از اوایل دوره 
قاجار چادر را به عنوان یک لباس ملی که از دل سنت 
اســلامی بیرون آمده و در ایران بســیار تغییر کرده 
بود را اســتفاده کردند و در دوره پهلوی اول به خاطر 
سیاســت های ضد حجاب و ضد پوشاک اجتماعی 

بانوان چادر از ابتکارات و نوآوری ها خارج شد.
امامی مطرح کرد: به واســطه انقلاب اسلامی ایران، 
زن ایرانی بــرای حضــور در جامعه بــه دنبال یک 
پوشــاک اجتماعی دیگر بود و دختران ایرانی برای 
این که هویت مســلمان بودن خود را نشــان دهند 
نوعی از شــنل ها را تنــگ کرده و از آن ها اســتفاده 
می کردند و مانتو در ایران آمد و تحولاتی داشت که 

شامل رنگ، سایز، استایل و... بود. 
دبیر شورای فرهنگ عمومی بیان کرد: از اوایل دهه 
۹۰، عبا از فضای حاشــیه خلیج فــارس به فرهنگ 
طراحی خانم ها در حوزه پوشاک اجتماعی وارد شد 
و اگرچه عبا پوشاک اجتماعی مناسب و خوبی است، 
اما عمدتاً در فضای فاخر به کار مــی رود. مثلًا از عبا 
نمی توان در اداره اســتفاده کرد چراکه مانتو اداری 
مناسب چنین فضایی اســت و این نشان می دهد ما 
حتماً در نوآوری در مانتو و چادر مشــکل داشته ایم 
که امروز به این جا رســیده ایم و بایــد بپذیریم این 
حجم از فاصله گرفتــن و تغییرات ســریع طبیعی 
نیســت و این موضوع خودش را در اجتماع نشــان 

خواهد داد. 
او تصریح کرد: ناگهان، ما در ســال گذشــته در 
پوشاک اجتماعی بانوان به اســتایل های کژوال 
سوق داده شــدیم و این نوع اســتایل ها اساساً در 
دنیا به دو منظور به کار می روند. یکی، کنش های 
خیلی شــلوغ تر و نوجوانانه تــر و پرتحرک تر که 
این ســوال را مطرح می کند آیا سلوک اجتماعی 
بانوان در این یک ســال پرتحرک تر شده است؟ و 
در جواب بایــد بگویم که به نظر بنــده، خیر. دوم 
این که، اســتایل کژوال برای نظم گریزی است و 
می خواهد ساخت منســجم لباس کلاسیک را به 
هم بریزد و تغییراتی را در قســمت های مختلف 
لباس به وجود بیاورد. البته اگرچه استایل کژوال 
با اسپرت تفاوت دارد. اما برخی بر این باور هستند 

که کژوال همان اسپرت است. 
دبیر شــورای فرهنگ عمومی یادآور شــد: با 
توجه به این که شایســتگی بانــوان ایرانی در 
پوشاک اجتماعی زیاد است و از طرفی، شاهد 
تحولاتــی در این حــوزه در طــول دوره های 
تاریخی بوده ایم هنرمند ایرانی کسی است که 
بتواند مســئله را حل کند و برای دختر جوان 
ایرانی پرُنشــاط و با تحرک لباسی را طراحی 

کند که یادآور تاریخ و هویت ایرانی باشد 

بین تمام نهادها، نهاد ســازمان بهزیســتی است که نقش 
پررنگی در ســاماندهی طیف آســیب پذیر جامعه دارد. به 
همین دلیل وظایف مهمی از جمله حمایت از معلولان کشور 
را به این سازمان محول کرده اند. البته ناگفته نماند یکی دیگر 
از وظایف سازمان بهزیستی نگهداری و سرپرستی کودکان 

محروم جامعه از زندگی خوب است.  
افراد معلول در جامعه های مختلف با مشــکلات گوناگونی 
روبرو می شوند که نیازمندی های خاصی برای حمایت از آن ها 
و افزایش کیفیت زندگی شــان وجود دارد. در این گزارش، 
به بررسی چند چالش روزمره افراد معلول و نیازمندی های 

ضروری آن ها پرداخته شده است.
چالش ها و نیازمندی های روزمره افراد معلول

تسهیلات فیزیکی: افراد معلول نیازمند تسهیلات فیزیکی در 
مکان های عمومی و خصوصی هستند تا بتوانند بدون مشکل 
حرکت کرده و به خدمات اساســی دسترسی داشته باشند. 
این شامل راه های پله دار، آسانسورها، و حمام های طراحی 

شده برای افراد معلول می شود.
دسترســی به خدمات بهداشــتی و درمانی:افراد معلول به 
خدمات بهداشــتی و درمانی ویــژه نیاز دارند. این شــامل 
دسترســی به پزشــکان متخصص، تجهیزات پزشکی، و 

دارو های مخصوص آن ها می شود.
آموزش و آگاهی: آموزش مناســب در مــورد نحوه مراقبت 
از خود و مدیریت مشــکلات جســمانی و روحی برای افراد 
معلول بسیار اهمیت دارد. آگاهی جامعه از نیاز های آن ها نیز 

می تواند به ارتقاء وضعیت زندگی آن ها کمک کند.
فرصت های شغلی :افراد معلول نیازمند فرصت های شغلی 
برابر و مناســب هستند. این شــامل فرصت های آموزش و 
اشتغال در حوزه هایی اســت که با مهارت ها و توانایی های 

آن ها سازگار باشد.
ارتباطات اجتماعی: ایجاد فرصت های مناســب 
برای افراد معلول برای شــرکت در فعالیت های 

اجتماعی و فرهنگی، افزایــش اعتماد به نفس و 
ارتقاء روابط اجتماعی آن ها را تقویت می کند.

زندگی افراد معلول
با توجه به اهمیت این مســائل، جوامع مختلــف نیاز دارند 
تا با ایجاد سیاســت ها و برنامه های حمایتی، افراد معلول را 
در مسیری که بتوانند بهترین نســخه از زندگی را تجربه و 
همراهی کنند. این اقدامات نه تنها بــه افراد معلول کمک 
می کند، بلکه یک جامعه پویا، متنوع و عادلانه را نیز تقویت 
خواهد کرد.به همین منظور برای حل مشکلات افراد معلول 
و بهبود وضعیت زندگی آنها،  ارگان ها و دستگاه های ذی ربط 
می توانند اقدامات  مختلفی انجــام دهند.با اجرای اقدامات 
درست و به موقع و افزایش همکاری اجتماعی، می توان بهبود 
چشمگیری در وضعیت زندگی افراد معلول داشت و از آن ها 
حمایت کرد تا به طور کامل و بدون محدودیت های اضافی در 
جامعه فعالیت کنند.در همین راستا محمدرضا باهنر عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در گفت وگو با خبرنگار باشگاه 
خبرنگاران جوان درباره مشــکلات یکی از گروه های افراد 

معلول این چنین گفت؛ نابینایان در سطح جامعه  مشکلات 
زیادی را دارنــد که نمی توان آن هــا را نادیده گرفت. درصد 
استخدامی که دولت باید به گروه ها معلولین اختصاص دهد 
این درصد رعایت نشده است. یکی از معابر و وسایل نقلیه ای 
که باید برای این دسته از معلولین در نظر گرفته شود، هنوز 
کاملا اعمال نشده است.  یکی از این گروه ها افراد عصا سفید 
هستند.در سطح شهر دیده می شود که خانواده های دارای 

افراد معلول شرایط تردد در سطح شهر را ندارند.
زندگی افراد معلول

او در ادامه گفت: قانون حمایت از معلولین باید بهتر و با برنامه 
صورت بگیرد.سازمان بهزیستی به عنوان نهاد متولی در این 
حوزه باید مرکزی برای کشــف اســتعدادهای افراد دارای 
معلولیت باشد و با در دســت گرفتن راهکارهای مختلف و 

درست از حقوق این قشر جدی تر از گذشته حمایت کند.
در ادامه  علی افشــاری مدیر کل نیروی انسانی و پشتیبانی 
سازمان بهزیستی هم درباره شرایط استخدامی هر چه بهتر 
و بیشــتر افراد معلول این گونه بیان کرد؛ ما ایــن آزمون را با 

توجه به شرایط جسمانی افراد معلول تنظیم می کنیم. در هر 
منطقه ای فرد معلول نمره آورد می تواند توسط منطقه خود 
در هر دستگاهی با توجه به شرایط جسمانی استخدام شود. 
تعداد سهمیه های دستگاه ها مشخص شده است تا به راحتی 

افرادی که استخدام نشدند بتوانند استخدام شوند.  
 افشاری افزود: بر اساس قانون ۳۰ درصد پست های اپراتور 
و مســئول دفتر در دســتگاه های اجرایی می بایست به 
معلولین اختصاص پیدا کند. متاسفانه تاکنون این موضوع 
مورد توجه قرار نگرفته  اســت. ما هم در این زمینه مطالبه 
کردیم، ولی متاســفانه هنوز اجرایی نشــده است. یکی 
از قوانینی که برای حمایت از معلولین ذکر شــده گرفتن 
آزمون اختصاصی از آنهاست. علی رغم گذشت بیش از ۱۰ 
سال از قانون قبلی و در حال حاضر قانون فعلی این موضوع 

تاکنون در کشور اجرایی نشده است.
او تصریح کرد: ســازمان بازرسی کشــور از سازمان های 
دیگر مطالبه قانون ۳ درصدی را کــرد. برای اولین بار قرار 
اســت این قانون اجرایی شود. در ســنوات گذشته ما ۱۰ 
آزمون توسط سازمان اداری اســتخدامی برگزار کردیم. 
قرار بوده که ۳ درصد اختصاص یابــد در صورتی که تنها 
یک ســوم آن برای این گروه ها در نظر گرفته شــده است. 
از ۵6۰۰ ظرفیتــی که به دســتگاه ها اختصــاص یافته 
۱6۰۰ نفر از افراد جذب  شــدند که از ایــن تعداد  ۳۳ نفر 
افراد معلول بودند که استخدام شدند. ۱۹ هزار فرد معلول 
با تحصیلات بالا  وجــود دارند که بیکار هســتند. در این 
بین  ۱۰ هــزار و  ۲۳۴ زن، ۹ هزار و ۴۹۱ آقا هســتند، که 
جویای کار هستند.  افشــاری بیان کرد: یکی از بزرگترین  
چالش هــای عدم جذب معلولین در ۱۰ ســال گذشــته 
این اســت که در قانون یک بند وجــود دارد که معلولین 
باید توانایی انجام کار را داشته باشــند. آموزش و پرورش 
نابینایان را رد می کند و استخدام نمی کند، زیرا می گوید 

امکان تدریس برایشان وجود ندارد.  

از ابتدای آبان ماه طرح تشــدید نظارت بر عرضه نان، آرد و نانوایی ها در کشــور توسط 
بازرسان وزارت جهاد کشاورزی و سازمان تعزیرات حکومتی با همکاری وزارت کشور، 
اســتانداری ها و فرمانداری ها اجرا شد.همزمان با طرح تشــدید نظارت بر عرضه نان، 
گزارش های متعددی از تخلف و کشف نان خشک و آرد یارانه ای در استان های متعدد 
اعلام شد به طوریکه در یک واحد مسکونی ۱۲۵ کیسه آرد یارانه ای و ۵ هزار قرص نان 
کشف شد که پدر فردی که اقدام به ذخیره ســازی کرده بود، یک واحد نانوایی داشت و 
خود فرد نانوا بود. همچنین طی یک ماه گذشته فردی که از یک شماره کارت اقدام به 

خرید ۱۰ هزار قرص نان کرده بود، از طریق سامانه هوشمند شناسایی شد.
در همین رابطه مسعود امراللهی مدیرکل دفتر نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد 
گفت: اگر در بازرسی ها با تراکنش غیرمتعارفی روبرو شویم، یارانه ای که به نانوایان داده 
شده است مجدد به دولت عودت می دهیم.امراللهی با اشاره به علت وقوع پدیده خشک 
کردن نان و فروش در فضــای مجازی گفت: ۳ عدد نان بربری برابــر با ۱.۲۰۰ گرم نان 
خشک است و از آنجا که قیمت نان خشک ارزانتر از نهاده های دامی است، شاهد چنین 
تخلفاتی هســتیم.مدیرکل دفتر نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد می گوید: در 
چند شب گذشته بازرسان در خراسان رضوی انبار نانی را کشف کردند که از 6 تا ۸ نانوایی 
پس از خرید اقدام به خشــک کردن نان می کردند که حجم نان بسیار گسترده است و 
در حال جمع بندی آمار هستیم. همچنین استان خراسان رضوی در پاساژی واقع در 
خیابان سرخس قدیم ۱۱۸ کیسه آرد دولتی کشف شــد که بازرسان برخورد لازم را با 
متخلفان انجام دادند.امراللهی گفت: پایان ماه آماری از تعداد نانوایی های متخلف در هر 

استان و میزان کشف آرد و نان خشک را اعلام خواهیم کرد.
با توجه به اختلاف چشــمگیر قیمت آرد و نان با نرخ واقعی گندم و همچنین 
قیمت خوراک دام و طیور بدیهی است که در این حوزه تخلف و فساد رخ دهد 
و مسئولان براین باورند تازمانیکه یکسان سازی نرخ آرد و نان صورت نگیرد، 

سوء استفاده در این حوزه ادامه دارد.
آقای محمدحسین جلالی مدیرکل هماهنگی آرد و نان شرکت بازرگانی دولتی گفت: 

بنابر آمار متوسط سرانه سالانه نان به ازای هر نفر ۱۲۰ کیلو است که با خرید تضمینی ۱۰ 
میلیون و ۳۴۰ هزارتن، کمبودی در تامین آرد نان نداریم.

به گفته او، یکســان ســازی نرخ آرد با ۹۰۰ و  66۵ تومان تاثیری بر کاهش هدررفت و 
دورریز و فساد در این حوزه ندارد، از این رو نزدیک شدن نرخ آرد و نان به قیمت واقعی و 

منطقی تنها راهکار حذف رانت و فساد در این حوزه است.
جلالی ادامه داد: تازمانیکه اختلاف قیمت آرد و گندم با نرخ تمام شــده زیاد اســت، 

احتمال رانت با وجود تشدید نظارت دستگاه ها هم وجود دارد.
مدیرکل هماهنگی آرد و نان بازرگانی دولتی با تاکید بر اصلاح شدن قیمت آرد گفت: اگر 
قیمت آرد برمبنای نرخ گندم اصلاح شود و یارانه به روش دیگری به خانوارها پرداخت 
شود، انگیزه سوء اســتفاده در حوزه آرد و نان از بین می رود که این امر در کاهش میزان 
مصرف آرد  واحدهای خبازی تاثیری بســزایی دارد، از ایــن رو از الان نمی توان برآورد 
دقیقی داشت.به گفته او، با توجه به ارزان بودن قیمت گندم و نان، احتمال جایگزینی 
و مصرف به عنوان خوراک دام و طیور وجود دارد که با اجرای سامانه هوشمند و واقعی 
شــدن قیمت، تخلفات به پایان می رســد.آقای علیقلی ایمانی مدیرعامل بنیاد ملی 
گندمکاران گفت: گرچه سامانه هوشمند نان اجرا شــده، اما کامل و جامع نیست. به 
عنوان مثال یک خانواده ۵ نفره می تواند با کارت هریک از اعضای خانواده ۵۰ قرص نان 

خریداری کند که براین اساس خاصیت هوشمندسازی را از بین می برد.
به گفته او، با توجه به چندنرخی بودن قیمت آرد بدیهی اســت که فســاد و تخلف رخ 
می دهد، از این رو آزادســازی قیمت و پرداخت یارانه به اقشار آسیب پذیر تنها راهکار 

جلوگیری از هدررفت و ضایعات محسوب می شود.
ایمانی ادامه داد: امســال دولت هرکیلو گنــدم را با نرخ ۱۵ هزار تومان از کشــاورزان 
خریداری کرد و با نــرخ 66۵ و ۹۰۰ تومان در اختیار نانوایان قرار داد که براین اســاس 

بدیهی است فساد رخ دهد.
مدیرعامل بنیاد گندمکاران افزود: با توجه به آنکه دولت در بخش آرد و نان یارانه قابل 
توجهی پرداخت می کند، لذا این مشکلات تازمانیکه یکسان سازی نرخ صورت نگیرد، 

ادامه دارد.او با اشاره به تاثیر یکسان ســازی نرخ آرد و نان بر میزان مصرف گندم گفت: 
با یکسان ســازی نرخ آرد و گندم حداکثر با ۸.۵ میلیون تن می توان نان مردم را تامین 
کرد، از طرفی هم به سبب کمبود نان کیفی مشــکل دورریز گندم را داریم که با واقعی 
شدن قیمت نان، واحدهای نانوایی به سبب رقابت چاره ای جز ارتقای نان کیفی و کاهش 
ضایعات را ندارند.ایمانی ادامه داد: بنابر آمار در شرایط کنونی بیش از ۹ میلیون تن گندم 
در بخش خبازی ها مصرف می شود که با یکسان سازی نرخ آرد و نان، یک میلیون تن از 

میزان مصرف کاسته می شود که این امر در تحقق خودکفایی تاثیر بسزایی دارد.
بررسی های میدانی نشان می دهد که هم اکنون هر کیسه آرد با نرخ ۵۰۰ هزار تومان در 
بازار آزاد خرید و فروش می شود، درحالیکه قیمت هر کیسه آرد یارانه ای ۳۸ تا ۴۰ هزار 
تومان است.آقای عطاالّله هاشمی گفت: هوشمندسازی نان مُسکن مقطعی جلوگیری از 
احتکار نان خشک است و تا زمانیکه مشکل آرد و نان و گندم به صورت ریشه ای و اساسی 
حل نشود، این تخلفات ادامه دارد.به گفته او، واقعی سازی قیمت نان و پرداخت یارانه 
نقدی به دهک ها و اقشار ضعیف راهکار اساسی جلوگیری از تخلفات احتکار نان خشک و 

آرد یارانه ای محسوب می شود.
هاشــمی ادامه داد: هم اکنون میزان مصرف آرد و گندم در کشــور واقعی نیست و به 

عبارتی ضایعات پخت نان به سبب استفاده خوراک دام و طیور هدفدار انجام می شود.
رئیس بنیاد ملی گندمکاران با بیان اینکه جلوی احتکار نان خشک با هوشمندسازی 
گرفته می شود، گفت: دولت به جای پرداخت یارانه به کارخانه های آردسازی و نانوایان 
باید به مصرف کننده یارانه دهد.هاشمی با اشاره به تاثیر نوسان قیمت نهاده های دامی در 
تخلفات حوزه آرد و نان گفت: در مواقعی که قیمت نهاده دامی گران نبود، تخلفات در 

حوزه آرد و نان وجود نداشت و با افزایش قیمت ها موضوع تخلفات تشدید شده است.
گرچه سامانه هوشمند آرد و نان از سال گذشته آغاز شد، اما اجرای این سامانه آن طور 
که باید و شاید نتوانســته جلوی تخلفات در این حوزه را بگیرد چراکه اختلاف قیمت 
خرید تضمینی گندم با آرد و نان و همچنین نهاده های دامی انگیزه متخلفان برای سوء 

استفاده در این حوزه را افزایش داده است.

ازتضادتاتغییر؛راهکارهاینویندرجامعهبرایتحولزندگیافرادمعلول

یکسانسازینرخآردونانبهتخلفاتاینحوزهپایانمیدهد

دکتر مصطفی صدیقی افزود: مقادیر بالای سرب در بدن کودک می تواند اثرات منفی شدید 
در مغز ایجاد کند و باعث عوارض مهم تاخیر رشد، مشکلات یادگیری، تحریک پذیری، بی 
اشتهایی، کاهش وزن، سســتی و خستگی، درد شکم، استفراغ، یبوســت، تاخیر بلوغ، کم 
شنوایی و حتی کوتاه قدی شود به نحوی که به ازای هر ۱۰ واحد افزایش در سطح سرب یک 

سانتی متر قد کوتاه تر می شود.
وی با اشاره به اینکه این عوارض در کودکانی که مادران آنها در زمان بارداری بخصوص در سه 
ماهه اول سطح خونی سرب بالایی داشتند بیشتر است، گفت: مادران باردار ممکن است به 
علت فقر آهن، ویار خاک خوری داشته و ســرب را وارد بدن خود نمایند و نوزادانی که قبل از 

تولد در معرض سرب قرار می گیرند ممکن است نارس و یا کم وزن بوده و یا کندی رشد داشته 
باشند.دکتر صدیقی افزود : مادرانی که ســطح خونی رب بالایی در دوران بارداری داشتند 
فرزندانشان بیشــتر دچار معضلات اجتماعی، پرخاشگری و دســتگیری و حبس شده اند 
و در عین حال از دیگر علائم این نوع مسمومیت، عملکرد کلیوی، فشار خون، مشکلات مغز 
استخوان و کم خونی، درگیری اعصاب محیطی و متعاقبا فلج و افتادن مچ دست و یا پا است.

این پزشک متخصص همچنین عنوان کرد: از نظر سیستم اعصاب مرکزی نیز علائم مهم سطح 
خونی سرب بالا، افزایش فشار داخل جمجمه ای، سردرد، تغییرات شناختی، ضعف، تشنج، 

اغما و ندرتا مرگ)در مقادیر خیلی بالا( می تواند باشد.

دکتر صدیقی در ادامه گفت: تشخیص مسمومیت با سرب از طریق آزمایش خون است و عمده 
موارد تشخیص داده شده مسمومیت با سرب در آزمایشات غربالگری کشف می شوند نه در 
بیمارانی که علامت دار هستند لذا اهمیت انجام غربالگری در موارد خاص بسیار کمک کننده 
است.به گفته وی غربالگری می تواند شامل افرادی که محل اقامت آنها نزدیک به کارخانه های 
وابسته به سرب است، شاغلین در بازیافت باتری ها، زندگی در ساختمان های قدیمی با رنگهای 
کهنه، عقب مانده های ذهنی و اوتیسم ها که عادت به لیسیدن و یا وارد کردن انگشتان و دست 
ها به دهان دارند باشد ضمن اینکه چنانچه یکی از اعضای خانواده دچار مسمومیت با سرب 

شده باشد باید سایر اعضای خانواده نیز آزمایش شوند.

ایران در میان کشــورهای جهان، رتبه سوم از لحاظ داشتن مرز 
با همسایگان را دارد؛ به طوری که ۱6 اســتان در مناطق مرزی 
قرار گرفته اســت و نزدیک به ۴۰ درصد از جمعیت کشــور در 
استان های مرزی حضور دارند؛ در این میان باید گفت که صد ها 
هزار نفر از جوانان این مناطق جویــای کار بوده و پدیده بیکاری 

آسیب فراوانی در شهر های مرزی ایجاد کرده است.
به نظر می رسد، حل مسئله اشتغال می تواند تحولاتی اساسی 
در مناطق مرزنشین ایجاد کند. اما دولت های گذشته تا به امروز 
هنوز نتوانسته اند بحث اشتغال پایدار مرزنشینان را فراهم سازند. 
به سبب همین بیکاری، بخشی از مرزنشینان به اجبار مشاغل 
خاصی مانند کوله بری را انتخاب کرده و با تحمیل شدیدترین 
مصائب و با دستمزدی اندک، کالاهای گوناگونی را از کشورهای 

همسایه وارد ایران می  کنند.
هر چند واردات از رویه کوله  بری توسط بسیاری از مقامات محلی 
پذیرفته شده اســت، اما مشاهدات میدان نشــان می دهد که 
بسیاری از کالاها وارداتی در این رویه، جزو کالا های ممنوعه یا 
قاچاق محسوب می شود؛ همان طور که گفته شد، برخی مقامات 
دولتی باتوجه به شرایط اقتصاد منطقه، کوله بری را مورد پذیرش 
قرار داده اند؛ اصلی ترین دلیل همان بحــث عدم توانایی ایجاد 

اشتغال در نقاط مرزی است.
از طرف دیگر بسیاری از کارشناسان اقتصادی باور داشتند که 
لایحه ساماندهی و نظارت بر تجارت مرزی می تواند از واردات 
بی ضابطه و نابســامان کالا  جلوگیری کند و همچنین سبب 
ایجاد شــفافیت اطاعات اقتصادی در حــوزه تجارت مرزی 
شــود، اما با وجود تصویب کلیات این لایحه هنوز باید منتظر 

اجرا و اثرگذاری این لایحه بود.
رسمیت بخشی به قاچاق کالا نمی تواند راه  حل ایجاد 

اشتغال باشد
در ســالیان اخیر کوله بران مجبور بوده اند به منظور واردات 
کالا به کشور از نقاطی عبور نمایند که با سختی های فراوانی 
همراه بوده و به سبب صعب العبور بودن این مناطق، تعدادی 
از هم وطنان در این مسیر جان خود را از دسته داده اند. حال 
دولت که کاهش بیکاری را یکــی از دغدغه های خود عنوان 

کرده بود، با مجاز اعام کردن کوله بری در ســه مرز استان 
کرمانشاه، رویه تازه ای در پیش گرفته است.

هر چند مجاز اعام شدن کوله بری در این سه نقطه مرزی، برای 
کوله بران اهمیت دارد؛ اما کارشناسان معتقدند که این تصمیم، 
نمی تواند مسئله معیشت و رفاه مرزنشینان را به صورت دائمی 
حل کند. از ســوی دیگر مجاز اعام شــدن کوله بری و افزایش 

واردات کالا با این رویه تبعاتی برای اقتصاد کشور دارد.
بر اســاس گزارش دفتر مطالعات اقتصادی مرکز پژوهش های 
مجلس، حدود ۴ الی 7 میلیــارد دلار کالا از طریق کوله بری و 
ملوانی و بدون طی کردن ضوابط فنی، ارزی، بهداشتی و پرداخت 
عوارض دولتی، وارد کشور می شود. این موضوع نه تنها نتایجی 
مانند افزایش نرخ ارز و ازبین بردن ظرفیــت تولید داخلی را در 
پی دارد، بلکه می  تواند به صورت مستقیم سامت مردم را تهدید 
کند؛ چرا که بسیاری از کالا های قاچاق که به صورت غیررسمی 

وارد کشور می  شود دارای استاندارد لازم نیستند.
بازگشایی نقاط مرزی، مشکات کوله  بران را مرتفع نمی سازد

حسام محمدی فر، کارشناس مرکز پژوهش های مجلس شورای 

اســامی، کوله بری را خارج از ضوابط و قوانین کشــور عنوان و 
اعام کرد: رویه فوق محلی برای دورزدن قوانین رسمی کشور 
است و از سال ۱396 به ســبب مشکات متعدد شاهد مسدود 
سازی بســیاری از گذرگاه های غیررســمی مرزی بوده ایم اما 
در هفته های اخیر با شــعارهایی نظیر اشــتغال مرزنشینان، 
بازگشــایی گذرگاه های مرزی بدون هر گونه ضوابط مشخص 
آغاز شده است.وی ادامه داد: درواقع به جهت مدیریت بازار ارز، 
هر واردکننده باید منشأ ارز خود را مشخص کند، از سوی دیگر 
صادرکنندگان نیز باید تعهدات خود را ایفا نمایند، اما مجاز شدن 
کوله بری به معنــی دورزدن این قاعده صحیح اســت. به گفته 
محمدی فر، ضوابطی در جهت حمایت از تولید داخلی یا صادرات 
در سقف مشخص اعمال شده است که با آزادسازی بی قاعده رویه 

کوله بری تمامی این ضوابط نیز بی اثر خواهد شد.
وی افزود: شــفافیت و ثبت اطاعات نیز در رویه کوله بری 
وجود ندارد و مشخص نیســت چرا حاکمیت با وجود علم و 
آگاهی نســبت به مشکات فوق، مجاز شــدن کوله بری در 

برخی از نقاط را اباغ کرده  است.

منفعت کوله بری برای صاحبان سرمایه است نه مرزنشینان!
این کارشناس مرکز پژوهش های مجلس در ادامه به عدم کسب 
منفعت مرزنشینان از قاچاق کالا اشــاره و اعام داشت: لازمه 
تجارت دانش و سرمایه است، اما مرزنشینان به سبب مشکات 
اقتصادی قادر نیســتند منفعتی از تجارت غیررسمی موجود 
کسب کنند؛ لذا صاحبان ســرمایه در شهر های بزرگ به جهت 
عدم امکان واردات رســمی برخی کالا های ممنوعه، با هزینه 

اندک و با رویه کوله بری کالای قاچاق را وارد کشور می کنند.
وی افزود: به بیانی صاحبان قدرت و سرمایه با سوءاستفاده از 
این رویه بیشترین منفعت را کسب می کنند؛ اما مرزنشینان 
با کوله بری تنها بخشی از هزینه های زندگی روزمره خود را 

تأمین می کنند.
محمدی فر در انتها تأکید کرد: رویــه فعلی یعنی همان مجاز 
شــمردن کوله  بری تا قبل از ســال ۱396 نیز اجرا می شد؛ اما 
اشتغال، منفعت و امنیتی را برای مرزنشــینان ایجاد نکرد؛ اگر 
حاکمیت به دنبال اصاح رویه های اشتباه است باید با تصویب 
ضوابط و قواعد جدیدی که منجر به شفافیت می شود، منفعت 

مرزنشینان را تأمین نماید.
ایجاد پوشــش قانونــی بــرای قاچاق کالا مســائل 

مرزنشینان را حل نخواهد کرد
 احتمالاً هدف کسانی که قصد دارند تجارت مرزی و به طور خاص 
کوله بری را تسهیل کنند؛ بهره مندی ساکنان این مناطق از منافع 
حاصل از خریدوفروش محصولات و کالاهایی است که قیمت 

آن ها در دو سوی مرز تفاوت قابل توجهی دارد.
اما باید توجه کرد که سیاســت تســهیل مبادلات مرزی برای 
مرزنشینان و اعمال برخی ترجیحات و معافیت ها برای آنان اعم از 
تخفیف در میزان حقوق ورودی و استثنا از برخی ضوابط تجاری 
و گمرکی و اعمال رویه های آسان تر، سال های متمادی است که 
اجرا شده و نتوانسته است مسائل ریشه ای اقتصادی مرزنشینان 

را حل وفصل کند.
بنابراین، پیشنهاد کارشناســان اقتصادی این بوده که دولت و 
دیگر قوای نظام برای حل مسائل اقتصادی مرزنشینان به دنبال 

راه حل های اصولی و دائمی باشند.

آیا  کوله بری منفعت مرزنشینان را تأمین می نماید؟
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یکی از مهم ترین ویژگی های دنیای مدرن، فردگرائی است که از غرب شروع و به مرور 
در جهان فراگیر شد. فردگرائی بر آزادی تک تک افراد و حقوق فردی آنان تاکید دارد 
و جامعه را موظف به پیروی از خواســته ها و تمایلات فرد فرد انسان ها می داند. ظهور 
فردگرائی باعث شد که فردیت افراد بر هویت جمعی آن ها برتری یافته و افراد، مقدم بر 

هویت جمعی خود در پی کسب هویت فردی باشند.
در گذشته مهمترین نهاد شــکل دهنده به هویت افراد، نهاد خانواده بود که وظیفه 
اجتماعی کردن آن ها و آماده سازی شــان برای پذیرش نقش در جامعه بر عهده این 
نهاد بود. خانواده نهادی بود که بر خلاف امروز، چندین وظیفه و کارکرد اساسی داشت. 
خانواده در شکل قدیمی آن علاوه بر ارضای نیازهای طبیعی بشر و تداوم جایگزینی 
نسل ها، وظیفه تربیت و آموزش کودکان و یاد دادن مهارت های اجتماعی لازم به آنان، 
کارکرد اقتصادی و تامین نیازهای ابتدائی افراد، ایجاد فضای صمیمی و عاطفی میان 
افراد به عنوان یکی از مهم ترین نیاز های زندگی و تامین آرامش روحی آنان، حمایت از 

افراد در برابر مسائل و مشکلات جامعه و از همه مهم تر هویت بخشیدن به فرد در تقابل 
با افراد دیگر جامعه را نیز بر عهده داشت و می توان گفت خانواده در گذشته مهمترین 

نهاد اجتماعی بود که جامعه برای بقا خود به وجود آن نیاز مبرم داشت.
امروزه با ظهور فردگرائی و اهمیت یافتن حقوق فردی انسان ها، افراد بیش از هر چیزی 
گرایش به کسب فردیت خود دارند و دیگر، هویت جمعی و خانوادگی آنها موضوعیتی 
ندارد. به بیان دیگر گفتمان فردگرائی در غرب باعث شده تا افراد به جای این که خود را 
منتسب به پایگاه انتسابی خود کنند، ترجیح دهند منزلت اکتسابی خود را برای دیگران 
ارائه کنند و خود را جدای از تبار و نســب و خانواده، در جامعه معرفی کنند. در چنین 
جامعه ای بنیان های خانواده به شدت سست و بی اساس خواهد شد. زیرا تمایل افراد به 
جدا شدن از خانواده در همان سنین ابتدای جوانی شکل می گیرد و افراد هر چه زودتر 

به دنبال هویتی مستقل از خانواده خود می گردند.
از طرفی امروزه با صنعتی شدن جوامع و پیشــرفت های به وجود آمده در زمینه های 
متعدد، ما شاهد تقسیم کار اجتماعی و تنوع حرفه ها هستیم و این تنوع حرفه ها لزوم 
کسب مهارت و تخصصی شدن شغل ها را در پی می آورد و در این مواقع، دیگر خانواده 
شایستگی لازم را برای جامعه پذیر کردن افراد ندارد و افراد برای یافتن تخصص های 
مورد نیاز مجبور هستند در بیرون از محیط خانواده آموزش ببینند. به این ترتیب هر 
چقدر که جلوتر می رویم از کارکرد های خانواده کاسته شده و به تبع، در ضرورت های 
آن نیز تشکیک می شــود و به همین دلایل در جهان امروز کمتر به خانواده اهمیت 
نهاده می شود و نه تنها افراد بر لزوم حمایت از خانواده تشویق نمی شوند، بلکه حتی 

از سوی بسیاری از اندیشمندان و سیاستمداران به نفی خانواده نیز ترغیب می شوند.
این دو عامل در کنار تلاش های عده ای از فمینیســت ها و فعالان حقوق زن در غرب 
برای زیر ســوال بردن خانواده به عنوان نهادی که ارزش های جامعه مردســالار را در 
تربیت فرزندان و نسل آینده جامعه، درونی کرده و به بازتولید نظم مردسالار قوت می 

بخشد، باعث شد که خانواده بیش از پیش مورد بی توجهی و انکار قرار گیرد.
نتیجه منطقی این فرایند در جهان، به ویژه در دنیای غرب، زوال خانواده است و دیگر 
کمتر کسی حاضر به تشکیل خانواده می شود. زیرا در نگاه آنها خانواده به مثابه زندانی 
اســت که با قرار دادن تعهدات و الزامات بیهوده بر دوش افراد، مانع تمتع آنان از لذت 
های زندگی می شود. از طرف دیگر در غرب انتساب افراد به یک اصل مشترک و هویت 
اصیل خانوادگی هیچ وجهی ندارد. لذا فردی که در یک خانواده اصیل و به طور مشروع 

به دنیا آمده باشد، هیچ تفاوتی با یک کودک نامشــروع ندارد و به طور کلی ارزش ها، 
جنبه فردی و اکتسابی دارد.

اینگونه است که امروزه در غرب زندگی زناشوئی در چارچوب خانواده جای خود را به 
زندگی دوستانه و گروهی در کنار هم داده است. بین سال های ۱۹6۰ تا ۱۹۹۸ تعداد 
زوج های هم زیست بدون ازدواج در آمریکا ۱۰ برابر شده است و وظیفه بقای نسل نیز به 
عهده دستگاه ها و لوله های آزمایشگاهی گذاشته شده و بچه به عنوان کالای صنعتی از 
بیمارستان ها خرید و فروش می شود و کارکرد رشد و جامعه پذیری کودک نیز توسط 
مراکز آموزشی و مهد کودک ها صورت می گیرد و تنها چیزی که مورد توجه قرار نمی 
گیرد، پرورش روانی و عاطفی کودک اســت و بالاخره این که بشر امروز تمام نیازهای 

خویش را در بیرون از خانواده جستجو می کند.
در حال حاضر غرب به دلیل از بین بردن خانواده گرفتار بحران بزرگی شــده است که 
از جمله این بحران ها فساد و انحطاط اخلاقی اســت و این مساله به دلیل ارضا نشدن 
نیازهای عاطفی و احساسی افراد است که در بیرون از محیط خانواده و به دور از روابط 
گرم و محبت آمیز رشــد کرده اند. افرادی که در بیرون از خانواده، جامعه پذیر شــده 
اند، ارزش های اخلاقی در آنها به طور کامل درونی نمی شود و لذا به انحطاط اخلاقی 

کشیده می شوند.
دیگر بحرانی که غرب هم اکنون با آن دست به گریبان است بحران معنا و بحران هویت 
است. بشری که از کودکی نه کسی را پدر صدا زده و نه مادری را در کنار خود دیده است 
اکنون که غرق در نعمت های مادی شده و سرگرم لذت ها و زرق و برق دنیا شده است، 
خلاء بزرگ بی هویتی را بیش از پیش احساس می کند. با نگاهی به آمار و ارقام جرایم 

ناشی از بحران هویت در میان افراد جامعه غربی این ادعا بیشتر نمود پیدا می کند.
مطالعه ای که در آمریکا انجام شــد حاکی از هم بستگی قوی میان افزایش مشکلات 
جوانان و تغییرات خانــواده به ویژه اکولوژی تربیت کودکان اســت. در ســوئد نرخ 
خودکشی بین سال های ۱۹۵۰تا ۱۹۷۵ برای مردان ۱۵تا ۲۴ ساله دو برابر شده است. 
هربرت هندین روانکاو آمریکایی، نرخ بالای خودکشی در سوئد را با بی تفاوتی مادران 
سوئدی در قبال فرزندان شان مرتبط می دانند. نتایج بررسی های سازمان بهداشت 
جهانی)WHO( نشان می دهد از سال ۱۹۵۰ تا ۱۹۹۵ میلادی، سن خودکشی سیر 
نزولی داشته است به طوری که از دهه ۷۰ میلادی، نرخ خودکشی در جوانان، بیش از 

سه برابر شده است.

جوامع برای ثبات و پیشــرفت، نیاز به دو نوع هماهنگی دارند؛ انســجام رسمی 
که تعادل سیســتماتیک و نظم ســاختارها را رقم می زند و انسجام غیررسمی و 
اجتماعی که ثبات اجتماعی را تامین می کند. نوع سیستماتیک انسجام، با ابزار 
ماشین و نظم بروکراتیک و تدوین قوانین اتفاق می افتد اما نوع غیررسمی نیاز به 

برُد اجتماعی، زبان مشترک و مردم پسند دارد.
در واقع نظم ماشینی بشر برای حفظ و ارتقاء سیستم، زبان خاص خود را دارد که 
با عنوان قانون یا مجموعه پروتکل ها از آن یاد می شود ولی نظم طبیعی بشر برای 
ایجاد هماهنگی، ساختار نرم تری دارد و به تولید زبان مشترک، تکیه می کند. به 
عبارت دیگر هرقدر توان سیستم در تولید زبان مشترک بیشتر باشد، هماهنگی 
و هارمونی مجموعه و ساختار، بیشتر شــده و علاوه بر ثبات اجتماعی، اصطلاحا 

بازتولید قدرت نیز محقق می شود.
حال اگر ابزار غیررسمی فرهنگ ساز به زیســت عمومی جامعه و طرحواره های 
اجتماعی و بشری نزدیکتر باشــد، امکان موفقیت بالاتری در تامین هدف مورد 
نظر خواهد داشــت.درواقع دی.ان.ای جامعه در پذیرش یــا رد ابزار و نمادهای 
هارمونی ساز بسیار موثر اســت. میزان موفقیت نمادها و ارزش های فرهنگی در 
شکل گیری انسجام در جامعه بســتگی به میزان دوری و نزدیکی آن ارزش ها به 

اطلاعات ژنتیکی، تکوینی و فطری انسان ها دارد.
اگر به تعبیر آنتونیو گرامشی )سیاستمدار کمونیست ایتالیایی(، هژمونی 
را حکمرانی با ابــزار رضایت تعریف کنیم و لایه نرم قــدرت را برای ثبات و 
پیشرفت جامعه انکارناپذیر بدانیم، بایستی بپذیریم که قوانین مانوس تر با 
فطرت بشــری برای پذیرش و مقبولیت در ساحت فرهنگی، نفوذ و منزلت 

بیشتر و عمیق تری دارند.
مقوله ای مثل حجــاب هم که یک نمــاد ارزش بار و باورپایه به نظر می رســد و 
زیرمجموعه یا از نمودهای روشــن عفاف هم تعریف می شــود، از آنجایی که با 
فطرت بشر یعنی حیا و مراقبه وجودی آشــنا بوده و به اصطلاح مخرج مشترک 
دارد، می توان یک امر فرهنگی با برد بلند و جامعه پذیری بالا و مقاومت حداقلی 
مورد توجه قرار گیرد. این مقوله برای پذیــرش اجتماعی نیاز کمتری به تدوین 
قانون و اساســنامه دارد و از این منظر مــی توان حجاب و پوشــش را یک زبان 

مشترک برای بازتولید قدرت اجتماعی نیز دانست.
به دلیل همین قرابت با فطرت بشری اســت که عموما و طبق آمارهای مختلف با 
مقاومت در پذیرش روبرو نبوده و صرفا به دلیل مسمومیت های شناختی متاثر 
از مصرف رســانه ای و فرهنگی معارض و معاند و یک ســری گره های معرفتی و 
کم لطفی های ساختاری در برخی ساحت ها چه بســا نیازمند مراقبت و تدوین 
پروتکل در سطح فراگیر می باشد. فقدان اســتراتژی و قوانین لازم در مدیریت و 
رشــد مفاهیم و مقولات اجتماعی، هر متغیر فطرت بنیادی را هم دچار چالش و 

نوسان خواهد کرد.
امور فطری در پذیرش فــردی، چاشــنی معرفتی می طلبنــد و در اقامه و 
بقای اجتماعی نیاز به مراقبت و خط مشــی گذاری دارنــد تا مبتلا به غفلت 
فرهنگی در غیاب توجه سیاســی نشــوند. تاکید بر فطری بودن این مقوله، 
حجاب و عفاف را از گزند و برچسب تحمیلی بودن یا ابزار قدرت بودن هم جدا 
می کند و در واقع آنچه که باعث خشم شبکه های معاند و مخالف در راستای 
شکســت پروژه حجاب ســتیزی و عفاف گریزی در ایران اسلامی می شود، 
همین اتصال موضوع به فطرت بشــر و شکل یافتن یک شــبکه غیررسمی 
غیرتحمیلــی و در عین حال حامی و هم راســتای باورهــای کلان دینی در 

قوانین جمهوری اسلامی ایران است.
این موضوع به تعبیر جوزف نای )نویســنده آمریکایی( که از ظهور قدرت های نو 
در عصر ارتباطات و اطلاعات یاد می کند، به دلیل بار ارزشی و به شدت عجین به 
باورها و آرمان های معنوی و انسانی، می تواند یکی از پایه های قدرت نرم انقلاب 
اسلامی در تقابل با اندیشــه های تجاری و جریان فساد و صنعت فحشا در عرصه 

بین المللی تلقی شود.
از ظرفیت فطری حجاب و عفــاف در جامعه پذیری و تبدیل شــدن به 
فرهنگ عمومی که بگذریم، فرهنگ و قانون بــه عنوان یک قاعده کلی 
بایستی به عنوان دو متغیر دیالکتیکی و در بده بستان باهم تعریف شوند 
تا پوسته سخت یکی با هســته نرم دیگری و بالعکس، متوازن شده و به 
طور هم افزا و در نسبت با همدیگر، اقناع و مراقبت در سطح افکار عمومی 
را به ســرانجام برســاند. به بیان دیگر برای حجاب، هم بایستی تبیین و 

تبلیغ کرد و گره های ذهنی را گشــود و هم برای دفاع از همین فرهنگی 
بودنش یک سری خط کشــی ها را پذیرفت تا اسیر جنگ های شناختی 

نشود و با عملیات های رسانه ای از جاده فطرت فاصله نگیرد.
فطریات امور سخت شکنی هستند ولی بدون پشــتوانه و مراقبت و خط شکنی 
هم عرض با تبیین و تبلیغ، تبدیل به یک ذائقه ســطحی شده و از دایره فرهنگ 
خارج می شوند. بدون پایه فطرت نمی توان به لایه فرهنگ و سایه قدرت اتکا کرد 
و دلیل ایستایی و جذابیت و حساسیت حجاب برای موافق و مخالفش در همین 
مساله نهفته است والا همانطور که گذشت، مهندسی ذائقه و تغییر رفتار در یک 
جامعه، نیاز به اغتشاش و ســرمایه گذاری میلیارد دلاری و به کارگرفتن بیش از 
۱۰ سفارتخانه خارجی و چندین شبکه ماهواره ای و ســکوهای )پلتفرم های( 
مسلح به مسمومیت شناختی و اطلاعات گمراه کننده و دروغ های بزرگ و بیگ 

قرآن کریم بهترین منبع برای تدوین سبک زندگی عفیفانه است. در این سبک زندگی 
کیفیت حیات بشر ارتقاء می یابد و نیازهای معنوی، روانی و جسمانی او برطرف می 
شود. در حدود ۳۴۵ آیه از 6 هزار و ۲۳6 آیه قرآن کریم به صورت مستقیم یا غیرمستقیم 
در رابطه با عفاف و به ویژه مرتبط با مسائل جنسی است. این مساله، نشانه بسیار مهمی 
بر اهتمام اسلام به برآورده شدن نیازهای روانی انســان و کنترل و برنامه ریزی برای 
نیروی جنسی اوست. بر اساس آیات قرآن، 6 راهبرد اساسی برای عفاف جنسی وجود 

دارد که شامل حیا، اراده، صبر، حفظ حریم، معنویت و ازدواج آسان است.
حیا

پراســتفاده ترین راهبرد عفاف در قرآن کریم، راهبرد حیاء است که در ۱۷ نمونه قرآنی 
بر محور آن بحث شده اســت. حیاء ابزاری برای نمایش بعُد رفتاری عفاف است. از این رو 
نباید آن دو را با یکدیگر اشتباه کرد. یعنی نمی توان انکار کرد که سطوحی از حیاء ناشی 
از اعتدال در تمایلات باشــد ولی اگر قرار باشد اعتدال در تمایلات، رفتار عفیفانه را شکل 
دهد، غالباً همراه با حیا بروز می کند.اگر حیاء کارکرد ابزاری برای عفاف نداشت بلکه یکی 
از از مؤلفه های آن بود، در این صورت، رقیق شدن پرده های حیا میان زن و شوهر به معنای 
از بین رفتن عفاف قلمداد می شد اما این درحالی است که آنها سرشار از عفاف هستند و 
از ابزار حیا استفاده نمی کنند. پوشش، رفتار، نگاه و گفتار میان همسران کاملاً متفاوت 
با روابطی است که آنها با دیگران دارند و این مســاله به جهت یکی شدن آن دو به واسطه 
پیوند زناشویی است و روشن است حیاء نســبت به خود بی معنی است.فائده راهبردی 
حیا این است که تمایلات را کنترل می کند. ممکن است شخصی به اعتدال کامل، نبود 
تمایلات انحرافی و زیاده خواهی و مانند آن دست نیافته باشد اما به واسطه حیای ارادی، 

خود را کنترل می کند و در نتیجه با استمرار در آن به مراتب بالای عفاف دست می یابد.
اراده

قرآن کریم در ۱۰ آیه از اراده و نقش بی بدیل آن در عفاف سخن گفته است که تمام این 
موارد به نقش راهبردی آن اشاره دارد. بر اساس نگاه قرآن، نفس اماره، انسان را به سمت 
زشتی ها سوق می دهد )یوسف/۵۳(. طبیعتاً برای انسان های کم اراده، عفت ورزی 
و برخلاف هوای نفس عمل کردن دشوار اســت ولی با تقویت اراده می توان برخلاف 
جریان طوفانی هوای نفس حرکت کرد؛ حتی در مواردی مانند دلبســته بودن قبل 
از ازدواج که عفاف و اعتدال در تمایلات امری دشوار اســت، در این موارد نیز تقوا لازم 
دانسته شــده و می توان با اراده رفتاری عفیفانه بروز داد )بقره/۲۳۵(. از اینرو می توان 
در برخی موارد از اراده به تقوا یاد کرد. تقوا به معنای حفظ خویشــتن با هدف دوری از 

آسیب ها، ابزاری است که عفاف را به دنبال خواهد داشت.

به هر روی یکی از پرکاربردترین راهبردهای عفاف، عزم و اراده اســت. در قرآن کریم 
انسان عفیف، شخصیتی با اراده نشان داده شده است که توانایی محافظت از پوشش 
)نور/۳۰( و کنترل روابط جنســی خود را دارد )مؤمنون/۵(. گریز حضرت یوســف از 
موقعیت گناه )یوسف/۲۴( و پایداری حضرت مریم در مقابل فردی غریبه که بعداً معلوم 
شد پیام آور الهی اســت )مریم/۱۸( نمونه هایی از اراده قوی برای حفظ عفاف است. 
همچنین از نگاه قرآن انسان های بی عفت، افرادی سست اراده هستند که توان کنترل 

نفس خویش را ندارند )یوسف/۲۴ و ۳۱(.
صبر

بسیاری در ترجمه »و لیستعفف« )نور/۳۳( از واژه عفاف استفاده کرده اند و برخی هم 
به معنی خودداری و خویشتنداری ترجمه کرده اند و از ترجمه آن به صبر خودداری 
ورزیده اند. ترجمه ای که عفاف را به صبر معنا کرده باشد، به ندرت یافت می شود اما با 

این وجود مفهوم صبر در عفت ورزی بسیار پر رنگ و راهبردی است.
از نگاهی می توان عفاف را به دو نوع منفعلانه و فعّال تقسیم کرد. عفاف فعال آن است که 
فرد با انجام اقدامات مثبتی مانند ازدواج خود را عفیف نگاه دارد و به اعتدال در تمایلات 
برسد. عفاف منفعلانه صرفاً به معنای انجام ندادن اقدامات منفی و غیرعفیفانه است. 
بنابراین صبر که یک اقدام منفعلانه است از راهبردهای به دست آوردن عفاف است. 
البته انفعالی بودن صبر چیزی از ارزش آن نمی کاهد بلکه نشان می دهد که به تنهایی 
کافی نیست و افراد عفیف نیازمند روش های فعّال در حفظ عفاف هستند. به هر حال 

بدون صبر و پرهیزکاری، روش های فعّال نیز قابل اجرا نیستند.
ازدواج با شرایط و مراحل متعددش غالبا بدون اندکی صبر امکانپذیر نیست. در قرآن نیز 
پس از آنکه حکم ازدواج با کنیزان در صورت فراهم نبودن شرایط ازدواج با زنان آزاد، بیان 
شده، خداوند فرموده است »و أنَْ تصَْبِرُوا خَیْرٌ لکَُمْ« )نساء/۲۵( یعنی بهتر است انسانی که 

توانایی صبر دارد، از رابطه جنسی مشروع که با شأن اجتماعی او ناسازگار است، بپرهیزد.
حفظ حریم

شرط سلامت در هر رابطه ای، مرزبندی و ضابطه دار بودن آن است؛ حتی در رابطه میان 
همسران که پرده حیاء بسیار رقیق می شود، برای محافظت از حریم ها باید تلاش کرد. 
چنانچه در روابط اجتماعی میان مردان و زنان حریم ها حفظ نشود، عفاف، خدشه دار 
می شود. از این رو در بسیاری از آیات مربوط به عفاف جنسی بر بی پرده و آشکارا بودن 
روابط غیرغفیفانه اشاره شده است )نمل/۵۴ و ۵6، عنکبوت/۲۹(. همچنین در قرآن 
کریم نسبت به پوشــیده بودن اندام و جلوگیری از تحریکات بصری تأکید شده است 
)نور/۳۰(. بنابراین یکی از راه های بی عفتی، آشکار کردن رفتار و اندام جنسی است. از 

سوی دیگر مراعات حدود و حریم ها، عفت فردی و اجتماعی را تقویت می کند. قرآن 
کریم درباره نگاه داشتن حریم نسبت به زنان نامحرم به ویژه همسران پیامبر اکرم)ص( 
می فرماید »از آنها مســتقیما درخواست نکنید و خواســته های خود را از پشت پرده 

بخواهید« )احزاب/۵۳( که نشان از اهمیت حفظ حرمت ها و پاسبانی حریم ها دارد.
معنویت

معنویت یک جنبه شــخصیتی دارد که از آن به عنوان طهارت یاد شــده اســت اما 
معنویت ابزاری برای حفظ عفاف نیز بشــمار می آید. برنامه ریزی عملی برای تقرب 
نسبت به خداوند، یاد و ذکر الهی و استمداد و کمک خواهی از او در جلوگیری از انحراف 
و صیانت از عفاف نقش به ســزایی دارد. خداوند در دو داستان حضرت یوسف و مریم 
به این ویژگی راهبردی اشاره فرموده اســت. حضرت یوسف در پاسخ به تقاضای بی 
ِ )یوســف/ ۲۳( به خدا پناه می برم و حضرت مریم به  شــرمانه زلیخا فرمود مَعَاذَ اللهَّ
هنگام نزدیک شدن غریبه که بعداً معلوم شد فرســتاده الهی است، فرمود إنِیّ أعَُوذُ 
ا )مریم/ ۱۸( من از تو به خدای مهربان پناه می برم. البته  حْمَانِ مِنکَ إنِ کُنتَ تقَِیًّ باِلرَّ
اگر تو موجود باتقوایی باشی. در هر دو ماجرا بر کمک خواهی از خداوند برای نجات از 

رفتار غیرعفیفانه طرف مقابل تأکید شده است.

تاملیدربابضرورتواهمیتخانواده

حجابدرمثلثفطرت،فرهنگوقدرت

انس با قرآن را باید راهبردهایعفافبااستنادبهآموزههایقرآنکریم
در کشور فراگیر کنیم

 حجت الاســلام محمد حاج ابوالقاسم دولابی 
عصر جمعه در نخستین اجتماع بزرگ حافظان 
قرآن کریم استان تهران که با حضور بیش از پنج 
هزار حافظ یک جزء تا حفظ کل در مصلای امام 
خمینی)ره( تهران برگزار شــد، اظهار داشت: 
قرآن به انسان قدرت می بخشــد و وی را مقاوم 
می کند. قرآن اســت که به رزمنــدگان جبهه 

مقاومت حیات بخشیده است.
وی با بیان اینکه امتیاز انس با قرآن این اســت که 
دســته و گروه خاصی را نمی شناسد، افزود: اگر با 
قرآن کریم مانوس باشــیم روزبه روز قدرتمندتر 
می شــویم و دشــمن در برابر این عظمــت زانو 

می زند. انس با قرآن را باید در کشور فراگیر کنیم.
عضو مجلــس خبــرگان رهبری خطــاب به 
حافظــان قرآن کریــم گفت: هر یک از شــما 
ظرفیت تشکیل یک حلقه قرآنی را دارید و هر 

یک از ما باید ۱۰ جوان را با قرآن زنده کنیم.
حــاج ابوالقاســم دولابی بــا تاکید بــر اینکه 
پاسداشت حافظان قرآن تجلیل خداوند است، 
اظهار داشــت: قرآن می تواند مــا را به زندگی 

حقیقی برساند.
وی به اقدامات رژیم صهیونیستی در غزه اشاره 
کرد و تاکید کرد: جلوه های قرآن را که چگونه 
به انسان ها حیات می بخشــد در فلسطمین را 
مشــاهده می کنید می بینید مردم فلسطین با 
وجود این که شــهید و زخمی دادند، قرآن آنها 

را زنده نگه داشته است.
نماینــده رییس جمهوری در امــور روحانیت 
ادامه داد: شهدای فلسطینی با قدرت بیشتری 
جامعه بشــری را احیا می کنند. شهدای دفاع 
مقدس، مدافع حرم و انقلاب ســلامی، جهانی 

را بیدار کردند.
سردار سرلشگر پاسدار حسین سلامی فرمانده 
کل ســپاه پاسداران، حجج الاســلام غلامرضا 
قاســمیان و سیدمحمدحســین طباطبایی و 
اساتید قرآنی ازجمله شهریار پرهیزکار و احمد 
ابوالقاسمی از شــرکت کنندگان در نخستین 
اجتماع بــزرگ حافظان قرآن کریم اســتان 

تهران بودند.
در ادامه، شــهریار پرهیزکار، حجت الاســلام 
محمدحسین طباطبایی و استاد محمدمهدی 
بحرالعلوم در یک نشست درباره تقویت روحیه 
حفظ قرآن کریم و انگیزه بخشــی به کودکان 
و نوجوانان و حافظان کل قــرآن کریم و اینکه 
چگونه می شود دیگران را به این عرصه دعوت 

کرد، دقایقی سخنرانی کردند. 
پرهیزکار گفت: اگر کســی حافــظ قرآن بود و 
ظاهر آیات آن را فهمید و عامل آن شد، که یک 

شرط است، این نعمت ارزشمند بزرگی است . 
وی خواســتار تداوم چنین تجمعاتی شــد و 
افزود: در بحث فلســطین کســانی در هیجان 
هســتند که باید باشــند و خواب و استراحت 
ندارنــد؛ امیدواریــم این هیجانــات مقطعی 
نباشد و بدانیم خروجی این هیجانات و چنین 

تجمعاتی چیست. 
پرهیزکار اظهار داشــت: همه ما قــرآن را فردی 
حفظ کردیم و دستورالعملی نداشتیم. در دوران 
دفاع مقدس و بعد از آن عملًا برنامه مدونی برای 
برنامه های فرهنگی خصوصا قرآنی نداشــتیم و 
دلخوش کردیــم که فلان روز ایــن تعداد حافظ 

دور هم جمع شدند و نتایج خوبی داشت. 
اســتاد بحرالعلوم هم در این مراســم خطاب 
به مســوولان گفت: با یک فراخوان نه چندان 
موثر این چنین جمعیتی اینجا نه فقط از تهران 
که از دیگر اســتان های کشــور حضور دارند. 
مســوولان باید قدر این جمعیت، احساسات و 

این حضور را بدانند. 
وی افــزود: منویــات رهبــری بــرای تربیت 
۱۰ میلیــون حافظ قطعا از محــل انگیزه های 
مردمی محقق می شــود همانگونه که در ایام 
محرم حرکت هــای مردمی را شــاهدیم، در 
زمینه تربیــت حافظان قرآن نیــز باید چنین 

حرمت هایی را شاهد باشیم. 
بحرالعلوم با تاکید بر اینکه همــه ما در تبیین 
مفاهیم قرآن مسوولیم، اظهار داشت: هر کس 
باید از توان و ظرفیت  خــود در تبیین مفاهیم 
قرآنی استفاده کند و در این میان، از مسولیت 

مسوولان هم نباید بگذریم. 
وی افزود: کارهــای مثبت زیــادی در زمینه 
حفظ قــرآن انجام شــده اســت؛ پویش های 
مختلف باید در صدا و ســیما پخش شود و 

به این مساله بپردازند.
حجت الاســلام طباطبایــی نیــز در این 
مراســم گفت: خداوند در قرآن می فرماید 
نعمتی را که خدا به تو عطا کرده بازگو کن 
و بزرگترین نعمت، قرآن اســت که به طور 
خاص تلاوت شــود و مفاهیــم قرآنی که 

تلاوت شوند. 
وی افــزود: این مســاله چندین بــار در 
ســوره های مختلف تکرار شــده است. از 
ابتدا لازم است خودسازی داشته و صفات 
حسنه را متعالی کنیم و پس از آن، وظیفه 
ما تبلیغ اســت و از کســی نباید هراسی 

داشته باشیم. 

نماز مثل عصای جادوگران عمل نمی کند
بعضی ها فکر می کنند اگر نمازشان کار نکرد، برای این 
است که عباراتش را درســت ادَا نمی کنند یا برای این 
است که لهجه خوب و غلیظی ندارند یا شاید پیش نماز 
آن طور که باید، نیســت! اینها همه اشتباه است. نباید 
انتظار داشته باشــیم که نماز این طور عمل کند. به این 
مثال توجه کنید: شخصی به یک بیماری سخت دچار 
شد و پزشکان از او قطع امید کردند. او ناامید نشد و پس 
از جستجوی فروان، پزشــکی را یافت که راه درمان را به 
خوبی می دانســت و چندین مریض مانند او را درمان 
کرده بود. به هر ســختی کــه بود، با پــول و پارتی و هر 

وسیله ای که در اختیارش بود از آن پزشک وقت گرفت.
پزشک او را معاینه کرد، به او نسخه داد و او را امیدوار کرد 
که بیماری اش خوب خواهد شد. پزشک بسیار خوبی 
بود؛ مهربان و بامهارت. وقتی بیمار از مطب بیرون آمد، 
احساس کرد حالش خیلی بهتر شده و امید به زندگی 
دوباره به او برگشته اســت اما بعد از گذشت فقط چند 
هفتــه از دنیا رفت! نه بــه خاطر ماهر نبودن پزشــک 
و نه به خاطر گیر نیاوردن یا تقلبی بودن داروها! زندگی 
او فقط به این خاطر به پایان رسید که به نسخه پزشک 
و دســتورات او توجه نکرد. او اصلا داروهایش را تهیه و 

مصرف نکرده بود.
با این همه سختی به پزشک رسید. این همه پول خرج 
کرد. نسخه گرفت اما مسئله اینجاست که او فکر می کرد 
حالا که نســخه گرفته، دیگر همه چیز تمام است. فکر 
می کرد مساله مهم، داشتن نسخۀ شفابخش از پزشک 
اســت و گرفتن و مصرف کردن داروهای داخل نسخه 
و عمل به دســتورهای پزشــک، دیگر اهمیتی ندارد. 
هرچند نسخه داشــت و اگر داروها را به درستی مصرف 
می کرد، به احتمال زیاد خوب می شــد ولی به همین 

سادگی از دنیا رفت.
شاید بگویید این مثال در عالمَ واقع امکان پذیر نیست. 
مگر امکان دارد کســی با این شــرایط، وقتی به نسخه 
شفابخش خود دست پیدا می کند، آن را نادیده بگیرد 
و فکر کند فقط با دیدن پزشک و گرفتن نسخه از او شفا 
پیدا می کند؟ شما درست می گویید ولی متأسفانه روش 
بســیاری از افراد در برخورد با نمــاز و قرآن همین طور 
است. نسخه نماز در دستانمان است، اما فقط به آن نگاه 
می کنیم. در همین راستا می توانیم برخی از نمازگزاران 
را به کسانی تشبیه کنیم که به محض یافتن یک نقشه 
گنج، خود را ثروتمنــد می دانند و با تکبّــر و تحقیر به 

دیگران می نگرند.
آنها در توهم اند که به محض یافتن آن نقشه، به اندازه ای 
ثروتمند هســتند که دیگران در مقابلشان به حساب 
نخواهند آمد. این عده به جای حرکت کردن و استفاده 
از آن نقشه، می ایستند و به دیگران فخر می فروشند؛ آنها 

را تکفیر می کنند و خود را سعادتمند می دانند.
کسی که نقشه گنج دارد، می تواند به سرعت ثروتمند 
شود اما باید حرکت کند؛ وسایل حرکت به سوی جزیره 
گنج را فراهم کنــد؛ دانش لازم برای خواندن نقشــه و 
تفسیر علائم آن را کسب کند یا خود دریانورد باشد یا فردِ 
ماهری را با خود همراه کنــد. از دریاها و خطراتش عبور 
کند و با دزدان دریایی نبرد کند و باید آن قدر تلاش کند 
تا در نهایت گنج را از دل خاک بیرون بکشد و در بازار به 

بهترین خریدار بفروشد.
در تمام این مراحل، او باید آگاهانه عمل کند، زیرا در هر 
یک از آنها احتمال گمراه شدن بسیار است اما اگر نحوه 
استفاده از نقشــه را بداند، بی شــک راه را خواهد یافت. 
اسلام آن نقشه را در اختیار مسلمانان قرار داده است اما 
افسوس که رهروان اندک اند. نماز بخشی از همان نقشه 
راه و نقشه رسیدن به گنج است که خدا آن را به ما هدیه 
کرده؛ شاید مهمترین بخش آن یعنی نماز بتواند انسان 
را برای رسیدن به اهدافش توانمند کند اما این شمایید 
که باید بر بال آن سوار شوید و با آن حرکت کنید. اگر از آن 
درست استفاده نکنید، مانند نقشه گنجی است که قاب 
کرده و به دیوار زده اید. هر روز به آن نگاه می کنید و بدون 
توجه رد می شوید. اگرچه این نقشــه بسیار ارزشمند 
است ولی حقیقت این است که به تنهایی شما را ثروتمند 

نمی کند مگر آنکه آن را بخوانید و به آن عمل کنید.
نماز، راه های رســیدن به مقصد و جزئیات آن ها را به ما 
نشان می دهد. با شروع حرکتمان، علائم مسیرِ درست 
را نشــان داده و در هنگام انحراف، به ما هشدار می دهد. 
خلاصه، نماز هر کاری می کند تا ما در مسیر درست قرار 
بگیریم و به مقصد برســیم اما به هر حال این ما هستیم 
که باید به مقصد برسیم. این ما هستیم که باید با تلاش 

خودمان این مسیرها را پیدا کرده و از آنها عبور کنیم.
بیایید این مسئله را برای خودمان روشن کنیم. ببینیم 
نظر قرآن در مورد نمازی که قرار اســت ما را به موفقیت 
برساند چیســت. واقعیت این اســت که نماز اثر دارد. 
درست مثل خواندنِ قرآن اما اثر آن برای یک عده خیلی 
بیشتر است. نماز برای کسانی که با آن آشنایی بیشتری 
دارند، بیشــتر کار می کند. نماز برای کســانی که علم 
و ایمان بالاتری دارند، بیشــتر بــه درد می خورد. نماز 
برای کســانی که به خاطر علم و آگاهی شان، به خشوع 

رسیده اند، مؤثرتر است.
برای اینکه نمــاز بهتری بخوانیم، بایــد بدانیم در نماز 
چه می گوییم. برای اینکه نمازمان ما را تغییر دهد، باید 
به عبارات آن دقت کنیم و به آنها باور داشــته باشــیم. 
برای اینکه با نماز به موفقیت برسیم، باید به این نسخه 
شفابخش عمل کنیم. باید بگذاریم و بخواهیم که او در ما 
تغییر ایجاد کند. می بینید؟ در این جملات، فاعل ماییم. 
این ماییم که باید همه کارهــا را انجام دهیم. باید فقط 
آن راهی را برویم که از طرف خدا برای خوشبختی مان 

ترسیم شده، نه آنکه از خودمان راه تعیین کنیم.
بسیاری از مسلمانان با اینکه نقشه در دستانشان است، 
به جای حرکت، فقط ایستاده اند و به نقشه نگاه می کنند، 
حتی بلد نیستند آن نقشه را بخوانند و جهت حرکت را 
بیابند. شاید قرآن در مورد همین ها گفته است »وای 
بر نمازگزاران! همان ها که از نمازشان غافلند«. 

آیــت الله محمدعلــی جــاودان در هجدهمین همایــش مدیران 
هیأت های محوری و برگزیده کشور که در سالن همایش های شهید 
آیت الله بهشــتی مجموعه فرهنگی سرچشــمه برگزار شــد، اظهار 
کرد: جریان کربلا یک جریان هدایتی اســت.وی با اشاره به اینکه اگر 
امروز نماز می خوانیم به برکت کربلا اســت، مطرح کرد: اگر قیام امام 

حسین )ع( نبود، قطعاً امروز چیزی از اسلام باقی نمانده بود.
این اســتاد اخلاق با بیان اینکه جریان هدایت از زمان حضرت آدم تا 

ظهور حضرت حجت )ع( برقرار اســت، عنوان کرد: ما نیز می توانیم 
در این جریان هدایت سهمی داشــته باشــیم و اگر این وظیفه را به 
خوبی انجام دهیم، قطعاً در تاریخ زنده خواهیم ماند.وی با اشــاره به 
اینکه قدم نخســت برای حضور مؤثر در جریان هدایت، نیت خالص 
است، خاطرنشــان کرد: افرادی که در گذشــته توانستند در جریان 
هدایت مؤثر باشــند، تنها دغدغه دین دارند.جاودان بــا بیان اینکه 
این افراد چیزی برای خودشان نمی خواهند، تصریح کرد: مسئولین 

هیأت ها نیز باید نیت خالص داشــته باشــند و تنها برای امام حسین 
)ع( کار کنند.وی با اشــاره به اینکه هرچه در مســیر هدایت زحمت 
بیش تری بکشیم، بیش تر بهره مند خواهیم شــد، یادآور شد: انسان 
از آن بخش زندگی خود که در راه خدا مصرف کرده اســت، بهره مند 
خواهد شــد.این اســتاد اخلاق با بیان اینکه یکی از نشانه های مؤمن 
پرهیز جدی از گناه اســت، ابراز کرد: فردی که ایمان داشته باشد، از 

تمام عمر خود بهره مند خواهد شد.

هفته نامه فرهنگی اجتماعینخستین گام در جریان هدایت خلوص نیت است
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تبعات کم کاری بانک ها در پرداخت

 تسهیلات ساخت نهضت ملی مسکن چیست؟
این روزها شــاهد اخباری از پرداخت تسهیات 
نهضت ملی مســکن هســتیم که خــود بازتاب 
زیادی داشــته چرا که عدم همــکاری برخی از  
بانک ها با وجود تذکــرات زیاد رئیس جمهور در 
شورای عالی مسکن همچنان ادامه دارد و همین 
امر خود باعث شده که بخش زیادی از پروژه های 

نهضت ملی مسکن باتکلیف باقی بمانند.
عدم تزریق تســهیات به پروژه های نهضت ملی 
مسکن باعث شــده که بســیاری از سازندگان و 
انبوه ســازان نتوانند پروژه را ادامه دهند چراکه 
تعداد زیــادی از  متقاضیــان  آورده های خود را 
تکمیل نکرده و  از سوی دیگر  همکاری کم رنگ 
بانک ها در پرداخت تســهیات خــود باعث می 
شود که  ســازندگان انگیزه ای برای ادامه دادن 

پروژه ها نداشته باشند.
براســاس این گزارش در آخرین جلسه شورای 
عالی مســکن که با حضور  رئیس جمهور برگزار 
شد اخطارهای جدی به رئیس کل بانک مرکزی 
و وزیــر راه و شهرســازی بــرای پیگیر شــدن 

پرداخت تسهیات نهضت ملی مسکن داده  شد
در این جلســه رئیــس جمهور با گایــه از عدم 
اجرای تعهدات برخی بانک هــا بویژه بانک های 
خصوصی گفت: طبق قانون همه بانک ها موظف 
هستند ۲۰ درصد از تســهیات اعطایی خود را 
به حوزه مســکن اختصاص دهنــد و بانک های 
متخلف باید برابــر ۲۰ درصد ایــن رقم جریمه 
شــوند. وزارت اقتصاد و ســازمان امور مالیاتی 
موظف اســت به فوریت جریمه های بانک های 
متخلف را طبق قانون در قالــب مالیات وصول و 

گزارش آن را ارائه کند.
رئیســی همچنین رئیس کل بانــک مرکزی را 
موظــف کرد با دعــوت از مســئولان بانک های 
خصوصی آنها را نســبت به الزام اجرای نظامات 
قانونی مجاب کند و در صورت عدم پایبندی آنها 
به اجرای این نظامات قانونی، تصمیمات مناسب 

اتخاذ شود.
رئیس جمهور تاکید کرد که اجرای نهضت ملی 
مسکن و همه پروژه های مرتبط با بخش زمین و 

مسکن به عنوان پیشران اقتصاد کشور همچنان 
با قوت و جدیت از سوی دولت دنبال خواهد شد.

براســاس این گزارش در حال حاضــر این عدم 
همکاری بانــک ها  باعث می شــود کــه وعده 
رئیس جمهور بــرای تحقق ســاخت ۴ میلیون 
واحد مسکونی به تعویق  بیافتد و همین امر آثار و 
تبعات زیادی بر روی بازار مسکن خواهد داشت 
چراکه  بسیاری از متقاضیان چشم انتظار تحویل 
واحدهای مسکونی خود هستند و اگر این وعده 
به مرحله اجرایی نرسد باز هم قصه مسکن های 

مهر تکرار خواهد شد.
در همین رابطه فرشــید پور حاجت دبیر کانون 
سراسری انبوه ســازان با بیان اینکه بوروکراسی 
های زیادی در پرداخت تســهیات نهضت ملی 
مســکن وجود دارد که همین امر خود باعث می 
شود که ســازندگان دیگر به سراغ پروژه ها نروند 
گفت: پرداخت بدون وقفه تســهیات باعث می 
شود سرعت ساخت وساز افزایش یابد و از سوی 
دیگر زمینه ســاز بهبود وضعیت بــازار خواهد 
شد. در شرایط کنونی نرخ ســود تسهیات ۲3 
درصد است اما بســیاری از بانک ها ۱۵ درصد از 
تسهیات را به عنوان رسوب و یا هزینه پرداخت 
تســهیات نزد خود نگه می دارند که در نتیجه 
حدود 3۸ درصد به عنوان نرخ ســود تسهیات 

باید سازندگان پرداخت کنند.
پورحاجت توضیــح داد: امیدوار هســتیم روند 
پرداخت تســهیات بانکی به سازندگان مسکن 
که به عنوان پیشــران های اقتصــادی در حوزه 
مسکن به شــمار می روند اصاح شود چرا که در 
چنین شرایطی دیگر انگیزه ای برای سازندگان 

جهت ساخت مسکن باقی نمی ماند. 
همچنیــن در  همیــن رابطــه فرشــید ایاتی 
کارشــناس مســکن در گفت وگو بــا خبرنگار 
اقتصــادی باشــگاه خبرنگاران جــوان با تاکید 
بر اینکه بازارمســکن در شــرایط  کنونی  نیاز به 
افزایش تولیــد و عرضه را دارد گفــت: در  حال 
حاضر بازار مســکن نیاز مند تقویــت و بهبود و 

همکاری بیشتر بانک ها است.

او تأکید بر اینکه بانک ها در صورت عدم وام دهی 
باید جریمه شــوند، گفــت: در راســتای قانون 
جهش تولیــد بانک هــا مکلف بــه پرداخت وام 
شــده اند و اگر برخاف این قانون و وظیفه عمل 
کنند باید جریمه شوند اما دو سال است که دولت 
بانکی را در این خصوص جریمه نکرده است. این 
مدارا کردن دولت با بانک ها موجب ضرر به حوزه 
ساخت وســاز کشور شده اســت زیرا که سرعت 

ساخت وساز در کشور کند پیش  می رود.
به گفته این کارشــناس مسکن، اگر طی دو سال 
گذشــته جریمه عدم وام دهی بانک ها را دولت 
دریافت می کرد امــروز مبلغی حدود ۱6۰ همت 
اخذ می شــد تا زمانی که این جریمه و قانون اجرا 
نشود بانک ها تمایلی به وام دهی نخواهند داشت 

و به تکالیف خود قطعاً عمل نخواهند کرد. 
ایاتی در ادامــه تأکید کــرد: هم اکنون بحران 
جدی در حوزه ساخت وســاز مســکن نداریم، 
مســأله اصلی تأمیــن زمین بــرای پیمانکاران 
و مردم است که ســرعت واگذاری  ها کند است.  
برای پیش بردن پروژه ســاخت مسکن ابتدا باید 
زمین واگذاری شود سپس برای ساخت وساز به 
سراغ بانک برویم تا هزینه های ساخت وساز را به 

صورت وام دریافت کنیم.
براســاس این گزارش  به اســتناد ماده ۴ قانون 
جهش تولیــد مســکن، بانک ها و موسســات 
اعتباری غیربانکــی مکلفند حداقل ۲۰ درصد از 
تســهیات پرداختی نظام بانکی در هر سال را به 
بخش مســکن اختصاص دهند و در صورت عدم 
رعایت این موضوع، ســازمان امور مالیاتی کشور 

موظف است مالیاتی برابر ۲۰ درصد تعهد انجام 
نشــده از آن ها اخذ و به خزانه داری کل کشور و 
سپس به حساب صندوق ملی مسکن واریز کند. 
در حال حاضر بانک های اقتصاد نوین، کارآفرین، 
پاســارگاد، ســامان و آینده هم به کمتر از چهار 
درصــد از تعهدات خود در پرداخت تســهیات 

مسکن عمل کرده اند.
 همچنین در سیزدهمین جلســه شورای عالی 
مســکن بر اخذ مالیات عدم پرداخت تسهیات 
مسکن از بانک های تاکید شــده  و مالیات  اعام 
شــده در این حوزه  حدود ۱۵۰ هــزار میلیارد 
تومان اســت که با اخذ و تزریق آن به پروژه های 
مســکن، بالغ بر 3۰۰ هزار واحد مسکونی نیمه 
تمام، تکمیــل و آمــاده تحویل بــه متقاضیان 

خواهد شد.
تکلیف قانونی بانک ها برای اعطای تســهیات 
مســکن در ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ میــزان 
۸۱۸ هــزار میلیارد تومان اســت. تســهیات 
پرداخت شــده طی ۲۴ ماه پس از تصویب قانون 
جهش تولید مســکن ۱7۵ هزار میلیارد تومان، 
معادل حدود ۲۱ درصد تکلیف قانونی بانک ها و 
موسسات اعتباری در حوزه مسکن و ۴.7 درصد 

کل تسهیات آنها است. 
گفتنی اســت در حــال حاضر با توجــه به آنکه 
اولویــت اصلی در اجــرای پروژه هــا مربوط به 
نهضت ملی مســکن اســت بنابراین باید تمامی 
دســتگاه ها در این زمینه همکاری لازم راداشته 
باشند تا هرچه ســریعتر این پروژه هابه مرحله 

اجرایی برسد.

به گفته قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در امور مسکن، عملکرد بانک های خصوصی در 
پرداخت تسهیات ساخت مسکن مطابق ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن، تقریبا صفر 
است.هادی عباسی، با اشاره به مصوبات سیزدهمین جلسه شورای عالی مسکن در روز 
جاری اظهار داشت: سیزدهمین جلسه شورای عالی مسکن در شرایطی امروز برگزار 
شد که رئیس جمهور تأکید کردند، بانک ها به تعهدات خود در قبال پرداخت تسهیات 
ساخت مسکن عمل کنند و سازمان امور مالیاتی از بانک های متخلف مطابق قانون، 
مالیات بگیرد.قائم مقام وزیر راه و شهرسازی در امور مسکن گفت:  بر اساس گزارشی 

که در جلسه شورای عالی مسکن ارائه شد، عملکرد بانک های خصوصی در پرداخت 
تسهیات ساخت مسکن مطابق ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن، تقریبا صفر است.

*۱.۸ میلیون مسکن در دست ساخت
وی افزود: هم اکنون ۱.۸ میلیون واحد مسکونی در مراحل مختلف ساخت قرار دارند 
و پس از تکمیل به مردم تحویل داده خواهد شد.عباسی بیان کرد: پیگیری ساخت ۲7 
شهرک جدید ساحلی در استان های جنوبی کشور از دیگر نکات مطرح شده در جلسه 

شورای عالی مسکن بود.

*مکان یابی ۲7 شهر جدید ساحلی در دستور کار
این مقام مسئول با اشــاره به آخرین وضعیت مکان یابی شــهرکهای ساحلی گفت: 
مصوبات استانی ساخت ۲7 شهرکهای ساحلی جدید در ۴ استان خوزستان، هرمزگان، 
سیستان و بلوچستان و بوشهر مراحل استانی خود را                              طی کرده و در انتظار بررسی در 
سطح ملی است.سیزدهمین جلسه شورای عالی مسکن امروز با حضور رئیس جمهور 
برگزار شد و رســیدگی به عملکرد نظام بانکی در پرداخت تسهیات و تامین زمین از 

مهمترین دستورکارهای این جلسه بود.

عملکرد »بانک های خصوصی« در پرداخت وام ساخت مسکن تقریبا هیچ است

مدیر عامل بانک مسکن اعلام کرد:

حمایت بانک مسکن از گسترش صنعتی سازی
رکود حاکم بر بازار مســکن و ساخت و ساز از یک سو و سنتی 
سازی از سوی دیگر سال های ســال است که گریبان بخش 
مسکن را گرفته است. در دوران اوج اســتارت پروژه مسکن 
مهر، صنعتی ســازی رونق نســبی یافته بود امــا این روزها 
اســتفاده از روش های نوین و صنعتی ســازی تا حدودی به 
فراموشی ســپرده شده و ســهم اندکی را در ساخت و ساز به 

خود اختصاص می دهد.
یکی از بانک هایی که در ســال های گذشته تاش کرده تا با 
پرداخت تسهیات بیشتر به صنعتی سازی، سهم این روش 

های نوین را در بازار مسکن افزایش دهد بانک مسکن است.
دولت در تاش اســت تــا برای ســرعت دادن به ســاخت 
طرح نهضت ملی مســکن برای کانشــهرها 7۵۰ میلیون 
تومان پرداخت کند و این تســهیات به ســازندگانی که از 

فناوری های نوین استفاده می کنند پرداخت می شود.
سقف تسهیات ساخت مسکن به سازندگانی که از روش ها 
و فناوری های نوین اســتفاده می کنند در کانشهرها، مراکز 
استان ها و سایر شــهرها به ترتیب 7۵۰، 6۵۰ و 6۰۰ میلیون 
تومان تعیین شــده که به مرور و با پیشرفت فیزیکی پروژه ها 
پرداخت می شود. سال گذشته ســقف این تسهیات 6۰۰ 

میلیون تومان بود.
بازپرداخت تســهیات در ســال جاری برای تعاونی سازها 
حداکثر ۱۰ سال و برای سایر ســازندگان حداکثر ۸ سال با 

سود نرخ مصوب شورای پول و اعتبار است.
ســید عباس حســینی مدیر عامل بانک مســکن با اشاره 
به اینکه از ابتدای ســال جاری تا پایــان مردادماه ۵۵ درصد 
تسهیات مشارکت مدنی در چارچوب ضوابط به پروژه هایی 

که از فناوری های نوین اســتفاده کردند پرداخت شد گفت: 
بانک مسکن می خواهد ابتدا رسالت خود را نه فقط از تعریف 
و پرداخت تســهیات معمولی مســکن که انجام می دهد و 

پیگیری می کند بلکه می خواهد آنها را هدایت هم کند.
وی تاکیــد کرد: بانک مســکن تــاش می کند بــا اجرای 
سیاســتهای اعتباری خاص چند جهت و چند هدف را با هم 
پیش ببرد. از جمله اینکه بانک مســکن مــی تواند با اعمال 
سیاســتهای اعتباری صحیح و درســت به افزایش و ارتقای 
نظام فنی و مهندسی کشــور کمک کند. اعتقاد داریم بانک 
مسکن می تواند با سیاســت های اعتباری درست می تواند 
از شرکتهای دانش بنیان حمایت کند و این حمایت پیگیری 
خواهد شــد.مدیر عامل بانک مسکن با یادآوری اینکه تاش 
می شــود با تفاوت قایل شــدن بین تولیدکنندگان صنعتی 
و تولید کنندگانی کــه از روش های صنعتی و فن آوری نوین 
اســتفاده می کنند سرعت عرضه ســاختمان و مسکن را در 
کشور تســریع کنیم ادامه داد: بانک مســکن با این حمایت 
ها از صنعتی ســازی می تواند از این مجموعــه ها حمایت و 

سرعت ساخت و ساز را بالا ببرد.
حسینی با اشاره به اینکه طبیعتا اتمســفر حاکم بر تمام 
این مباحث این اســت که از فرهنــگ و معماری ایرانی- 
اسامی در ساختمان ها صیانت، حمایت و تشویق کنیم 
تا هموطنان و مردم و شهرنشــینی ما همراه این فرهنگ 

اصیل و بزرگ باشند.
وی تصریح کرد: بانک مســکن تاش می کند تا عاوه بر این 
مسایل نیز با یک سری برنامه هایی که داریم حضور جدی در 
بحث ساخت و ساز کشور به لحاظ مجری داشته باشد و بتواند 

با تعریف یک سری ســایت های خوب و مناسب که بازدهی 
خوبی هم داشته باشند جذب منابع چه از بازار سرمایه و چه 
از مردم کند.به گفتــه وی، با آن نام و اعتبار خوشــنامی که 
بانک مســکن در میان مردم دارد بانک مســکن قصد دارد با 
حضوری جــدی و هدفمنــد در این عرصه بــزرگ به مردم 
خدمت رســانی کند.مدیر عامل بانک مســکن در خصوص 
اینکه برنامه های حمایت از ســاخت و ســاز و سرعت دادن 
به آن را چگونه آغــاز خواهد کرد؟ گفــت: برنامه های بانک 
مسکن پکیجی از محصولات جدید است که برای آن تعریف 
می کنیم. هم پکیجی از سرمایه گذاری های جدید در حوزه 
های مختلف توسط شرکتهای ســرمایه گذاری تعریف می 
کنیم و هــم از تمام ظرفیتی که می توانیــم برای زمین های 

خوب در موقعیت های مناسب استفاده کنیم.
حســینی ادامه داد: مجموعه های بزرگ اقتصادی کشــور 
که جزو ۱۰ کشور نخست کشور هســتند عاقمند هستند 
با بانک مسکن همکاری کنند و زمین های خود را به صورت 
مشارکتی بدهند به مجموعه های اقتصادی تا احداث کنند.

وی افزود: با توجه به نام نیکی که شــرکتهای زیر مجموعه و 

سرمایه گذاری بانک مســکن دارند عهده دار این کار بزرگ 
باشند. تصور ما این است که قبل از پایان سال چندین پروژه 
خوب با بازده خوب در مکان های مناسب توسط همکاران در 
شرکتهای سرمایه گذاری بانک مســکن با مشارکتهایی که 

انجام می دهند با مجموعه های بزرگ اقتصادی انجام شود.
مدیر عامل بانک مســکن در پاســخ به این پرسش که چند 
درصــد پروژه های نهضت ملــی که در حال حاضر توســط 
دولت در سراســر کشــور در حال انجام اســت توسط بانک 
مسکن تامین مالی می شــود؟ گفت: ۸۵ تا 9۰ درصد تامین 
مالی نهضت ملی مســکن توسط بانک مســکن صورت می 
گیرد.وی با اشــاره به اینکه هدایت سیاست های اعتباری  به 
سمت توسعه ساخت وساز در کشــور به روش های صنعتی 
و تکنولوژی روز از اهداف بانک مســکن است گفت: به دنبال 
این هســتیم که عاوه بر نهضت ملی مسکن به تولید مسکن 
در کشور کمک کنیم. شرکت های ساختمان سازی ما فعال تر 
از گذشته می شــوند تا بتوانند در موضوع ساخت وساز اتفاق 
خوبی بیافتد. چرا که این اقدامات می تواند ســرعت ساخت 

و ساز را افزایش دهد.

با آنکه خیلی از بانکها تراز مثبتی ندارند و با کمبود منابع و نقدینگی مورد نیاز مواجه اند، 
اما اغلب آنها از دارایی های فراوان و اموال قابل توجهی برخوردار بوده ولی متاســفانه به 
دلایلی حاضر به فروش آنها نیســتند، به همین دلیل گزارش های بانک مرکزی به دلیل 
انباشــت دارایی و اموال بانکها حاکی از آن اســت که دارایی بانک ها بخصوص بانکهای 

دولتی و بورسی طی دو سال اخیر با رشد مناسبی مواجه شده است.
البته اموال بانکها معمولا بخشــی از میزان دارایی های بانک محسوب می شود زیرا رشد 
دارایی بانکها ناشــی از نتیجه قابل قبول عملکرد بانکی در ســایر موئلفه ها و بخش های 
مرتبط دیگر سیستم بانکی اســت. به طور مثال رشد میزان تســهیلات دهی بانکها که 
منجر به سود برای بانک می شود در کنار ســایر اقدامات نظیر انجام معامله بین بانکی و... 
بی شک تاثیر بسزایی بر رشد دارایی سیســتم بانکی به جای می گذارد، اما مهمتر از همه 
تلاش و توجه بانکها برای ترازمند کردن عملکــرد و فعالیت های خود همچنین مدیریت 
در کنترل خروج پول از سیســتم بانکی همراه با کسب سود از نتیجه کارایی شرکت های 

زیر مجموعه خود باعث شده است تا انضباط پولی در سیستم بانکی ایجاد شود.
شفاف سازی فعالیت های بانکی با رصد عملکرد آنها

تاکید بانک مرکزی بر شفاف ســازی عملکرد بانکها با انتشار صورتهای مالی از یک طرف 
و کنترل ماهانه وضعیت چگونگی کارایی آنها به طوری کــه بانکها ترازنامه و عملکردی 
مثبت داشته باشند، باعث شده اســت تا خیلی از بانک های ناتراز، سمت و سوی ترازمند 
کردن فعالیت های خود را در پیش گیرند، چرا که بانک مرکزی به صراحت و بدون اغماز 
اعلام کرده اســت؛ چنانچه بانکی به دلیل کمبود منابع مالی همچنــان به ناترازی و بی 
نظمی های خود ادامه دهد، بــی تردید در بانک دیگری ادغام و یــا مجوز فعالیت آن لغو 
می شود، به همین دلیل است که این بانک مدتهاســت نیاز برخی بانکهای ناتراز را برای 

ارایه اضافه برداشت تامین نمی کند.
از طرفی نیز بانک مرکزی مدتی است بانکها را موظف کرده است تا میزان دارایی و بدهی 
های های خود را در ســامانه تعریف شده ای که مشخص شده اســت درج و اعلام کنند، 
اقدامی که باعث خواهد شــد تا به درســتی مشخص شــود منابع بانکها چه مقدار بوده، 
چگونه و در کجا صرف می شــود چرا که اکنون بخش عمده وجــود نقدینگی در بازارها 
حاصل خروج پول از سیســتم بانکی در قالب وام و تســهیلاتی بوده است که متاسفانه با 

انحراف، سر از بازارهای موازی غیر رسمی سفته بازی در آورده اند.
کنترل رشد نقدینگی و ترازمند شدن عملکرد سیستم بانکی

محسن صادقی، کارشناس مسائل پولی و بانکی راجع به علل افزایش دارایی بانکها طی ۲ 
سال اخیر و ۲ برابر شدن آن در این مدت زمان، اظهارداشت: نظامند شدن سیستم بانکی 
در دولت سیزدهم و توجه و تمرکز بانک مرکزی بر ارایه گزارش عملکرد بانکها همچنین 
کنترل فعالیت آنها موجب شده اســت تا نه تنها ناکارآمدی و تخلفات بانکی در این مدت 
بشدت کاهش یابد، بلکه شاهد رشد و رونق شــاخص های بخش پولی و بانکی در کشور 
شــویم، نمونه آن کنترل رشد نقدینگی و ترازمند شــدن عملکرد اغلب بانکها همچنین 
رشد میزان دارایی بانکهاست که نتیجه تمرکز بانک مرکزی بر چگونگی فعالیت سیستم 

بانکی دارد.
وی با بیان اینکه طبق گــزارش های موجود طی یکی دو ســال اخیر میــزان پرداخت 
تسهیلات بانکی به متقاضیان با رشد همراه بوده است، افزود: وقتی تسهیلات دهی بانکها 
افزایش می یابد، متناسب با آن نیز کسب ســود اتفاق می افتد، از طرفی چون بانکها برای 
درآمدزایی شگردهای خاص خود را دارند، بنابراین طی دو سال اخیر توانسته اند دارایی 
های خود را ارتقاء بخشــند. البته پافشــاری بانکها در عدم فروش اموال مازاد، همچنین 
اضافه شدن وثایق برای بانکها به دلیل ناتوانی برخی تسهیلات بگیران در تسویه اقساط و 

...نیز باعث شده است تا میزان دارایی بانکها افزایش یابد.
شرکت های زیر مجموعه بانکها حیاط خلوت مدیران

این کارشناس پولی بانکی، خاطرنشــان کرد: بانکها دارایی، اموال و املاک فراوانی دارند 
که اداره آنها را اغلب به شرکت های زیر مجموعه خود بانک می سپرند، شرکت های فرعی 
که به نوعی می توان گفت؛ حیــاط خلوت مدیران بانکی می باشــند، چرا که مدیران رده 
بالای بانکی با تاسیس این شرکت ها و تشــکیل هئیت مدیره همچنین دریافت پاداش از 
آنها به منافع خود می اندیشــند، با این وجود فروش این شــرکت ها در چنین شرایطی به 
زیان مدیران بانکی تمام می شود، به همین دلیل اســت که اکثر بانکها رغبت چندانی به 
عرضه یا فروش امــوال و دارایی های خود ندارند. البته برخی از امــلاک و دارایی بانکها به 
دلیل حجم بالا امکان فروش ندارند، موضوعی که می تواند بهانه ای برای پاســخگویی به 

علل عدم فروش اموال و املاک بانکها به به بانک مرکزی یا نهادهای مرتبط باشد.
صادقی اضافه کرد: البتــه بانک مرکزی در بخش کنترل حجــم نقدینگی و مهار آن طی 
۲ سال اخیر توانسته اســت به خوبی کار کند، رویکردی که در صورت تداوم آن می تواند 
همچنان منجر بــه کاهش تدریجی نرخ تــورم همچنین پایه پولی شــود، چرا که طبق 
گزارش های موجود رشــد نقدینگی مدتی اســت مســیر عقب گرد را در پیش گرفته و 

همچنان سیر نزولی را می پیماید.
وقتی ارزش دارایی اغلب بانکها دو برابر می شود

سید یاسین رضوی پور، کارشــناس اقتصادی نیز در خصوص علل رشــد دارایی بانکها، 
گفت: عوامل متعددی باعث شده است تا دارایی بانکها رشــد کند، به طور مثال، افزایش 
ســرمایه آنها در کنار رشد ترازنامه مثبت همراه با شفاف ســازی عملکرد سیستم بانکی 
باعث شده است تا ســرمایه بانکها در مسیر رشــد قرار گیرد. از طرفی بانکها طی یکسال 
اخیر رفتار خود را با مقررات و قوانین تعریف شده بانک مرکزی تنظیم کرده اند به طوری 
که دیگر چون گذشته دست به اضافه برداشــت نمی زنند هر چند البته هنوز برخی بانک 
ها هستند که به دلیل ضعف عملکردی در گذشته همچنان دچار مشکل هستند و بانک 

مرکزی نیز برای ساماندهی آنها به شیوه خود هشدارهای لازم را داده است.
بنا به این گزارش، ارزش دارایــی بانک های دولتی طبق آمار بانــک مرکزی با افزایش ۷ 
هزار هزار میلیارد تومانی طی دو ســال به ۱۵.۴ هزار هزار میلیارد تومان رسیده است، به 
عبارت دیگر ارزش دارایی بانک ها در خرداد ماه به ۱۵.۴ هزار هزار میلیارد تومان رســید 
که نسبت به مدت مشابه و اسفند سال قبل ۳۷.۵ و ۰.6 درصد افزایش یافته است. این در 
حالی است که دارایی بانک ها در خرداد سال ۱۴۰۰ بیش از ۸.۴ هزار هزار میلیارد تومان 

بود که طی دو سال گذشته بیش از ۷ هزار هزار میلیارد تومان رشد کرده است.

وقتیدارائیبرخیبانکها
۲ساله۲برابرشد!

تحلیلگر مسائل مالی با تاکید بر اینکه قطعا جهش نرخ ارز نخواهیم داشت گفت: 
بانک مرکزی یک خط قرمزی را در بازار ارز دارد که اجــازه نمی دهد تا نرخ ارز از 
یک محدوده مشــخصی بالاتر برود. شاهین شایان آرانی با اشــاره به اثر اخبار بر 
بازار ارز به عنوان عامل روانی تاثیرگذار بر نرخ هــا، عنوان کرد: خبر های منفی با 

انتشار سریع در فضای مجازی، بر روند بازار ارز موثر است.
این تحلیلگر مسائل مالی اظهارداشت: جنگ اخیر غزه در خاورمیانه به انتظارات 
افزایشی نرخ ارز در بازار دامن زد و ما در اینجا با عامل روانی مواجه بودیم که البته 

به این معنا نیست که نرخ ارز باید افزایش پیدا کند.
شایان آرانی افزود: منظور این اســت که اینگونه فشار ها در تمامی کشور ها وجود 
دارد، ولی ما یک مرجع رســمی به نام بانک مرکزی داریم که وظیفه بازارسازی و 
کنترل نرخ ارز را بر عهده دارد.به گفته وی، با فشار ها برای صعود نرخ ارز به دلایل 
روانی و ...، بانک مرکزی به خوبی وارد عمل شــده و به درستی مدیریت بازار ارز را 

انجام می دهد.
این تحلیلگر مســائل مالی تاکید کرد: به نظرم بانک مرکزی در شــرایط فعلی و 

همچنین ماه های اخیر توانسته است که نرخ ارز را در آستانه و محدوده مشخصی 
کنترل و مدیریت کند. هرچند نرخ ارز نوســاناتی را داشــته، ولی این نوســانات 

طبیعی و نرمال است.
شــایان آرانی با اشــاره به اینکه، نکته مهم در شــرایط فعلی این است که بانک 
مرکزی توان، ذخایر ارزی مناســب، اقتدار و اختیار لازم را بــرای مدیریت موثر 
بازار ارز دارد، گفت: همچنین در زمان مناســب نیز تدبیر و درایت خود را اعمال 

خواهد کرد.
وی افزود: موضوع حائز اهمیت این اســت که بانک مرکزی توانسته است با وجود 
همه فشار ها و عوامل واقعی و روانی، بازار ارز را مدیریت و جهش نرخ دلار را مهار 

کند. اینکه برخی تصور کنند که جهش ارزی خواهیم داشت، باید تاکید کنم که 
اینگونه نیست و بازار ارز تحت مدیریت بانک مرکزی قرار دارد.

به گفته این تحلیلگر مسائل مالی، در حقیقت یک نهادی وجود دارد به اسم بانک 
مرکزی که در زمان مناســب وارد می شود و بر اســاس سیاست های کارشناسی 
و فنی خود، جهش ارزی را مهــار و کنترل می کند. در مدت یکســاله اخیر نیز، 

اقدامات بانک مرکزی برای مدیریت و کنترل نرخ ارز موثر واقع شده است.
وی این نکته را نیز افزود که بانک مرکزی یک خــط قرمزی را در بازار ارز دارد که 
اجازه نمی دهد تا نرخ ارز از یک محدوده مشــخصی بالاتر بــرود و از این طریق، 

کنترل بازار ارز را در اختیار دارد.

تحلیلگر مسائل مالی:

قطعا جهش نرخ ارز نخواهیم داشت
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امیرحســین مدرس داســتان های متنوعی را برای شــنوندگان »رادیو صبــا« روایت کرده 
است؛ از داستان های کوتاه طنز »قند پارسی« تا روایت داســتان های روزهای بلند تابستان و 
عاشقانه های پاییزی در دفترهای فصلی رادیو صبا و روایت داستان های تاریخی در دفتر سرخ 
و دفتر هشت برگ، تا اینکه روایت داستان هایش »به توان هفت« رسید.»مشتاق دیدار« و »این 
مردم نازنین« برنامه های  جدیدی از رادیو صبا هستند که مدرس در آن برای مخاطبان به روایت 
داســتان های عامیانه می پردازد.مدرس در توصیح این برنامه ها بیان کرد: »مشــتاق دیدار« 
روایت دلتنگی مردم برای دیدار یکدیگر است. دیدار دوست، فرزند، همکار و هر آشنای دوری  

و »این مردم نازنین« داســتان روزهای جمعه مردم اســت.مدرس در ادامه بیان کرد داستان 
های این برنامه ها از آن  جنس روایت هایی هستند که مردم دوست دارند.وی افزود: من شخصاً 
به این گونه برنامه ها علاقه مند هستم، چون هم شــیوه روایی دارند و هم برگرفته شده از متن 
زندگی مردم است. مخاطب هم اگر شنونده دائمی این برنامه باشد طبعاً با آن همذات پنداری 
می کند. در این برنامه ها صمیمیتی که در متن است و شباهتی که با زندگی روزمره همه ما دارد 
مورد توجه مخاطب قــرار می گیرد و به راحتی ارتباط نزدیکی بــا آن برقرار می کنند.مجری و 
بازیگر باسابقه رادیو معتقد است: ارتباط رادیو با مخاطب یک رابطه صمیمانه است و شنوندگان 

دوست دارند داستان های خود را از رادیو بشنوند، زمانی که یک شنونده داستانی آشنا را از رادیو 
می شنود که بسیار شبیه زندگی روزانه او است، به دور از تجمل و تخیل و ظاهرسازی ارتباطش با 
این رسانه صمیمی تر می شود و بیشتر احساس نزدیکی می کند. »پیغام گیر« عنوان یکی از  آیتم 
های برنامه »این مردم نازنین« است که در آن امیرحسین مدرس با یکی از دوستان و آشنایان 
تماس می گیرد تا آخرین لحظات تعطیلات را با هم بگذرانند، مدرس درباره روزهای جمعه خود 
گفت: چون بسیار پرمشغله هستم، البته نه کار تصویر و از سال ۹6 کار تصویری را کنار گذاشتم، 

بیشتر درگیر پژوهش و تصحیح نسخه های خطی و انتشار آنها هستم.

امیرحسین مدرس: سال هاست از کار تصویر فاصله گرفته ام

کاششعرمیتوانست

جلویجنگرابگیرد
سید مسعود علوی تبار کارشــناس تاریخ و تمدن 
ملل اســلامی در ابتدای این برنامــه ضمن معرفی 
شهید هبۀ ابو ندا و تاریخچه اشــغال زادگاه پدری 
این شــهید گفت: هبۀ کمال ابو ندا در سال ۱۹۹۱ 
در مکه معظمه به دنیا آمد و در ســن ۳۲ سالگی در 
بمباران باریکه غزه در شــهر خان یونس به شهادت 
رسید. زادگاه پدران هبۀ روســتای بیت جِرجا در 
۱۵ کیلومتری شمال شــرقی نوار غزه در فلسطین 
بود که در ســال ۱۹۴۸ توسط رژیم جعلی اسرائیل 
در طرحی از پیــش آماده برای پاکســازی نژادی 
سرزمین فلســطین این روســتا تخریب و تمامی 
ساکنان آن آواره شدند. از این روستا در حال حاضر 

۳۲ خانواده در غزه زندگی می کنند.
وی درباره تألیفات این شهید به ویژه رمان اکسیژن 
برای مردگان نیست اظهار داشت: همچنین ایشان 
در سه مجموعه شــعر به نام های العصف المأکول، 
شــاعر غزه و ابجدیۀ القید الأخیر مشارکت داشت. 
هبۀ ابو ندا درباره شخصیت محوری رمان اکسیژن 
برای مردگان نیست، با نام آدم گفته بود به گونه ای 
با این شخصیت آمیخته شده که تفکیک شخصیت 
من بــا او امکان نــدارد. طلیعه این رمــان، جنایی 
و پلیســی اســت. معاون و دو وزیر، ترور می شوند. 
شخصیت آدم برای پیدا کردن قاتلی ژلاتینی وارد 
می شــود و بعد از آن داستان حالت سیاسی به خود 

می گیرد.
علوی تبار افزود: نویســنده در ایــن اثر خلاقانه که 
نوشتن آن سه سال به طول انجامیده با زبان تمثیل 
و خلق شــخصیت هایی مانند آدم و قاتل ژلاتینی، 
فلسطین تحت اشــغال را با همه رنج هایش روایت 
کرده و نژاد پرستی اشــغالگران و جنایات آنان را به 
تصویر کشیده است. هبۀ تمام مفاهیم مد نظر خود 
را به وســیله شخصیت محوری داســتان با نام آدم 
پیش می برد. امید دارم که این رمــان که در زمره 
کتاب های ادبیات مقاومت جای می گیرد، به زودی 

در ایران به زبان فارسی ترجمه و انتشار یابد.
معنای مقاومت اسلامی برای آزادی فلسطین 

در یک جمله
این شــاعر ادامه داد: هبۀ ابو ندا تنهــا یک روز قبل 
از شــهادتش در رثای دوســتش مریم ســمیر که 
در بمباران غزه شــهید شــده بود، نوشت »مریم 
از خستگی آسوده شــد، برای همیشــه آرام شد، 
متاســفم مریم، برای هر باری که بــا هم اختلاف 
داشتیم، خیلی متاســفم«. و در آخرین پیام خود 
ساعتی قبل از شــهادت به خدا سوگند یاد می کند 
»که همگی یا شــهید می شــویم و یا شاهد آزادی 
خود خواهیم بــود..«. بی تردید اگر مــا بخواهیم 
معنای مقاومت اســلامی برای آزادی فلسطین را 
در یک جمله خلاصه کنیم همین جمله واپســین 
شــهید هبۀ ابو ندا است و راهی ســوم و یا میانه ای 

وجود ندارد.
وی همچنین به معرفی شــهید دیگری از شهدای 
هنرمند اخیر غــزه پرداخت و گفــت: هبۀ زقوت 
نقاش ۳۹ ساله جمعه ۱۳ اکتبر )۲۰ مهر( به همراه 
پسرش در غزه به شهادت رســید. در نقاشی های 
این شهید، پر رنگی و اســتفاده از رنگ آمیزی های 
فراوان به عنوان یکــی از عناصر اصلی آثار دیده می 
شود. در این نقاشــی ها فلســطین به عنوان، یک 
شخص، یک هویت و به عنوان یک ماجرا نشان داده 

شده است.
علوی تبار افزود: هبۀ در نمایشــگاه های خارجی 
و داخلی بسیاری شــرکت کرد و نمایشگاه انفرادی 
او با عنوان فرزندان من در قرنطینه در سال ۲۰۲۱ 
برگزار شد. در نقاشی های ایشان وطن و فلسطین 
اجزای اصلی را تشــکیل مــی دهنــد. در این آثار 
موفقیت هــای ترس، رنج، غم و مبــارزه به موازات 

شادی، آفتاب و امید ترسیم شده اند.
وی اضافه کرد: شدت بمباران های هولناک و بی 
رحمانه اخیر رژیم صهیونیستی به گونه ای است 
که از تمام طیف ها و گروه ها می تــوان قربانیان 
متعــدی را ذکر کرد. بــه عنوان مثــال در جرگه 
هنرمندان علاوه بر شاعر شهید هبۀ ابو ندا و نقاش 
شهید هبۀ زقوت، بســیاری دیگری از هنرمندان 
جوان فلسطین نیز به شهادت رســیده اند و این 
کشتار همچنان ادامه دارد. در حوزه شعر به شاعر 
عمر فارس ابو شــاویش، در هنــر دیوارنگاری و 
نقاشی دیواری محمد سامی قریقه، در عکاسی و 
خبرنگاری رشدی الســراج و در موسیقی یوسف 
دوّاس اشاره کرد که غریبانه در غزه این بزرگترین 
زندان روباز جهان به شــهادت رسیده ند. به یقین 
بی گناهی این شــهدای مظلوم غزه قــوی تر از 
تمامی ســلاح های کشــتار جمعی صهیونیزم و 

امپریالیسم جهانی است.
تو یا شــهید می شوی و یا شــهید می شوی؛ و هیچ 
کس شــهادت تو را »وتو« نمی کنــد؛ و هیچ کس 
میان این همه شــهید؛ توجهی به تــو نمی کند؛ و 
حجله ای برای تو نمی زننــد؛ چرا که کوچه ای برای 
حجله ای نمانده است؛ و حجله ها همین توئیت ها و 
شعرهاست؛ و حجله ها همین صدای ابرهاست؛ که 

داد می زنند یکصدا: »هبۀ ابو ندا »!
تو کلمات را، با ســنگ هایی در مُشت، به خط مقدم 
فرستادی، انتفاضه، شــعرهای تو بود، و »غزه«، با 
شعرهایت می جنگید، که ظلم را منفجر می کرد و، 

مظلوم را بیدار.
دختر فلســطین: »هبــۀ ابو ندا«! هم ســنگرانت، 
القاســم«  و »ســمیح  »محمــود درویــش«، 
منتظرند، شــعر جدیــدت را به جبهه بفرســت. 

محیطدیجیتالوکتابخوانی
رقابتیاهمزیستی؟

اما در کنار آن برخی نیز معتقدند می توان این تهدید را به 
فرصتی برای گسترش کتابخوانی تبدیل کرد و از فرصت 
خانه نشینی کودکان و آموزش های مجازی برای ایجاد 

عادت درست مطالعه استفاده کرد.
در عصری که امکانات محیط دیجیتال یکی از نیازهای 
اساسی بشر شده و حتی وســیله ای برای امرارمعاش  
بســیاری از خانواده ها به شــمار می رود، تلاش برای 
نادیده گرفتن آن تقریباً محال و دور از منطق است و به 
اعتقاد کارشناسان باید برای رسیدن به اهداف مختلف 
اقتصادی، فرهنگی، آموزشی و ... از آن درست، معقول 
و بهینه اســتفاده کرد؛ آنچه اهمیت دارد ایجاد تناسب 
و تعادل بیــن کتابخوانی و ســرگرمی های دیجیتال 
در کودکان اســت؛ باید گفت رشــد فضای مجازی و 
ســرگرمی های دیجیتال در کنار ظهور ویروس کرونا 
و ایجاد فاصله های فیزیکی میان انسان ها، سبب شد تا 
استفاده از تکنولوژی بیش از پیش امری اجتناب ناپذیر 
شــود.به گفته  کارشناســان، برای حفظ و گسترش 
فرهنگ کتابخوانی و مدیریت ارتباط کودکان با محیط 
دیجیتال، نقش خانواده ها بســیار پررنگ و پراهمیت 
است. در واقع بستر خانه و خانواده نخستین و مهم ترین 
کانون برای پرورش استعداد کتابخوانی کودکان به شمار 
می رود و والدین به عنوان الگوی رفتاری، تأثیر بسزایی 
در تربیت روانی، فکری و روند اجتماعی شدن فرزندان 
دارند.معمولاً والدین کتابخوان فرزندانی کتابخوان هم 
تربیت می کنند. وقتی کتاب از ســوی خانواده در سبد 
نیازهای روزانه ی خانه باشــد و پدر و مادر خود عادت به 
مطالعه داشــته باشــند و به جای گردش هایبی هدف 
و وقت گیــر در فضای مجازی، بخشــی از فعالیت های 
روزانه خود را به مطالعه و انس با کتاب اختصاص دهند 
و از کتابخانه هــای عمومی اســتفاده کننــد، کودک 
نیز خیلی زود بــا تأثیرپذیری و الگوبــرداری، مطالعه 
را به عنــوان عادتی ضروری در زندگی خود احســاس 
می کند و بــه کار می گیرد.در واقع کودک در بخشــی 
از دوران رشــد، بیش از هــر دوره ای از کســانی تقلید 
می کندکه پیرامــون او قرار دارند، لــذا نهادینه کردن 
برخــی از جنبه هــای رفتاراجتماعی در ایــن دوران 
نیازمند همکاری و همراهی خانواده ه اســت. والدین به 
عنوان الگو، حلقه  مهمی در شکل گیری میزان علاقه یا 
دوری کودک به کتاب هستند تا جایی که جزئی ترین 
رفتارها مثل هم گامی آنها بافرزند در مطالعه یا بررسی 
تصاویر یک کتــاب می تواند تأثیر زیــادی بر ذهنیت 
کودک درباره  کتابخوانی داشــته باشد.اما تصور این که 
تنها خانواده هــا در نهادینه کردن الگوهــای رفتاری 
در کودکان مؤثرند، تصوری واهی اســت؛ زیرا کودکان 
امروزه در دنیایی چشــم باز می کنندکه انواع وســایل 
دیداری و شنیداری دیجیتال، وسایل ارتباط جمعی و 
حجم انبوهی از اطلاعات در نزدیکی آنهاست که تأثیر 
مهمی بر آموزش و تأثیرگذاری رفتاری و نهادینه شدن 
فرهنگ در آنها دارد.در واقع در کنار والدین و خانواده ها 
مراکز فرهنگی، سیستم های رسمی آموزشی، پرورشی، 
فرهنگی و کتابخانه ها نقش بسزایی در فرهنگ سازی، 
اندیشه ورزی و خردپروری در کودکان دارند. این مراکز 
مهم، که پیشگام هویت بخشی به فرهنگ خانواده ها و 
جامعه هستند، می توانند با ایجاد علاقه مندی و تشویق 
و ترغیب کودکان به عادت مطالعــه به این روند کمک 
کنند و همچنین با بالا بردن ســواد رســانه ای والدین، 
تا حد بســیاری به همراهی خانواده ها و کودکان در این 
فضا یاری رسانده و با  تبدیل کتابخوانی به یک فرهنگِ 
گسترده و مســتمر در جامعه، به پرورش نسلی کمک 
کنندکه از نخستین ســال های زندگی باکتاب و کتاب 

خوانی آشناست.
در این میان نقش سازمان های آموزشی و فرهنگی بسیار 
حائز اهمیت اســت. پر کردن اوقات فراغت کودکان با 
محوریت مطالعه در بســتر اینترنت، تولید محتواهای 
مناسب و مفید، پیاده ســازیبرنامه های جذاب علمی 
و پژوهشــیِ مجازی، معرفــی آثار و ارائــه ی کتاب به 
مخاطبان، برگزاری جشنواره ها و برنامه های فرهنگی 
و آموزشی، برگزاری مسابقات کتابخوانی و قصه خوانی 
در بستر ســرگرمی های دیجیتال تنها راه هایی برای 
برقراری این موازنه هســتند تا هم میزان علاقه مندی 
کودکان به کتاب بیشــتر شــود و هم همخوانی کتاب 
با روحیــه و درک کودک از جهان اطراف حفظ شــود.

با این که فعالیت های کتابخانه هــای عمومی و مراکز 
فرهنگی به دلیل شــیوع کرونا تعطیل و یا محدود شد 
اما این نهادهای مهم فرهنگی نباید دچار انفعال شوند. 
فعالیت مجازی کتابخانه ها می تواند فضایی برای ارتباط 
کودکانِ کتابخوان باهم باشــد تا باهم درباره یکتاب ها 
صحبت کنند، کتاب رد و بدل کنند و انگیزه و اشتیاقشان 
به کتابخوانی را حفظ کنند.با توجه به علاقه  کودکان به 
سرگرمی های دیجیتال و اجبار ناشی از کرونا، می توان 
از ظرفیت گوشی های همراه و تبلت هایی که همیشه در 
دسترس کودکان اســت، برای ترویج و توسعه   فرهنگ 
کتابخوانی اســتفاده کرد و به جای این که این امکانات 
صرفاً مختص بازی و سرگرمی های اینترنتی باشد، آنها 
را تبدیل به محلی برای عرضه ی علم و دانش و کتابخوانی 
کرد.همچنیــن با توجه به گســترش ســریع دنیای 
دیجیتال، اســتفاده از امکانات متنوع ســخت افزاری، 
نرم افزاری، اپلیکیشن ها، کتاب های صوتی و ... راه هایی 
برای استفاده  درســت از ابزار دیجیتال برای گسترش 
فرهنگ کتابخوانــی و تعامل این دو حوزه هســتند.

اگر موفق شــویم با اســتفاده از همه ی امکانات، چه در 
حیطه  کتاب و کتابخوانی و چه در حیطه  دیجیتال، و با 
برنامه ریزی های بلندمدت و خلاقانه سطح اطلاعات 
عمومی مناســب جامعه را افزایش دهیم و ســطح 
فرهنگ را توسعه ببخشیم، می توانیم امیدوار باشیم 
کودکان نیز در این زمینه کمترین آسیب را ببینند..

 مریــم جلالی در حاشــیه افتتــاح خانه 
نساجی سنتی محتشــمی به خبرنگاران 
افزود:تعــداد خانه هــای تاریخی که در 
خدمت صنایع دستی قرار گرفته،در حال 
اضافه شدن اســت،امیدواریم در راستای 
گردشگری تجربه محور شخص گردشگر 
تولید محصول را مشــاهده کرده و خاطره 
خوبی از سفرش به اماکن تاریخی داشته 

باشد.
وی اظهار کرد:نســاجی ســنتی کشــور 
حاصــل هــوش و اســتعداد تاریخــی 
اســت،صنایع دستی و دســت بافته های 
هنرمندان کاشان همیشــه سرآمد بوده 
و انســجام بین گردشــگری بــا میراث 
فرهنگی موجب رونق صنایع دســتی می 

شود.
معاون صنایع دســتی و هنرهای ســنتی 

وزارت میــراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی بیان کرد:باتوجه به وجود 
تعداد زیــاد خانه های تاریخــی و اماکن 
میراثــی در شهرســتان کاشــان باید با 
هماهنگی بین هنرمندان صنایع دســتی 
غرفه هایــی در اماکــن تاریخــی برای 
نمایش آثــار هنرمندان صنایع دســتی 

کاشان پیش بینی شود.
جلالــی گفت:با ایجــاد این غرفــه ها در 
اماکن تاریخی و تسهیلاتی که برای تولید 
کیفی محصــول به هنرمنــدان ارائه می 
کنیم موجب ارتقا زنجیره ارزش شــده و 

ابتکاری برای تشویق تقاضاست.
وی افزود:صنــدوق کارآفرینــی امید به 
خریداران صنایــع دســتی وام ارائه می 
کند ،شــعبه ای از این صندوق در اماکن 

فرهنگی و تاریخی مستقر می شود.
مدیرکل حمایت از تولید صنایع دســتی 
وزارت میــراث فرهنگی گردشــگری و 
صنایع دســتی هم گفت: ســال گذشته 
از محل تســهیلات تبصــره ۱۸ ، ۹ هزار 
میلیــارد ریال در ســطح کشــور توزیع 
کردیم و امسال هم با صندوق کارآفرینی 
امید قرارداد ارائه تســهیلات منعقد شده 

است

محمدحسین عسکرپور افزود:رویکرد ما 
برای حمایت از هنرمندان کاشــان ایجاد 
تعاونی هاســت، چراکه نرخ ســود بانکی 
برای تعاونی هــا را کاهــش داده ایم،در 
حــوزه تولید اگر با ۱۵ درصد تســهیلات 
پرداخــت می شــود بــرای کارگاه های 
گروهی این نــرخ را ۱۲ درصــد از محل 

یارانه ها بیشتر کاهش دادیم.
خانه نساجی ســنتی محتشمی مربوط به 
دوره قاجار و به عنوان موزه زنده به همت 

بخش خصوصی راه اندازی شده است.
کاربری خانه نساجی محتشمی، آموزشی 
اســت و دارای فروشــگاه صنایع دستی، 
کافه، عکاســخانه. کارگاه هــای آموزش 

رنگرزی، چله پیچی، بافــت انواع پارچه، 
گلیم، جاجیم، قالی بافــی، خیاط خانه و 

طراحی پارچه و لباس است.
معاون صنایع دســتی و هنرهای ســنتی 
وزارت میــراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی امروز برای شرکت در آیین 
نکوداشت »کاشــان شهرنساجی« به این 

شهرستان سفر کرده است.
در این ســفر، آســیف ارزیاب شــورای 
جهانــی نســاجی صنایــع دســتی از 
کشــور هند، الفارســی از کشــور عمان 
همــراه معــاون صنایع دســتی وزیــر 
و  گردشــگری  میراث فرهنگــی، 

صنایع دستی هستند.

کتاب »قاطر غنیمتی« و »گردان بلدرچین ها« دو رمان نوجوان 
به قلم اکبر صحرایی اســت که در رویداد کتــاب بازی به همت 
حوزه هنری کودک و نوجــوان محور پویش قرار گرفته اســت. 
در این پویش و مســابقه، نوجوانان علاقه مند بعــد از مطالعه هر 
یک از کتاب های موردنظر وارد بازی و ماجراجویی می شــوند و 
به سؤال ها و معما های آن ها پاســخ می دهند. در انتها، مخاطبان 
برای شــرکت در بخش ویژه امــکان کنشــگری در قالب های 
داستان نویســی و کتاب صوتی را براساس شــیوه نامه و داستان 

کتاب یادشده، خواهند داشت.
اکبر صحرایی در معرفــی دو کتاب خود گفــت: قاطر غنیمتی 
ادامه مجموعه هفت جلدی »دار و دســته دارعلی« است و همان 
شــخصیت ها بار دیگر در »قاطر غنیمتی« دور هم جمع شدند و 
اتفاق های تازه ای را رقم زدند. کتــاب »قاطر غنیمتی« با نگاهی 

طنزآمیز و شــخصیت های داســتانی رزمندگان کــه جمعی از 
اقشار گوناگون جامعه هســتند، تلاش دارد تا گوشه ای از وقایع 
هشت سال دفاع مقدس را برای جوان و نوجوانی که از آن فاصله 
زیادی دارد، بازگو کند؛ به بیانی دیگر، طنز در این مجموعه آثار، 
بهانه ای اســت تا در دنیای ادبیات به روز های هشــت سال دفاع 

مقدس بپردازیم.
او ادامه داد: دارعلی در ایــن مجموعه آثــار، قهرمانی بهلول وار 
اســت که مخاطب نوجوان را به خود جذب می کنــد و از دلایل 
جذابیت های جبهه برای نوجوانــان آن دوران می گوید، چراکه 
در جبهه همراه با تیر و ترکش و ســختی و شــهادت ما با نشاط و 
جریان معمول زندگی نیز روبه رو بودیم که لازم است نسل امروز 

آن را بداند.
صحرایی می گوید: در هر دو کتاب »قاطــر غنیمتی« و »گردان 
بلدرچین ها« سعی شده است با همین شــخصیت ها و به همین 
شــیوه کار ادامه پیدا کنــد. در ادامه این دو اثر بــه زودی کتاب 
»گردان علاف ها« منتشر خواهد شــد که همانند دیگر آثار این 

مجموعه دارای نثری روان و متناسب با ادبیات نوجوان است.
وی با بیان اینکه خوشــبختانه از این مجموعه ها استقبال خوبی 
شده است، گفت: ســعی شــده فرهنگ بومی و حکایات قدیمی 
ســاختار فرهنگ بومی ما در این کتاب ها به کار گرفته شوند که 
برخی اتفاقی و برخــی به طور عمد به داســتان رمان ورود کرده 
اســت. همچنین تصویرگری این مجموعه بســیار جذاب و روی 

استقبال مخاطب تاثیرگذار بود.
صحرایی در ادامه با تاکید بر نقش و اهمیت ســامانه کتاب بازی 
در ترویج فرهنگ کتابخوانی گفت: این اتفاق با شــیوه خوبی که 
پیش گرفته تا جایی که من اطلاع دارم بی ســابقه است، چراکه 

کاملا تسلط طراح بازی بر کتاب با بررســی معما ها و سؤال های 
طرح شــده مشــهود اســت. همچنین بازی به گونه ای است که 
ســوال های مشــابه نداشــته و امکان رونویســی از پاسخ های 
شــرکت کننده دیگری وجود ندارد؛ به ایــن ترتیب امکان تقلب 

نیست و همین امر کیفیت آن را افزایش می دهد.
وی با بیان اینکه خود نیز در بازی شــرکت کرده اســت، گفت: از 
روی کنجکاوی وارد بازی شدم و به ســؤال های کتاب های خود 
پاســخ دادم. بازی آنچنان جذاب و درست طراحی شده است که 
مخاطب را به خوبی در جریان روند بازی قرار می دهد و ســؤال ها 
آنچنان هوشــمندانه هســتند که مخاطب مجبور است کتاب را 
بخواند تا جواب دهد. حتی من که نویســنده اثر هســتم برخی 
موارد را فراموش کرده بودم؛ به این ترتیب برای پاســخ بار دیگر 
به کتاب رجوع کردم و در نهایــت مبلغ قابل توجهی هم بن خرید 

کتاب برنده شدم.
صحرایی در پایان گفت: مسیر خوب و ســازنده ای در راه ترویج 
کتاب و کتاب خوانی با کتاب بازی آغاز شــده اســت که بی شک 
در صورت تــداوم آن روز به روز پخته تر خواهد شــد و به جریانی 

دائمی و موثر تبدیل می شود.
گفتنی اســت که فرصت اولیه شــرکت در این پویــش همراه با 
بیش از ۵۰۰ میلیون ریال جایزه و ارســال آثــار در بخش ویژه 
کنشگری )داستان نویســی و کتاب صوتی( تا ۲۰ آبان ماه است. 
علاقه مندان برای شرکت در مسابقه، کســب اطلاعات بیشتر و 
اطلاع از شــیوه نامه پویش می توانند به ســامانه اینترنتی کتاب 
بازی مراجعه کننــد. همچنین در صــورت علاقه مندی امکان 
حضور در ۱6 بازی و پویــش دیگر در ســامانه کتاب بازی برای 

مخاطبان فراهم است.

 مرکز گسترش ســینمای مســتند، تجربی و پویانمایی، محمد 
زارع درباره اکران باکس انیمیشــن »رویا هــای رنگی« در گروه 
هنر و تجربه گفت: این اکران، خیلی اتفاق خوب و مثبتی اســت، 
قبلا اکران انیمیشــن ها فقط در جشــنواره ها و بــرای مخاطب 
خاص بود. اما اکران در هنــر و تجربه برای عموم مردم اســت و 
خیلی خوب است مردم این کار ها را تماشــا کنند. به دلیل اینکه 
باکس انیمیشــن »رویا های رنگی« دارای حرف و فلسفه بزرگی 
اســت که به گســترش فرهنگ کمک می کند. این انیمیشن ها 

فقط مختص کودکان و نوجوانان نیســتند و همه رده های سنی 
می توانند با آن ها ارتباط برقرار کنند.

او ادامه داد: امکاناتی که در حوزه انیمیشــن بلنــد وجود دارد، 
اصلا قابل مقایسه با انیمیشن کوتاه نیســت. انیمیشن های بلند 
با بودجه های خوبــی تولید می شــوند و زمان اکــران تبلیغات 
خوبی در تلویزیون و ســطح شهر برای شــان انجام می شود که 
خیلی گسترده اســت. همکاری های ســازمانی هم دارند و فقط 
اینطور نیســت که مردم از طریق بلیت فروشی به تماشای آن ها 
بنشینند. معمولا با مدارس، ســازمان ها و نهاد های مختلف یک 
ســری تفاهم نامه هایی امضا می کنند و مخاطب گســترده تری 

برای اکران این فیلم ها جذب می کنند.
زارع گفت: مسئله ای که در انیمیشن کوتاه هنوز اتفاق نیفتاده و 
الان هم که باکس »رویا های رنگــی« در گروه هنر و تجربه اکران 
شده، این اســت که تعداد سالن ها محدود اســت و تبلیغاتی هم 
اصلا برای این آثار انجام نمی شــود و فقط سازندگان انیمیشن ها 
و دوســتانی که با آن ها همکاری کرده اند و کسانی که به کار های 
هنری علاقه مند هستند، در این حوزه اطلاع رسانی می کنند. اما 
در تلویزیون و فضای مجازی که یک سری پیج های پربازدید که 
مرتبط با سینما هســتند هم تبلیغات انیمیشن را نمی بینیم که 

مخاطب عام با آن ها مواجه شوند. قطعا این مسائل باعث می شود 
که مخاطب کم تری با انیمیشــن کوتاه روبه رو شود و باید فکری 
به حال انیمیشن شود تا فقط به اکران های کوتاه مدت و محدود 
منجر نشود.کارگردان »نقطه« توضیح داد: می توان برای بیشتر 
دیده شدن انیمیشــن های کوتاه با سازمان ها و مدارس همکاری 
کرد که مدارس به شکل گروهی به تماشای انیمیشن های کوتاه 
بنشینند یا اینکه یک ســری پک در قالب دی وی دی آماده کرد 
)البته کار هایی که پروســه جشنواره ای شــان به پایان رســیده 
است( که به دانش آموزان ارائه شــود. این کار ها وظیفه سازمان 
ســینمایی و مرکز گسترش اســت که با یک ســری مذاکرات 
بتوانند ایــن کار هــا را انجام دهند و بــه نظرم با اکــران باکس 

انیمیشن اتفاقات خوبی رقم خواهد خورد.
زارع ادامه داد: ویژگــیِ اصلیِ انیمیشــن های باکس »رویا های 
رنگی« کیفیت هنری و حرف هایی اســت که در پشــت این آثار 
وجود دارد. کار هایی که دیده ام از لحاظ کیفی در ســطح بالایی 
قرار دارند و اساتید شــاخص در حوزه انیمیشــن آن ها را تولید 
کرده اند که می تواند برای کســانی که علاقه مند به این رشــته 
هســتند، کلاس درس باشــد. هر مخاطبی می تواند نســبت به 

خواسته خودش یک نکته ای از این آثار بردارد.

معاون وزیر میراث فرهنگی:

خانههایتاریخیبرایآموزشونمایشصنایعدستیتجهیزمیشوند

طراحیرویدادکتاببازیهوشمندانهاست

کارگردان انیمیشن »نقطه«:
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رویداد »بازیســتا« فرصتی بــرای نوجوانان 
اســت، تا تیم های مختلف سراسر ایران در این 
رویداد شرکت کنند و بازی سازی را یاد بگیرند. 
هدف اصلی ایــن رویداد علاوه بــر یادگیری 
بازی سازی و بازی وارسازی، کنشگری نسبت 
به محصولات فرهنگی و رسانه ای، المان های 
هویتی، ملی و دینی اســت، تا بتوانند طراحی 

خود را به مرحله توسعه و تولید برسانند. 
نوجوانــان در ســه حــوزه به طراحــی بازی 
می پردازند. از جملــه بازی رومیــزی، بازی 
محیطی و اتاق فرار.مسعود مهراد، مدیر دفتر 
هنر و سرگرمی حوزه هنری کودک و نوجوان 
در نشست خبری رویداد ملی بازی نامه نویسی 
)بازیســتا( درباره این رویداد که طراحی بازی 
برای نوجوانان است، گفت: هدف ما از طراحی 
بازی بازی سازی، بازی وارســازی و کنش در 
مصرف است. یعنی بر روی یکسری محصولات 
فرهنگــی جریان ســازی کنیم. یکــی از این 
محصولات بازی نامه نویســی بازیستاست، که 
مختص نوجوانان برگزار می شود. مهراد ادامه 
داد: اساس بازی نامه گفتن قصه است. قصه ای 
که براساس یکسری مفاهیم بازی سازی نوشته 
شده است. ما می خواستیم از طریق کنشگری 

مخاطب بازی نامه نویســی را به بازی ســازی 
تبدیل کنیم. امــروز دنیای روایت هاســت و 
نوجوان امروز نیــاز به روایت هایــی از جنس 
خودش دارد. مسئله ای که از طریق بازی نامه 
به آن ورود کردیــم. بازی نامه برای توســعه 
نیازمنــد قصه اســت و هر قصه بــه معرفت و 
شــناخت نیاز دارد.مسعود حســنلو، رئیس 
ســتاد فناوری های نــرم و فرهنگی بــا بیان 
اینکه بازی و بازی نامه نویســی مهمترین ابزار 

برای حل مســائل اجتماعی اســت، گفت: ما 
با جامعه پیچیــده ای مواجه هســتیم و تنها 
دانشی که توان پاســخگویی به این پیچیدگی 
را دارد، دانــش طراحی بازی اســت. الان در 
حوزه سیاست گذاری در کسب وکار ها به بازی 
توجه شده اســت؛ جامعه ای که مخاطبانش با 
بازی رشــد کنند، با فرآیند های طراحی بازی 
قابل مدیریت است. حســنلو بیان کرد: اگر ما 
زیرساخت حل مســائل را در دوران کودکی و 

نوجوانی در بچه هــا ایجاد نکنیــم، در آینده 
نخبگانی را نخواهیم داشــت، که توانایی حل 
مسائل را داشــته باشــند. نزدیک به نیمی از 
جمعیت کشــورمان روزانه حداقل یک ساعت 
با مفهــوم بازی درگیــر هســتند و آموزش و 
هویت یابی شــان از طریق بازی اتفاق می افتد. 
حتی خیلی از کســب وکار ها از الگو های بازی 
استفاده می کنند. محمدرضا امامقلی، رئیس 
حوزه هنری انقلاب اســلامی اســتان قزوین 
درباره ضرورت های اهمیت به بازی در جامعه 
گفت: به این خاطر ســراغ بازی و قشر نوجوان 
رفتیم، چــون نوجوان امروز حکمــران آینده 
اســت. اگر امروز مهارت حل مســئله و تعامل 
را در قشــر نوجوان تقویت کنیــم، می توانیم 
امیدوار باشــیم که حکمرانان آینــده در فهم 
مســئله و ارائه راه حل می توانند موفق باشند.

امامقلــی افزود: بــازی بازوی تربیتی اســت. 
بازی ها به دلیل تعامل و فضــای اجتماعی که 
فراهم می کننــد فراتر از ســایر فعالیت های 
اجتماعی هســتند. قطعاً بازی بــه عنوان پر 
تراکنش ترین فعالیت اقتصادی در دنیا معرفی 
شده است. بیشتر اوقات درآمد های حاصل از 

آن چند برابر درآمد های نفتی است.
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یوســفعلی میرشــکاک در جلســه یازدهــم درس گفتار هــای 
زیبایی شناســی زبان فارسی خراسان را عرصه ســخنوری در تاریخ 
ادبیات فارسی عنوان کرد و گفت: ســبک خراسانی رئال است، چون 
شــاعران آن برای ایماژســازی از واقعیت الهام گرفته اند، اما سبک 
عراقی زمانی شروع شد که شــاعران به احوال درونی شان پرداختند 
و تصوف و همچنین پرداخت به مبانی اعتقادی در شــعر رواج یافت 

که این جریان تا قرن یازدهم فروکش نکرد.افزود: شعر سپید گفتن، 
که من آن را شعر گسسته می نامم، بسیار ســخت تر از قصیده و غزل 
گفتن است، چون می توان یک شب نشســت و شعری در قالب های 
کلاسیک گفت، اما شــعر باید از عالم غیب بیاید و جادویی است که با 
شعبده بازی فرق می کند. شعر معاصر بیشــتر شعبده بازی است، اما 
شعر مرسل بسیار دشوار است و صورت و معنا باید با هم تجلی کنند. 

یعنی صورت هست، اما چه می خواهید بگویید که معنا ایجاد کند؟!
میرشکاک در پایان گفت: زبان شــعر امروز ضربان ندارد، چون تحت 
تأثیر زبان رسانه است.درس گفتار های زیبایی شناسی زبان فارسی، 
سه شــنبه های هرهفته ســاعت ۱۷ توســط دفتر پاسداشت زبان 
فارسی حوزه هنری و با ارائه یوسفعلی میرشکاک، شاعر و پژوهشگر، 

در سالن سلمان هراتی برگزار می شود.

شعر امروز ضربان ندارد چون تحت تأثیر رسانه است

گزارشگزارش

بعدازخودکفاییکاغذ
بهسویصادراتگامبرداشتیم

مصرف کاغذ در نشــر کشور در ســال حدود 6۰ هزار 
تن کاغذ است این در حالی اســت که ایران در ابتدای 
دولت سیزدهم، فقط پنج هزار تن تولید کاغذ داشت. 
مشکلاتی که مسائل واردات کاغذ، افزایش قیمت آن 
به دلیل افزایش بهای ارز و دســترس ناپذیر شدن آن 
برای ناشران مطرح شد، مســاله تولید داخلی کاغذ را 
جدی تر از قبل کرد.محمدمهدی اســماعیلی در آبان 
۱۴۰۱ درباره برگزاری آیین شــکرانه استمرار توزیع 
کاغذ ایرانی در فضای مجازی نوشــت: »خودکفایی 
کاغذ با افزایش تولید و فعال شــدن دو کارخانه دیگر 
قابل دستیابی اســت.«به گفته وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی در آن زمان ماهانه هزار تــن کاغذ کارخانه 
کاغذ و چوب مازندران در اختیار ناشران قرار می گیرد 
و خودکفایی با افزایش تولید و فعال شدن دو کارخانه 
دیگر قابل دستیابی اســت.خودکفایی در حوزه کاغذ 
از اهداف وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی اســت و 
اسماعیلی همواره بر این نکته تاکید دارد. او در بهمن 
۱۴۰۱ به نقش حمایتی و تسهیل گری این وزارتخانه 
اشاره کرد و گفت: اساســا بخش عمده ای از موضوع 
خودکفایی در صنعت کاغذ بر عهده بخش خصوصی 
اســت.حالا بعد از گذشــت یک سال اســماعیلی با 
اعلام خبر نزدیک بــودن جشــن خودکفایی کاغذ، 
در اواســط آبان ۱۴۰۲ بــه نزدیکی بــه خودکفایی 
کاغذ تاکید کرد. وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی به 
نزدیکی بــه خودکفایی تولید کاغذ تاکید بیشــتری 
دارد. به گفتــه او تولید کاغذ در ایــران نزدیک به ۸۰ 
هزار تن رســیده و در زمینه کاغذ تحریر و کاغذ مورد 
نیاز برای نشر خودکفا شــدیم.در نتیجه توجه به این 
بخش، شــرکت ها و کارخانه هایی که در زمینه کاغذ 
فعال بودند و بــه دلایلی در ســال های اخیر فعالیت 
نمی کردند و تعطیل شــدند، در زمینــه تولید کاغذ 
ارتقای ظرفیت پیــدا کردند و یــک مجموعه بزرگ 
نیز در آینده نزدیک در شــیراز راه اندازی خواهد شد 
که اتفاق بســیار مهمی در صنعت تولید کاغذ است.

وزیر فرهنگ و ارشــاد با تاکید بر اینکه در ادامه روند 
تولید کاغذ ایرانی، اقداماتی برای حمایت از حوزه نشر 
و مطبوعات انجام خواهد شــد، اعلام کرد که بخشی 
از تولیدهای کاغذ ایرانی به کشورهای مختلف صادر 
خواهد شــد.تولید کاغذ در ایران اگرچه نیازهای نشر 
و مطبوعات را رفع می کند، امــا می تواند برای محیط 
زیســت ایران تخریب کننده باشد. این در حالی است 
که به گفته معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی در مرداد ۱۴۰۱، کارخانه مازندران مشکلات 
زیست محیطی ندارد زیرا الوار مورد نیاز آن از روسیه 
وارد می شود و از جنگل های شــمال کشور برداشتی 
انجام نمی شــود. این کارخانه همچنین آب اکسیژنه 
مورد نیازش را از ترکیه و کشــورهای همســایه وارد 
می کند.کارخانه تولید کاغــذ و چوب مازندران پیش 
از این ۹۰ هزار تن کاغذ در ســال تولید داشــت، این 
در حالی اســت که تولید این کارخانه در سال ۱۴۰۱ 
بیش از ۴۰ هزار تن رســیده بود و با توجه به اهمیت 
موضوع به ۷۰ هزار تن رســید.در ادامــه روند تولید 
و مصرف کاغذ ایرانی، نقدهایی بــر تاثیر کاغذ تولید 
ایران بر دستگاه های چاپ شــده بود. یاسر احمدوند 
آبان ۱۴۰۱ دربــاره کیفیــت کاغذ تولیــد داخلی 
اظهارکرد: کاغذ تولید شــده در کارخانــه مازندران 
برای دستگاه های چاپ افســت مناسب تر است و در 
چاپخانه های افســت مورد اســتفاده قرار می گیرد. 
شــاید این کاغذ بــرای برخی از دســتگاه های چاپ 
دیجیتال مناســب نباشــد؛ البته تا کنــون بازخورد 
اینچنین نداشتم و ناشــرانی که درخواست داشتند، 
کاغذ خود را دریافــت کردند. درایــن روزها بیش از 
کاغذی که تولید شده اســت، متقاضی داریم.معاون 
فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره تاثیر 
ارائه کاغــذ کارخانه مازندران به تنظیــم قیمت بازار 
بیان کرد: امکان استفاده ناشرانی که تیراژ بالا دارند، 
از کاغذ چاپ مازندران سبب می شود، حجم تقاضای 
ناشران از بازار کاهش پیدا کند و در تعادل قیمت هم 
تاثیر خواهد داشت. تصور نمی کنم این کاغذ را بتوان 
با قیمت پایین تری ارائه کرد.وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی وظیفه ای در زمینه تولید و توزیع کاغذ ندارد؛ 
اما به دلیل حمایت از ناشــران، وزارتخانــه وارد این 
حوزه شده است. یارانه هم باید به سمت مصرف کننده 
برود نه تولیدکننــده این جمله را معــاون فرهنگی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی در اردیبهشــت 
۱۴۰۲گفــت و توضیح داد: یارانه  کاغــذ را حمایت از 
ناشر نمی دانیم بلکه حمایت از کالای خوب خواندنی 
اســت.کارخانه کاغذ پارس که در جنوب قرار دارد، از 
نی شــکر و باگاس برای تولید کاغذ استفاده می کند، 
این کارخانه متعهد شد که ۲۵ هزار تن کاغذ تحریر تا 
پایان ســال در اختیار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قرار  دهد. کارخانه زاگرس که بر اســاس جوهرزدایی 
عمل می کنــد، کاغــذ ســفید تولید کرده اســت، 
کارخانه زاگرس شــیراز هم در حال تکمیل اســت و 
با دســتوراتی که برای تســهیلات اقدامات آن صادر 
شــده، به احتمال زیاد حدود ۴۰ هزار تــن کاغذ در 
این کارخانه تأمین شود.احمدوند آبان ۱۴۰۲ درباره 
آخرین وضعیت تولیــد کاغذ در ایران بــه خبرنگار 
کتاب ایرنا اعلام کرد: در این روزها تولید کاغذ توسط 
کارخانه دیبای شوشــتر در خوزســتان و مازندران 
انجام می شــود و در اختیار ناشــران قــرار می گیرد. 
بخشــی از کاغذهــای خارجی که وارد شــده بود در 
حال توزیع اســت، بــازار کاغذ شــرایط خوبی دارد. 
قیمت جهانی کاغــذ افزایش یافته اســت و مقداری 
روی قیمت کاغذ داخلی اثر می گــذارد. تلاش برای 
این اســت که نوســان قیمت کاغذ در بازار کم باشد.

روزنامهنگاری
ادبیاتشتابزدهاست

مراسم بزرگداشــت یونس شکرخواه عصر 
دیــروز جمعــه ۱۹ آبان با حضــور هادی 
خانیکــی، حجــت الله ایوبی، ســید فرید 
قاســمی، مجیدرضاییان، منوچهر زندی، 
عباس یاری و یونس شــکرخواه در کانون 

زمستان برگزار شد.
در ابتدای این مراســم حجــت الله ایوبی 
گفت: همه عناویــن در جلوی نام یونس 
شکرخواه سر تعظیم فرود می آورند و وی 
از تجلیل دور است اما معتقدم نیاز داریم 
ســتاره های آســمان ایران را به جوانان 
معرفی کنیم. همه ما از غم حرف می زنیم 
و امیدوارم شادی به ما برگردد. همیشه با 
خودم می گویم چطور اســت که آدمی تا 
این حد موفق می شود و دشمن و حسود 
ندارد؟ او هیچ وقت دنبــال نام و نان نبود 
و نیســت. شــکرخواه افراد و چیزهایی 
را می بینــد کــه دیگــران نمی بینند. او 

خودش است.
در ادامه این مراســم ســید فرید قاسمی 
گفت: درباره دکتر شــکرخواه بسیار گفته 
و نوشــته ام اما حق مطلب ادا نشده است؛ 
چرا که در وصف او بیانم قاصر اســت، کی 
توان گفت آنچه اندر خاطر است؟ او وسیع 
و عمیق است و در بینش و منش، انسان به 

تمام معناست.
وی افــزود: شــکرخواه ســکوت مندی 
باوقار و مــدارا ورزی بهبود خواه اســت. 
نانوشــته های او غنی تــر از انتشــاراتش 
است. در دنیا مرسوم اســت که استادانی 
با این مرتبــه علمی و دانــش تجربی در 
مرکز تربیت مــدرس علــوم ارتباطات و 
رسانه، روزنامه نگاری و فرهنگستان های 
مرتبــط حفظ می شــوند ولــی در اینجا 
اینگونه نیســت. آمر و عامل بازنشستگی 
او باید بداند که مهــر فروزنده چون پنهان 
شود، شــب پره بازیگر میدان شود. مهره 
نمی تواند جــای چهره را بگیــرد. در این 
مملکت بایــد به فکر بود. نباید گذاشــت 
عرصــه از انســان های کارآمــد و خدوم 
تهی شود. چو بیشــه تهی ماند از نره شیر، 

شغال اندر آن بیشه آید دلیر.
مجیــد رضائیان یکــی از ســخرانان این 
مراســم گفت: شــکرخواه روزآمد، بذله 
گو و زلال اســت. در روزنامه نگاری کشور 
که قریب ۲ دهه اســت کــه روزنامه نگار 
مصونیت حقوقــی و آزادی بیــان ندارد؛ 
همه باید بگوییم شــاگرد اساتیدی چون 
شــکرخواه بوده ایم. گاه حواســمان پرت 
می شــود و قدر گنجینه هــا را نمی دانیم. 
ســعی نکنیم ایــن گوهرها را به حاشــیه 
برانیــم. روزنامه نــگاری ما با شــکرخواه 

تعریف می شود.
در ادامه این مراســم منوچهر زندی گفت: 
اعتبار فرهنگی و حیثیتی را باید ارج نهاد. 
جامعه ایرانی نبایــد کوتاه مدت فکر کند و 
همه ما باید قدر اســاتید خود را بدانیم. دو 
سه ماه قبل از سوی انجمن جهانی ورزش 
مرا به عنوان یکی از اســطوره های قرن در 
عرصه ورزشــی نویســی انتخاب کردند و 
ناگهان هجــوم برخــی از روزنامه نگاران 
اتفاق افتــاد. در ســال های دور در کیهان 
ورزشی کسانی داشــتیم که فدراسیون را 
زیر و رو می کردند و کسانی هم به ما الصاق 
شــدند که ما رفتیم. اما دکتر شکرخواه که 
به کیهان ورزشــی آمد و بــا او حرف زدیم 
باور کردیم که او لایق ترین است امروز ۴۰ 
ســال از آن روزها می گذرد و همان باور را 
دارم که او لایق ترین اســت. شکرخواه در 
قالب معلم، رفیق و همراه آنچنان بلد است 

که باید وی را پیشکسوت راستین نامید.
عباس یــاری گفــت: ۵۰ ســال در خدمت 
فریدون صدیقی کار روزنامــه نگاری کردم 
اما خودم را همیشه شاگرد استاد شکرخواه 
می دانم و از نــگاه و روش و شــخصیت وی 
بسیار آموختم. ۴۱ سال در مجله فیلم و فیلم 
امروز کار کردم و شاید فکر کنید حوزه کاری 
من و استاد شــکرخواه نزدیک نیست اما وی 
با خیلی از اهالی ســینما، فیلمنامه نویسان، 
ترانــه ســرایان و… نزدیک اســت. آقای 
شــکرخواه! هرجا که عشق و شــعر و حال 

خوب هست شما هستید.
در پایــان این مراســم یونس شــکرخواه 
گفت: ۲۱-۲۲ ســاله بودم کــه از طریق 
آقای خانیکی روزنامه نگار شــدم. مدیون 
تک تــک دوســتانم هســتم. در رشــته 
مطالعات فرهنگی، متیــو آرنولد می گوید 
روزنامه نگاری ادبیات شــتاب زده اســت، 
شــما کندتر بروید کنار شــما هســتیم. 

پردرآمدترینفعالیتاقتصادیدردنیابازیاست

جادوی ســبزی شــرقی روی ســفالینه ها برق می زند؛ رنگی منحصر به فرد که در 
فرهنگ نامه های لغت نیز به صورت مشــخص شناخته شده اســت؛ »سلادون«، در 
لغت نامـه  دهخدا »سبز بیدی«، در فرهنگ لغت فرانسه به فارسی »سبز روشن و مغز 
پسته ای« و در فرهنگ مختصر آکسفورد به معنای »رنگ سبز مایل به خاکستری که 

بر برخی سـفالینه ها می دهند« معنی شده است.
به گزارش ایسنا، لعاب ِ نرم، بدون اندکی زبری بر سطح سفالینه پخش شده؛ شیشه ای 
و براق اســت و همین ویژگی بر جلــوه رنگش که اغلب ســبز مایل به خاکســتری  
اســت می افزاید. ســفالینه های »ســلادون« را می توان در اولین نگاه با رنگ سبز 
منحصربه فردشان شناخت؛ گرچه ســلادون ها با لعاب های احیایی شان طیف رنگی 

سبز تا قهوه ای را شامل می شوند.
چین  خاستگاه این هنر سنتی اســت؛ بدنه بسیاری از ســلادون ها، از خاکِ سختی 
که در چین وجود دارد، جان گرفته اســت؛ این هنر البته در کشــورهایی دیگری هم 
رواج دارد که ایران نیز یکی از آن ها است و با اســتناد بر نشست های مشترک ایران و 
چین در فرهنگستان هنر و نشســت های کمیته فنی همکاری های گردشگری ایران 
و چین به نظر می رسد که این هنردســتی تاریخی یکی از پل های تبادلات فرهنگی و 

گردشگری میان دو کشور ایران و چین باشد. 
ساخت سفالینه های ســلادون در ایران نیر دارای پیشــینه ای طولانی است و از این 
منظر می توان ایران را از جمله پیشگامان هنر دستی ساخت سفال سلادون دانست. 
حسب همین امر، برخی پژوهشگران هنری، ســلادون را زبان هنری مشترک، میان 

ایران و چین می دانند؛ شیوه اجرای این هنر البته وجوه تمایزی میان دو کشور دارد. 
در پژوهش ها آمده است، برخلاف اینکه گفته می شود سلادون های ایران تقلیدی از 
نمونه های سلادون در اولین خاســتگاه آن، چین است، اما پژوهش ها نشان می دهند 
صنایع دســتی ســفال ایران فراتر از تقلیدِ صرف از نمونه های ابتدایی چینی صورت 
گرفته و در واقع سلادون های چین، محرک ذوق هنرمنـــدان ایرانی بوده تا با کشف  

راه های جدید مسیری تازه را سر راه این هنر دستی قرار دهند. 
پیشینه سفالگری در ایران قابل توجه است اما این هنر طی تاریخ به واسطه مناسبات 
اقتصادی و اجتماعی با دیگر فرهنگ ها و کشورهای تاثیراتی گرفته است؛ آنچه امروز 

از سفالینه سلادون در ایران می شناسیم نیز طبعا اثر هنر چین را داراست. 

سلادون ها، سفالینه هایی ساخته شده از نوعی خاک چینی با بدنه ای سخت هستند. 
این هنر دستی دارای نقش های برجســته و قالب زده ای است که با افزودن مقادیری 
اکسیدِ آهن احیاء شــده، لعاب گرفته اســت؛ مقادیر متفاوت آهن در لعاب، موجب 
تنوع رنگی آن شده و بر همین اساس طیف رنگی سبز و گـاه رنگ کرم و قهوه ای دیده 
می شود. سلادون البته روی بدنه ظروف سفید یا گِل شفاف تر و بر ظروفی با بدنه های 
تیره ســبز تیره تری را ایجاد کرده و حرارت بالا حین پخت لعاب نیز بر تیرگی ســبز 
ســلادون تاثیرگذار خواهد بود، البته ضخامت لعاب نیز در رنگ به دست آمده از این 

هنر سفال گری تاثیرگذار است. 
لعاب ســلادون با هر طیف رنگی، نقش  برجســته ها را نمایان تر ســاخته و با نفوذ به 

فرورفتگی های اثر، در کنار نقوش سایه و روشن ایجاد خواهد کرد. 
طیف رنگی ســلادون، از اهمیت بیشتری نســبت به آنچه به نظر می رسد برخوردار 
است؛ نامگذاری سفالینه ها از زمان های دور، اغلب بر اساس شیوه تزیین ، مکان تولید 

یا رنگ آن ها انجام می شد.
»سلادون«، در لغت نامـــه  دهخدا »سبز بیدی«، در فرهنگ لغت فرانسه به فارسی 
»سبز روشن و مغز پســته ای« و در فرهنگ مختصر آکســفورد به معنای »رنگ سبز 
مایل به خاکستری که بر برخی ســـفالینه ها می دهند« معنی شده است و در برخی 
مقالات مرتبط با سفال ســلادون، دو نظریه  درباره واژه »سلادون« مطرح شده است. 
یکی از دو نظریه توضیح می دهد که »سلادون« به معنای سبز روشن، در قرن هفدهم 
از رنگ لباس های یک هنرپیشه تئاتر، که نقش چوپان را ایفا می کرده برگرفته شده؛ 
نظریه دیگر نیز توضیح داده که اصطلاح »ســلادون« شــکل تغییــر یافته ای از نام 
»صلاح الدین ایوبی« است که ســال ۱۱۷۱ میلادی، ۴۰ قطعه از ظروف سلادون را 

برای سـلطان نورالدین حاکم سوریه فرستاده است.
فارغ از آنچه که موجب نامگذاری این سفال شده، آنچه که قطعی است خاستگاه این 
هنر است؛ چین را پیشــگامان هنر سفال و سرامیک اســت و اولین سلادون ها که به 
سلادون های اولیه شهرت دارد، در قرن هجده تا دوازده پیش از میلاد در چین ساخته 
شدند. با گذشت زمان ساخت ســلادون های اولیه در چین متحول شده و سفال گران 
چینی به مرور لعاب های نازک تری را استفاده کرده و طیفی از رنگ های زرد-قهوه ای 

تـا سـبز روشن را به دست آوردند. 

در دوره تانگ)یک دودمان پادشاهی در چین(، هنر ساخت ظروف سلادون در چین 
با پیشرفت چشمگیری مواجه شــد و از آن زمان، ســلادون ها به عنوان یک ساز نیز 
استفاده شدند. بر اســاس مقالاتی در این زمینه، با گذر زمان و تقریبا همزمان با این 
دوره بود که نمونه هایی از به کارگیری هنر ســاخت سفال ســلادون در کشورهای 

ایران، مصر و کره نیز دیده شد. 
کشور ایران و چین، پیش از ورود اســلام به ایران نیز، در زمینه های تجاری، فرهنگی 
و سیاسی ارتباطاتی داشتند؛ تجار از راه دریا و زمین، به ویژه از طریق جاده ابریشم، با 
یکدیگر در ارتباط بوده و به این طریق از یکدیگر تاثیر گرفتند؛ هنر این دو کشــور نیز 
از یکدیگر بی تاثیر نبود و برخی پژوهشگران بیشــترین تاثیر هنر چین در ایران را در 
زمینه هنر ســفالگری می دانند؛ این تاثیر در برخی منابع، صدور نوعی خاک و خمیر 
چینی به ایران قرن ها قبل از دوره ی صفویه، صدور ظروف چینی و ســفالین ساخت 
چین به ایران، رقابت ایران وچیــن در تولید و صدور چینی و ســفال و البته حضور و 

فعالیت سفالگران چینی در ایران می دانند. 
سلادون نیز از جمله ســفالینه هایی اســت که احتمالا در پی یکی از موارد ذکر شده، 
به ایران وارد شــد و از اواخر دوره ایلخانی و پــس از آن در دوره های تیموری و صفوی 

سفالگران ایرانی از این سفالینه ها الگوبرداری کردند. 
تلاش جدی برای ساخت ســلادون ها، از زمان ایلخانیان در ایران آغاز شد و طی دوره 
تیموریان به دلیل داد و ستد پررونق با بازرگانان چین، تاثیرپذیری از این هنر افزایش 
داشت و به همین ســبب نیز در نگارگری هایی که از دوره تیموری به جا مانده، طرح و 
نقشی از سفالینه ها نیز دیده می شود؛ اولین شاخصه از سلادون ها که در سفالینه های 

ایران از آن تقلید شد نیز، رنگ بود.
پژوهش های صورت گرفتــه در توضیح بــازه زمانی ورود ســلادون ها بــه ایران و 
تاثیرگذاری آن بر ســفال به آموزش برخی تکنیک های ســفالگری رایج در چین به 
هنرمندان ایرانی اشاره کردند. در این منابع آورده شــده که زمان فرمانروایی تیمور، 
از سفالگران چینی دعوت شده تا برای آموزش فن و تکنیک  آثار خود به ایران بیایند؛ 
آنان در کرمان مستقر شــده و در کنار هنرمندان ایرانی فعالیت کردند. بر اساس آنچه 
که در برخی منابع آمده اســت، طی حکومت های تیموریــان و صفویان نیز کرمان از 

جمله مهم ترین مراکز هنر سفالگری و ساخت ظروف سلادون بود.

ایرانوچینبهزبانِاینهنرباهمحرفمیزنند!

کشور ایران به واسطه جاذبه های طبیعی و تاریخی یکی از 
بهترین مقاصد گردشگری در آسیا است اما به واسطه وجود 
برخی کمبود ها و معضات، توریست های خارجی سفر به 

کشورهای دیگر را به سفر به ایران ترجیح می دهند.
قطعا رشد و توسعه این صنعت پولســاز می  تواند ایران را از 
اقتصاد متکی به نفت جدا کرده و یــک منبع عظیم درآمد 

ارزی را فراهم آورد.
فعــالان و کارشناســان متخصص در زمینه گردشــگری 
معتقدند وضعیت نامطلــوب فرودگاهی، کمبود واحدهای 
اقامتی و یا عدم برخورداری از اســتاندارهای های جهانی 
هتل ها و کمبود مراکز رفاهی و کیفیت پایین ارائه خدمات 
آنها در شــهر و جاده های بین شهری عمده ترین مشکات 

صنعت گردشگری است.
وضعیت فیلترینگ هــم اخیرا مزید بر علت شــده و زخم 
تازه ای بر پیکره این صنعت وارد کرده اســت. گردشگران 
خارجی با اهداف مختلفی اعم از ســیاحت، زیارت، تجارت 
به ایران سفر می کنند و برخی هم توریسم سامت هستند، 
لذا هر کدام به نــوع متفاوتی از خدمــات مختلف احتیاج 
خواهند داشت که نیازمند برنامه ریزی و همت همه جانبه 

مسئولان است.
در ســال های اخیر کشــورهای حوزه خلیج فارس نظیر 
امارات با فراهم آوردن جذابیت های فــوق العاده که مورد 
پسند گردشــگران خارجی است، توانســته رکوردی بی 
نظیر را در جذب گردشــگر به ثبت برساند. در مقابل کشور 
ایران گویا صنعت بودن »گردشگری« را قبول ندارد زیرا به 

نسبت سایر کشورها به دنبال ارتقا این حوزه نیست.
در همین راســتا گفتگویی را با »مجید امانی« فعال حوزه 
گردشگری خارجی و مدیرعامل شــرکت مسافرت هوایی 
ترتیب دادیم تا چالش های این صنعــت را که برای فعالان 

این حوزه ملموس تر است، بیان کند.
* کدام فرصت های گردشــگری ایران بــرای خارجی ها 

جذابتر است؟
منابع طبیعی و جذابیت های گردشگری زیادی در کشور ما 
وجود دارد. خانه های ســنتی و بومگردی به شدت افزایش 
یافته و هزینه های آنها به مراتب نسبت به هتل های چهار و 

پنج ستاره کمتر است و در مقابل درآمد بیشتری کسب می 
کنند. بنابراین می توان از هتل به ســمت توسعه بومگردی 

ها حرکت کرد.
* وضعیت گردشــگری خارجی ایران با چــه چالش هایی 

مواجه است؟
گردشگران اروپایی، اماراتی و کشورهای حوزه خلیج فارس 
عاقه مندی شدیدی به ســفر به ایران دارند اما زمانیکه با 
پروتکل های دریافت ویزا مواجه می شــوند دچار استرس 
شــده و پس از دریافت ویزا هم باید درد ســرهای دریافت 
پرواز، هتل و غیره را ســپری کنند.حتی هتل های ۵ ستاره 
در ایران اســتانداردهای لازم را ندارند و سرویس ارائه شده 
توسط آنها منطبق با اســتاندارهای جهانی نیست. عاوه بر 
آن از داشتن خدمات شــهری و بین جاده ای استانداردی 

که مورد توجه گردشگران قرار بگیرد نیز محروم هستیم.
پس از شیوع کرونا همه کشــورها فرصت های گردشگری 
خود را بازبینی کردند، کشــور ایران هم باید اقدامات لازم 
را برای رشــد این صنعت پس از این دوره انجــام میداد اما 

متاسفانه باز نگری در این حوزه رخ نداده است.

شــرکت های هواپیمایی اصلــی ترین زیرســاخت برای 
جذب گردشگر هستند. امروز ترکیه و امارات شرکت های 
هواپیمایی خود را بــه رخ دنیا می کشــند و دائما در حال 

انتقال مسافر در قالب تورهای بزرگ گردشگری هستند.
* برای توسعه شــرایط گردشــگری خارجی در ایران چه 

اقداماتی می توان انجام داد؟
بایستی تمام بخش های دولتی با هم هماهنگ شوند تا یک 
سرویس درست به گردشگر ارائه کنند اما متاسفانه در حال 

حاضر این زیر ساخت وجود ندارد.
ســفارتخانه های ایران در خارج از کشــور برای صدور ویزا 
مبلغی را از متقاضیان دریافت مــی کنند که می توان طی 
یک مانور تبلیغاتی دریافت این هزینه را برای کشــورهایی 

که توریست به ایران می فرستند، لغو کرد.
به عنوان یکی دیگــر از خدمات می توان از شــرکت های 
هواپیمایی خارجی که بــه فرودگاه های بیــن المللی در 
سراسر کشــور وارد می شــوند، خدمات هندلینگ پرواز و 
هزینه پارکینگ را دریافت نکرد و یــا این هزینه را با اعمال 
تخفیف دریافت کرد تا مشــوقی برای گردشــکر و شرکت 

های هواپیمایی ایجاد شده باشد.
کشــور ایران هم می تواند مانند تمام کشــورهای دنیا در 
زمینه تخفیف های مالیاتــی و حامل های انرژی برای هتل 

ها سوپسید یا یارانه در نظر بگیرد.
* فیلترینگ چــه تاثیــری بر گردشــگری خارجی 

گذاشته است؟
متاســفانه در موضوع فیلترینگ با برخوردهــای دوگانه 
مســئولان مواجه هســتیم. مســئولان دولتی که دستور 
فیلترینگ را صادر و بر آن نظارت دارند، خود از فیلترشکن 

استفاده می کنند.
این دوگانگی مشکل بزرگی است که رســانه ها می توانند 
آن را پیگیری و از مســئولان مطالبه کنند. قطعا رسانه ها 
به شدت می توانند در حل چالش های صنعت گردشگری 
تاثیر گذار باشند.در کشــور ما کنفرانس ها و سمینار های 
گردشــگری برگزار می شــود اما خروجی مناسب ندارند. 
این در حالی است که در ســمینار های سایر کشورها، برای 
خبرنگاران و رسانه ها ارزش گذاری می کنند تا کشور آنها 

به درستی معرفی شود.
سیستم اینترنتی در کشور به شدت ضعیف است و ضروری 

است تا یک استاندارد برای این موضوع تعریف شود.
* تحریــم ها و کاهــش ارزش پــول ملی چــه تاثیری بر 

گردشگری خارجی گذاشته است؟
تحریم در تمام کشــور ها وجود دارد و صرفا برای کشــور 
ایران نیست و قطعا چالش برانگیز اســت. مسئولان عالی 
رتبه مــی خواهند این چالش حل شــود اما ایــن تفکر در 
مدیران پایه و میانی قفل می شود. مشکل اینجاست که ما 
از حداقل های موجود در کشــور هم نمی توانیم به درستی 

استفاده کنیم.
روســیه هم در بســیاری از موارد تحریم بوده اما صنعت 
توریسم و سیستم اســتاندارد هتل های خود را روز به روز 
تقویت می کند و به شــرکت های هواپیمایی که به مسکو 
و یا شــهرهای دیگر این کشور ســفر می کنند خدمات و 
امکانات ارائه می دهدتورم موجود در کشور معضل بزرگ 
دیگری اســت که فعالان حــوزه گردشــگری خارجی را 

خسته کرده است.

حالناخوشصنعتگردشگریخارجی



امیرآبادی: دوست دارم روزی مدیرعامل استقلال شوم
 مهدی امیرآبادی کاپیتان اسبق استقلال با اشاره به تساوی آبی پوشان مقابل شمس آذر قزوین در 
هفته نهم لیگ برتر باشگاه های ایران، اظهار داشت: استقلال شایسته پیروزی در این بازی بود اما 
متاسفانه اشتباهات خط دفاعی باعث شد دو امتیاز مهم از دست برود.وی افزود: ساختار دفاعی 
استقلال با مشکل روبروست، برای حل این مشکل باید تمرینات ویژه تر و بیشتری در نظر گرفته 
شود تا برای مسابقات آینده این ضعف برطرف شود. جواد نکونام به عنوان سرمربی استقلال به 
خوبی نقاط ضعف و قوت تیمش را می شناسد و سعی می کند برای بازی های آینده آنها را برطرف و 
یا تقویت کند.پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: من جواد نکونام را از سال ۷۴ می شناسم و به 

خوبی می دانم او عاشق فوتبال و مربیگری است، نکونام باید مورد حمایت قرار بگیرد، چرا به مربیان 
ایرانی بها داده نمی شــود؟ به مربیان خارجی اعتماد می کنند و همه ابزار لازم را در اختیار او قرار 
می دهند و در نهایت وقتی هم نتیجه نگرفت پولش را می گیرد و می رود، ما مربیان خوبی همچون 
جواد نکونام در ایران داریم که باید مورد حمایت قرار گیرند!امیرآبادی تصریح کرد: خدا را شکر 
علی خطیر و جواد نکونام اختلافات را کنار گذاشته و در صدد این هستند تا تا با تعامل با یکدیگر 
روزهای خوبی را برای استقلال رقم بزنند، استقلال بیشتر از هر زمان دیگری به آرامش نیاز دارزد 
و نباید اتفاقی باعث شود تا تمرکز آبی پوشان از بین برود.وی درباره درگیری لفظی که میان جواد 

نکونام و یحیی  گل محمدی شکل گرفته است، گفـت: امیدوارم هر چه زودتر اختلافات این دو 
نفر از بین برود. نکونام و گل محمدی در گذشته ای نه چندان دور همبازی بودند و خوب نیست 
که علیه هم حرفی بزنند، امیدوارم یک پیشکسوت پادر میانی کند و این کدورت ها را از بین ببرد.

بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: من به مربیگری علاقه زیادی ندارم و دوست دارم در کادر 
مدیریتی فعالیت کنم، رویا و هدف من این است روزی معاون و یا مدیرعامل استقلال شوم. این 
اتفاق برنامه من برای چند سال دیگر است و دنیا را چه دیدید شاید بتوانم از این طریق به تیمی که 

سال ها برای آن بازی کرده و بازوبند کاپیتانی آن را بر دستانم بستم خدمت کنم.

گزارشخبر
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پرداختحقوق»شانسی«
بهالمپیکیها

جدیدتریــن مصوبه کمیتــه ملی المپیــک مربوط 
به ورزشکاران است و کســانی که سهمیه بازی های 
المپیک ۲۰۲۴ را کســب کرده یا در آینده از آن خود 
خواهند کرد. بر این اساس ورزشکاران راه یافته به سی 
و سومین دوره بازی های المپیک همچون مسافران 
دوره پیشــین این بازی ها »حقوق ماهیانه« دریافت 

خواهند کرد آنهم با ارقام به نسبت راضی کننده.
البته این بســته حمایتی به جای »رقم« در برگیرنده 
»رقم هایی« برای دارندگان ســهمیه المپیک است و 
اتفاقا همین مسئله می تواند به جای نتایجِ یاری رسان 
و کارآمد کــه قطعا هــدف از طرح و تصویب بســته 
حمایتی بوده است، منجر به اضطراب و هیاهو و حتی 

»شَر« در میان ورزشکاران شود.
در بیست و هشتمین نشســت اعضای هیات اجرایی 
کمیته ملی المپیک که هفته گذشــته برگزار شــد، 
اینگونه مصوب شــد که به ورزشــکاران راه یافته به 

المپیک حقوق ماهیانه با این شرایط پرداخت شود:
* حقوق پایه ۱۵ تا ۲۰ میلیون تومان

* سقف حقوق ۲۰۰ میلیون برای شانس طلا
* کف حقوق 6۰ میلیون تومانی برای شانس برنز

طبق این مصوبه ۵ شــاخص جایــگاه مدالی فرد در 
گذشــته، کســب مدال در رویدادهای مــورد تایید 
کمیته، شرکت در ســنجش آکادمی ملی المپیک، 
عملکرد رویدادهای گذشته و رعایت تدبیر و شئونات، 
رفتار و نظم، در تعیین »عدد حقوق« تاثیرگذار است. 
همچنین برای مربیان ۸۰ درصد حقوق ورزشکار در 

نظر گرفته می شود.
تبصره: در صورتیکه ورزشکاری بتواند بر خلاف پیش 
بینی مدال طلا، نقره یا برنز کســب کند ، بعد از مدال 

آوری برای او جبران خواهد شد.
اعضای هیات اجرایی کمیتــه ملی المپیک پرداخت 
حقوق ماهیانه بــه دارندگان ســهمیه المپیک را بر 

اساس شانس مدال آوری آنها مصوب کرده است
اینکــه کمیته ملی المپیــک به منظور پشــتیبانی 
و تقویــت انگیزه ورزشــکاران برای مــدال آوری در 
المپیک، بسته حمایتی مالی مصوب می کند، اقدامی 
قابل تحسین است اما جزئیات بسته، خیلی حرفه ای 

و ایده آل به نظر نمی رسد.
در این بسته روی »شانس« تاکید شــده و اینکه اگر 
ورزشکاری شانس طلایی شــدن در المپیک داشته 
باشــد مبلغ )ســقف ۲۰۰ میلیون تومان( به عنوان 
حقوق دریافت می کند اما به ورزشــکاران شانس دو 

مدال دیگر، رقم های دیگری تخصیص پیدا می کند.
حال اینکه »این شــانس مدال آوری بر چه اســاس و 
با چه ضمانتی تعیین می شــود؟«، ابهام اصلی و کلی 

پیرامون این مصوبه است.
کمتر از یک ماه از اتمام بازی های آسیایی می گذرد، 
برای این بــازی ها هم بر اســاس ارزیابــی های تیم 
کارشناســی، پیش بینی هایی صورت گرفته بود اما 
قطعا طلایی شدن حسین رسولی )پرتاب دیسک( در 
این پیش بینی جایی نداشت، حتما کمتر کسی تصور 
می کرد شطرنج قهرمان شود همان طور که روی نقره 
مهدی الفتی در ژیمناســتیک حساب خیلی قرص و 

محکمی نشده بود.
در بازی های آسیایی ورزشکارانی هم  بودند که خیلی 
دور از انتظار بودند ماننــد ناهید کیانی و جواد فروغی 
که به طور حتم جایگاه مدالی آنها در گذشــته و مدال 
آوری در رویدادهای مورد تایید کمیتــه -۲ مورد از 
۵ شــاخص تعیین حقوق- در انتخاب شان به عنوان 
پرچمدار بی تاثیر نبود اما هیــچ یک حتی از نزدیکی 

مدال هم رد نشدند.
اینها نشــان از این دارد که خیلی از ارزیابی های انجام 
شــده در مورد مدال آوری در بازی های آسیایی غلط 
از آب در آمد اما حالا همین ارزیابی قرار اســت ملاک 

تعیین حقوق برای المپیکی ها شود.
پیش بینی ها در مورد طلای حســین رســولی 
مانند قهرمانی شــطرنج یا مدال ژیمناســتیک 

خیلی قطعی نبود
بر فرض که ارزیابی ها این بار دقیق باشــد و اصلا مو از 
درز آنها رد نشود، اما اینکه کســب یک رنگ مدال به 
ورزشکار در آســتانه حضور در المپیک دیکته شود و 
به او صرفا بابت آن رنگ مدال، حقوق پرداخت شــود 

خیلی در منطق ورزش نمی گنجد.
درست اســت که کمیته ملی المپیک با لحاظ کردن 
یک تبصره، برای جبران مــدال آوری خارج از پیش 
بینی جا باز کرده اســت تا مثلا حقی ضایع نشود، اما 
اینکه امروز به ورزشــکاری برچســب شانس طلای 
المپیک زده شــود و بابت آن حقــوق ۲۰۰ میلیونی 
به حسابش واریز شــود، به اندازه تقویت انگیزه و چه 
بسا بیشــتر می تواند برای او »بار روانی« ایجاد کند. 
مسئله ای که در بسیاری موارد از آن به عنوان »دلیل 

ناکامی« یاد شده است.
از طرفی اختصــاص پایین ترین حقــوق مصوب به 
ورزشکاری به خاطر اینکه شانس مدال برنز تشخیص 
داده شده، بیشتر از آنکه ممکن است باعث جزم شدن 
عزم او برای تقویت اراده و آمادگی اش شود، منجر به 
سرخوردگی اش خواهد شد، آنهم در ورزش ایران که 

همیشه با معضل مسائل روانی مواجه است.
گذشته از همه اینها، طبقه بندی ورزشکارانی که همه 
سهمیه گرفته اند و مسافر یک رویداد هستند، آنهم با 
اکتفا به ارزیابی ها و پیــش بینی هایی که ضمانتی در 
صحت و راستی آنها نیســت، چه نتیجه ای می تواند 
داشته باشد بیشــتر از القای حس تبعیض میان آنها 

و ایجاد اختلاف؟
ناهید کیانی از جمله ورزشــکارانی اســت در مورد او 
پیش بینی کسب مدال در بازی های آسیایی می شد 

اما خیلی زود حذف شد

امیر قلعه نویی ســرمربی تیم ملــی فوتبال ایران در حاشــیه مراســم یادبود 
مرحوم فریدون رادبوی بازیکن پیشــین پاس و همای تهــران درباره وضعیت 
ورزشگاه شــیرودی گفت: وضعیت خیلی چیزها مناســب نیست. بهتر است ما 
را وارد یکسری مسائل نکنید! از خدا می خواهم دغدغه های ملت بزرگ ایران به 
خصوص در بعُد اقتصادی برطرف شود. ورزش ما بیمار است و مشکلات خودش 
را دارد. از حمید سجادی وزیر سابق وزارت ورزش و جوانان و همینطور کیومرث 
هاشمی در مدت کوتاه حضورش در این وزارتخانه تشــکر می کنم. امیدوارم با 
آمدن هاشــمی، ورزش مان تغییراتی کند. از ایشــان می خواهم نگاه ویژه ای به 

ورزشگاه شیرودی داشته باشند.
تیم ملی یک هفته از بازی های لیگ را تعطیل نکرد

سرمربی تیم ملی ایران درباره کیفیت مسابقات لیگ برتر تصریح کرد: در 
شش هفت ماه گذشــته تلاش مان این بود که مسابقات تعطیل نشود. تیم 
ملی بزرگسالان حتی یک هفته از بازی های لیگ را تعطیل نکرد، از جمله 
دیدار سپاهان - پرســپولیس که سه ماه پیش با مســئولان سازمان لیگ 
توافق کرده بودیم که بازی در تاریخ ۱۹ آبان برگزار شــود. ســازمان لیگ 
تلاش خودش را می کند و آنها نیز دغدغه های خودشان را دارند. سه هفته 
از مســابقات لیگ به دلیل بازی های تیم امید برگزار نشــد، ولی هر چقدر 
مسابقات لیگ برگزار شــود و بازیکنان در شرایط مســابقه باشند برای ما 
بهتر اســت. اردوی پیش رو آخرین فرصت ماست و امیدواریم نتایج خوبی 

بگیریم و آماده جام ملت های آسیا شویم.
اگر مدام از کمبودها بگوییم فرار رو به جلو کردیم

قلعه نویی با بیان ایــن جمله که برخی از فدراســیون ایــراد می گیرند اما 
آن ها همه تلاششــان را بــه کار می گیرند، خاطر نشــان کــرد: تیم ملی 
دغدغه های خــودش را دارد ولی همه از جمله مهدی تــاج، اعضای هیئت 
رئیسه فدراسیون و مهدی محمدنبی تلاش می کنند. اگر مدام بگوییم این 
کمبودها را داریم، فرار رو به جلو کنیم و بگوییم قبلًا این مشــکلات را گفته 
بودیم، درست نیست. واقعاً از بازیکنان بزرگ تیم تشکر می کنم که به نوعی 

ایثار می کنند و از تک تک شان تشکر می کنم.
ظاهراً امیری با مشکل قبلی درگیر است

وی در مورد آخرین وضعیت مصدومیت وحید امیری تصریح کرد: به طور مداوم 
وضعیت بازیکنان داخلی و لژیونرها را پیگیری می کنم. اگر مشکلی پیش بیاید، 
تیم پزشــکی در جریان بازی ها یا بعــد از آن پیگیر خواهند بــود. ظاهراً امیری 

با مشکل قبلی درگیر اســت. همســترینگ مصدومیت خاص خودش را دارد. 
امیــری را در اردوهای قبلی از تمرینــات عمومی جدا کردیــم و در اختیار تیم 
پزشــکی قرار دادیم تا خدای نکرده تیم ملی لطمه ای به باشگاهش نزند، اما در 

تیم باشگاهی اش با نظر کادر فنی و تیم پزشکی بازی کرد و خودشان می دانند.
اعتقاد ندارم که تیم ملی پیر است

ســرمربی تیم ملی ایران در مورد برنامه های پیش رو خاطرنشان کرد: احتمالاً 
بــرای اردوی پیش رو چهــار پنج بازیکن جــوان دعوت خواهیم کــرد. ما باید 
پشتوانه ســازی کنیم، همان کاری که در ســال ۲۰۰6 انجــام داده و تیم ملی 
»ب« را تشــکیل دادیم. در حال حاضر زمان نداریم، ولی خوشبختانه بازیکنان 
در شرایط مســابقه هســتند. اینها کم کم باید کنار تیم ملی باشند و در صورت 
تغییرات باید با زمان خاص خودش صورت بگیــرد. خیلی ها می گویند تیم ملی 

پیر است، اما من این اعتقاد را ندارم.
در تیم ملی جایی برای جوانگرایی نیست

وی گفت: احسان حاج صفی ۹۰ دقیقه برابر مارسی بازی کرده است. کادر فنی 
تیم حاج صفــی وضعیت بدنی این بازیکن را بررســی کرده که بــه او بازی داده 
اســت. بنابراین تا جایی که می توانیم باید از این نفرات اســتفاده کنیم. چنین 
بازیکنان از نظر اخلاقی و فنی مورد تأیید ما هستند و تلاش زیادی می کنند. در 
تیم ملی جوانگرایی صورت نمی گیرد، بلکه این کار باید در باشگاه ها انجام شود. 
سپاهان این کار را می کند که باید از کادر فنی شان تشکر کنم. لیست تیم ملی را 

یکشنبه اعلام می کنیم و شاید دو لیست اعلام شود.
سرمربی تیم ملی ایران در واکنش به اینکه آیا یحیی گل محمدی و جواد نکونام 
با یکدیگر آشــتی کرده اند، گفت: من خبر ندارم. این دو عزیز از بازیکنان بزرگ 
تاریخ ایران هســتند و برای تیم ملی زحمات زیادی کشــیدند. حــالا اتفاقاتی 

می افتد و به گفته شما جمع و جور شده است.

محمدی دارنده مدال برنز المپیک ۲۰۰۸ پکن:

بیرانوندازنداشتنجانشینتیمملیجایجوانگرایینیست

ضربهمیخورد

علیرضا بیرانونــد که در ابتــدای فصل با 
کــش و قوس های فــراوان در ترکیب تیم 
پرسپولیس ماندنی شد، به یکی از بهترین 
بازیکنان این تیم تبدیل شــده است. او در 
دیدارهای اخیر بــا واکنش های خود بارها 
دروازه پرســپولیس را نجات داده اســت 
و محبوبیــت خوبــی در بین هــواداران و 

کادرفنی پرسپولیس دارد.
در همین خصوص گفت وگویی داشــتیم 
با محسن ســیدی مربی دروازه بانان سابق 
پرسپولیس و یکی از اولین مربیان علیرضا 

بیرانوند که در ادامه آن را می خوانید.
سیدی در خصوص عملکرد بیرانوند در این 
فصل از رقابت های لیگ برتر اظهار داشت: 
علیرضا در شــرایط فعلی یکــی از بهترین 
دروازه بانــان حــال حاضر فوتبــال ایران 
است. او توانسته با واکنش های خود بارها 
پرسپولیس را در جریان بازی نگه دارد و به 
بهترین بازیکن این تیم تبدیل شود. زمانی 
که من در پرسپولیس حضور داشتیم، سه 
دروازه بــان آمــاده در تیم وجود داشــت 
که هــر کدام از آنهــا رقبــای خوبی برای 
یکدیگر بودند اما اکنــون چنین چیزی در 

پرسپولیس دیده نمی شود.
او ادامــه داد: مدیــران پرســپولیس باید 
به بازیکن پــروری روی بیاورنــد و نباید 
کاری کنند تا بیرانوند جانشــینی نداشته 
باشــد. ما باید بیرانوندها پرورش دهیم تا 
در سال های آینده هم دروازه پرسپولیس 
بیمه شــود. همچنیــن اگــر بازیکنی به 
خدمت گرفته می شــود باید به نوعی باشد 
کــه بتواند باعث پیشــرفت تیم شــود نه 
اینکه حضور او فایده ای برای پرســپولیس 
نداشــته باشــد. هر بازیکنی هرچقدر هم 
عملکرد خوبی داشــته باشد در طول فصل 
نیاز به اســتراحت دارد اما اکنون شــرایط 
پرســپولیس به گونه ای اســت کــه تنها 
علیرضا بیرانوند می توانــد در تمام بازی ها 
چه در لیــگ برتر و چه در آســیا برای این 
تیم به میدان برود که ایــن موضوع باعث 

می شود به او فشار وارد شود.
مربی پیشــین دروازه بانان پرســپولیس 
افزود: اگر پرســپولیس یــک دروازه بان 
مطمئــن دیگر داشــت، می توانســتند 
به علیرضــا بیرانوند در دیــدار با صنعت 
نفــت آبــادان اســتراحت دهند تــا او با 
تمرکز بیشــتری پا به دیدار با اســتقلال 

تاجیکستان بگذارد.
ســیدی درباره عملکــرد دیگــر دروازه 
بانان حاضر در لیگ برتر گفت: متأســفانه 
در ســال های اخیر دروازه بــان جدید به 
فوتبال ایران معرفی نشــده است و به جز 
حســین پورحمیدی کــه در آلومینیوم 
درخشــید و اکنون هم در تراکتور حضور 
دارد، دروازه بان دیگری نتوانسته خود را 
به تیم های بزرگ لیگ تحمیل کند. پیام 
پارســا دروازه بان صنعت آبادان در دیدار 
با پرســپولیس با توجه به جو ورزشگاه که 
به ســود ســرخ ها بود، توانست درخشان 
ظاهر شــود. احمد گوهــری هم که فصل 
گذشــته در پرســپولیس بود، امسال در 
آلومینیوم توانسته تقریباً در اکثر بازی ها 
به میدان برود و به نســبت عملکرد خوبی 

داشته است.
مربــی دروازه بانان فوتبال افــزود: باید تا 
پایان فصــل منتظر ماند و دیــد آیا دروازه 
بانــی می تواند خــود را به عنــوان پدیده 
معرفی کند یا خیر؛ از مدیران و سرمربیان 
تیم ها تقاضا می کنم که کمی شــجاعت به 
خرج دهنــد و از دروازه بانــان جوان برای 
تیم خود اســتفاده کنند. البته این موضوع 
نباید به گونه ای باشــد که شــأن دروازه 
بانان باتجربه زیر ســوال رود و با احترام به 
آنها از دروازه بانان جــوان هم در تیم خود 

استفاده کنند.
او در پایان خاطر نشــان کرد: پیشــنهاد 
می دهــم به باشــگاه ها که یــک آکادمی 
پرورش دروازه بــان تشــکیل دهند. اگر 
یک آکادمی جدا بــرای پرورش دروازه بان 
داشتیم قطعاً می توانســتیم شاهد دروازه 

بانان بهتری در سطح فوتبال ایران باشیم.

مصطفــی میرعمادیان، دربــاره وضعیــت کشــتی آزاد گفت: در 
مســابقات جهانی اتفاقاتی بســیار غیرمنتظره رقم خــورد. برخی 
ســتاره های کشــتی به دلیل اشــتباهات ریز خود نتیجه را واگذار 
کردند. برخی از کشــتی گیران هــم با وجود اینکه کشــتی گیر برتر 
میدان بودند اما در ثانیه های پایانی نتیجــه را واگذار کردند. با توجه 
به این شــرایط در ســال منتهی به المپیک باید یک مقدار حســاب 
شده تر کار کرد. البته در بازی های آسیایی کشتی گیران خوب ظاهر 

شدند که البته قابل پیش بینی بود.
وی افزود: در سال المپیک معمولاً همه کشتی گیران با آمادگی کامل 
در مســابقات جهانی شرکت می کنند. اما ســتاره های کشتی ایران 
نسبت به دوره قبل افت داشــتند، باید تا قبل از المپیک این ضعف ها 
را برطرف کنند تا نتیجه لازم را در آن مســابقه کسب کنیم. با وجود 
ضعف هایی که تیم ملی کشــتی آزاد در مسابقات جهانی دارد، من به 
این تیم خوش بین هســتم و به نظرم در المپیک می تواند نتایج قابل 
قبول کسب کند. کشــتی آزاد در اوزان ســنگین وزن شرایط خوبی 

دارد اما در اوزان سبک تر و متوسط باید کمی بیشتر کار کنیم.
مربی سابق تیم ملی کشتی آزاد در مورد شــرایط حسن یزدانی گفت: 
حسن یزدانی یک چهره استثنایی در کشــتی ایران است. حضور او در 
بازی های آســیایی ها به اختیار خــودش بود. او در خــودش دید که با 
همان کتف آسیب دیده به بازی های آســیایی اعزام شود، ضمن اینکه 
در آن مسابقات هم حریفان سرسختی نداشت و فشار زیادی را تحمل 

نکرد. درد کهنه آسیب دیدگی هم در بین همه کشتی گیران هست.
وی گفت: پزشــکان یزدانی با توجه به عکس های ام آر آی تشخیص 

دادند او می تواند در جهانی شــرکت کند. بعد از جراحی هم پزشکان 
اعلام کردند که او می تواند به المپیک برسد ما هم امیدوارم این اتفاق 
رخ بدهد و شــاهد دوران اوج او در المپیک باشــیم. اگــر او به لحاظ 
شــرایط روحی و روانی آمادگی خوبی داشته باشد و انگیزه لازم برای 
انتقام از دیوید تیلور را داشته باشد، دقیقاً مثل مسابقات جهانی نروژ 
که با انگیزه کامل روی تشــک رفت، قطعاً مدال طلای او در المپیک 

پاریس محرز خواهد شد.
مربی کشــتی آزاد در واکنش به صحبت های دبیر مبنی بر اینکه بعد 
از عمل کتف، بازگشت به تشک کشتی کار سختی است، عنوان کرد: 
کتف یکی از قســمت های مهم در کشتی اســت اما پزشکان هم به 
بازگشت یزدانی امیدوار هســتند و قطع امید نکردند. آسیب دیدگی 
از ناحیه کتف سخت است و کســی منکر آن نمی شود. در بازی های 
۱۹۷۲ مونیــخ، عبدالله موحد از ناحیه کتف آســیب دیــد. علیرضا 
دبیر هم همین شرایط را داشــت. صحبت از جایگزین حسن یزدانی 

درست نیست.
میرعمادیــان عنوان کــرد: آســیب دیدگی برای هر ورزشــکاری 
اجتناب ناپذیر است. یزدانی ۹ سال در ســطح اول کشتی آزاد است 
و رسیدن به این جایگاه نیاز به تمرینات پرفشار دارد، قطعاً او با قدرت 
برمی گردد چون یک ورزشکار توانمند است. در مسابقات جهانی هم 
شاید ترس از آسیب دیدگی اش باعث شــد مقابل تیلور مثل همیشه 
ظاهر نشــود. با این حال امیدوارم او هر چه زودتــر دوران نقاهت را 

پشت سر بگذارد و بتواند با قدرت به تیم برگردد.
وی در مورد تقویت کادرفنی تیم ملی کشــتی آزاد عنوان کرد: خدا 

را شکر مسئولان فدراسیون هم به این نتیجه رسیدند که کادرفنی 
تیم ملــی نیاز به تقویت دارد. حضور محســن کاوه برای ما بســیار 
ارزشــمند اســت؛ اگر او به صورت فیزیکی در کنار تیم ملی باشد 
قدرت جســمی تیم بالا می رود. او چکیده کشتی ایران است و تنها 
کسی اســت که در تمامی رده های سنی حضور داشــته و به همه 
آن ها مسلط اســت. فدراسیون فضا را باز گذاشــته تا همه به کمک 

تیم ملی کشتی آزاد بیایند.

 تاسیس شرکت با مسئولیت محدود مهندسی سراب مهستان نوید
 درتاریخ 1402/08/17 به شــماره ثبت 621278 به شناســه ملی 14012726930 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شــرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:انجام خدمــات فنی و مهندســی ، طراحی ،ســاخت ، اصلاح ، تعمیرات تســتر و قطعات مربوطه و ســرویس دســتگاه های الکترونیکــی و الکترومکانیکــی ، نیوماتیکــی و هیدرولیکی ) زمینــی و هوائی ( . 
انجام امور تجــاری و بازرگانی مرتبط با موضوع شــرکت و اخذ و اعطای نمایندگــی ) در کلیه موارد در صورت لزوم پــس از اخذ مجوزهای لازم ( درصــورت لزوم پس از اخذ مجوزهــای لازم از مراجع ذیربط 
مدت فعالیــت : از تاریخ ثبت به مــدت نامحدود مرکــز اصلی : اســتان تهران، شهرســتان تهران، بخش مرکزی، شــهر تهــران، نارمک، خیابان شــهید طاهــر کیانــی ثابت)وحید(، میدان چهــل و پنجم، 
پلاک 41، طبقه 5، واحد 19 کدپســتی 1649648444 ســرمایه شــخصیت حقوقــی عبارت اســت از مبلغ 1,000,000 ریال نقدی میزان ســهم الشــرکه هر یک از شــرکا آقای ســهراب غلامی به شــماره 
ملی 3874461416 دارنده 250000 ریال ســهم الشــرکه خانم صفورا رحیمی نیک نام به شــماره ملی 3874727696 دارنده 250000 ریال سهم الشــرکه خانم میترا چراغیان دهکردی به شماره ملی 
4621660497 دارنده 250000 ریال ســهم الشــرکه آقای احمد اصغرزاده به شــماره ملی 6129855494 دارنده 250000 ریال ســهم الشــرکه اعضا هیئت مدیره آقای ســهراب غلامی به شــماره ملی 
3874461416 به ســمت عضو اصلی هیئت مدیره بــه مدت نامحدود خانــم صفورا رحیمی نیک نام به شــماره ملــی 3874727696 به ســمت رئیس هیئت مدیــره به مدت نامحدود و به ســمت عضو 
اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود خانم میترا چراغیان دهکردی به شــماره ملی 4621660497 به ســمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود و به ســمت عضو اصلــی هیئت مدیره به مدت 
نامحدود آقای احمد اصغرزاده به شــماره ملی 6129855494 به ســمت مدیرعامل به مدت نامحدود و به ســمت عضو اصلــی هیئت مدیره به مدت نامحــدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اســناد 
بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، ســفته ، بروات ، قراردادها، عقود اســلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء مشــترک مدیرعامل آقای احمد اصغرزاده و عضو اصلی هیات مدیره 

آقای سهراب غلامی همراه با مهر شرکت معتبر می باشد . اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1602359( 

 آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص آذر تفسیر تابش
 به شناسه ملی 10980152513 و به شماره ثبت 538540 به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 1402/03/07 تصمیمات ذیل اتخاذ شد خانم وجیهه عزیزی به شماره 
ملی 0558854958 به ســمت نایب رئیس هیئت مدیره تا تاریخ 1404/03/07و به ســمت عضو اصلی هیئت مدیره تا تاریخ 1404/03/07 آقای ســعید امید به شــماره ملی 0559627416 به ســمت 
عضو اصلی هیئت مدیــره تا تاریخ 1404/03/07و به ســمت رئیس هیئت مدیره تا تاریخ 1404/03/07 خانم اکرم عزیزی به شــماره ملی 0559974132 به ســمت مدیرعامل تــا تاریخ 1404/03/07و 
به ســمت عضو اصلی هیئت مدیره تا تاریخ 1404/03/07 انتخاب گردیدند کلیه اوراق و اســناد بهادار و تعهد آور شــرکت از قبیل چک،ســفته،براوات ،قراردادها،عقود اســلامی کلیه نامه های عادی و 
اداری با امضاء رئیس هیئت مدیره به تنهایی همراه با مهر شــرکت معتبر میباشد. آقای علیرضا امانی به شــماره ملی 0558204521 به ســمت بازرس علی البدل تا پایان سال مالی خانم مریم طاهری 

به شماره ملی 1741070201 به سمت بازرس اصلی تا پایان سال مالی انتخاب گردیدند .
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1602357( 

 آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص توسعه عمران مکران 
به شناســه ملی 10103517818 و به شــماره ثبت 313581 به اســتناد صورتجلســه هیئت مدیره مــورخ 1402/06/20 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد آقای محمد رضا صفا به شــماره ملی 
0073969168 به ســمت عضو اصلــی هیئت مدیره تا تاریــخ 1404/06/20 آقای حســن عرب نژاد خانوکی به شــماره ملــی 2991790148 به ســمت عضو اصلی هیئت مدیــره تا تاریخ 
1404/06/20 آقــای نعمــت اله نجفــی به شــماره ملــی 3131235780 به ســمت رئیس هیئــت مدیــره و مدیرعامل تــا تاریــخ 1404/06/20 آقــای محمدحســین وزیری به شــماره ملی 
3189851573 به سمت عضو اصلی هیئت مدیره تا تاریخ 1404/06/20 آقای سجاد آبسینه به شماره ملی 3390392475 به سمت نایب رئیس هیئت مدیره تا تاریخ 1404/06/20 
انتخاب گردیدند کلیه اوراق واســناد تعهد آور شــرکت از قبیل چک وســفته وقراردادهای تعهد آور وغیره با دوامضاء از ســه امضاء رئیس هیئت مدیره ونایب رئیس هیئت مدیره و عضو 
هیئت مدیره شرکت )آقای محمد حســین وزیری به شــماره ملی 3189851573(ومهر شــرکت واوراق عادی با امضاء مدیر عامل یایکی دیگر از اعضاء هیئت مدیره ومهر شرکت معتبر 

می باشد. اختیارات هیئت مدیره به شرح ذیل به مدیر عامل تفویض گردید کلیه اعضاء هیئت مدیره ، حدود اختیارات مدیرعامل را مطابق مفاد ماده 40 اساسنامه تصویب نمودند. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1602360( 

 آگهی تغییرات موسسه غیر تجاری صندوق قرض الحسنه وحدت فاطمیه 
به شناســه ملــی 10100185985 و به شــماره ثبت 2308 به اســتناد صورتجلســه مجمع 
عمومــی فــوق العــاده مــورخ 1402/06/16 و مجــوز شــماره 1160 / 8 / ص / 1402 مورخه 
1402/7/17 ســازمان اقتصــاد اســلامی ایــران تصمیمــات ذیــل اتخاذ شــد : ســرمایه ثبتی 
صنــدوق از مبلــغ 500000000 ریــال بــه 1160000000 ریــال از محــل اندوختــه هــای 

صندوق افزایش یافت. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1602358( 

 آگهی تغییرات شرکت سهامی خاص عمران آراد اطلس
 به شناســه ملــی 10320326439 و به شــماره ثبت 382371 به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی 
عادی ســالیانه مورخ 1402/03/01 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: ترازنامه و حســاب ســود و زیان ســال 
مالــی منتهی بــه پایــان اســفند 1401به تصویــب رســید . آقــای مرتضی حســینی ونــد به شــماره ملی 
0453646441 به ســمت بازرس علی البدل تا پایان ســال مالی موسســه حسابرســی هادی حســاب 
تهران به شناسه ملی 10100556857 به سمت بازرس اصلی تا پایان سال مالی ،انتخاب گردیدند. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1602361( 

حسنیزدانینیازبهجایگزینندارد
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آمارها نشان می دهد بیشترین جمعیت بیمه 
شدگان کشور تحت پوشش ســازمان تأمین 
اجتماعی بوده و اغلب آنهــا نیز از طبقه کارگر 
و مزدبگیر هســتند. یعنی، بــا کوچک ترین 
بیماری مثل ســرماخوردگی، ته جیبشــان 
خالی می شــود؛ چون هزینه یک ویزیت و دارو 
و تزریقات، حداقل ۴۰۰ تــا ۵۰۰ هزار تومان 
آب می خورد و جبران ایــن قبیل هزینه های 
غیرقابل پیــش بینی بــرای طبقــه کارگر و 

مزدبگیر، قدری سخت و دشوار است.
با شروع فصل پاییز و افزایش سرماخوردگی، 
آنفلوانزا و البته، ســویه جدید کووید، باعث 
شده تا میزان مراجعات مردم به درمانگاه ها 
و کلینیک های شــبانه روزی، افزایش یابد. 
این در حالی اســت که بیمه شدگان تأمین 
اجتماعــی از این حــق برخوردارنــد که در 
مراکز ملکــی تأمیــن اجتماعــی، رایگان 

خدمت بگیرند.
اما، ســوالی کــه مدیریــت ســازمان تأمین 
اجتماعی باید پاســخگو باشد؛ این است که آیا 
تعداد کلینیک های تأمین اجتماعی، به اندازه 

نیاز بیمه شدگان است.
آیا یک بیمه شــده تأمین اجتماعــی، با طی 
کردن یک مسیر کوتاه، به مراکز ملکی تأمین 
اجتماعی دسترســی پیدا می کنــد که بابت 

خدمات درمانی، هزینه ای از جیب ندهند.
ســید صولت مرتضــوی وزیر رفــاه، معتقد 

اســت که حدود ۵۳ درصد جمعیــت ایران 
تحت پوشش مراکز درمانی ســازمان تأمین 
اجتماعی است و خاطرنشان کرد: ۲۸ درصد 
جامعه هدف، خدمات را به صورت مســتقیم 
در مراکز ملکــی دریافت می کننــد، مابقی 
نیز از این خدمات در مراکز درمانی وابســته 
به دانشــگاه علوم پزشــکی با فرانشیز اندک 

بهره مند می شوند.
شــاید با تکیه به اظهار نظر وزیــر رفاه، بتوان 
به پاســخ ســوالات رســید. یعنی اینکه ۷۲ 
درصد بیمه شــدگان تأمین اجتماعی، امکان 
دسترســی به مراکز ملکی تأمین اجتماعی را 
ندارند و باید بابت دریافــت خدمات درمانی، 

هزینه کنند.
یک شهروند ساکن شهرستان در جنوب غربی 

تهران، مشــکلات بیمه شدگان تأمین را چنین 
روایت می کند: این شهرستان بالغ بر ۴۰۰ هزار 
نفر جمعیــت دارد که البته بــا جمعیت حومه 
شهرستان، قطعاً بیشتر خواهد شد؛ اما فقط یک 
بیمارســتان تأمین اجتماعی دارد که نتوانسته 
رضایت بیمه شــدگان را فراهم آورد و خیلی از 

بیمه شدگان مجبورند به تهران بروند.
این شــهروند روایــت کرد که دسترســی به 
مراکز ملکی تأمین اجتماعی برای ســاکنان 
اسلامشــهر که اکثریت آنها بیمه شــدگان 
تأمین اجتماعی هســتند، خیلی ســخت و 
دشــوار اســت. بنابراین، قید مراکز ملکی را 
می زنند و ســراغ درمانگاه ها و کلینیک های 

طرف قرارداد می روند.
این شهروند گفت: روز گذشته پسر و دخترم 

را به دلیــل بیماری، مجبور شــدم به نزدیک 
تریــن درمانگاه شــبانه روزی ببــرم. هزینه 
ویزیت، دارو و تزریقات هر دو، نزدیک به ۹۰۰ 

هزار تومان شد.
وی افزود: ویزیت پزشــک عمومــی، ۸۵ هزار 
تومان بود؛ امــا هزینه دارو بالغ بــر ۲۳۰ هزار 
تومان شــد و ۱۱۳ هزار تومان هزینه تزریقات 
سرم و آمپول شد. همین هزینه هم برای یکی 
دیگر از فرزندانم شــد و در مجموع، نزدیک به 
۹۰۰ هزار تومان هزینه یک ســرماخوردگی 

برای دو فرزندم شد.
حالا ببینید یک بیمه شــده تأمین اجتماعی 
چقدر حقــوق می گیرد کــه اگر قرار باشــد 
این قبیل هزینه هــای غیرقابــل پیش بینی 
را پرداخت کنــد، جیب او تا پایــان ماه خالی 

خواهد شد.
شاید اگر یکی دو کلینیک شبانه روزی تأمین 
اجتماعی در چنین شهرســتان هایی باشــد، 
خیلی به نفع مــردم بیمه شــده خواهد بود تا 
خدمات خود را در قبال حق بیمه ای که هر ماه 

می دهند، رایگان دریافت کنند.
متأسفانه، بیمه های پایه در کشور، آن طور که 
باید و شاید، نتوانســته اند افراد تحت پوشش 
خــود را از خدماتی که می دهنــد، راضی نگه 
دارند. در صورتــی که بیمه شــدگان تأمین 
اجتماعی، ســر هر مــاه مبلغــی از حقوق و 

دستمزد خود را بابت بیمه پرداخت می کنند.

محمدمهــدی تقدیــری، خواب کافــی را یکــی از مهم ترین 
فاکتورهای رشــد و نمو کودکان دانســت و گفت: خواب عامل 
مهمی در تکامل زبانی، جســمی، پیشــرفت درسی و برقراری 
ارتباط با والدین و دوستان محســوب می شود و کاهش میزان 

خواب اثرات مخربی بر رفتار هیجانی و عملکرد ذهنی دارد.
به گفته اســتاد دانشــگاه علوم پزشــکی شــهید بهشتی، 
تحقیقات بســیاری در زمینه خواب انجام شــده و هنوز هم 
حقایق بســیاری در خصوص این فرآیند وجود دارد که باید 

مورد مطالعه قرار گیرد.
تقدیری ادامه داد: فقدان خواب در کوتــاه مدت اثرات موقتی 
منفــی روی رفتار بــر جا می گــذارد، اما ایــن محرومیت اگر 
بلندمدت و مزمن باشــد، عوارض جــدی در دوران تکاملی و 

نوجوانی به همراه دارد.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، خواب 
کمتر از ۹ ســاعت در کودکان را ناکافی دانست و افزود: خواب 
کم در کودکان نوپا بین یک تا یک سال و نیم بیشترین تأثیر را 
روی لوب پیشــانی که مرکز هیجان، رفتار و اراده در مغز است، 
می گذارد و منجر به کاهش حافظه، اضطراب و مســائل خلقی، 

ترس، کابوس شبانه و شبگردی در خواب خواهد شد.

وی افزود: همچنین فقدان خواب کافی ســبب بی قراری، 
افزایش اســترس، فراموشــی، اختلال یادگیری، کاهش 
انگیزه، خودآزاری و حتی در مواقعی افزایش احتمال اقدام 
به خودکشــی نیز می شــود. در مقابل کودکانی که خواب 
کافی دارند خلاق تــر، متمرکزتر با توانایی بیشــتر در حل 

مسئله هستند.
به گفته رئیس بخش مغز و اعصاب بیمارســتان کودکان مفید، 
کودکان چهار تا ۱۲ ماه ۱۲ تا ۱6 ســاعت، یک تا ۲ سال ۱۰ تا 
۱۴ ساعت، سه تا پنج سال ۹ تا ۱۳ ساعت و از آغاز سن مدرسه 

هشت تا ۱۰ ساعت نیاز به خواب شبانه دارند.
تقدیری با اشــاره به اینکه بهره مندی از آغــوش خانواده برای 
داشــتن خواب با کیفیت اهمیــت ویژه دارد، گفــت: امروزه 
پرســتار وظیفه نگهداری از کودک را در بسیاری از خانواده ها 
بر عهده دارد، این موضوع ســبب کاهش بهره مندی کودک از 
آغوش گرم خانواده و تأثیر آن بر بسیاری از جنبه های سلامت 

کودک از جمله خواب خواهد شد.
وی تصریح کــرد: در کنار توجــه به این موضوع، اســتفاده از 
وسایل الکترونیکی، وجود این ابزارها در محل خواب کودک و 
تعارضات خانوادگی از مهمترین مواردی هســتند که منجر به 

کاهش کیفیت خواب در کودکان می شود.
تقدیری در پایان تاکیــد کرد: بر اســاس مطالعات، کنترل 
استفاده از ابزار الکترونیکی در کودکان زمانی میسر می شود 
که والدین نیز خود این مســئله را رعایــت کنند. همچنین 
وجود آرامش در خانواده از بــروز اختلالات خواب جلوگیری 

خواهد کرد.

وقتیجیببیماربایکسرماخوردگیخالیمیشود

عوارضخوابناکافیدرکودکان

رژیمغذاییفستینگبرایکاهش
وزنافراددیابتیمناسباست

محققــان دریافتند افرادی کــه فقط بین 
ظهر تا ۸ شــب غذا خوردنــد، هر روز وزن 
بیشتری نسبت به کسانی که کالری خود 
را ۲۵ درصد کاهش دادند، از دست دادند. 
با این حال، هر دو گروه بر اســاس آزمایش 
هموگلوبین A۱C، کاهش مشــابهی در 
ســطح قند خون طولانی مدت داشتند. 
این آزمایش میزان قند خون را در سه ماه 

گذشته نشان می دهد.
محقق ارشــد »کریســتا وارادی«، استاد 
تغذیه در دانشگاه ایلینوی شیکاگو، گفت: 
»یافتن راه های بیشــتر برای کنترل وزن 
و ســطح قند خون برای بیماران مبتلا به 

دیابت بسیار مهم است.«
در حالی کــه این مطالعه نشــان می دهد 
غذا خوردن در مدت زمــان محدود برای 
مبتلایان به دیابت نوع ۲ بی خطر است، اما 
وارادی گفت که افراد مبتلا به دیابت باید 
قبل از شــروع این نوع رژیم با پزشک خود 

مشورت کنند.
وی همچنین گفت: »برخــی از داروهای 
دیابت نوع ۲، قند خون را کاهش می دهند 
و باید همراه با غذا مصرف شــوند. اما تأثیر 
مثبت کاهش وزن بر کاهش قند خون باید 
افراد را قادر سازد تا داروهای دیابت خود را 

کاهش دهند.«
وی خاطرنشــان کــرد: »افــراد مبتلا به 
دیابت نوع ۲ معمولاً بایــد داروهای خود را 
در طول عمرشان افزایش دهند، اغلب سه 
داروی خوراکــی را در یک زمــان مصرف 
می کنند، زیرا اکثر داروها تنها مقدار کمی 
HbA۱C را کاهــش می دهنــد. توانایی 
بهبود گلوکز از طریق شیوه زندگی درست 

برای کاهش بار دارویی بسیار مهم است.«
برای ایــن مطالعه، محققــان ۷۵ نفر را به 
سه گروه تقسیم کردند: یک گروه از رژیم 
غذایی فســتینگ پیروی کردند، به گروه 
دیگر گفته شد مصرف کالری را یک چهارم 
کاهش دهند و بقیه هیچ یک از برنامه های 
 BMI غذایی را دنبــال نکردند. میانگین
)شــاخص توده بدنی( ۳۹ بــود که چاق 

محسوب می شود.
پس از شــش مــاه، محققــان دریافتند 
کســانی که رژیــم غذایی محدود شــده 
فستینگ داشــتند، حدود ۴ درصد از وزن 
بدن شأن را از دســت دادند، در حالی که 
کسانی که کالری را محدود کردند، حدود 
۲ درصد از وزن بدن شأن را از دست دادند. 
هر دو گروه قند خون شأن حدود ۱ درصد 

کاهش یافت.

افرادچاقکاندیدای
پیکرتراشینیستند

محمد کرمان ساروی، گفت: پیکر تراشی 
مربوط بــه حــوزه جراحی پلاســتیک و 
زیبایی می شــود و ربطی به کاهش وزن و 

لاغری ندارد.
وی بــا اشــاره بــه عارضه هایــی کــه 
پیکرتراشــی دارد، افزود: پیکرتراشــی، 
درمان زیبایــی و چاقی های موضعی که 
یک قسمت از شکم را شامل می شود که 

چربی های اضافه دارد.
فــوق تخصــص جراحــی درون بیــن 
)لاپاراســکوپی(، ادامه داد: ما وقتی راجع 
به جراحــی چاقــی صحبــت می کنیم، 
درباره تغییرات در دســتگاه گوارش حرف 
می زنیم. زیرا، در این نــوع جراحی، علاوه 
بــر کاهــش وزن؛ دچار تحــولات خوب 

متابولیک در بدن می شود.
عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشکی 
ایــران افزود: جراحــی چاقی، بــه بهبود 
دیابــت، فشــارخون بیمــار، نازایی و…، 

کمک می کند.
کرمان ســاروی گفت: پیکرتراشی، نه تنها 
مزیت های جراحی چاقــی را ندارد؛ فقط 
یک جنبه زیبایی دارد که عوارض خودش 

را هم دارد.
وی تاکید کرد: کسانی که چاق هستند، به 

هیچ وجه کاندیدای پیکرتراشی نیستند.

این مطالعه نشان می دهد که فواید پیاده روی با حدود ۲۵۰۰ قدم روزانه شروع 
می شود و از آن به بعد افزایش می یابد.با این حال، برای کاهش بهینه مرگ و میر 
ناشی از همه علل و خطر قلبی عروقی، فرد باید روزانه حدود ۹۰۰۰ و ۷۰۰۰ قدم 
راه برود.در چند ســال گذشــته، مطالعات در تلاش بوده اند به این سوال پاسخ 
دهند: »چند قــدم در روز باید پیاده روی کنیم تا از مزایای ســلامتی برخوردار 
شــویم؟ » حال یک متا مطالعه جدید نتایج ۱۲ تحقیق از این دست را تجزیه و 

تحلیل می کند و نتایج آن ممکن است قطعی ترین پاسخ را ارائه دهد.
این مطالعه نشان می دهد که فواید ســلامتی از بین ۲۵۰۰ تا ۲۷۰۰ قدم در روز 
شروع می شــود. برای قوی ترین دفاع در برابر بیماری های قلبی عروقی، حدود 
۷۰۰۰ قدم روزانه عدد جادویی اســت )دقیقاً ۷۱۲6(، و بیشــترین کاهش در 

خطر مرگ و میر با حدود ۹۰۰۰ قدم در روز )۸۷6۳ گام( رخ می دهد.
برای افرادی که ۲۵۰۰ قدم راه می روند، خطر مرگ به هر علتی ۸ درصد کاهش 

می یابد در حالی کــه حوادث قلبی عروقــی با ۲۷۰۰ قــدم ۱۱ درصد کاهش 
می یابد. با ۹۰۰۰ قــدم در روز، احتمال مــرگ زودرس تــا 6۰ درصد کاهش 
می یابد. پیــاده روی ۷۰۰۰ قدم احتمال ابتلاء به بیماری هــای قلبی عروقی را 
تا ۵۱ درصد کاهش می دهد.نویســندگان این مطالعــه همچنین دریافتند که 
مزایای سلامتی اضافی علاوه بر فواید مربوط به تعداد قدم ها، با سرعت متوسط 

و زیاد راه رفتن همراه است.

۲۵۰۰ قدم در روز برای بهره گیری از فواید پیاده روی مناسب است

ارتباطمستقیمتغذیه
بابروزسرطانوبیماریهایقلبی

حسین فرشیدی، در نشست کشوری 
مدیران بهبــود تغذیــه معاونت های 
بهداشتی دانشــگاه های علوم پزشکی 
کشور در ستاد وزارت بهداشت، گفت: 
تغذیه، عامل مهمی در ســلامت افراد 
است. تغذیه به همه بیماری ها ارتباط 
دارد. اگــر تغذیه به خوبــی مدیریت 
نشود مشــکلات عدیده ای در عرصه 
ســلامت پیش می آید، زیرا تغذیه در 
بیماری های غیرواگیر از جمله چاقی، 
دیابت، قلبی و عروقی تأثیرگذار است.

وی افزود: بســیاری از بیماری ها را با 
تغییر ساده در ســبک زندگی و تغذیه 
می توانیــم کنتــرل کنیم. قــدم اول 
درمان این بیماری ها، تغذیه ســالم و 
فعالیت های بدنی اســت که می تواند 

بار مالی بسیار زیاد دارو را کم کند.
فرشــیدی با بیــان اینکه طبــق آمار 
سازمان بهداشت جهانی بیماری های 
غیرواگیر مانند دیابت، پرفشاری خون 
و سرطان ها با دو فاکتور فعالیت بدنی و 
تغذیه قابل پیشــگیری هستند، اظهار 
کــرد: در ســال ۲۰۱۹ عوامــل خطر 
تغذیــه ای 6۵ هزار مورد مــرگ را در 
کشور موجب شده اســت و متأسفانه 
روند ایــن عوامل به طور متوســط در 

چهار سال اخیر کاهشی نبوده است.
وی با تاکید بــر اینکه الگــوی تغذیه 
در جامعــه بایــد عوض شــود، گفت: 
یکی از مؤثرتریــن راهکارهای کاهش 
بیماری ها، آشــنا کردن مردم با غذای 
مناســب اســت. مصرف غذا با الگوی 
مناســب محلی و منطقه ای نیز بسیار 

در این زمینه نقش دارد.
فرشــیدی با بیان اینکه ارتقای سطح 
ســواد ســلامت از فاکتورهای اصلی 
برنامه آموزش سلامت خانواده وزارت 
بهداشــت اســت، ادامه داد: هدف ما 
باید خودمراقبتی و اســتراتژی ما باید 

ارتقای سطح سواد مردم باشد.
وی افزود: در اکثر اســتان های کشور 
نان بــه عنوان غــذای اصلــی مطرح 
است، پس باید فرهنگ استفاده از نان 
کامل را در جامعــه نهادینه کنیم زیرا 
بیماری هایــی مثل ســرطان و قلب و 

عروق مستقیم با تغذیه ارتباط دارند.
معاون بهداشــت وزارت بهداشــت با 
بیان اینکه بایــد کاری کنیم که همان 
ایمانــی که مــردم بــه تأثیرگذاری 
واکسن ها دارند، به پیاده روی و تغذیه 
سالم نیز داشته باشند، اظهار داشت: 
کاهش مصرف نمــک موجب کاهش 
فشــار خــون، کاهش ســکته مغزی 
و مرگ می شــود. با کاهــش مصرف 
نمک، از ۲۷ درصد سکته ها و مرگ ها 
می توان پیشــگیری کــرد. هزینه ای 
که برای ترویج تغذیه ســالم می کنیم 
بســیار کمتر از هزینــه بیماری های 

غیرواگیر است.
فرشــیدی اظهار داشــت: بــه عنوان 
پزشــک قلب به تمام بیماران توصیه 
می کنم کنار غذا حتماً ســبزی یا کاهو 
مصــرف کنند، زیــرا تغذیه بــه همه 

بیماری ها ارتباط دارد.
وی افــزود: اگــر فقط مصــرف قند و 
نمــک را در کل کشــور کاهش دهیم 
بســیاری از مشــکلات و بیماری هــا 
برطرف می شــود. بایــد کاری کنیم 
کــه دســتگاه های مختلــف درباره 
میــزان نمــک و قنــد محصــولات 
وزارت  از  اطــلاع  کســب  بــدون 
بهداشــت تصمیــم گیــری نکننــد.

بهناز ولی زاده، با اشاره به تأثیر دیابت بر سلامت دهان و دندان، 
افزود: دیابت یکی از بیماری های همه گیر و شــایع در سراســر 

جهان است که گروه های سنی مختلف را درگیر می کند.
به گفته وی، بســیاری از مبتلایان به دیابت متأسفانه از اهمیت 
بهداشت دهان و دندان آگاه نیســتند و فقط درصد کمی از آنها 

مراجعات منظم به دندانپزشک دارند.
ولی زاده یادآور شــد: بیماری لثه، از دست دادن دندان، خشکی 
دهان، پوسیدگی های دندانی، سوزش دهان، اختلال چشایی، 
اختلال عملکرد غدد بزاقــی، تأخیر در ترمیــم زخم و بیماری 
کاندیدیازیس )یک نــوع بیماری قارچــی( از جمله تظاهرات 

دهانی مرتبط با دیابت هستند.
وی، مراقبت از دهان و دندان در مبتلایان به دیابت را بسیار مهم 
برشمرد و افزود: معاینات منظم دندانپزشکی در این افراد بسیار 
با اهمیت اســت و حتماً مبتلایان به دیابت باید با نحوه مراقبت 

صحیح از دندان ها آشنایی داشته باشند.
ولی زاده تاکید کــرد: افراد مبتلا به دیابت حتمــاً در مراجعه به 

دندانپزشک باید بیماری خود را اطلاع دهند.
کارشــناس ســلامت دهان و دندان با اشــاره به اینکه دیابت یک 
ریسک فاکتور )عامل خطر( شناخته شده برای بیماری پریودنتال 
)بیماری لثه( اســت، گفت: میزان تخریب بافت پریودنتال )لثه( با 
سطح کنترل قند خون و مدت زمان ابتلاء به بیماری دیابت ارتباط 
دارد که این موضوع لزوم رعایت صحیح بهداشــت دهان و دندان و 

مراجعات منظم به دندانپزشک را بیش از پیش مشخص می کند.
وی، یکی از مشــکلات و دغدغه های بیماران دیابتی را کم شدن 
میزان بزاق در دهان عنــوان کرد و افزود: کاهــش میزان بزاق، 
قدرت پاکســازی دهان را کاهــش می دهــد و می تواند زمینه 

پوسیدگی دندان ها را فراهم کند.
به گفته ولی زاده، تغییر عادت غذایی، دشواری در تکلم و تحمل 
پروتزهای دندانی در دهان افراد دیابتی می تواند ســبک زندگی 
مبتلایان را دســتخوش تغییر کند و این بیماران را بیشــتر در 
معرض عفونت های دهانی ناشــی از بیماری لثه و خطر از دست 

دادن دندان ها قرار دهد.
وی با اشــاره به تأخیر ترمیم بافت های آســیب دیده در دیابتی ها 
گفت: این تأخیر در ترمیم بافت ها در مواردی نظیر کشیدن دندان 
یا جراحی های ایمپلنت بسیار تأثیرگذار است و با به تعویق افتادن 

بهبود زخم ها روند درمان را با دشواری روبرو می سازد.
این کارشــناس معاونت بهداشت دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی تاکید کرد: بیمارانی که دیابت کنترل شده دارند کمتر در 

معرض افزایش تأخیر در ترمیم زخم پس از جراحی قرار دارند.

گمانه زنی های قبلی نشــان می دهد که خوردن گوشت قرمز منجر به 
سطوح بالاتر التهاب می شــود و در نتیجه در افزایش خطر بیماری های 

قلبی عروقی نقش دارد.
با این حال، شواهد مطالعه اخیر نشان می دهد که مصرف گوشت قرمز 
با التهاب مرتبط نیســت و در عوض، این ارتباط بیشتر با شاخص توده 

بدنی است.
گوشت قرمز یک ماده غذایی رایج در رژیم غذایی است که متخصصان 
گاهی اوقــات به دلایل ســلامتی محدود کردن مصــرف آن را توصیه 

می کنند.
محققان ۳6۳۸ شــرکت کننده بین سنین ۴۵ تا ۸۴ ســال را بررسی 
کردند. محققان داده های بدســت آمده از پرسشــنامه بســامد مواد 
غذایی و همچنیــن داده هایی را در مورد قــد و وزن جمع آوری کردند. 

آنها متغیرهای کمکی متعددی از جمله سیگار کشیدن، سطح فعالیت 
بدنی، ســطح تحصیلات، سن، جنســیت و درآمد خانوار را نیز بررسی 
کردند.محققان مصرف گوشــت قرمز فرآوری شــده و فرآوری نشده 
توسط شــرکت کنندگان و ارتباط آن با نشــانگرهای التهابی خاص را 
مورد بررســی قرار دادند. آن ها متابولیت های پلاسما را به عنوان »تأثیر 
رژیم غذایی پس از فرآوری، هضم و جذب غذا و ارتباط با نشــانگرهای 
التهاب« بررسی کردند، که به توضیح رابطه بین رژیم غذایی و سلامتی 

کمک می کند.
نتایج این مطالعه نشان داد که فاکتور مهم دخیل در این رابطه، شاخص 

توده بدنی شرکت کنندگان بود.
هنگامی که محققان شاخص توده بدنی را محاسبه کردند، ارتباطی بین 
مصرف گوشت قرمز و شــاخص های التهاب پیدا نکردند. این مسئله در 

مورد گوشت قرمز فرآوری شده و فرآوری نشده صادق بود.
در مقابل، زمانی که آنها شــاخص توده بدنی را در نظر نمی گرفتند، بین 

مصرف گوشت قرمز و التهاب ارتباط وجود داشت.
تفاوت اصلی در مورد متابولیت گلوتامین بود. ســطوح بالاتر گلوتامین 
نشان دهنده التهاب کمتر است. آنها دریافتند که مصرف بیشتر گوشت 

قرمز فرآوری نشده با سطوح متابولیت کمتر مرتبط است.
با این حال، محققــان بر این باورند که نتایج هنــوز عمدتاً به این نتیجه 

می رسد که مصرف گوشت قرمز به تنهایی با التهاب مرتبط نیست.
محققان دریافتند که وزن بدن یا به احتمال زیاد، چاقی و گوشت قرمز 

به طور بالقوه محرک مهم تر التهاب در کل بدن است.
تحقیقات بیشــتری برای درک اثــرات بالقوه منفــی و مثبت مصرف 

گوشت قرمز مورد نیاز است.

خطرازدستدادندندانهادرافراددیابتیبیشتراست

گوشتقرمزتاثیرمستقیمبرالتهاببدنندارد
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 ســیاوش چراغی پور بازیگری اســت که اغلب 
مخاطبانش او را با سریال لیسانسه ها شناختند. 
ســریالی که باعث ادامه همکاری او با ســروش 
صحت شــد و حضور او را در فیلــم جهان با من 
برقص کــه به گفتــه خــودش از ماندگارترین 
نقش هایش در ذهن مردم و مخاطبان ســینما 

بوده را رقم زد.
چراغی پور متفاوت ترین حضورش در ســینما با 
فیلم ملاقات خصوصی تجربه شده است. فیلمی 
که به صورت آنلاین در حال اکران اســت. فیلم 
سینمایی گیج گاه با بازی ســیاوش چراغی پور 
این روزها بر پرده سینماســت و ایــن بازیگر در 
شمایلی متفاوت مدیریت یک مدرسه را در این 

فیلم به عهده دارد.
در ادامه از نظر شما نیز می گذرد آنچه با چراغی پور 

در گفت وگویی متفاوت گفتیم و شنیدیم.
بازیگران قربانی شــرایط غیرقابــل پیش بینی 

سینمای ایران هستند
چراغی پور درباره همکاری با عــادل تبریزی به 
عنوان یک کارگــردان کار اولــی، گفت: آقای 
تبریزی پیش از ســاخت اولین فیلم بلند، چند 
فیلم خوب کوتاه داشــتند و دستیاری بسیاری 
از کارگردان هــای درجه یک ســینما را نیز در 
کارنامه داشــتند. وقتی به بنده بــرای گیج گاه 
پیشــنهاد دادند جز بــه جز فیلمنامــه را بازی 
کردند و دیالوگ ها را گفتند و من بسیار هیجان 

زده شدم و نقش را پذیرفتم.
شرایط ســینمای ایران قابل پیش بینی نیست و در 

اینجا تنها کسی که قربانی می شود، بازیگر است
ایــن بازیگر بــه حــذف شــدن بخش هایی از 
حضورش در این فیلم اشــاره کــرد و افزود: این 
نقــش من همان نیســت کــه بر پرده ســینما 
می بینیــد. نقش در قصــه طولانی تر بــود و به 

دلایلی کوتاه شد.
بازیگر فیلم ملاقات خصوصــی درباره دلیل این 
حذف شدن گفت: شرایط ســینمای ایران قابل 
پیش بینی نیست. گاهی بخشی از فیلم از طرف 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی اصلاح می شود 
یا بخشــی در تدوین و مونتاژ کوتاه می شود. در 

اینجا تنها کسی که قربانی می شود، بازیگر است. 
در فیلمنامه ای که ده ســکانس بازی دارد روی 

پرده به دو یا سه سکانس تقلیل پیدا می کند.
چراغی پور ادامــه داد: پس از تماشــای کار در 
جشــنواره فیلم فجــر دیدم که ســکانس بنده 
کوتاه شده و بخشــی از آن حذف شده است. من 
نقش مدیر یک مدرسه را داشــتم که بخشی از 
دیالوگ هایم در سکانس ها کوتاه شده بود. بنده 
نیز اعتراض کردم که چرا تا ایــن اندازه در فیلم 
ناپیدا هســتم؛ علیرغم آنکه در فیلمنامه نقش 

بیشتری داشتم.
کارگردانان کار اولی، جسارت خوبی دارند

بازیگر سریال لیسانســه ها اظهار کرد: ملاقات 
خصوصی یکی از بهتریــن همکاری های من با 
امید شــمس بود. امید شــمس هوش و ذکاوت 
دارد. من همیشــه از همکاری با کارگردان های 
جوان، جســور و هوشــمند لذت می برم چراکه 
مالامال از خلاقیت و شــجاعت هستند و خوب 
می تواننــد اتفاقــات جدیدی را در ســینمای 
ایران تعریف کننــد. کارگردان هــای قدیمی 
و پیشکســوت نیز همین وضعیــت را دارند اما 
شجاعتی که در ذات کارگردانان جوان تر وجود 

دارد، باعث می شود فیلم متفاوت تر بشود. 
بازیگر فیلم جنایت بی دقــت درباره تمایل خود 
به دیگر ژانرهــا برای ایفای نقــش گفت: خودم 

علاقه بیشــتری به کمدی دارم و دلم می خواهد 
بتوانم ســهم خودم را در دادن نشاط و شادی به 
مردم در این شرایط اجتماعی کشــور ایفا کنم 
اما تمایل بــه تجربه نقش های متفــاوت در ژانر 

پلیسی، وحشت و ژانرهای دیگر هم دارم.
ملاقات خصوصی فیلمی جسورانه بود

چراغی پور با اشاره به استقبال مخاطبان از فیلم 
ملاقات خصوصی خاطر نشــان کرد: گیج گاه و 
ملاقات خصوصی در زمان اکران جذابیت زیادی 
برای من داشــتند. اســتقبال مردم از ملاقات 
خصوصی خوب بود چرا که فیلم درســتی بود و 

هم اکنون نیز در اکران آنلاین پر استقبال است.
اهالی فرهنگ و هنر و طیف روشــن فکر گفتند 
شــما چگونه توانســتید به قلب زندان بروید و 
موضوعی را به تصویر بکشید که تا به حال به آن 

توجه نشده.
وی ادامه داد: گیــج گاه به تازگی اکران شــده 
و مــردم نیز به ســختی بــه ســینما می روند. 
بازخوردهــا از این فیلــم را بیشــتر در فضای 
مجازی دیــدم. ملاقــات خصوصــی بازخورد 
خیلی خوبی داشت و مردم مواجهه های زیادی 
درباره نقش ام با من داشــتند چــرا که موضوع 
فیلم جسورانه بود و اســتقبال خوبی از آن شد. 
اهالی فرهنگ و هنر و طیف روشــن فکر گفتند 
شــما چگونه توانســتید به قلب زنــدان بروید 

و موضوعی را به تصویر بکشــید که تا به حال به 
آن توجه نشــده. این نقش نیز خیلی در کارنامه 
من متفاوت است و من نیز خودم را مدیون امید 

شمس می دانم.
مخاطبــان همذات پنــداری خیلــی خوبی با 

کاراکتر حمید داشتند
بازیگر نقش حمید در فیلــم جهان با من برقص 
افزود: جهان با من برقــص بهترین اتفاق زندگی 
هنری من بوده و ماندگارترین نقش من اســت. 
پس از ۵ ســال همچنان ویدیوهــای مربوط به 
نقش من در فضای مجازی دیده می شــود و این 
نشان از ســاختار درســت فیلم و ماندگاری آن 

برای مخاطب دارد.
پس از ۵ ســال همچنان ویدیوهــای مربوط به 
نقش من در فضای مجازی دیده می شــود و این 
نشان از ســاختار درســت فیلم و ماندگاری آن 

برای مخاطب دارد
وی تطابــق کاراکتــر حمیــد با واقعیــت دنیای 
بیرون از فیلم را مهم دانســت و گفت: سه مورد با 
کاراکترهــای بیرونــی و واقعی برخورد داشــتم. 
آدم هایی که بی نهایت پــول دار بودند و من آنها را 

نمی شناختم. آمدند و این شباهت را ابراز کردند.
چراغی پور در ادامه با اشــاره به گفت وگویش با 
یکی از مخاطبــان فیلم اظهار داشــت: او به من 
گفت شــما زندگی من را از کجا می دانید؟ این 
نقشی که شــما بازی کردید، دقیقا زندگی من 
اســت. دو نفر در موقعیت های دیگــری من را 
دیدند و گریــه کردند و من متاثر شــدم که چرا 
آدم ها نباید به خاطر خودشــان وارد یک عشق، 

دوستی و رابطه عاطفی بشوند.
فیلم ســینمایی گیج گاه با بازی سیاوش چراغی 
پــور از ۱۲ مهرماه در ســینماها اکران شــده و 
تاکنــون با ۱۵۸ هــزار نفر مخاطــب به فروش 
6 میلیارد و ۸۰۰ هزار تومانی رســیده اســت. 
ملاقات خصوصی دیگــر فیلمی که اخیرا با بازی 
چراغی پور راهی ســینماها شده بود، با استقبال 
خوبی در اکران مواجه شده و چند هفته ای است 
به اکران آنلاین رسیده. فروش این فیلم از مرز ۳ 

میلیارد تومان عبور کرده است. 

محمدهادی عطایی بازیگر، کارگردان و نویســنده تئاتر درباره 
نمایش حقایقی درباره ســگ ها و گربه ها که این شب ها بر روی 
صحنه تالار مجموعه تئاترشــهر به نمایــش در می آید، گفت: 
۱۰ سال پیش این نمایش توســط محمد منعم نوشته شد و در 
جشنواره دانشــجویی به کارگردانی ابراهیم عزیزی به نمایش 
درآمد. به این دلیل کــه این روزها دغدغه بســیاری از جوانان 
مهاجرت و فرزندآوری است پس از سال ها تصمیم گرفتیم حالا 
که نیاز جامعه به این سو اســت، این نمایش را مجددا اجرا کنیم 

که هفته پایانی اجرای این نمایش است.
وی با اشــاره به وضعیت ناامید کننده تئاتر، خاطرنشــان کرد: 
دولت هیچ نــوع حمایتــی از تئاتر انجام نمی دهــد. همچنین 
شــورای نظارت و ارزشــیابی هم ناچارا بیشــتر از اینکه به فکر 

ارزشیابی کیفی آثار باشد، نظارت محتوایی را بر عهده دارد.
وی با اشاره به مشــکلات گروه های تئاتری برای گرفتن سالن 
اجرا بیان کــرد: گرفتن ســالن های خصوصی بــرای به میزان 
بودجه گــروه بســتگی دارد و هرچقدر که عوامــل خرج کنند 
ســالن هم در اختیارشان قرار می دهند، اما ســالن های دولتی 
که نیاز بــه بودجه زیادی نــدارد با رنــج فــراوان نصیب تیم 

تئاترمی شود.
این کارگردان افــزود: در جامعه ای که مشــکلات اقتصادی در 
زندگی ها وجود دارد کســی به فکر کار فرهنگــی و تئاتر دیدن 
نمی افتد و این هنر بیشــتر، تفریح لوکس به حساب می آید. در 
حالی که به گفته رهبر انقلاب اســلامی یک تئاتر خوب برابر با 
۱۰ منبر است، اما متاسفانه به این فرمایش آن طور که شایسته 

است توجه نمی شود. 
عطایی تصریح کــرد: هنر تئاتــر در حال پیش روی به ســمت 
سیرک شدن است. یعنی بازیگری که شناخته شده است را برای 
تئاتر اســتفاده می کنیم تا به کمک آن ها، مــردم را برای فروش 
بلیت های تئاتر جذب کنیم. این اتفاق بدترین حالت ممکن برای 
تئاتر است. در گذشته با داســتان های قوی، مردم به سوی تئاتر 

می آمدند اما اکنون به خاطر فلان خانم و آقای بازیگر!
وی ادامه داد: هرســال تمام اجناس گران می شــود اما به بودجه 
فرهنگی که می رسد شاهد کاهش آن هســتیم. این نگاه اشتباه 
دولتمردان به بخش فرهنگی است که به آن توجه نمی شود. چند 
ســال پیش مقام معظم رهبری فرمودنــد از نمایش های لوکس 
جلوگیری شود و نمایش های ایرانی تولید شود اما بازهم حمایتی 
برای این اتفاق صورت نگرفت. دولت باید هنرمندانی که در حال 

فعالیت هستند را شناسایی کند و از آن ها حمایت کند.
این نویســنده و کارگردان تئاتر با اشــاره به بزرگترین معضل 
تئاتر اظهار داشــت: زمانی که نظارت و ارزشــیابی مناسبی از 
کارها وجود نداشته باشد باعث می شود تماشــاگر از تئاتر فرار 
کند و کیفیت کارها کاهش پیدا می کند. باید دید چه بر سر هنر 
تئاتر آمده که این روزها استقبال از نمایش های خارجی بیشتر 

از نمایش های داخلی است. 
وی درباره نقش تبلیغات در میزان فروش یک تئاتر افزود: تئاتر 
در هیچ جایی امکان تبلیغ ندارد. ســازمان صدا وسیما حمایت 
نمی کنــد همچنیــن بیلبورد هــای تبلیغاتی شــهرداری هم 
قیمت های زیادی دارد که از توان آن ها خارج است. تنها فرصت 

آن هــا دنیای مجازی اســت که دنیــای مجازی هم مشــغول 
اتفاقات دیگر است و عملا تبیلغ در این حوزه  هم تعطیل شد. 

عطایــی تاکید کرد: مــا در حرف شــاهد حمایــت از تئاتر 
هســتیم اما در عمل نه. این هنر در گورســتانی گیر افتاده 
است که دلســوزی هم ندارد. با فرمون پیش  رو، روز خوشی 

برای تئاتر نمی بینم.
وی خاطرنشان کرد: تئاتر این روزها بیشتر شبیه غم نامه است. 
زمانی اطراف تئاتر شــهر دانشــجویان تئاتر و هنرمندان بودند 
اما این روزها کاسبان! زمانی که از کنار تئاتر شهر رد می شوید، 

همه چیز می بینید جز اتفاقات فرهنگی!

چراغیپور:کارگردانهایجوانشجاعتجریانسازیدرسینمارادارند

 انتقاد تند یک هنرمند تئاتر:

هنرنمایشتبدیلبهسیرکشدهاست!

سکوتتنهازبانیاست
کهنیازبهترجمهندارد

 نظام الدین کیایی در کارگاه نقش صدا در زندگی و سینما 
گفت: صدا زمانی در طبیعت شنیده می شود که سکوت 
شکسته شود. اگر ســکوتی وجود نداشته باشد، به صدا 
نمی رسیم. ســکوت تنها زبان مشترک در دنیاست که 
نیازی به ترجمه ندارد. سکوت بسیار مهم است چرا که 
یک سکوت به  موقع از صدها فریاد تاثیر بیشتری دارد. 
به همین دلیل در زندگی نیز صدا و سکوت بسیار مهم 
است.وی با اشاره به اهمیت صدا در فیلم ها افزود: علیرضا 
خمسه کمدین و استاد پانتومیم است که بدون استفاده 
از دیالوگ با بدنش صحبت می کند. یکی از کارهای مهم 
در سینما این اســت که بازیگر با حرکات دست و بدن 
بتواند انتقال مفهوم داشته باشــد و یک هنرمند مانند 

خمسه حتی در سکوت هم بیان قوی دارد.
کیایی افزود: گاهی باید سکوت کنیم تا شنونده بهتری 
باشــیم. در زندگی همه ما مجبوریم یک دوســت و یا 
شریک انتخاب کنیم. به دنبال این نباشیم کسی را پیدا 
کنیم که حرف مــا را بفهمد بلکه باید به دنبال کســی 
باشیم که ســکوت ما را بفهمد؛ کســی که سکوت ما را 

بفهمد آینده ما را نیز خواهد فهمید.
صدا هرگز نمی میرد

کیایی درباره ماندگاری صدا توضیــح داد: در این جوی 
که زندگی می کنیم صدا از بین نمــی رود. اگر روزی در 
تکنولوژی به جایی برســیم که بتوانیــم صداهایی که 
در تاریخ ایجاد شده را بشــنویم حتی می توانیم صدای 
کســانی که از دنیا رفته اند را بشــنویم. زیرا صدا هرگز 
نمی میرد.وی درباره استفاده از صدا در فیلم کوتاه بدون 
دیالوگ نیز گفت: صدا بر مبنای دکوپاژ و نیت شــما در 
فیلم گرفته می شود. صدا حس گرم زندگی است بنابراین 
باید توجه کرد زمینه تصاویر شما چیست. همانطور که 
می دانید در ســال ۱۹۲۷ میلادی صدا وارد سینما شد 
اما قبل از آن هم هنرمندان بســیار قوی تر مانند چارلی 
چاپلین حضور داشتند که هنوز هم مانند او زاده نشده 
اســت. درواقع با بهره گیری از صــدا در انتقال مفهوم، 

تصویر را پس انداز می کنید.
کیایی با اشــاره به همکاری بــا کارگردان های بزرگ 
کشــورمان، گفت: با زنده یاد داریــوش مهرجویی از 
کودکی دوســت بودم. او فلســفه خوانده بــود و نگاه 
درون گرا داشــت و با همیــن نگاه کارگردان شــد و با 
هوشمندی که داشت فیلم گاو را ساخت. به جرات می 
توان گفت هر فردی در فیلــم مهرجویی بازی می کرد، 
در سینما ماندگار می شد. من معتقدم بهترین نقش علی 
نصیریان در فیلم آقای هالو بود. مهرجویی با اینکه جوان 
بود بازیگران را به به خوبی هدایــت می کرد و برخلاف 

تصورها بداخلاق نبود و طنز خاص خودش را داشت.
وی افــزود: مهرجویی فیلم هامون را زمانی ســاخت که 
سینما این گونه نبود؛ کسی این نگاه نو را به سینما نداشت. 
همانطور که آقای هالو در سبک و فرم جدید بود. سنتوری 
هم فیلم درستی بود که او تمام ثروت و سرمایه خود را روی 
آن گذاشت.صدابردار فیلم نارنجی پوش درباره همکاری 
خود با امیر نادری نیز گفت: امیر نادری جزو صمیمی ترین 
دوستان من اســت؛ او در سینما نابغه اســت. زمانی که با 
ساموئل خاچیکیان کار می کردم امیر نادری عکاس فیلم 
ما بود. از ســینما تاج آبادان عاشق سینما شــده بود و در 
ذهنش تصویر و سینما بود. حتی عکس هایی که سر صحنه 
می انداخت را روز بعد با خــود خاچیکیان چک می کرد و 
برای ارتقای کار خود درباره کادربندی ها مشورت می کرد.

وی افزود: امیر نادری فیلم دونده را پیش از انقلاب ساخته 
بود اما صدای فیلم، او را راضی نکرده بود و از من خواســت 
کار صدای فیلم را برای او انجام دهم. او با تمام وجود به صدا 
عشق می ورزید به همین دلیل با »دونده« برای اولین بار 
درهای بسته جهان را به سوی ســینمای ایران باز کرد. . 
برای صدای ســینمای ایران، کارگردان ها نقش موثری 
داشتند و بســیار تلاش کردند. به همین دلیل همیشه 
ترجیح داده ام با کارگردانانی کار کنم که صاحب اندیشه 
برتر هستند.کیایی همچنین درباره عباس کیارستمی 
گفت: او سینماگری هوشمند بود که وقتی فیلم های او را 
می بینید، نمی دانید فیلم مستند دیده اید یا داستانی. در 
فیلم های کیارســتمی نمی توانید جای بعدی دوربین را 
حدس بزنید؛ به همین دلیل معتقدم کیارستمی به الفبای 
سینما حروف جدیدی اضافه کرده است.وی اضافه کرد: در 
دوران دبیرستان همکلاسی ام سهراب شهیدثالث بود اما 
نوع تفکرش با بقیه تفاوت داشت و بعدها یکی از بهترین 
کارگردان های دنیا شد. من و ســهراب دوست داشتیم 
ســینماگر شــویم و برای همین ادامه تحصیل در رشته 
سینما به اتریش رفتیم. نگاه او با دیگران تفاوت داشت؛ به 
خاطر دارم او بعد از دیدن یک فیلم کوتاه که چیزی از آن 
نفهمیده بودم، تحلیل خوبی ارائه داد که این نشان از نگاه 
منتقدانه و منصفانه او بود. به همین دلیل تاکید می کنم 
که سینماگران در کنار آموزش های سینمایی باید نقد هم 
بدانند.کیایی افزود: سینماگران باید رشته های مختلف 
ســینمایی اعم از فیلمبرداری، گریــم، طراحی صحنه، 
دستاری و حتی تدارکات را بدانند و با جزئیات این رشته ها 
آگاه باشند تا بهتر کار کنند. خوشبختانه مدرسه مهندسی 
که در اتریش رفتم ارزش داشت و به من این فرصت را داد 
تا بتوانم در نهایت رشته ســینمایی مورد علاقه ام را پیدا 
کنم.صدابردار فیلم شمعی در باد ادامه داد: پس از اینکه 
به ایران آمدم با علی عباسی، تهیه کننده آشنا شدم و 
سرنوشت من با این آشنایی تغییر کرد. زیرا از طریق او 
با ساموئل خاچیکیان، کارگردان چیره دستی که میان 
کارگردان های آن زمان به دانستن تکنیک روز سینما 
معروف بود، آشنا شدم. فیلم های خاچیکیان زمینه ای 
از تکنیک و هیجان داشــت. او کارگردانی بســیار با 
شــخصیت و کاربلد بود و تنها به کارگردانی و ساخت 
اثری ماندگار فکر می کرد و همین آشــنایی منجر به 

همکاری مشترک شد.

گمشدهدردودسیگار
صحبت از »سیگار« است که در فیلم های 
ســینمایی و ســریال های خانگی تبدیل 
به یک شخصیت شــده و ظاهرا بدون آن 
قرار نیســت هیچ پلان و سکانسی ضبط 
شود. کمپین روز جهانی بدون دخانیات، 
اپیدمی مصرف سیگار را یکی از بزرگترین 
تهدیدات بهداشــت عمومی برشمرده و 
اعلام کرده این اپیدمی سالانه جان بیش 
از هشت میلیون نفر را در جهان می گیرد. 
حال با توجــه به چنین آمــار خطرناکی، 
اینکه ســازندگان فیلم های ســینمایی و 
سریال های نمایش خانگی، برای این قاتل 
ســریالی اینگونه مفت و مجانــی تبلیغ 

می کنند، جای سوال دارد.
نمایش مصــرف بی رویه ســیگار در آثار 
نمایشی بویژه سریال های نمایش خانگی 
در حالــی صــورت می گیرد که ســعید 
مقیســه رئیس ســازمان تنظیم مقررات 
صوت و تصویر فراگیــر در فضای مجازی 
چهارم تیر ســال ۱۴۰۲ از ترویج استفاده 
دخانیات، خشــونت بیش از حد، ســبک 
زندگی غیراسلامی، ترویج خرافه پرستی 
و ســیاه نمایی افراطی و یاس پراکنی، به 
عنوان محتواهایی مورد ممنوعیت نشــر 
یاد کــرده بود! گرچه کمتر بــه این موارد 
محتوایی ممنوع از جمله ســیگار در آثار 
نمایشی توجه می شــود اما ناگفته نماند، 
افزایــش انتقادها، به گوش ســازندگان 

چنین آثاری رسیده است.
محمدرضــا تختکشــیان تهیــه کننده 
ســال »زخــم کاری« ۲۹ مهــر ســال 
۱۴۰۰، نمایش ســیگار در این ســریال 
را اشتباه دانســت و تصریح کرد انتقادها 
را می پذیــرد. در عیــن حــال بایــد به 
هشــدارهای مســتمر نمایــش مصرف 
ســیگار در آثار نمایشــی و پیامدهای آن 
توجــه داشــت، چنانکه بهــزاد ولی زاده 
رئیس دبیرخانه ســتاد کشــوری کنترل 
دخانیات، با انتقــاد از این روند اعلام کرد، 
با اجرا نشــدن قانون ممنوعیت تبلیغات 
دخانیات در نمایش خانگــی باید منتظر 
نزول رتبــه جهانی ایــران در مبــارزه با 

دخانیات باشیم.
البتــه نباید از نقــش پررنــگ عوامل 
برون متنی ســاخت آثار نمایشــی بی 
تفاوت گذشــت. جعفــر جندقی رئیس 
مرکــز ســلامت محیــط و کار وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی 
۲۰ اردیبهشت ســال ۱۴۰۲، خواستار 
علنی کردن پشت پرده تبلیغات سیگار 
در فیلم های ســینمایی و ســریال های 
نمایــش خانگی شــد. علــی نصیریان 
بازیگر پیشکســوت سینما چندی پیش 
به بازیگــران که آلوده نوشــیدنی های 
غیرمجاز و مواد مخدر شــده اند، انتقاد و 
به آنها توصیه های کــرد از جمله اینکه 
از مصرف سیگار پرهیز کنند زیرا سبب 

خلل در تنفس)بازیگر( می شود.
اینکه به توصیه اســتاد توجه می شــود یا 
نه مشخص نیســت اما امید است که اگر 
هم توجه نمی شــود به میزان آنچه که در 
فیلم ها و ســریال های نمایش خانگی می 

گذرد، نباشد.
نوجــوان و جوانان بیشــترین مخاطبان 
فیلم ها و ســریال های نمایــش خانگی را 
تشکیل می دهند و نمایش مصرف سیگار 
در این آثــار می توانــد آن را امری عادی 
جلوه دهد و مسیر ســوق دادن نوجوانان 
و جوانان را هموار ســازد، بویژه آنکه این 
قشر از جامعه مصرف ســیگار را از بازیگر 

مورد علاقه خود یا سوپراستار ببیند.
چندی پیــش داریوش ســلیمی بازیگر 
ســینما و تلویزیــون ضمــن انتقــاد از 
سیگار کشــیدن مکرر شــخصیت فیلم 
و ســریال های نمایــش خانگــی، آن را 
بدآمــوزی دانســت و گفت، با تماشــای 
فیلم های »همفری بوگارت« ســیگاری 

شده است!؟

جلســه مشــترکی میان ســتاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری 
مساجد کشور با مدیران بهمن سبز برگزار شد.

در این جلســه تفاهم نامه همــکاری با موضوع اکــران فیلم های حوزه 
هنری انقلاب اسلامی )بهمن سبز(  در مساجد سراسر کشور، به امضای 
مهدی مقدم، معاون ســتاد هماهنگــی کانون هــای فرهنگی هنری 
مساجد کشور و هادی اسماعیلی، مدیرعامل موسسه فرهنگی تبلیغاتی 

بهمن سبز رسید.
تاکید بر فعالیت های فرهنگی مشترک و بهره گیری بهینه از توانمندی ها 
و همچنین به کارگیری ظرفیت های موجود از جمله مواردی بود که در 

این تفاهم نامه به آن اشاره شده است. 
با توجه به نقش مســاجد به عنوان یکی از وسیع ترین و مؤثرترین مراکز 
فرهنگی اجتماعی در ســطح کشــور، طرفین تفاهم نامــه به ضرورت 

همــکاری و بهره گیری از ظرفیــت و امکانات متقابــل جهت برگزاری 
اکران های سیار در مساجد تاکید کردند.

در این جلسه علاوه بر هادی اســماعیلی، مدیرعامل موسسه فرهنگی 
تبلیغاتی بهمن ســبز و مهدی مقدم معاون ستاد هماهنگی کانون های 
فرهنگی هنری مساجد کشــور، مجتبی بهزادیان مدیر پخش و اکران 

بهمن سبز هم حضور داشت.

فیلم های حوزه هنری پس از اکران سینمایی به مساجد می روند 

سعید فرجی، عکاس و مستندســاز در برنامه »به افق فلسطین« 
در پاســخ به این ســوال که ما در ایران مســتند را فقط به فیلم 
می شناسیم، در حالی که مستند گونه های دیگری از قبیل روایت 
مستند، عکاسی مستند و ... دارد. ویژگی اصلی صحنه های جنگ 
و پس از آن چیســت؟ گفت: برای آدم ها مهم اســت، که ببینند 
چه اتفاقی در جنگ افتاده اســت.فرجی ادامــه داد: مخاطبمان 
خیلی دوســت دارد بداند جنگی که شــده، چه نتیجه ای داشته 
است. مستندســازان باید در فضای مســتند خیلی صبور باشند. 
کار ما خبری نیســت. کار خبری همین اســت که اتفاق می افتد 
و وجودش لازم اســت. اینجاســت کــه باید مستندســازی هم 
صورت گیرد. کاری که عمیق اســت و روی ماجرا نیســت، بلکه 
بطن ماجراســت. مستندساز ها باید صبور باشــند. انگار آن ها در 
گوشه و کنار هســتند و بعد از مدت ها سروکله شان پیدا می شود. 
مســتند های مستندســازان ثابت می کند جنگ برای چه شروع 
شــد و از آن چه چیزی حاصل شد. این مستندســاز با بیان اینکه 
مستندساز نیاز دارد در صحنه واقعه رفت و برگشت داشته باشد، 
افزود: ما باید مطالعه کنیم، درگیر ماجرا شــویم و حتی به ســراغ 

آدم هایی برویم، که لزوماً جلوی چشم آدم ها نیستند؛ حتی از نظر 
رسانه ها خیلی مهم نیستند. اما مستندساز ها این افراد را برجسته 
می کنند. ما مستندساز ها دوست نداریم خبرنگار باشیم. ما برای 
اینکه وارد مناطق جنگی شــویم، کارمان خیلی ســخت اســت. 
همیشه می پرسند شما خبرنگار کدام رسانه هستید. ما خبرنگار 
هیچ رسانه ای نیستیم.به گفته این عکاس، کارهایمان به گونه ای 
نیست که فردا در صفحه فلان روزنامه منتشر شود. مثلًا لبنانی ها 
به ما می گفتند شــما دو سال اســت که می روید و می آیید. چکار 
می کنید؟ ما مجبور بودیم توضیح بدهیــم و آن ها را قانع کنیم، تا 

آن ها درک کنند و اجازه بدهند ما هم در کنار خبرنگاران باشیم.
وی به ماجرای جنگِ ضاحیه بیروت اشــاره کرد و گفت: در اولین 
سفر جنگی که به لبنان داشــتم، یک روز برای عکاسی رفته بودم 
و از حمله جنگنده ها ترس داشــتم، که ناگهان صدای جنگنده ها 
و تیراندازی به گوش رســید. آن زمان اولین تجربه میدانی ام بود، 
که جنگ را می دیدم. همان موقع پــدر و دختری را بیرون از خانه 
دیدیم و آن دختر وحشــت کرده بود و گریه می کــرد. آن موقع 
نمی تونستم به عکاسی کردن فکر کنم و به دنبال این بودم که آن 

پدر و دختــر را از آنجا خارج کنم. اگرچه آن زمان ترســیده بودم، 
ولی وحشــت یک آدم دیگر بخصوص خانم را می دیدم. آن صحنه 

خیلی دردناک بود.

مستندسازهاخبرنگارهیچرسانهاینیستند



بهرام عظیمی درباره انیمیشــن کوتاه سیم ششم 
که این روزها در ســینماهای هنــر و تجربه اکران 
شده، به خبرنگار ســینمایی ایرنا گفت: یک اتفاق 
عجیب باعث شد که ما سیم ششم را ساختیم. من 
به دلیل علاقه به ماشــین به دنبــال این بودم که 
اولین کشته شــده تصادف رانندگی در ایران چه 
کسی است؟ بعد از تحقیقات متوجه شدم که این 
فرد درویش خان اســت. خیلی از کسانی که سیم 
ششــم را می بینند فکر می کنند کارگردان عشق 
موسیقی سنتی اســت. درویش خان مخترع سیم 

ششم، تار و اختراعات دیگری هم داشته است.
کارگردان انیمیشــن تهــران ۱۵۰۰ ادامه داد: 
ســاخت انیمیشن ســیم ششــم نزدیک به دو 
ســال طول کشــید. تیم تولید هم چنــدان تیم 
بزرگی نبود. در اصل ما ۵ نفــر بودیم که این کار 
را ســاختیم اما اگر به تیتراژ توجه کنید هر یک از 
ما مقدار زیادی کار انجام داده ایم. اتفاق عجییب 
و ناراحت کننده این است که محمد ابوالحسنی، 
تهیه کننده و یاشار جعفرخان پور که نورپردازی، 
فضاســازی و رندر این اثر با او بــود، دیگر در قید 
حیات نیســتند.این فعال حوزه انیمیشن درباره 
ویژگی های انیمیشــن سیم ششــم گفت: سیم 
ششــم یک انیمیشن هنری نیســت. بسیاری از 
کسانی که این انیمیشن را می بینند در پایان آن 
با یک نفر آشــنا می شــوند که آدم بسیار بزرگی 
بوده است. ۹۹ درصد از کســانی که در چند سال 
اخیر این فیلــم را دیده اند اصلا چنین کســی را 
نمی شــناختند. ممکن اســت آنها درویش خان 
را بشناســند اما نمی دانســتند چه اتفاقاتی در 

زندگی او رخ داده است.
آشــنا شــدن مخاطب با یک چهره ناشــناخته، 

ویژگی سیم ششم است

این کارگردان تصریح کرد: ســیم ششــم فیلمی 
اســت که دیدن آن ضرر نــدارد. فیلم بــه دنبال 
خودنمایی هنری نیست اما عامه فهم است. به نظر 
من چون مردم در این اثر با یک چهره ناشــناخته 
آشــنا می شــوند می تواند فیلم مهمی باشد. این 
انیمیشــن فیلم بزرگی نیســت اما به دلیل اینکه 
بر پایه موسیقی ســاخته شــده می تواند جذاب 
باشد. احتمالا سیم ششــم برای بزرگ ترها خیلی 

می تواند جذاب تر از کودکان یا نوجوانان باشد.
عظیمی درباره اکران مجموعه رویاهای رنگی در 
»هنر و تجربه« و تاثیر آن بر نمایش آثار انیمیشن 
گفت: حضــور مردم در ســینما برای تماشــای 
انیمیشن خیلی اتفاق خوبی است ولی در حد یک 
اتفاق باقــی خواهد ماند. خیلی طول می کشــد تا 

مردم به تماشای این سبک عادت کنند.
وی ادامــه داد: مــا نباید توقع داشــته باشــیم 

یک باکس انیمیشــن با ۱۰ فیلم در ســبک های 
مختلف برای عموم مردم جذاب باشــد. این اتفاق 
برای اهالی هنر و دانشــجویانی که در رشته های 
هنری تحصیل می کنند می تواند جذاب باشــد. 
دانشجویان با دیدن این انیمیشن ها می توانند به 

فکر یک شغل جدید یا کار تازه بیفتند.
کارگردان انیمشــین های آقای ایمنی افزود: این 
اتفاق بــرای بچه هایی که در هنرســتان تحصیل 
می کنند هم اتفاق خوبی اســت. ایــن مجموعه 
انیمیشــن ها آدم را به تفکر وا مــی دارد و ذهنیت 
خلاق ســازندگان را به شما نشــان می دهد. این 
انیمیشــن ها دیالــوگ و یک قصه خطــی ندارد 
که مخاطب دنبال کند اما شــاید بتوان عده ای را 

عادت داد که این نوع فیلم ها را هم تماشا کنند.
کارگردان انیمیشن بابا گفت: این بسته انیمیشن 
۱۰تایی که انتخاب شده، مجموعه خاص و دیدنی 

اســت و ســبک های مختلفی دارد. آثار دوستان 
بسیار ســطح بالاســت و تکنیک ها، ســوژه ها و 
موسیقی دیوانه کننده اســت. این انیمیشن ها در 
سطح جهان جوایز زیادی کســب کرده اند و مایه 

افتخار هستند.
ضعــف در قصه گویــی در انیمیشــن های ایرانی 

وجود دارد
بهرام عظیمی دربــاره وضعیت انیمیشــن ایران 
در مقیاس های جهانی گفت: مــا باید ابتدا تعریف 
کنیم کــه می خواهیم انیمیشــن ایــران به چه 
جایگاهی در جهان برســد. زمانی که از انیمیشن 
ســینمایی صحبت می کنید باید بدانید ما به این 
زودی ها نمی توانیم به گرد پای کشــورهایی مثل 
آمریــکا یا ژاپن برســیم. هم چنان که ســینمای 
اکشــن در ایران نسبت ســینمای روز دنیا ضعف 
دارد، انیمیشن ســینمایی ما هم چنین جایگاهی 
دارد.او تاکید کرد: البته انیمیشن در ایران نسبت 
به یک ســری از کشــورها خیلی پیشرفت داشته  
اما از نظر مفهومی با صنعت انیمیشن ســازی دنیا 
فاصله داریم. آنها فوت کوزه گری ساخت انیمیشن 
سینمایی را بلد هســتند در حالی که ما در زمینه 

قصه گویی دچار مشکل هستیم.
بهرام عظیمی در پایان با اشــاره به پیشرفت های 
انیمیشن ســازان ایرانی گفت: انیمیشن ســازان 
ایرانی در سال های اخیر خیلی پیشرفت کرده اند. 
اینکه در ایران انیمیشن هایی می سازیم که مردم 
می بینند و فروش های میلیــاردی دارد به معنی 
موفقیت است. ولی اینکه بخواهیم به بازار جهانی 
برسیم، بیشــتر حرف می زنیم تا عمل کنیم. برگ 
برنده ما انیمیشــن های کوتاه جشنواره ای است. 
در این ژانر ما از سازندگان انیمیشن های کوتاه در 

دنیا چیزی کم نداریم.

شهاب شهرزاد منتقد سینما و تلویزیون درباره زیاده روی در تیترهای 
خبری این روزها در فیلم های ســینمایی که لقــب پر فروش ترین یا 
پرمخاطب ترین فیلم را شکســته اند گفت: واقعیت این اســت که ابزار 
و فنون تبلیغات گذشــته مرده اند و صاحبان کالا های ســینمایی هم 
در جســت و جوی راهی تازه برای جلب توجه مخاطبان انبوه هستند. 
شــوربختانه ســینمای این روزها،  به همان اندازه که از ماهیت هنری 
و خلاقانه  اش فاصله گرفته، به )اقتصاد توجه( نزدیک تر شــده اســت؛ 
بنابراین، از تبلیغات میدانی غیرمتعارف تا  برگزاری اکران اشباح، همه 
در خدمت اقتصــاد توجه اند؛ یعنی پولی که از توجه بیشــتر رهگذر به 

دست می آید.
وی ادامه داد: حال با تبلیغاتی روبه رو هستیم که با شعار های بی اساس 
و غیر علمی »پرمخاطب ترین«، »پرفروش ترین فیلم«، »رکوردشکنی 
در گیشه« و اســتقبال مخاطبِ انبوه، در صددِ صیدِ توجهِ سلیقه های 
متفنن و ســاده انگار اســت؛ به این معنی که گویی این شکل از تبلیغ، 
برای مخاطــبِ کم اطــلاع و کم توقع طراحی شــده. مثــل تبلیغاتِ 

کالا های بنجل، در شبکه های ســرگردانِ ماهواره ای. نوعی تبلیغات 
نابهنجار برای فروش بیش تر.

تحریک مخاطب با بزرگنمایی در میزان فروش و تعداد مخاطب فیلم
این منتقد افزود: البته بزرگنمایی در میــزان فروش و تعداد مخاطب، 
ســال ها اســت که به ترفندی برای تحریک مخاطبــان بالقوه تبدیل 
شده اســت؛ اما روی دیگر ســکه  بزرگنمایی در تبلیغات آماری  است 
که به کلی این ادعا هــا را رد می کنــد.  چیزی کــه از آن در رده بندی 
پرمخاطب ترین آثار سینمایی، غفلت شده، موضوع »جمعیت کشور« 
در هنگام نمایش عمومی فیلم و نســبت »جمعیت تماشــاگر« به آن 
اســت. برای مثال فیلم »کانی مانگا« در دهه ی شــصت، یازده درصد 
جمعیت روز کشــور را به سینما کشانده و در ســال 66 جمعیت ایران 
حدود ۵۰ میلیون نفر بود که مخاطبان کانی مانگا نزدیک به 6 میلیون 

نفر اعلام شدند.
شــهرزاد عنوان کرد: همچنین بعد از »عقاب ها« و بعد از »کانی مانگا« 
هم  فیلم »بگــذار زندگی کنم« به کارگردانی شــاپور قریب  محصول 
سال ۱۳6۵ بود که با ۵ میلیون و ۴۳۷ هزار مخاطب در رتبه ی سوم پر 
مخاطب ترین فیلم های پس از انقلاب ایستاده است. شایان ذکر است 
که در ســال 6۵ جمعیت ایران حدود ۴۹ میلیون و پانصد هزار نفر بود؛ 

یعنی ۱۱ درصد مردم به تماشای فیلم مرحوم قریب نشسته بودند.
وی ادامه داد: حال این آمار را با فیلم فســیل مقایســه کنید؛ فسیل با 
حدود شش میلیون و نیم مخاطب فرضی، حدود هفت درصد جمعیت 
کشور را به سالن ها کشانده است؛ یعنی به مراتب، کم تر از هر سه فیلم 
عقاب ها، کانی مانگا و بگذار زندگی کنم! از همین جهت اگر قرار باشــد 
تبلیغات این فیلم را در رده ی پرمخاطب ترین هــا بپذیریم، این فیلم، 
می بایست دســته کم بیش از یازده درصد جمعیت کشور را به سینما 
برده باشد؛ یعنی حدود ده میلیون نفر! همچینین اگر قرار باشد فیلمی 
جایگاه عقاب های مرحوم خاچیکیان را تصاحب کند لااقل باید بیست 
درصد جمعیت را به سینما بکشــاند؛ یعنی حدود هجده میلیون نفر! 
همچنان که رکورد نوزده درصدی فیلم عقاب ها در اثر استقبال هشت 

و نیم میلیون مخاطــب، از جمعیت حدود چهل و ســه و نیم میلیون 
نفری سال 6۴ بوده است.

رفتار کاسبکارانه در سینمایی که به پولشویی آلوده شده است/ اشباح 
به تماشای فیلم های سینمایی می نشینند!

شهاب شــهرزاد گفت: در ســینمایی که هدف در آن، وسیله را توجیه 
می کند، ایــن گونه رفتار کاســبکارانه تعجبی ندارد... ســینمایی که 
سال هاست به پولشویی آلوده شده است. در ســینمای کره هم شکلِ 
ســازمان یافته ی این فریبکاری ها را دیدیم. البته نهایتا، کارشــان به 
رســوایی کشــید. با این حال، آن ها با پدیده ای مثل کِی دراما، جریان 
فرهنگی در سطح جهان راه انداختند. حتی در موسیقی، با وجود فسادِ 
شدیدِ پشت صحنه، به جایی رسیدند که مخاطبانِ کم سن و سالشان در 
سراسر جهان، شــوق آموختن زبان کره ای و سلوک به فرهنگ کره ای 

پیدا کرده اند!
وی ادامه داد: آن هــا به قول خودشــان با »نمایش اشــباح« فروش 
فیلم هــا را در نگاهِ مخاطبــانِ بالقوه،   بزرگنمایــی می کنند و فضایی 
برای تهییج تماشاگر می ســازند. بلیت هایی خریداری می شوند ولی 
کسی به ســالن نمی رود. به همین دلیل می گویند فیلم را برای اشباح 
نمایش می دهند! به این ترتیب، اشــباح هم در آمارِ مخاطبان گنجانده 
می شــوند! اما، این نوعی فریبکاری در تبلیغات و دســتکاری در آمار 

فروش است.
شهرزاد درپایان صحبت هایش افزود: معتقدم به صاحبان رسانه هایی 
که در ماه های اخیر در ازای نشــر این گونه ناخبر هــا و رتبه بندی های 
ســاختگی پول گرفته یا نگرفته انــد، باید گفت: این نوع آمارســازی، 
بزرگنمایی و تیترزنی مبالغه آمیز، در نهایت، مخاطبان را به رسانه های 
ســینمایی به ویژه در فضای مجــازی بی اعتماد خواهــد کرد و آن ها 
به زودی، حکم چوپــان دروغگو را پیدا می کنند. بــه طور خلاصه، در 
خوشــبینانه ترین حالت و اگر ایــن نوع تبلیغات بزرگنمایی شــده بر 
اســاس میزان مخاطب فیلم ها، نوعی فریب نباشد، می توان گفت یک 

اشتباه غلط انداز محاسباتی  است.

مهدی نقویان مدیر مرکز ســیمافیلم در برنامه تلویزیونی »جام 
جم« ضمن اشــاره به وضعیت نیروی انسانی همکار با صداوسیما 
گفت: شــکاف اجتماعی که ما در ســال های اخیر دیدیم بخشی 
به دلیل کم کاری نهادهای مربوطه اســت، ولی دشمن را در این 
معادلات فرض نمی کنیم. بالاخره دشــمن کار می کند و بخشی 
از نیروهای را هم به سمت خودش کشــانده است و این باعث یک 

ترس مجازی برای هنرمندان شده است.
گاهی مشت خود را برای رقبا باز نمی کنیم

او در رابطه با همکاری صداوســیما با هنرمندان نیز گفت: گاهی 
در بحث های مدیریتی برخی از مســائل و مذاکرات با هنرمندان 
پنهان می ماند که در واقع ما مشت خود را برای رقبا باز نمی کنیم. 
پلتفرم ها چون که با سود و بازاریابی مستقیم توانستند خودشان 
را اداره کنند، رقیبی جدی در رقابت های مالی شــدند و حساب 
کتاب های فیلمســازی را به هم ریختند. البته تلویزیون همواره 
کمپانی تولید هنرمند و بازیگر بوده اســت و ایــن موضوع هیچ 

ایرادی ندارد. 
مشکلات ما رقابت های نادرست مالی و نیروی انسانی است

مدیر ســیمافیلم در ادامه افــزود: بحث اقتصــادی در کارهای 
تولید ما بســیار مهم اســت. بحث مهــم دیگر نیروی انســانی 

اســت. تلویزیون یک نهادی اســت که مثل تمام تلویزیون های 
حکومتی دنیا باید برای منافع حکومت خودش کار کند. اگرچه 
موانع بســیاری هم دارد. به طور مثال تولید فیلم های تاریخی 
هزینه های گزافــی دارد و اینها موانع و مشــکلاتی اســت که 
همواره پیش پای تلویزیون بوده. بیشتر مشکلات ما رقابت های 

نادرست مالی و بحث نیروی انسانی است.
حامد عنقا، تهیه کننده ســینما و تلویزیون نیز با اشاره به حضور 
افراد مشــترک در شــبکه نمایش خانگی و تلویزیون گفت: به 
شهادت ۲۰ و چند ســال کار کردن در تلویزیون خیلی پارامتر 
مالی را عامل موثر نمی دانم. همیــن الان یک کار خوب از آقای 
کمال تبریزی )ســرزمین مادری( در حال پخش اســت. مطلقا 
هیچ پلتفرمی، نه تنها در امــروز بلکه همان زمــان که این کار 
در حال پخش بود، توان مالی پرداخت ماهانــه این بازیگران را 

نداشته و ندارد. 
مردم سریال خوب را می بینند

عنقا ادامــه داد: اینکه دو پلتفرم، ســه پلتفرم خودشــان را در 
رقابت با همدیگــر ببینند با توجه به ســهم محدودی که از بازار 
دارند طبیعی اســت، اما اینکه سازمان صداوســیما خودش را 
رقیب پلتفرم ها بدانــد را متوجه نمی شــوم. وظیفه حاکمیتی 

صداوسیما هم این اســت که برنامه خوب برای مردم بسازد، نه 
برای رقبا. مردم سریال خوب را اگر در شــبکه یک سیما پخش 
کنید می بینند، فیلیمو هم پخش شــود می بینند، اگر تلوبیون 

هم باشد می بینند.

بهرام عظیمی:

انیمیشنهایکوتاهایرانیهمترازبهترینآثارجهانیهستند

شهاب شهرزاد منتقد سینما و تلویزیون:

فسیلپرمخاطبترینفیلمتاریخسینمایایراننیست

مدیر سیمافیلم:

پلتفرمهاحسابوکتابفیلمسازیرابههمریختند

داود منظور اظهار داشت: حوزه فرهنگ که یکی از نمادهای مهم آن فیلم و سینماست 
جزو اولویت های اصلی کشور بویژه در معرفی جلوه های فرهنگی ویژه و شخصیت های 
تاثیرگذار محسوب می شــود.وی تصریح کرد: کسانی که در چند دهه گذشته منشاء 
اثرات بسیار بزرگی بودند باید ماندگار شوند و در مورد آنها فیلم هایی ساخته شود که ما 
این جلوه ها و الگوهای ماندگار را در ذهن مردم برای همیشه ثبت کنیم.سازمان برنامه 

ماموریت دارد از فعالیت های سینمایی حمایت کند
کسانی که در چند دهه گذشته منشــاء اثرات بســیار بزرگی بودند باید ماندگار و در 

مورد آنها فیلم هایی ساخته شودمنظور گفت: لذا سازمان برنامه و بودجه بویژه معاونت 
فرهنگی و اجتماعی این سازمان ماموریت دارد که از همه فعالیت هایی که مخصوصا 
در حوزه فیلمسازی انجام می شــود حمایت کند. ما در این سازمان تمام ظرفیت های 
بودجه ای خود را که در بخش فرهنگی پیش بینی شــده، به کار می گیریم و منابع آن 
را تخصیص خواهیم داد.رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: در برنامه هفتم توسعه 
کشور هم سرفصل فرهنگ، یکی از سرفصل های پر و پیمان است؛ یعنی ما احکام خیلی 
خوب و غنی ای را دیده ایم که انشاءالله بتوانیم در کنار موضوع توسعه اقتصادی، به مساله 

توسعه فرهنگی و اجتماعی نیز در ۵ سال آینده توجه ویژه ای کنیم.وی اظهار داشت: 
ظرفیت های خیلی خوبی در حوزه نشــر، وی.او.دی  ها، نمایش خانگی و موضوع های 
مربوط به سینما دیده شده و امیدواریم مجموع این کارهایی که انجام می شود به همراه 
سیاستگذاری ها و قانون گذاری های ما و بودجه های سالانه و نیز مشارکت خود مردم 
بتواند به توسعه سطح فرهنگ در کشور کمک کند.منظور تاکید کرد: ما باید حتما به 
طرف فعالیت های عمومی خصوصی حرکت کنیم؛ یعنی مشــارکت دولت با مردم و 

نهادهای عمومی غیر دولتی که این مشارکت ها می تواند به جواب برسد.

 سینما اولویت  سازمان برنامه و بودجه است

دیدگاهگفت وگو
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نبایدبهبهانهمشکلاتداخلی
درمقابلجنایاتاسرائیلسکوتکنیم

جواد قارایی کارگــردان، تهیه کننــده و راویِ 
مســتند تلویزیونــی ایرانگرد دربــاره قتل عام 
رژیم صهیونیســتی علیه مردم فلسطین گفت: 
وقتی شما می بینید ۸۰ سال یک قومی می آید و 
جنایت می کند خانه ها و سرزمین ملتی را غصب 
می کند و حتی حاضر نیســت توافقی را با مردم 
فلسطین داشته باشد به نظر شــما آنها باید چه 

کاری انجام دهند؟
وی تصریح کرد: مثلا یاســر عرفات پنج تا هفت 
سال به دنبال توافق با اســرائیل بود اما در  نهایت 
اســرائیلی ها زیر تمام قول و قرارهای خود زدند 
و عرفات ناگزیر شــد که مجدداً ســلاح به دست 
بگیرد. اسرائیلی ها تمام این سرزمین ها را متعلق 

به خود می دانند.
 راوی مســتند ایرانگرد افزود: صهیونیست ها کاری 
کرده اند که مردم فلســطین در یک بخش بســیار 
کوچکی زندگی بسیار مشــقت باری داشته باشند 
و از امکانات دور باشــند و فلســطینی ها را به نوعی 
زندانی کرده اند. به نظر من  بزرگ ترین زندان بدون 

سقف جهان، غزه است.
قارایی با اشاره به اینکه عده ای گروه های مقاومت را 
آغازگر جنگ می دانند گفت: اسرائیل طی ۷۵ سال 
ده ها هزار فلســطینی را کشته اســت، بعد عده ای 
می گویند این جنگ را اول حماس شــروع کرده اما 
به این نکته توجه نمی کنند که اســرائیل ۷۵ سال 

پیش این جنگ را آغاز کرده است.
وی خاطر نشان کرد: اســرائیل طی یک ماه اخیر ۴ 
هزار کودک و حدود ۳ هزار زن را کشته اســت. شما 
کــدام رژیمی را می شناســید که چنیــن جنایات 
بزرگــی را انجام بدهــد؟ حتی اگــر آدم بی دین و 
بی سرزمین باشد فقط کافی است یک ذره وجدان و 
انسانیت داشته باشد تا از این جنایات اسرائیل آتش 

خشمش  فوران کند.
کارگردان مستند ایرانگرد اضافه کرد: دیگر از کسی 
که ســرزمینش را گرفته اند و علیه او و خانواده اش 
جنایت کرده اند و آنها را به شــهادت رســانده اند، 
کسی نمی تواند توقع داشته باشــد که کوتاه بیاید؛ 
اسرائیل ۷۵ سال جنایت کرده است و حس انتقام نه  
تنها در تمام مردم فلســطین بلکه در تمام آزادگان 
دنیا وجــود دارد و در آنها حس خشــم فوران کرده 

است.
قارایی گفــت: تجمع بــرای محکومیــت رژیم 
اســرائیل فقط در ایران یا بین عرب ها نیســت 
همه جا این تجمعات برگزار شــد. مسئله، فقط 
مسئله اسلام نیســت؛ بحث، بحث کشور، ملیت، 
قوم یا نژادی نیست موضوع، موضوع انسان است؛ 
وقتی هر جای دنیا می بینیم که به یک انســان و 
آن هم در یک حجم بســیار بزرگ چنین جنایت 
وحشــیانه ای می شود؛ مگر می شــود که درباره 
جنایات اســرائیل علیه مردم مظلوم غزه سکوت 
کرد؟ هر کس که ســکوت کند شــرافت انسانی 

خود را زیر پا گذاشته است.
وی ادامــه داد: اصــلا موضوع، مذهــب، ملیت و 
کشور نیست مسئله این است که تمام ریشه های 
انســانی در اینجا زیر پا گذاشته می شود و عده ای 
ســکوت کرده اند ولی خدا را شــکر رژیم غاصب 
صهیونیســتی با این کار خود در دنیا باعث شــد 
مردم بســیاری که به خواب فرورفته بودند بیدار 

شوند و در مقابل آنها بایستند.
تهیه کننده مســتند ایرانگرد گفــت: اعتراض ما به 
تورم، بیکاری و مسائل این چنینی در داخل کشور، 
پابرجاست اما اگر انســانیت، وجدان و شرافت در ما 
زنده است باید در برابر جنایات اسرائیل هم اعتراض 
کنیم زیرا این کمترین کار اســت. برخی   ســکوت 
کرده اند و چیزی نگفته اند ولی به خدا قســم بیشتر 
کســانی که ســکوت کرده اند طرف دار فلســطین 
هستند و الان فقط از روی عصبانیت از برخی مسائل 
داخلی چیزی نمی گویند اما اگر اتفاقی بیفتد تمام 
این مردم برای ایران جان خودشــان را خواهند داد 

و همه آنها بدون استثنا از مظلومان دفاع می کنند.
وی افزود: حتــی اخیراً در ماجرایــی که برای خانم 
گراونــد در مترو اتفاق افتــاد، در صفحه خود گفتم 
که اگر خانــم گراوند را کســی هول داده باشــد یا 
به خاطر حجاب آن را زده باشد و باعث مرگش شده 
با شند هیچ تفاوتی با صهیونیست جنایت کار ندارد 
و باید محاکمه شــود اما چون من ندیده ام و از هیچ 
شاهدی نشــنیده ام و در تمام فیلم هایی که منتشر 
شده نشــان می دهد که این اتفاق نیفتاده است من 

نمی توانم نظر بدهم.
قارایی خاطرنشــان کرد: من می گویم اگر ما درباره 
مشــکلات خودمان می گوییم که در بعضی از جاها 
برخی از مســئولین به ما ظلم کرده انــد، باید ظلم 
آمریکایی ها و اسرائیلی ها را نیز بگوییم و اگر مشکل 
ما واقعاً ظلم هست باید در برابر تمام ظلم ها بایستیم 
و در کنــار مظلومین باشــیم. من امیدوار هســتم 
مسئولان نظام یک مقدار با جوان ها انعطاف داشته 
باشند جوان های امروز با جوان های چند نسل قبل 
متفاوت هستند با آنها نمی شود قهری برخورد کرد 
زیرا آنها فرزنــدان، خواهر و برادر های ما هســتند 
و ما باید در کنار هم باشــیم؛ شــما نگاه کنید وقتی 
ما در کنار هم باشــیم و همدیگــر را درک کنیم آن 
وقت هســت که اتحاد ملی شکل می گیرد، آن زمان 
است که اگر کسی بخواهد به کشورمان تعرض کند 
همه با هم  با هر دیدگاهی پشت هم هستیم و این به 
نظر من از هر چیزی برای کشــورمان مهم تر است.. 

6+۱منتقدیکهکارگردانشدند
جلوه گری هــای دنیــای فیلمســازی، به انــدازه ای 
وسوسه کننده است که تلالو آن، برای منتقدان نیز یک 
چالش دوست داشتنی اســت به همین دلیل، چندین 
منتقد تاکنون روی صندلی کارگردانی نشســته اند و 
آثاری را به تولید رسانده اند که برخی از آنها، امروز بیشتر 
به عنوان کارگردان شناخته می شوند تا منتقد. برخی 
از این چهره ها حتی آثاری ســاخته اند کــه اکنون در 
حافظه سینمادوستان باقی مانده و به یکی از آثار کالت 
و خاطره ساز آنها تبدیل شده است.به بهانه اکران آهو که 
نخستین ساخته سینمایی هوشنگ گلمکانی است، 
نگاهی انداخته ایم به فهرســت منتقدانی که ترجیح 
داده اند تا در زمینه فیلمسازی نیز فعالیت داشته باشند. 
با این توضیح که در این گــزارش، تنها منتقدها مدنظر 

بوده اند و خبرنگارها و اهالی رسانه  لحاظ نشده اند.
پرویز نوری یکی از نخستین منتقدهای سینمایی است 
که فعالیت مطبوعاتی خود را از ابتــدای دهه ۳۰ آغاز 
کرد. او پس از حدود ۲ دهه فعالیت مستمر مطبوعاتی، 
از ابتدای دهه ۵۰ به حوزه فیلمســازی روی آورد و تنها 
در این دهه، ۷ فیلم ســاخت که البته هیچ یک از آن آثار 
نتوانســتند جایگاه وی را به عنوان یــک کارگردان در 
سینمای ایران تثبیت کنند. بنابراین امروزه، دوستداران 
ســینما، پرویز نوری را همچنان به عنــوان یک منتقد 

پیشکسوت می شناسند تا یک کارگردان سینما.
سه تا جاهل، رشید، حکیم باشــی، عیالوار، ماجراهای 
علاالدین و چراغ جــادو، زن و زمین و طلــوع انفجار، 
فهرست فیلم های کارنامه نوری را تشکیل می دهند که 
هیچ یک از این آثار به استثنای گیشه معمولی، رهاورد 

دیگری را برای نوری به ارمغان نیاوردند.
یکی از مهم ترین منتقدهای ســینمایی کــه تا امروز 
توانســته خود را در زمره یک کارگردان صاحب سبک 
حفظ کند، فریدون جیرانی است. او همچنین ازجمله 
معدود منتقدهایی اســت که همچنان به فعالیت های 
نوشتاری و تحقیق علاقمند است و در کنار فیلمسازی، 
توجهی جدی بــه نقد، تاریخ ســینما و روزنامه نگاری 

سینمایی دارد.
جیرانی کــه فعالیت های ژورنالیســتی خود را پیش 
از انقلاب آغاز کرده بود، در ســال 66، پس از سال ها 
فعالیت مطبوعاتــی و نگارش فیلمنامه، نخســتین 
فیلم ســینمایی خود تحت عنوان صعــود را جلوی 
دوربین برد و به پائین ترین درجــه کارنامه فرهنگی 
خود ســقوط کرد. جیرانی ۱۱ ســال بعد بــا قرمز، 
بازگشــتی رویایی به سینما داشــت و از آن سال تا به 
امروز، همچنان بر مدار فیلمســازی باقی مانده و آثار 
درخوری چون آب و آتش، شــام آخر، ســالاد فصل، 
ســه گانه ســتاره ها، پارک وی، قصه پریــا، من مادر 

هستم، خفه گی و آشفته گی را جبوی دوربین برد.
کســانی که تصور می کننــد کیومــرث پوراحمد، در 
سال های اخیر، به عنوان یک هنرمند معترض به شرایط 
تبدیل شده، ســخت در اشتباه هســتند چرا که این 
هنرمند، از نخستین نوشته های خود در عالم مطبوعات، 
مشــی انتقادی را در پیش گرفته بود که پیشــینه این 
کار به نیمه دهه ۴۰ برمی گــردد. پوراحمد در آن دوران 
همچنین حضــور پررنگی در حوزه نــگارش نقدهای 

سینمایی داشت و در چندین رسانه قلم می زد.
از ابتدای دهه 6۰، پوراحمد زمینه را برای فیلمسازی 
مناســب دیده و وارد عمل می شــود. ایــن اتفاق، از 
پوراحمد، یــک کارگردان پرکار و صاحب ســبک در 
تاریخ سینمای ایران می ســازد که وی را تا اندازه های 

یک فیلمساز پیشرو بالا می کشد.
پوراحمد در طول بیش از ۴ دهه کارگردانی حرفه ای در 
سینما، آثار درخورتوجهی چون تاتوره، بی بی چلچله، 
گاویار، لنگرگاه، شکار خاموش، به خاطر هانیه، خواهران 
غریب، شب یلدا، اتوبوس شب و پرونده باز است را جلوی 

دوربین برد.
سیروس الوند نگارش در حوزه سینما را از اواخر دهه ۴۰ 
آغاز کرد و از ابتدای دهه ۵۰، بیشتر به عنوان نویسنده 
فیلمنامه مطرح بوده اســت. الوند نخستین فیلم خود 
تحت عنوان نفس بریده را در ســال ۵۷ کلید زد اما این 

فیلم، جایگاه چندانی در کارنامه این فیلمساز ندارد.
الوند از ابتدای دهه 6۰ تا ابتدای دهه ۷۰، مهمترین آثار 
کارنامه اش را می سازد که ریشه در خون، آوار، محموله، 
شب حادثه، برخورد و یک بار برای همیشه، کارنامه الوند 

در این دوره را تشکیل می دهند.
چهره، هتل کارتون، دســت های آلوده، مزاحم، برگ 
برنده، رستگاری در هشت و بیســت دقیقه، زن دوم و 
پرتقال خونی، فهرست کارهای مهم این کارگردان تا به 

امروز را شامل می شود.
نقدنویســی ابوالحســن داوودی، به اوایــل دهه 6۰ 
بازمی گردد که وی به شــکلی تخصصــی به این حرفه 
پرداخته بود. نخســتن حضور حرفــه ای داوودی در 
سینما، به ســال 6۵ و نگارش فیلمنامه پائیزان مربوط 
است. او در ســال 6۷، نخستین فیلم خود با عنوان سفر 
عشــق را جلوی دوربین می برد اما عمده شهرت وی به 

سال 6۹ و تولید سفر جادویی برمی گردد.
داوودی از آن ســال تا به امروز، چندیــن فیلم را جلوی 
دوربین برده اســت کــه از مهم ترین آنهــا می توان به 
جیب برها به بهشت نمی روند، من زمین را دوست دارم، 
مرد بارانی، نان، عشق و موتور ۱۰۰۰، تقاطع، رخ دیوانه 

و هزارپا اشاره کرد.
کارگردان شاخص سالیان اخیر، نقدنویسی را از ابتدای 
دهه ۷۰ در چند نشــریه آغاز کرد و خیلی زود به عنوان 
دستیار کارگردان، در چندین پروژه مهم سینمای ایران 

حضور یافت.
بوتیک در سال ۸۲، نخستین فعالیت مستقل نعمت الله 
در مقام کارگردان محسوب می شود که اعتبار بسیاری 
برای وی به همراه آورد و تقریبا تمامی آثار او تا به امروز، 
با اقبال قابل توجهی از ســوی منتقدان، اهالی رسانه و 

مخاطبان همراه بوده است.



دوره های رکــود که بــا تحریــم و سیاســت های مخرب 
اقتصــادی همراه بــوده، باعــث کاهش تولیــد و مصرف و 
صادرات شده است که در آمار رســمی قابل مشاهده است. 
آنچه مشاهده آن به تعریف و محاســبه شاخص های دقیق 

نیاز دارد، تغییرات در کیفیت فعالیت های اقتصادی است.
رکود اقتصادی علاوه بر کاهش صادرات، ارزش واحد 
کالاهای صادراتی را هم کاهش داده اســت که بیانگر 
از دســت رفتن بازارهای با ارزش بــرای تولیدکننده 

ایرانی است.
به همین منظور به منظور بررسی روند مشکلات و عوامل 
از دســت دادن بازار های خارجی کــه در نهایت به خارج 
شــدن کالاهای ایرانی از گدونه رقابت می شــود با کاظم 
شــیر دل رییس اتحادیه صادرکنندگان خراسان رضوی 

به گفت وگو نشستیم.
* کالاهای ایرانی تا چــه میزان برای خریــداران خارجی 

جذابیت دارد؟
نگاه سنتی به صادرات و هم چنین تولید کالا به شیوه ای که 
کالا را بدون سلایق مشــتری تولید و برای فروش به کشور 
دیگری ارســال کنند منسوخ شده اســت اما مشاهده می 
کنیم که هنوز همین نگاه در بازارهای ما و هم چنین فضای 

تولید کنندگان موج می زند.
لازم به یادآوریســت ما دو نوع صادرات داریم که به صورت 
مستقیم و غیر مستقیم انجام می شود که در ایران صادرات 
غیر مســتقیم بیشــتر رواج دارد.ما بندرت افــرادی را می 
بینیم که خود فردهم تولید کننده و هم صادرکننده باشد و 

یا دفتری در کشورهای هدف ایجاد کرده باشد.
متاسفانه ما بیشتر به صادرات غیر مستقیم عادت کرده ایم 
لذا اعتقاد دارم برای موفقیت بیشــتر صادرکننده به کشور 

هدف ســفر کند و با راه اندازی یک دفتر و نمایندگی فروش 
نســبت به بازاریابی بر اساس ســلایق نیاز آن جامعه اقدام 

کند تا بدین شکل صادرات موفقی داشته باشد.
    رییس اتحادیه صادرکنندگان خراســان رضوی: پســته 
ایرانی در ترکمنستان جایگاه اول را داشت اما درحال حاضر 
بازار پسته در دست ترکیه اســت در حالی که کیفیت پسته 
آن ها به مراتب از کیفیت پســته ایران پایین تر اســت واین 
اتفاق تنها به خاطر هزینه تمام شــده و رفع تعهد ارزی رخ 

داده است
این در حالی اســت که وقتی در یک کشور مثلا تاجیکستان 
نمایشگاه برگزار می شود بســیاری از صادرکنندگان ایرانی 
شــرکت کرده و اجناس خود را به مشــتری هــا عرضه می 
کنند اما پس از پایان نمایشــگاه دیگر این مقوله به دســت 

فراموشی سپرده می شود.
در واقع ما باید قبل از حضــور در نمایشــگاه درباره ذائقه، 
رنگ، بسته بندی و سلیقه خریدار و ســایر مولفه های تاثیر 
گذار در فروش کالا موضوعات را ارزیابی کنیم. به طور مثال 
در حال حاضر امکان صادرات به صورت سنتی در بازارهای 
تاجیکستان وجود ندارد لذا فعالان اقتصادی با برندسازی و 

ثبت شرکت می توانند کالا به تاجیکستان صادر کنند.
متاسفانه در گذشته به صورت ســنتی کالا را بار می کردند 
در کشــور مقصد در معرض فروش می گذاشتند اما درحال 
حاضر باید برند ســازی کنیم و دیگــر روش های قدیمی و 

سنتی جواب نمی دهد.
* قوانین دولتی تا چه میزان نقش حمایتی دارند؟

صدوربخشنامه های خلق الســاعه خود گواه این مدعاست 
که قوانین دولتی بیشــتر به ضرر صادرکننــدگان تمام می 
شــود تا ســود آن ها!در این راســتا معتقدم قراردادها باید 

ادامه دار باشــد اما به دلیل عدم اطمینــان از هر موضوعی 
در صادرات برای ما این مهم میســر نیست تا جایی که هیچ 

کدام ما نمی توانیم برای یک ماه دیگر برنامه ریزی کنیم .
به طور مثال پســته ایرانی در ترکمنســتان جایگاه اول را 
داشــت اما درحال حاضر بازار پســته در دست ترکیه است 
در حالی که کیفیت پســته آن ها به مراتب از کیفیت پسته 
ایران پایین تر اســت واین اتفاق تنها بــه خاطر هزینه تمام 

شده و رفع تعهد ارزی رخ داده است.
* چرا تولیدات ایرانی در مقایسه با خارجی گران در می آید؟

مســائل مختلفی بر روی قیمت تمام شــده کالا تاثیر گذار 
اســت. برای مثال در بحث ارزش افــزوده راه آهن ۹ درصد 
کرایه بیشــتر دریافت می کند که به ازای هر واگن حدود ۲ 
میلیون تومان برای صادر کننده هزینه سربار خواهد داشت 
از طرفی بابت هر واگن نیــز باید دو هزار دلار به واســطه و 
دلال ها پرداخت کنیم لذا جمع این ارقــام بر گرانی کالای 

صادراتی تاثیر می گذارد.
* این مشــکلات تا چه میزان بر روی قدرت رقابت کالاهای 

ایرانی تاثیر گذاشته است؟
همان طور که عرض کردم ما در گذشــته محصول پسته را 
در ترکمنســتان ۱۰ دلار می فروختیم امــا در حال حاضر 
ترکیه پسته را به نرخ ۷ دلار می فروشد و لذا بیش از یکسال 

است که توان رقابت را ازدست داده ایم.
در بحث بازار چای هم مشــکل به همین گونه است و صادر 
کننده نمونه ما چای مورد نیاز خــود را از ویتنام خریداری 
کرده و از ایران برای آسیای میانه ارســال می کند و جالب 
اینجاست که قیمت تمام شده چای خریداری شده از خارج 

کشور و به این طریق برایش ارزان تر تمام می شود!
متاســفانه باید اعتراف کرد که اگر مزیت پســته و زعفران 
را از ما بگیرنــد ما دیگر کالایــی برای صــادرات نخواهیم 
داشت چون ماشــین آلات ما به خاطر تحریم ها بروز نشده 
و نمی توانیم با کشــورهای ترکیه و چیــن رقابت کنیم لذا 
اگر این مسائل بررســی نشــود در بلند مدت آسیب جدی 

خواهیم خورد.
در این راســتا به اعتقــاد من اگر مســوولان مــا با بخش 

خصوصی مشورت نکنند بجایی نخواهیم رسید.
    رییس اتحادیه صادرکنندگان خراســان رضوی: تا ســال 
۱۳۸۰ تقریبا ما همه نوع کالایی را از دمپایی و گالش گرفته 
تا کالاهــای مختلف صادر مــی کردیم امــا درحال حاضر 
تعداد کالاهای صادراتی به حداقل رســیده است.صادرات 
ما بسنده به پتروشــیمی، فولاد، پســته و زعفران است اما 
در خصوص همیــن کالاها نیز باید بگویم درحال از دســت 
دادن همین چند مزیت هســتیم چون زعفــران مان به نام 

افغانستان صادرات می شود

واقعیت اینست که ما مشکلات زیرســاختی برای صادرات 
به اوراســیا داریم. به طور مثــال، در هزینه حمــل و نقل با 
چالش مواجه هســتیم و حمل و نقل گران بر قیمت کالا اثر 
می گذارد. از ســویی، رفع تعهد ارزی قیمت تمام شده کالا 
را افزایش می دهد و قطعا این سیاســت ها مــا را از این بازار 
۱۸۰ میلیــون نفری دور خواهد کــرد. بنابراین تا زمانی که 
سیاست ها و زیرســاخت های کشور اصلاح نشود، نمی توان 

نتایج چندان مثبتی در این عرصه شاهد بود.
* در حال حاضر چه کالاهایی مزیت صادراتی دارند؟

تا سال ۱۳۸۰ تقریبا ما همه نوع کالایی را از دمپایی و گالش 
گرفته تا کالاهای مختلف صادر می کردیم اما درحال حاضر 
تعداد کالاهای صادراتی به حداقل رســیده است.صادرات 
ما بسنده به پتروشــیمی، فولاد، پســته و زعفران است اما 
در خصوص همیــن کالاها نیز باید بگویم درحال از دســت 
دادن همین چند مزیت هســتیم چون زعفــران مان به نام 

افغانستان صادرات می شود.
در بحث صادرات پسته رتبه دوم را هم درحال از دست دادن 
هســتیم لذا اگرتعهد ارزی برداشته نشــود و ارز تک نرخی 
نشــود خود به خود از صحنه بازار های بیــن المللی حذف 

می شویم.
دولت باید تلاش کند ارز را تــک نرخی کند زیرا ۴ الی ۵ نوع 
ارز در کشور فساد می آورد و همه این ها دست به دست هم 
می دهد تا کالای تمام شــده قیمتش افزایش پیدا کند و در 

نتیجه قدرت رقابت را ازدست می دهیم.
* برای ظهور و بروز در بازار رقابتی چه باید کرد؟

نخســت اینکه دولت باید بخــش خصوصی را قبول داشــته 
باشــد و از ظرفیت و توانمنــدی این بخش بهره ببــرد اما در 
عمل مشاهده می کنیم که در بســیاری از قوانین که در حوزه 
صادرات و تجارت وضع می شود هیچ رد پا و یا نظر کارشناسی 
از بخش خصوصی نیست این در حالی است که بخش اعظمی 
از صادرات دقیقا بر دوش بخش خصوصی اســت و لذا باید در 

این راستا در سرنوشت خودش تصمیم ساز باشد.
بخش خصوصی بیشــترین اشتغال کشــورا ایجاد کرده که 
در نوع خود مزیت بزرگی اســت پس بایــد به کمک بخش 
خصوصی گام برداشــت زیرا نبود اشــتغال و بیکاری زمینه 
بسیاری از مشکلات اقتصادی، اجتماعی و سایر ناهنجاری 

ها در جامعه خواهد بود.
دوم اینکه بیشــترین تاکید من بحث تک نرخی اســت که 
دولت باید به آن ســمت برود واگر به تک نرخی برســیم و 
عرضه و تقاضا آزاد شــود و بگذاریم همه کاســبی شــان را 
بکنند،مشــکلات رفع می شــود در غیر این صــورت با این 
روش که ما چهارنوع ارز داشته باشــیم این موضوع بر فساد 

دامن می زند.
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وقتی سخن از اشتغال زایی و کارآفرینی زده می 
شــود مقصود تنها راه اندازی واحدهای صنعتی 
بزرگ نیست بلکه گاه با حمایت از یک هنرمند 
صنایع دســتی برای ایجاد یک کارگاه کوچک 

می توان اشتغال ایجاد کرد.
به عنوان مثال برای همه دختران این سرزمین 
عروســک یک یادگار و خاطره از دوران کودکی 
اســت. خاطره ای کــه همــواره جذابیت خود 
را برای ما حفظ کرده اســت اما برخی از بانوان 
هنرمند خراسان جنوبی با استفاده از ایده ای از 
همین عروســک ها زمینه ای برای کارآفرینی و 

اشتغال زایی فراهم کرده اند.
و یا می توان با اعطای تسهیلات به یک صنعتگر 
و هنرمند فعال در حوزه چرم ســازی و کمک به 
او برای خرید مواد اولیه و رونق دادن کســب و 
کارش کمک کرد. البته صنایع دســتی علاوه بر 
کمک به اشتغال زایی در حفظ هویت بومی یک 

منطقه نیز کمک شایانی می کند.
صنایع دســتی به عنوان یکی از پیشــران های 
اقتصادی خراســان جنوبی در کنار بخش  هایی 
مانند کشــاورزی، صنعت، مرز و گردشــگری 
تعریف شده اســت که بیانگر اهمیت راهبردی 
این حوزه اســت و از مجموع ۲۹۹ رشته صنایع  
دستی در کشــور، ۱۲۰ رشــته در این استان 

وجود دارد.
این استان با داشتن ۱۰ هزار هنرمند و صنعتگر 
کد دار در حوزه صنایع دســتی سهم بسزایی در 
بازار کار و تولید کشــور دارد که نیاز به حمایت 

جدی دارند.
دغدغه بیشــتر صنعتگران اســتان نبود بازار و 
نشــان تجاری و برندســازی برای محصولات 
تولیدی آنهاســت که به اذعان مسئولان استان 

نیز در این زمینه ضعف جدی وجود دارد.
اشتغال با هنر

اما بی شــک فعالان این حوزه در مســیر کاری 
خود با ســختی های فراوانی رو به رو هستند که 
طرح و بررسی آن می تواند به کاهش این چالش 

ها کمک کند.
مریم ســورگی بانــوی فعال در حــوزه صنایع 
دستی و عروســک ســازی با بیان اینکه در ایام 
کرونا دوره ای برای عروســک ســازی گذرانده 
است، اظهار کرد: من به دنبال تسهیلات نبودم 
و تنها به واسطه علاقه به سمت صنایع دستی و 

عروسک سازی رفتم.
وی با تأکید بر اینکه حمایت هایی از من از طرف 
مســاجد و... بوده اســت، بیان کرد: اما از طرف 

بانک ها حمایت خاصی نشدم.
این بانوی فعال در حوزه صنایع دســتی با اشاره 
به اینکه در حوزه صنایع دســتی ذوق و سلیقه 
یکی از مؤلفه های بســیار مهم است، ادامه داد: 
کارآفرینان حوزه صنایع دســتی در بســیاری 
از مــوارد مکانی برای فــروش محصولات خود 
ندارند و برپایی نمایشگاه ها فرصتی برای عرضه 

محصولات شان را به وجود می آورد.
بازارچه های فروش صنایع دستی افزایش یابد

وی ادامه داد: صنایع دستی کاری است که فرد به 
صورت تمام وقت بــرای آن فرصت می گذارد و از 
این جهت زمینه ســازی برای فروش محصولات 
مثل برپایی بازارچه های فروش صنایع دستی از 

اهمیت فوق العاده ای برخوردار است.
مریم مودی از هنرمندان صنایع دستی خراسان 
جنوبی که در زمینه تولیــد بدلیجات تزئینی و 
کارهای و رزینــی و تولید محصــولات چرمی 
فعالیت می کند در گفت و گو بــا خبرنگار بازار 
اظهار کرد: در زمینه صنایع دستی با دو مشکل 
رو به رو هستیم که مشــکل نخست گران شدن 

مواد اولیه است.
وی بیان کرد: این موضــوع در مورد اکثر صنایع 
دســتی صدق می کند و هر دفعه که چرم مورد 
نیــاز را خریداری می کنم نســبت به دفعه قبل 
گرانتر شده است و ما نیز مجبور به فروش گرانتر 
محصولاتمان می شــویم که این موضوع تعداد 

مشتریان را به شدت کاهش می دهد.
مودی گفت: موضــوع دوم بحث جایگاهی برای 

فروش محصولات است که در این زمینه بیشتر 
از فرصت نمایشگاه ها استفاده می کنیم.

وی افزود: به جز در ایام برپایی نمایشــگاه مکان 
های بسیار محدودی در بیرجند وجود دارد که 
در آن بتوان غرفه های فروش صنایع دستی دید 
و البته باید به اقدام خوب در اختیار گذاشــتن 
غرفه های بنــای تاریخی امینی بــرای فروش 

صنایع دستی اشاره کرد.
سخت گیری بانک ها در اعطای تسهیلات

رضا محمدی از جوانان فعال بیرجندی است که 
در حوزه تولید ظروف سرامیکی فعالیت می کند 
در گفت و گو با خبرنگار بازار گفت: بی شک یک 
هنرمند صنایع دســتی در طول دوران کاری به 

سرمایه در گردشگر نیاز دارد.
وی افــزود: ولی متأســفانه بانک هــا در زمینه 
اعطای تســهیلات ســخت گیری می کنند در 
حالی که در راســتای اشــتغال زایی باید بسیار 

سهل تر گرفت.
این جوان صنعتگر خراســان جنوبی با اشاره به 
اینکه برپایی نمایشــگاه هایی مثل نمایشــگاه 
»اقتصاد به توان مردم« کمک شایانی به فعالان 
حوزه صنایع دستی برای فروش محصولاتشان 

می کند و از این جهت برپایی چنین نمایشــگاه 
هایی باید رونق گیرد.

محمدی افزود: مشکل دیگر هنرمندان صنایع 
دســتی این اســت که بســیاری از آنان از چتر 
پوشــش بیمه ای بی بهره هســتند و از این نظر 
نگرانی برای آینده شــغلی و دوران بازنشستگی 

خود دارند.
یکی دیگر از هنرمندان صنایع دســتی استان 
صادرات را راه رونق بازار صنایع دســتی استان 
اعلام کرد و گفت: در زمینه توبافی فعالیت دارم 
و این محصــول متقاضیان زیادی در کشــور و 
جهــان دارد اما در ایــن زمینه نیــاز داریم هم 
برند ســازی و نام تجاری خاص بــرای تولیدات 

خودمان در استان داشته باشیم.
خراشــادی بیان داشــت: باید راهکارهایی در 
زمینــه بازاریابی پیــدا کرد و به نظر می رســد 
آموزش حلقه مفقوده ای اســت که نیاز است در 

این زمینه ورود شود.
ســه هزار و ۵۰۰ صنعتگر صنایع دســتی بیمه 

هستند
حســنعلی فولادی معاون صنایع دستی میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری خراسان 

جنوبی اظهار کرد:بیــش از ۱۲هزار صنعت گر 
خراســان جنویی در هزار و ۲۰۰ رشته صنایع 

دستی قابلیت تولید و فعالیت دارند.
وی عنوان کرد: در سال ۹۸ بسیاری از صنعتگران 
صنایع دستی بیمه شــدند ولی به واسطه کمبود 

اعتبار در برهه ای این بیمه قطع شد.
وی ادامه داد: بعد از آن طــی تفاهم نامه ای که 
با صندوق بیمه روســتائیان و عشایر بسته شد 
هنرمنــدان و صنعتگــران صنایع دســتی می 
توانستند بیمه این صندوق شــوند که امکانات 

بسیار خوبی نیز دارد.
معاون صنایع دســتی اداره کل میــراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری خراسان جنوبی افزود: 
در حال حاضر در خراسان جنوبی حدود سه هزار و 

۵۰۰ صنعتگر صنایع دستی بیمه هستند.
اعطــا  تســهیلات  زمینــه  در  فــولادی 
شــده بــه صنعتگــران صنایع دســتی در 
خراســان جنوبی گفت: بــه صنعتگران از 
ســرفصل هایــی مختلف چون تســهیلات 
مشــاغل خانگی کــه بین مــا و اداره کار، 
رفــاه و تأمین اجتماعی مشــترک اســت، 
تســهیلات تبصره ۱۸ و تســهیلات تبصره 

۱6 تسهیلات اعطا می شود.
وی ادامه داد: سعی شــده با برپایی نمایشگاه ها 
و بازارچه های صنایع دســتی به صنعتگران در 
راستای فروش محصولات کمک کنیم هر چند 
در دنیای امروز فروش تنهــا به فروش حضوری 
محدود نمی شود و فضای مجازی میز می تواند 

در این زمینه کمک کار باشد.
معاون میراث فرهنگی خراســان جنوبی گفت: با 
وجود این تلاش شده که در حد مقدورات امکانات 

و فضاهایی را در اختیار صنعتگران قرار بدهیم.
بازاریابی و بســته بندی دو چالش اصلی صنایع 
دستی خراسان جنوبی اســت که باید در فضای 
رقابتی بازار مورد توجه هنرمنــدان قرار گیرد 
و مســئولان نیز تمرکز در حمایت هــا را به این 

سمت و سو سوق دهند.

 هنر بزرگی به نام غفلت از ثروت

صنایعدستیدرانتظاربازاریابی
گزارش

نگاهسنتیبهبازارهایصادراتیجوابنمیدهد

خشایار نوایی با اشاره به فعالیت ۵۴ شــرکت تعاونی در امر صید و صیادی 
شــمار صیادان فعال مازندران را چهار هزار و ۲۰۰ نفر ذکــر کرد و گفت: 
میزان صید و صیادی تا امروز نسبت به ســال قبل ۹ درصد افزایش داشته 
است.وی با عنوان این که میزان صید نسبت به دهه گذشته با کاهش روبرو 
است، سخت وزیان آورشمرده شــدن شــغل صیادی و کاهش نرخ بیمه 
صیادی را از جملــه نیازها و مطالبات بیان کرد و گفــت: هزینه بالای بیمه 

صیادی از مشکلات است و هر تعاونی ماهانه باید ۱۷۰ میلیون تومان هزینه 
بیمه پرداخت کند.مدیرعامل اتحادیه پره ماهیان اســتخوانی مازندران با 
بیان این که تعاونی های صیادی در معرض خطر قرار دارند، گفت: کاهش 
حق بیمه صیادی ســال های قبل وعده داده شــد و به رغم ســخت وزیان 
آوربودن شغل صیادی، تعرفه بیمه جامعه صیادی ۲۷ درصد است درحالی 

که قرار بود ۱۰ درصد آن از سوی دولت پرداخت شود.

نوایی با بیان این که فشــار به جامعه صیادی زیاد شده و این قشر در مضیقه 
هستند، گفت: طی یکماه اول فصل صید و صیادی ۱۲ روز را به دلیل شرایط 

جوی به دریا نرفتیم و صید نداشتیم.
وی با اظهار این که امسال گونه های ماهی ســفید در سبد صیادان بیشتر 
دیده می شــود، گفت: در منطقه میانکاله و شرق بیشــتر گونه های کپور 

دیده می شود.

 ماهی سفید در سبد صیادان دیده می شود

روندکندصدورگواهی
سلامتمحصولات

شناسنامه دار شــدن باغات پیش نیازی برای توسعه 
صادرات محسوب می شود و به رغم گذشت بیش از یک 
سال اجرای این پروژه پیشرفتی کمتر از ۱۰ درصدی در 
مازندران دارد. از مجموعه ۱۱۳ هزار هکتار باغ مرکبات 
شامل پرتقال، نارنگی وکیوی در استان مازندران تاکنون 

۱۰ هزار هکتار آن شناسنامه فنی دریافت کرده اند.
صدور شناســنامه فنی برای باغات مازندران از دو سال 
پیش در دســتور کار قرار گرفت تا مراحل تولید عمل 
آوریف برداشــت و ذخیره ســازی محصول بر اساس 

استانداردهایی مدنظر قرار گیرد.
از ســوی دیگر توجه به اســتانداردهای فنی در تولید 
محصولات کشاورزی و داشتن شناســنامه باغ، رصد 
و پایش تولید محصولات را ســهل و آسان  تر می کند و 
رغبت بازرگانان و تاجران را برای خرید محصول و صادر 

کردن آن به بازارهای خارجی بیشتر می کند.
بعد از برگشت و دیپورت محموله کیوی که ۲ سال پیش 
در کشور رخ داد، صدور شناســنامه محصولات باغی و 
گواهی سلامت در مناطق مختلف کشور به عنوان یک 
اصل مورد توجه قرار گرفت و این پروژه به صورت پایلوت 

در استان مازندران کلید خورد.
علی محمدی رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی 
و منابع طبیعی مازندران از ثبت گواهی سلامت باغات 
مرکبات و کیوی استان خبر داد و گفت: با توجه به مازاد 
تولید کیوی و مرکبات، تنها راه برون رفت از مشکلات 

فراروی صادرات این محصولات است.
وی با اظهار این که طبق سیاست های دولت و تفاهمنامه 
با کشــورهای مقصد بنا شــد که برای محصولات کد 
مخصوص تهیه شود تا بتوانیم محصولات را به صورت 
کیفی صادر کنیم، افزود: شناسنامه تولیدکننده و تولید 

برای صادرات محصول صادر می شود.
رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی 
مازندران ادامــه داد: با همکاری حفــظ نباتات جهاد 
کشــاورزی برای بیش از ۱۰ هزار هکتار از باغات استان 
در سامانه سماک ثبت شده است و باید این روند شتاب 

بیشتری به خود گیرد.
محمدی یادآور شــد: تاکنون برای بخشــی از باغات 
مرکبات گواهی ســلامت و صادرات صادر شده است و 

بخشی از محصولات کیوی نیز در حال صادرات است.
وی از کشــاورزان و باغداران خواســت تا نسبت به 
شناســنامه دار شــدن باغات اقدام کننــد و گفت: 
کشــورهای هدف صادراتی شــامل روسیه، چین و 

کشورهای اوراسیا است.
در شهرســتان بابل نیز به رغم آن که ۲۴ هزار هکتار باغ 
وجود دارد اما کمتر از دو هزار هکتار آن شناســنامه دار 
شــدند و این درحالی که اجرای ایــن طرح مزیت های 
فراوانی دارد، محســن آهنگری مدیر جهاد کشاورزی 
شهرستان بابل در خصوص اجرای طرح شناسنامه دار 
کردن باغات شهرســتان بابل اظهار داشت: شهرستان 
بابل با ۲۴ هزار و ۵۸۰ هکتار بیشــترین سطح باغات به 
ویژه باغات مرکبات را در استان به خود اختصاص داده 
اســت که از این آمار حدود هزار و ۵۵۷ هکتار باغ دارای 

شناسنامه شدند.
آهنگری در خصوص مزایای شناســنامه دار شــدن 
باغات افزود: الان شــرایط به گونه ای شده که باغدار 
حتما بایســتی باغش را شناســنامه دار کند چراکه 
پرداخت هرگونه یارانه مانند کود، سموم و سوخت در 

قالب باغات شناسنامه دار انجام می شود.
مدیر جهاد کشاورزی بابل با تاکید بر اینکه این فرآیند 
با مبالغی بســیار ناچیز انجام می گیرد، گفت: باغداران 
می توانند با مراجعه به نظام صنفی کشاورزی شهرستان 
مراتب یا بصورت غیرحضوری و از طریق سامانه سَبَک  
این کار را انجام دهند و هزینه شناســنامه دار کردن هم 
برای زیر هکتار ۲۰۰ تا ۳۵۰ هــزار تومان و بالای هکتار 

۳۵۰ تا ۴۵۰ هزار تومان است.
با توجه به صــادرات محصولات کشــاورزی، صدور 
گواهی ســلامت و شناســنامه دار شــدن باغات به 
عنوان یک الزام و پیش نیاز برای ارسال محموله های 
کشاورزی اســت و در غیر این صورت، محموله های 
صادراتی برگشت داده می شود و طی سال های قبل 

تاکنون چندین بار این اتفاق ناگوار رخ داده است.
بابک مؤمنی سرپرســت ســازمان جهاد کشــاورزی 
مازندران گفت: شناسنامه دار کردن باغ ها از مهمترین 
برنامه های جهاد کشــاورزی مازندران است و باغداران 
برای دستیابی به قیمت مناسب باید تولیدی بر اساس 

استاندارهای روز دنیا باشد.
وی ادامه داد: صادرات محصولات کشاورزی مازندران 
باید با دریافت اظهارنامه از داخل استان باشد و صادرات 

بصورت شفاف انجام شود.
 QR مؤمنی تاکید کرد: ۱۰ هزار هکتار از باغات استان
code دریافت کردند و محصول شناسنامه دار تولید 
کردند که قابلیت صادرات دارد و امســال هم ۱۰ هزار 
هکتار دیگر به این سطح اضافه خواهد شد؛ هرچند این 

سطح اصلا قابل قبول نیست.
سرپرست سازمان جهاد کشــاورزی مازندران گفت: 
تمام ظرفیت ها را بکار گرفتیــم تا محصول باکیفیت و 
شناسنامه دار از مازندران صادر شود تا برند مازندران در 
بازارهای جهانی حفظ شود وتوفیق آینده محصولات 

باغی استان، وابسته به شناسنامه دار کردن باغ ها است.
تدوین بانک جامــع اطلاعاتی محصــولات باغبانی، 
ثبت و پایش مبدا تولیــد محصولات، کنترل باقیمانده 
آثار سموم شــیمیایی و ارتقای کمی و کیفی صادرات 
محصولات باغبانی و به طور کلی اعمال مدیریت جامع 
در حوزه محصولات باغبانی را از جمله راهبردهای اصلی 

درراستای شناسنامه دار شدن باغات است.
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گزارش

یکهشداردرباره
بناهایتاریخیشیراز

انجمن صنفــی مرمتگران آثــار تاریخی 
استان فارس درباره شــیوه مرمت برخی 
بناهای تاریخی شیراز هشدار داد و از آن با 
عنوان »تخریب پنهان« و »تغییر هویت« 

این شهر نام برد.
 انجمن صنفــی مرمتگران آثــار تاریخی 
اســتان فــارس، درحالی دربــاره حجم 
مرمت های ســلیقه ای در شــیراز هشدار 
داده که محــدوده ۳6۰ هکتــار از بافت 
تاریخی شــهر شــیراز با ۴۱۰ اثر ثبتی و 
۲۵۰۰ بنای بــاارزش تاریخی تابســتان 
۱۴۰۲ در فهرست میراث ملی ایران ثبت 
شده و مطابق قانون، حفاظت از این بافت 

و آثار آن الزامی است.
انجمن صنفــی مرمتگران آثــار تاریخی 
اســتان فــارس در ایــن بیانیــه، بافت 
تاریخی این شــهر را »میــراث گران بها 
و عصــاره تمام گذشــتگان« دانســته و 
تاکید کرده اســت: اینکه ما به عنوان یک 
امانتدار، چگونه این میراث گرانقدر را ارج 
می نهیم و به چه نحو این هدیه هزارســاله 
پدرانمــان را بــرای فرزندانمــان به ارث 
خواهیم گذاشــت که هویت و اصالتمان 
را خدشــه دار نکند، مهمتریــن وظیفه و 

دغدغه ماست.
در بخش دیگر ایــن بیانیه آمده اســت: 
گاه گاهــی در ایــن دوره و زمان، شــاهد 
تخریب به عمد و غیرعمد بناهای تاریخی 
در بافت به هم پیوسته شــیراز )برخی به 
بهانه توســعه، برخی به بهانه نوســازی و 
برخی به بهانه تعریض گذر و ...( هســتیم. 
خوشــبختانه ســازمان های مردم نهاد، 
انجمن های صنفــی و افــکار عمومی، با 
آگاه سازی توانسته اند در این زمینه ورود 
کنند و از ســرعت این تخریب ها بکاهند. 
اما اشــاره ما به تخریب های پنهانی است 
که در ظاهر امــر حمایت نــام گرفته، اما 
در عمــق و درون، کمتــر از تخریب های 
عمدی بــه بافت و هویت تاریخی شــیراز 

ضربه نزده است.
انجمن صنفــی مرمتگران آثــار تاریخی 
استان فارس یادآور شــده است: تخریب، 
اگرچه بــه هویت و اصالــت تاریخمان به 
صورت آنی آســیب خواهد زد، اما تغییر 
نادرســت باعث تغییر نامحسوس و آرام 
هویــت و اصالــت تاریخمان می شــود و 
کم نیســتند این تغییرهای ســلیقه ای و 
ناکارشناســانه که در بافت تاریخی شیراز 

عزیزمان در حال انجام هستند.
در بیانیــه انجمــن صنفــی مرمتگران 
آثــار تاریخی اســتان فــارس همچنین 
تصریح شــده اســت: مرمت و حفاظت از 
آثار تاریخی، حساســیت و ظرافتی دارد 
که ماننــد راه رفتن بر لبه تیغ اســت. اگر 
این مرمت ســلیقه ای پیش بــرود، تمام 
هســتی و تاریخچه یک اثر از بین می رود، 
بنا شخصیت خود را از دســت می دهد و 
هویتــش را می بازد. وجــود دلالان بافت 
باعث ورود افــراد غیرمتخصــص به این 
حیطه شده اســت که به صورت سلیقه ای 
مرمت هایی را انجــام داده اند به نحوی که 
به مذاق ســرمایه گذاران خوش بیاید، اما 

هویت و اصالت را از بنا دزدیده اند.
یک بنای مرمت شــده، دیگــر یک بنای 
تاریخی ارزشمند شــیرازی نیست، بلکه 
بنای شــیر، گاو، پلنگی شــده اســت که 
می توانست در بافت تاریخی شیراز نباشد 

و در هر کجای دیگر باشد.
مسأله مهمی که در مرمت های سلیقه ای 
باید مورد توجه قرار گیرد، تبدیل شــدن 
این ناهنجاری بــه ارزش در بــازار کار و 
نگاه سرمایه گذاران اســت، به نحوی که 
این ســبک و ســیاق مرمت در حال رواج 
اســت و به زودی زود دیگر اثری از هویت 
تاریخی شــیرازی در هیچ کدام از بناهای 
مرمت شــده بافت نخواهیم دید و شاهد 
دگرگونــی و تغییر هویــت خواهیم بود.

مدیره اتحادیه طلا و جواهر اصفهان در پاســخ به این سوال که وضعیت طلا و 
داد و ستدها در این بازار سرمایه ای به چه شکل است اظهار داشت: چند سالی 
می شــود که به دلایل مختلف از جمله رکود اقتصادی مردم کمتر به ســمت 
خرید طلا می روند به این خاطر که این کالای ســرمایه ای کــه مردم قبلًا به 
عنوان پس انداز از آن استفاده می کردند اکنون به قدری گران شده که از توان 

آنها خارج شده است.
ابراهیم حبیب اللهی در پاسخ به این ســوال که مردم در این شرایط به سمت 

خرید طلای دست دوم روی آورده بودند و با برچیده شدن این موضوع ممکن 
است تعداد خریداران هم کمتر شــود گفت: یکی از مشکلاتی که به شدت هم 
صنف طلا و هم خریــداران را دچار ضرر می کرد همین طلاهای دســت دوم 
است و اولین اقدام مهم اتحادیه ها برای رونق صنعت طلا حذف خرید و فروش 

طلای دست دوم است.
وی افزود: در حال حاضر اتحادیه اصفهان مصمم اســت با داشتن اختیارات و 
ضوابط اجرایی بتواند جلوی خرید و فروش طلای دست دوم را بگیرد و با رؤیت 

این امر توســط همکاران با توجه به ضوابط و آیین نامه های موجود این تخلف 
را به حداقل رساندیم.

عضو هیئت مدیره اتحادیه طلا و جواهر اصفهان با اشــاره بــه اینکه اکنون به 
واسطه نوسانات نرخ ارز قیمت طلا و سکه هم در رکود به سر می برد، بیان کرد: 
امیدواریم با گســترش بازارهای صادراتی بتوانیم رونق را به بازارهای طلای 
اصفهان بازگردانیم چرا که این نوسانات تولید کنندگان و فعالان عرصه طلا را 

با مشکلات و خسارات جدی روبرو می کند.

»رکود« طلای اصفهان را آب می کند

کشور ایران به واســطه جاذبه های طبیعی و 
تاریخی یکی از بهترین مقاصد گردشگری در 
آسیا است اما به واســطه وجود برخی کمبود 
ها و معضلات، توریســت های خارجی سفر به 
کشــورهای دیگر را به ســفر به ایران ترجیح 

می دهند.
قطعا رشد و توسعه این صنعت پولساز می  تواند 
ایران را از اقتصاد متکی به نفت جدا کرده و یک 

منبع عظیم درآمد ارزی را فراهم آورد.
فعــالان و کارشناســان متخصــص در زمینه 
گردشــگری معتقدنــد وضعیــت نامطلــوب 
فرودگاهی، کمبود واحدهــای اقامتی و یا عدم 
برخورداری از اســتاندارهای های جهانی هتل 
ها و کمبود مراکز رفاهــی و کیفیت پایین ارائه 
خدمات آنها در شــهر و جاده های بین شهری 

عمده ترین مشکلات صنعت گردشگری است.
وضعیت فیلترینگ هم اخیرا مزید بر علت شده 
و زخم تازه ای بر پیکره ایــن صنعت وارد کرده 
است. گردشــگران خارجی با اهداف مختلفی 
اعم از ســیاحت، زیارت، تجارت به ایران ســفر 
می کنند و برخی هم توریسم سلامت هستند، 
لذا هر کدام به نــوع متفاوتی از خدمات مختلف 
احتیاج خواهند داشت که نیازمند برنامه ریزی 

و همت همه جانبه مسئولان است.
در ســال های اخیر کشــورهای حــوزه خلیج 
فارس نظیر امــارات با فراهــم آوردن جذابیت 
های فوق العاده که مورد پســند گردشــگران 
خارجی است، توانســته رکوردی بی نظیر را در 
جذب گردشگر به ثبت برساند. در مقابل کشور 
ایران گویا صنعت بودن »گردشگری« را قبول 
ندارد زیرا به نسبت سایر کشورها به دنبال ارتقا 

این حوزه نیست.
در همین راســتا گفتگویی را با »مجید امانی« 
فعال حوزه گردشــگری خارجــی و مدیرعامل 
شرکت مســافرت هوایی ترتیب داده تا چالش 
های این صنعت را که برای فعــالان این حوزه 

ملموس تر است، بیان کند.
وی معتقد اســت کم کاری مســئولان در این 
زمینه سبب بی انگیزگی بخش خصوصی شده 
و فعالان قدیمی این حوزه نگران از دست رفتن 
سرمایه خود هستند. مشــروح این گفتگو را در 

ادامه می خوانید.
* کدام فرصت های گردشــگری ایــران برای 

خارجی ها جذابتر است؟
منابــع طبیعــی و جذابیت های گردشــگری 
زیادی در کشور ما وجود دارد. خانه های سنتی 
و بومگردی به شدت افزایش یافته و هزینه های 
آنها به مراتب نســبت به هتل های چهار و پنج 
ستاره کمتر اســت و در مقابل درآمد بیشتری 
کســب می کنند. بنابراین می تــوان از هتل به 

سمت توسعه بومگردی ها حرکت کرد.
* وضعیت گردشــگری خارجی ایــران با چه 

چالش هایی مواجه است؟
گردشگران اروپایی، اماراتی و کشورهای حوزه 
خلیج فارس علاقه مندی شــدیدی به سفر به 
ایران دارند اما زمانیکه با پروتکل های دریافت 
ویزا مواجه می شــوند دچار استرس شده و پس 
از دریافت ویــزا هم باید درد ســرهای دریافت 

پرواز، هتل و غیره را سپری کنند.
حتــی هتــل هــای ۵ ســتاره در ایــران 
اســتانداردهای لازم را ندارند و ســرویس ارائه 
شده توسط آنها منطبق با استاندارهای جهانی 
نیست. علاوه بر آن از داشــتن خدمات شهری 
و بین جاده ای اســتانداردی که مــورد توجه 

گردشگران قرار بگیرد نیز محروم هستیم.
پس از شیوع کرونا همه کشــورها فرصت های 
گردشگری خود را بازبینی کردند، کشور ایران 
هم باید اقدامات لازم را برای رشــد این صنعت 
پس از ایــن دوره انجام میداد اما متاســفانه باز 

نگری در این حوزه رخ نداده است.
شرکت های هواپیمایی اصلی ترین زیرساخت 
برای جذب گردشــگر هســتند. امروز ترکیه و 
امارات شــرکت های هواپیمایی خود را به رخ 
دنیا می کشــند و دائما در حال انتقال مسافر در 

قالب تورهای بزرگ گردشگری هستند.
* برای توسعه شــرایط گردشگری خارجی در 

ایران چه اقداماتی می توان انجام داد؟
بایستی تمام بخش های دولتی با هم هماهنگ 
شوند تا یک سرویس درســت به گردشگر ارائه 
کنند امــا متاســفانه در حال حاضــر این زیر 

ساخت وجود ندارد.
ســفارتخانه های ایران در خارج از کشور برای 
صدور ویزا مبلغــی را از متقاضیان دریافت می 
کنند کــه می توان طــی یک مانــور تبلیغاتی 
دریافــت این هزینــه را برای کشــورهایی که 

توریست به ایران می فرستند، لغو کرد.
به عنوان یکی دیگر از خدمات می توان از شرکت 
های هواپیمایی خارجی که به فرودگاه های بین 
المللی در سراسر کشــور وارد می شوند، خدمات 
هندلینگ پــرواز و هزینه پارکینــگ را دریافت 
نکرد و یا این هزینه را با اعمــال تخفیف دریافت 
کرد تا مشــوقی برای گردشکر و شــرکت های 

هواپیمایی ایجاد شده باشد.
کشور ایران هم می تواند مانند تمام کشورهای 
دنیا در زمینــه تخفیف هــای مالیاتی و حامل 
های انرژی برای هتل ها سوپســید یا یارانه در 

نظر بگیرد.
* فیلترینگ چه تاثیری بر گردشگری خارجی 

گذاشته است؟
متاســفانه در موضوع فیلترینگ با برخوردهای 
دوگانه مسئولان مواجه هستیم. مسئولان دولتی 
که دستور فیلترینگ را صادر و بر آن نظارت دارند، 

خود از فیلترشکن استفاده می کنند.
این دوگانگی مشکل بزرگی است که رسانه ها می 
توانند آن را پیگیری و از مســئولان مطالبه کنند. 
قطعا رسانه ها به شــدت می توانند در حل چالش 

های صنعت گردشگری تاثیر گذار باشند.
در کشــور مــا کنفرانس هــا و ســمینار های 
گردشگری برگزار می شود اما خروجی مناسب 
ندارند. این در حالی اســت که در سمینار های 
ســایر کشــورها، برای خبرنگاران و رسانه ها 
ارزش گذاری می کنند تا کشور آنها به درستی 

معرفی شود.
سیســتم اینترنتی در کشــور به شدت ضعیف 
است و ضروری است تا یک استاندارد برای این 

موضوع تعریف شود.

* تحریم هــا و کاهــش ارزش پــول ملی چه 
تاثیری بر گردشگری خارجی گذاشته است؟

تحریم در تمام کشــور ها وجــود دارد و صرفا 
برای کشور ایران نیســت و قطعا چالش برانگیز 
اســت. مســئولان عالی رتبه می خواهند این 
چالش حل شــود اما این تفکر در مدیران پایه و 
میانی قفل می شود. مشــکل اینجاست که ما از 
حداقل های موجود در کشور هم نمی توانیم به 

درستی استفاده کنیم.
روسیه هم در بســیاری از موارد تحریم بوده اما 
صنعت توریسم و سیســتم استاندارد هتل های 
خود را روز به روز تقویت می کند و به شــرکت 
هــای هواپیمایی که به مســکو و یا شــهرهای 
دیگر این کشــور ســفر می کننــد خدمات و 

امکانات ارائه می دهد.
تورم موجود در کشــور معضل بــزرگ دیگری 
اســت که فعالان حوزه گردشــگری خارجی را 

خسته کرده است.
به عنــوان مثال؛ بــرای تورهای چنــد روزه به 
توریست قیمت داده می شــود اما پس از چند 
روز قیمت ها به شــدت افزایش پیــدا کرده که 

باعث بروز مشکل می شود.
بخش خصوصی با دیدن چالــش های مختلف 
سرد و بی انگیزه شــده و کمتر فعالیت می کند 

زیرا نگران از دست رفتن سرمایه خود است.
* حرف آخر

شــرکت های هواپیمایی داخل کشور با چنگ 
و دندان در حال کمک به این صنعت هســتند. 
قطعا اگر بخواهیم، ۹۰ درصــد این موضوعات 

قظبل حل است.
متاســفانه مســئولانی که در زمان مسئولیت 
خود اقدام شاخصی نداشــته اند، در زمان کنار 
رفتن از مســئولیت و بازنشسته شدن شروع به 
ایراد گرفتن از سیســتم می کنند، این در حالی 
اســت که روزی خود در جایگاهی بودند که می 

توانستند معضلی را حل کنند و نکردند.

کاهش سطح زیر کشت از آثاری است که به دنبال 
کاهش تولید و نبود آب در کشاورزی رخ می دهد. 
در شرایط خشکسالی، محدودیت در دسترسی به 
منابع آبی می تواند باعث کاهش سطح زیر کشت 
گیاهان شود و این پدیده کاملا در مزارع خراسان 

رضوی این روز ها مشهود و محسوس است.
کاهش کیفیت آب و افزایش شــوری و یا ســمی 
شدن آن یکی دیگر از مشکلاتی است که کیفیت 
محصولات کشــاورزی را نزول می دهد و از طرفی 
کاهــش تولید و افزایــش قیمت آب در شــرایط 
خشکســالی می تواند باعث افزایــش هزینه های 

تولید کشاورزی شود.
با تداوم این مشکلات بنا بر نظر کارشناسان وقتی 
شاهد افزایش هزینه های کشاورزی باشیم به تبع 
آن روســتائیان با کاهش درآمد مواجه شده و در 

نهایت منجر به فقر کشاورزان خواهد شد.
محدودیت کشت به دلیل کمبود آب

معــاون بهبود تولیــدات گیاهی ســازمان جهاد 
کشاورزی خراســان رضوی کمبود آب را یکی از 
عوامل محدود کننده تولید در زیر کشــت بردن 
اراضی کشاورزی عنوان کرده و می گوید: کمبود و 
محدودیت در مصرف آب موجب شده تا بسیاری 
از کشاورزان از کشــت محصولات زراعی به سمت 

محصولات باغی سوق پیدا کنند.
غلامحســین ســاربان به بازار می گویــد: برای 
اســتفاده مطلــوب و بهینــه از منابع آبــی باید 
به ســمت کشــت های مکانیزه و از همه مهمتر 
اســتفاده از سیســتم های نوین آبیاری حرکت 
کنیم و لذا برای رســیدن به این هدف نیاز داریم 
تا دولت با حمایت مالی از کشــاورزان و پرداخت 
یارانه آن ها را برای بهره مندی از سیســتم های 

نوین آبیاری کمک کند.
وی با بیان اینکه بیش از دو دهه است که خراسان 
رضوی با پدیده خشکسالی دست و پنجه نرم می 
کند می افزاید: همین موضوع موجب شده تا بر اثر 

تاثیر از اقلیم با کشت محول مواجه شویم.
    معاون بهبــود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد 
کشاورزی خراسان رضوی: بســته به آب مصرف 
باید اذعان کــرد درآمد ناخالص مــا در محصول 
پســته در یک متر مکعب حدود ۱۰۰هزارتومان، 
در زعفران ۴۲هزارتومــان، گندم ۱۵هزارتومان و 
در چغندر ۱۸هزارتومان اســت لذا در حال حاضر 
منابع آبی و آبی که در اختیار کشاورزان قرار دارد 
برای نوع کشــت و میزان درآمد شــاخص تعیین 
کننده است و همین موضوع کشــاورزان را به نوع 

محصول کاشت شده هدایت می کند
وی محدودیــت اســتفاده از منابــع آبی و هم 
چنین تغیر اقلیم را دو عامل اساســی در کاهش 
محصــولات و هم چنیــن عامل تغییــر الگوی 
کشــت عنوان کــرده و می گوید: کشــاورزان 
خراســان الگــوی کشــت را تغییــر داده اند و 
از ســمت محصــولات زراعی آبی به ســمت 

محصولات باغی رفته اند.

تهدید امنیت غذایی
معــاون بهبود تولیــدات گیاهی ســازمان جهاد 
کشاورزی خراســان رضوی در پاسخ به این سوال 
که کمبود آب تا چه میزان بر روی الگوی کشــت 
تاثیر گذاشته اســت اظهار می کند: طبیعی است 
که این موضوع در نگاه اقتصــادی بهره برداران اثر 

گذار بوده است.
ساربان بیان می کند: بررســی ها نشان می دهد 
در طی دو دهــه اخیر حدود ۲۰۰ هــزار هکتار از 

محصولات زراعی آبی کم شده است.
وی این کاهش کشت را شــامل ۱۱۴ هزار هکتار 
از مزارع گندم، ۱۹ هزار هکتــار از مزارع جو، ۳۱ 
هزار هکتار از مزارع چغندر قند اعلام کرده و ادامه 
می دهد: کاهش کشــت این محصــولات به طور 
حتم در تامین مواد غذایی ما را با مشــکل و تهدید 
مواجه خواهد کرد و لــذا باید ایــن تغییر الگوی 
کشــت و کاهش برخی محصولات با دور اندیشی 
و برنامه ریزی مدون در دستور کار برنامه ریزان و 

دولتمردان قرار گیرد.
وی در پاســخ به این ســوال که محصولات باغی 
تا چه میزان در مقایســه با محصولات زراعی می 
تواند انتظارات اقتصادی و درآمدی کشــاورزان را 
برآورده کنــد بیان می کند: بســته به آب مصرف 
باید اذعان کــرد درآمد ناخالص مــا در محصول 
پســته در یک متر مکعب حدود ۱۰۰هزارتومان، 
در زعفران ۴۲هزارتومــان، گندم ۱۵هزارتومان و 
در چغندر ۱۸هزارتومان اســت لذا در حال حاضر 
منابع آبی و آبی که در اختیار کشاورزان قرار دارد 
برای نوع کشــت و میزان درآمد شــاخص تعیین 
کننده است و همین موضوع کشــاورزان را به نوع 

محصول کاشت شده هدایت می کند.
ســاربان اظهار می کند: محدودیــت منابع آبی 
موجب شــده تا در قبال کاهش سطح زیر کشت 
محصــولات زراعــی اما توســعه باغات بــا روند 
چشمگیری همراه شــود و لذا مشاهده می کنیم 
که در حال حاضر ســطح باغات پســته خراسان 
رضوی به ۱۳۱هزار هکتار، زعفران ۹۲هزار هکتار 

و گیاهان دارویی به ۲۸ هزار هکتار رسیده است.

وی در پاسخ به این ســوال که تا چه میزان مزارع 
اســتان از فناوری های روز و سیستم های آبیاری 
نوین مجهز هســتند اذعان می کند: در این راستا 
افزون بر ۲۰۰هزار هکتار از ســطوح زیر کشت از 
این مزیت اســفاده می کنند اما برای توسعه این 
سیســتم ها ضرورت دارد تا دولت بــا حمایت از 

کشاورزان این امکان را توسعه بیشتری بدهد.
تاثیر خشکسالی بر تولیدات گیاهی

معــاون بهبود تولیــدات گیاهی ســازمان جهاد 
کشاورزی خراســان رضوی با شــاره به این نکته 
که ۳۷ درصد سطح زیر کشــت دارویی کشور به 
صورت زراعی در این استان انجام می شود و مقام 
نخست را در میان سایر اســتان ها داریم ابراز می 
کند: متاسفانه خشکسالی بر سطح کشت گیاهان 
دارویی نیز تاثیر گذاسته است و شاهد بیش از ۱۱ 

درصد کاهش سطح زیر کشت هستیم.
ساربان با اشاره به اینکه سطح زیرکشت محصول 
اســتراتژیک زعفــران نیز از مجمــوع ۱۲۱ هزار 
هکتار سطح زیر کشت زعفران در کشور ۹۱ هزار 
هکتــار و در حدود ۷6 درصد متعلق به خراســان 
رضوی تعلق دارد ادامه می دهد: محصول زعفران 
به شدت تحت تأثیر شرایط اقلیمی به ویژه دمای 
هوا و بارندگی اســت لذا از کاهــش ۵۰ درصدی 
سطح زیر کشت زعفران در سال گذشته می توان 

به عنوان یک فاجعه یاد کرد.
محصول پوک

ابراهیم هاشم آبادی یکی از پسته کاران سبزواری 
در گفت و گو با بازار اظهار می کند: امسال گرمای 
شــدید هوا از یک طرف و خاموشی چاه موتورها از 
طرف دیگر موجب وارد آمدن خســارت فراوان به 

باغ های پسته شد.
وی اظهار مــی کند: افزایش دما در ابتدای ســال 
جاری خســارت زیادی به محصول پســته وارد 
کرد به طوری که پســته پوک یــا حالت مغز نیمه 
خشک به خودش گرفت از طرفی کاهش کیفیت 
محصول در ســال جاری باعث شــد که پسته به 
ارزش واقعی خود به فروش نرســد و این در حالی 
است که دستمزد ها و هزینه برداشت بیش از ۳۰ 

درصد افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه متاســفانه دولت چاه موتور ها را 
با هــدف مدیریت منابع آبی و هــم چنین کمبود 
برق در ســاعات تنش آبی خاموش می کند به ما 
می گوید: بلایای طبیعی مانند ســرما و تگرگ را 
شاید نتوان کاری کرد اما با بلایای این چنینی که 
با دست مسئولان بر ســر باغات ما نازل می شود 

چگونه می توان کنار آمد؟
هاشــم آبادی با بیان اینکه برداشت پسته در این 
منطقه امســال با کاهش محســوس روبرو بوده 
است به ما می گوید: امســال قطعی برق چاه های 
کشاورزی نسبت به ســال گذشته افزایش یافت و 
روزانه به ۵ تا 6 ساعت رسید لذا این موضوع برنامه 
ریزی باغداران را بر هم زد و تبعات آن سال آینده 

نمایان خواهد شد.
این باغدار ســبزواری با اشــاره بــه اینکه تبعات 
خسارت آور خاموشــی چاه موتور ها سال آینده 
خودش را نشان می دهد به ما می گوید: جوانه های 
گل درختــان پســته ســال آینده تحــت تأثیر 
خشکسالی امســال خواهد بود و سال آینده نیز با 

کاهش محصول روبرو خواهیم شد.
وی با بیان اینکــه رقم کله قوچــی و احمدآقایی 
بیشترین ارقام کشت  شــده در این شهرستان را 
به همراه دار می افزاید: البته سایر رقام پسته مانند 
کله قوچی، اکبری و یا سفید فیض آباد در سبزوار 
کاشــت می شــود اما دو رقم نام برده شده سطح 

کشت بیشتری در باغات این شهرستان دارد.
رد پای خسارت آب

کشــاورزان خراســان رضوی در طی سال های 
گذشــته خســارات بســیاری را متحمل شدن 
چنانچه که در ســال ۱۴۰۰ خشکســالی موجب 
کاهش ۵۵ درصدی تولید گندم آبی در این استان 

شد و ۸۰ درصد گندم دیم از دست رفت.
رییس اداره مدیریت بحــران و کاهش مخاطرات 
کشاورزی ســازمان جهاد کشــاورزی خراسان 
رضوی خسارت های ناشــی از خشکسالی را ادامه 
دار دانســته و می گوید: محصولات کشاورزی در 
خراســان رضوی با تنش آبی مواجه بــوده و این 
موضوع خسارات بســیاری به مزارع و باغات وارد 

کرده است.
شال فروشــان اظهار می کند: امسال هم به میزان 
۳۷۰ هــزار هکتــار محصولات زراعی خراســان 
رضوی در ســال زراعی جاری از تنــش های آبی 

تاثیر گرفته است.
وی بیان می کنــد: ۱۸6 هزار هکتــار از باغ های 
استان خراســان رضوی متاثر از خشکسالی است 
که در این بخش بیشترین خســارت با هفت هزار 
و ۵۴۰ میلیارد تومان ثبت شــده است و بین ۱۵ تا 

۳۰ درصد افت محصول را در پی دارد.
وی با اشــاره به این که خشکسالی ۱۸ هزار و ۱۵6 
میلیارد تومان به بخش کشاورزی خراسان رضوی 
خسارت وارد کرده است بیان می افزاید: این میزان 
خسارت در بخش های مختلف زراعی، باغی، دام 

و طیور، شــیلات، حوزه آب و خــاک و زیربنایی 
سنجش و برآورد شده است.

رییس اداره مدیریت بحــران و کاهش مخاطرات 
کشاورزی ســازمان جهاد کشــاورزی خراسان 
رضوی با بیــان اینکه در حوزه زراعــی پنج هزار و 
۴۰۰ میلیارد تومان خســارت به محصولات وارد 
شده است می افزاید: بیشــترین میزان خسارت 
در بخش غلات خصوصا کشــت دیم با ۸۵ درصد 
خسارت و کشــت آبی نیز با حدود ۳۰ درصد بوده 

است.
وی ادامــه می دهــد: ایــن مســوول در جهاد 
کشــاورزی خراســان رضوی بیان کرد: در حوزه 
دام و طیور نیز به میزان چهار هزار و 6۱۰ میلیارد 
تومان خسارت برآورد شده که شامل افت عملکرد 
حاصل خسارتهای ناشــی از کمبود علوفه، آب و 
تغذیه دامها، ضعف مراتع، کاهش مقاومت نسبت 

به بیماری در دام، افزایش تلفات و غیره می شود.
وی با بیــان اینکه میزان خســارت وارده به حوزه 
آب، خاک و بخــش زیربنایی نیــز ۴۳۷ میلیارد 
تومان برآورد شــده اســت، اظهار کــرد: میزان 
آبدهی قنوات خراســان رضوی رضوی بین ۱۰ تا 
۵۰ درصد کاهش یافته اســت و هزار و ۷۵۰ رشته 
قنات اســتان، شــامل ۲۵ درصد قنوات نیز دچار 

خسارت شده اند.
اثرات سوء خشکسالی

اثر خشکسالی بر زندگی روســتایی نیز می تواند 
در چندیــن زمینه مختلف تاثیر گذار باشــد. در 
روســتاها به دلیل وابستگی شــدید به آب برای 
کشــاورزی و دامداری، در شــرایط خشکسالی 
به طور مســتقیم تحت تاثیر قــرار می گیرند در 
صورتی که منابع آبی کافی در دســترس نباشد، 
ممکن اســت محصولات کشــاورزی و دامداری 

کاهش یابند.
در بسیاری از روستاها، کشــاورزی و دامداری دو 
عامل اصلی در تامین نیازهای مالی مردم هستند. 
کاهش تولید در این صنایع می تواند باعث کاهش 
درآمد و افزایش فقر در روستاها شود. در شرایطی 
که کشاورزی و دامداری در روستاها کاهش یابد، 
بسیاری از مردم ممکن است برای به دست آوردن 

درآمد بیشتر به شهرها مهاجرت کنند.
خشکســالی می تواند باعث کاهش تنوع زیستی، 
تخریب خــاک، کاهــش کیفیــت آب و افزایش 
تخریب جنگل ها شــود. در شــرایط خشکسالی، 
برای تامیــن آب مورد نیاز بــرای مصرف روزمره، 
بســیاری از افراد باید بــه منابــع آب دورافتاده و 
خطرناکی مثــل چاه های عمیــق، رودخانه ها و 
دیگر منابع آبی ناامن و کثیف نزدیک شوند که این 

می تواند برای سلامت آن ها خطرناک باشد.
به طــور کلــی، خشکســالی می توانــد تاثیرات 
گســترده ای بر زندگی روستایی داشــته باشد، 
کاهش آمار تولید دام، کاهش جمعیت روستایی، 
کاهش آمــار مناطق ســبز و افزایــش جمعیت 

شهرنشین برخی از این تاثیرات بودند.

بی رمقی صنعت گردشگری خارجی
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مزارع تغییر ماهیت دادند
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 از ســال ۱۳۹۷ و بــه دنبــال محدودیت های 
ارزی، طبــق مصوبه اولیه شــورای هماهنگی 
اقتصادی ســران قوا واردات لــوازم خانگی تا 
پایان سال ۱۴۰۰ ممنوع اعلام شد. پس از اتمام 
انقضای این مصوبه انتظار می رفت که با توجه به 
نیاز بازار، واردات این محصول آزاد شــود با این 
حال وزارت صمت اعلام کرد که تولیدکنندگان 
که بالغ بر ۱۵۰۰ واحد کوچک و بزرگ هستند 
می توانند نیاز بازار را تأمین کنند و حتی برنامه 
صادرات نیز دارنــد. بنابراین ممنوعیت واردات 

لوازم خانگی مجدد تمدید شد.
یکی از نــکات اصلی در ممنوع کــردن واردات 
این محصول -علاوه بر محدودیت های ارزی- 
حمایت از تولید داخل و کمک به توانمند شدن 
این صنعت اعلام شده بود. موافقان ممنوعیت 
واردات لوازم خانگــی معتقد هســتند که به 
دلیل تعدد تولیدکنندگان، برچسب انحصاری 
به بــازار لوازم خانگــی ایران نمی چســبد و از 
ســویی دیگر با توجه به وضعیــت تأمین مواد 
اولیه و نوســانات نرخ ارز کــه در تأمین مالی و 
فروش صنایع نیز چالش ایجاد کرده، شــرایط 
برابر برای رقابت بــا تولیدکنندگان خارجی در 

بازار کشور فراهم نیست.

شروط آزادسازی واردات لوازم خانگی
در این بیــن طی چنــد روز اخیــر مباحثی 
مبنی بر آزادســازی واردات لــوازم خانگی از 
سوی وزیر صمت مطرح شــده است؛ عباس 
علی آبادی اخیراً اظهاراتی داشــته که نشان 
می دهد پس از حدود پنج ســال صنعت لوازم 
خانگی به آزادســازی واردات لوازم خانگی به 

کشور نزدیک شده است.
وزیر صمت در این خصوص اعلام کرده اســت: 
»به منظور رقابت پذیر کردن کالاهای ایرانی، با 
رعایت تعرفه های مناسب، این کار )ارائه مجوز 

برای واردات لوازم خانگی( انجام خواهد شد.«
همان طور که علــی آبادی اعلام کــرده ایجاد 
رقابــت در صنعت و بــازار لــوازم خانگی علت 
تغییــر رویکــرد در خصــوص واردات این نوع 
کالاها اســت؛ درحالی کــه در ســال ۱۳۹۷ 
صرفاً حمایت از تولیدات داخلــی مد نظر قرار 
داشــت اما حالا ایجاد رقابت دغدغه اصلی برای 
بازگشــت به واردات آزاد لوازم خانگی از خارج 
از کشــور به ایران اســت.پس از اجرایی شدن 
طرح ممنوعیــت واردات لــوازم خانگی برخی 
مشکلات در این صنعت به وجود آمد که برخی 
کارشناســان و فعالان حوزه لوازم خانگی یکی 

از دلایل آن را همین ممنوعیــت واردات اعلام 
کرده بودندیکی از جدی تریــن پیامدهای این 
تصمیم انحصاری شــدن بــازار و از بین رفتن 

امکان رقابت بود.
در حال حاضــر وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
به همین مســئله که حمایت از تولیدات داخل 
نباید باعث از بیــن رفتن امکان رقابت شــود، 
اشاره و اعلام کرده اســت که »همه هدف ما از 
مدیریت عرصه تجارت، حمایت از تولید اســت 
منتهی این حمایت بدین معنا نیست که رقابت 
را از بیــن ببرد؛ ما باید به ســمتی حرکت کنیم 
که در عین رقابت پذیر کــردن صنایع، فرصت 

انتخاب را برای مردم فراهم کنیم.«
مصرف کننده نباید به تولیدکننده سوبسید بدهد

فرشــید شــکرخدایی نایب رئیس انجمن 
مدیریت کیفیــت ایران می گویــد: در حال 
حاضر بیش از ۲۰۰ تولیدکننده لوازم خانگی 
در کشــور داریم، کجــای دنیا ایــن تعداد 
شــرکت لوازم خانگی فعال اســت؟ در واقع 
با ممنوعیت واردات هر کســی به این جمع 
بندی رســید که یک شــرکت لوازم خانگی 
تأسیس کند.وی افزود: واردات لوازم خانگی 
طی ۵ ســال اخیر ممنوع بوده، یعنی صنعت 

لوازم خانگی کشــور ۵ ســال فرصت داشت 
شکوفا شود اما آیا امروز مصرف کننده از این 
صنعت راضی اســت؟ چرا مصرف کننده باید 
فدای اشتغال زایی شــود؟ ما قطعاً از کالای 
ایرانــی حمایــت می کنیم اما چــرا مصرف 

کننده باید به تولیدکننده سوبسید بدهد؟
شکرخدایی تصریح کرد:اگر ممنوعیت واردات 
لوازم خانگی ۳ ســال دیگــر ادامه یابــد قطعاً 
به عاقبت صنعت خودروســازی کشــور دچار 
خواهد شد. برای توســعه یک صنعت باید زمان 
محدود حمایت و در ادامه خــروج از حمایت و 
رقابت پذیر کردن صنعت در دســتور کار باشد. 
حمایت ابدالدهر به هیچ عنوان نمی تواند منجر 

به توسعه شود.
نتیجه ممنوعیت واردات چه بود؟

از سویی دیگر طی ۵ سال گذشته و ممنوعیت 
واردات رسمی لوازم خانگی، واردات کالاهای 
قاچاق در ســطح بازار و حتی فروشــگاه های 
آنلاین رونــق گرفت؛ به شــکلی کــه گفته 
می شــود یک ســوم لوازم خانگی موجود در 
بازارها قاچاق اســت که ضمن سوءاستفاده از 
ممنوعیت واردات، بــه صورت های مختلفی 
راه خود را به بــازار پیدا کرده اند. در بیشــتر 

موارد نیز شــاهد عرضه کالاهای بی کیفیت، 
فیــک و دارای گارانتــی تقلبــی هســتیم. 
همچنین طبق گفته مســئولان مبــارزه با 
قاچاق، اغلب کالاهای خارجی عرضه شده به 
بازار در واقع همان کالاهای ایرانی تولید شده 
در زیرپله ها هســتند که صرفاً برند خارجی 

روی آنها الحاق شده است.
از سویی دیگر با توجه به اینکه همچنان فرهنگ 
اســتفاده از کالاهای خارجی در ذائقه ایرانیان 
وجــود دارد و در حــال حاضر دایــره انتخاب 
مصرف کنندگان محدود شــده اســت، کالای 
قاچاق و تقلبی با اســتفاده از ایــن دریچه، به 
راحتی در بازارها و فروشــگاه های آنلاین یافت 
می شود.محمدحسین اســلامیان نایب رئیس 
اتحادیه لوازم خانگی در این رابطه می گوید: در 
فروشگاه های بزرگ و معروف آنلاین که فروش 
کالا را بر عهده دارند شاهد ورود کالای قاچاق، 
فیــک و فاقد گارانتی هســتیم کــه به صورت 
غیرقانونی تأمین می شوند.به گفته اسلامیان، 
پــس از ممنوعیت واردات، بخشــی از تقاضای 
بازار که تولیــد آن در داخل صرفــه اقتصادی 
نداشــت، دچار کمبود و این کمبــود هم نهایتاً 

توسط قاچاق تأمین شد.
مشــاهدات میدانی خبرنگار ما از بــازار نیز بر 
این گزاره صحــه می گــذارد؛ در واقع علاوه بر 
بازارهای حضــوری که کالاهایی بــا برندهای 
خارجی در آنها به راحتی در دســترس است، 
فروشــگاه های آنلاین نیز میزبــان این کالاها 
هســتند.نکته جالب توجــه اینکــه در کنار 
محصولات لوازم خانگی بزرگ، اغلب برندهای 
خارجی مربــوط به لــوازم خانگــی کوچک 
می شود؛ این موضوع نشــان می دهد نکته ای 
کــه مخالفــان ممنوعیــت واردات مبنی بر 
»نداشتن صرفه اقتصادی تولید برخی از اقلام 
در داخل«، مورد تاکید قرار می دادند، حقیقت 
دارد.از ســویی دیگــر اغلب ایــن محصولات 
قیمت های به نسبت پایینی دارند به شکلی که 
مصرف کنندگان اگر تمایل به خرید کالا با برند 
خارجی داشته باشــند می توانند این کالاها را 
به کالاهای با اصالت و ایرانــی ترجیح دهند.با 
توجه به نکات ذکر شــده، به نظر می رسد وقت 
آن رســیده که دولت خاصــه وزارت صمت در 
مورد ابعــاد مختلف ممنوعیــت واردات لوازم 
خانگــی تصمیم جدیــدی بگیــرد؛ البته این 
تصمیم نباید منجــر به واردات بــی ضابطه و 
خارج از عرف لوازم خانگی شــود امــا باید به 
گونه ای تدبیر کــرد که ضمــن مدیریت نیاز 
مردم، عرضه کالاهای قاچــاق و فیک به ویژه 

کالاهای با گارانتی تقلبی محدود شود.

پیامدهایممنوعیتوارداتلوازمخانگیچهبود؟

تداوم سیر صعودی افزایش قیمت مسکن پس 
از اقدامات دولت جهت ســاماندهی بنگاه های 
مشاور املاک نشــان داد که صرف چنین نیرو 
و زمانی گرچه لازم و ضــروری بود ولی به دلیل 
نقش فرعی این صنف در مقابل بازیگران اصلی 
گرانی مســکن، آنچنان که باید نــه کافی بود و 
نه اساســاً تأثیرگذاری محســوس و معناداری 
داشــت. تلاطمات بــازار مســکن ذی نفعان 
و بازیگران متعــددی دارد و ســاماندهی این 
ملغمه بازار نیازمند به کارگیری رویکردی همه 
جانبه اســت. اما در این بین عاملی وجود دارد 
که طی چند دهه اخیر همــواره صحنه گردانی 
عرصه مسکن را برعهده داشته و آن هم چیزی 

جز قیمت زمین نیست.
افزایش ۷۹ درصدی قیمت هر مترمربع مسکن 
در تهران به ۷۷ میلیون تومان، جدیدترین آمار 
تکان دهنده این روزهای بازار مســکن اســت 
که خبر از هر چه محال تر شــدن تحقق آرزوی 
دسترسی به مسکن اســتطاعت پذیر می دهد. 
آن هم در وضعیتی که ســهم مســکن در سبد 
خانوار شــهری تهران به ۷۰ درصد رسیده و در 
جدیدترین نظرســنجی مرکز افکارســنجی، 
مهمتریــن اولویت و دغدغه اقتصــادی خانوار 
شــهری تهران تأمین مسکن عنوان شده است. 
این افزایش قیمت اما در حالی اســت که هزینه 
ساخت یک مترمربع مســکن در تهران به طور 

تعیین کننده ای کمتــر و عددی حدود ۱۵ 
میلیون تومان برآورد می شــود اما هزینه 
نهایی تمام شده ای که در بازار به متقاضی 
تحمیل می شــود تقریبــاً ۵ برابــر هزینه 

ساخت است. اما چرا؟
پاسخ چرایی روند افزایش سرســام آور هزینه 
نهایی تمام شــده مســکن در بــازار و اختلاف 
فاحش آن بــا هزینه ســاخت، دقیقاً پاســخ 
نامعادله گرانی مسکن است. اینکه چه عامل یا 
عواملی به غیر از هزینه های ســاخت مسکن در 
این بازار دخیل اند و چطــور می توان اثرگذاری 

این عوامل را کم و کم تر کرد.
از ابتدای ســال جــاری، مداخــلات قیمتی 
مشــاوران املاک و دلالان ملکی به عنوان یکی 
از اصلی ترین متهمان نابســامانی بازار مسکن 
عنوان می شــد. تا جایی که طی چند ماه اخیر، 
به کرات خبر از بازرســی و پلمــب بنگاه های 
مشــاوران املاک به گوش می رسید. به طوری 
که طی آخرین آمار اعلام شده از سوی وزیر راه 
و شهرســازی از خرداد تا مهر ماه امسال بیش 
از ۸۰ هزار بازرســی از بنگاه های املاک سراسر 
کشور انجام و ۵6۰۰ بنگاه مشاور املاک توسط 

پلیس امنیت اقتصادی پلمب شد.
از طرفی انتقال ســامانه کد رهگیری از وزارت 
صنعــت، معــدن و تجــارت بــه وزارت راه و 
شهرسازی و اجباری شدن صدور کد رهگیری 

معاملات ملکی، هم مشاوران املاک را با صدور 
کارت فعالیت ســاماندهی کــرد و هم نظام 
تعیین حق کمیســیون این صنــف را تغییر 
داد. به شیوه ای که گفته شــد زین پس حق 
کمیســیون از طریق رقمی ثابــت به اضافه 
درصد مشخصی از قیمت ثبت شده در تقویم 

املاک تعیین خواهد شد.
پیش از راه اندازی این ســامانه شــیوه فعالیت 
مشــاوران املاک دریافت درصــدی از ارزش 
معاملات ملکی به عنوان حق کمیســیون بود 
که بر اساس نرخ نامه کمیسیون نظارت اصناف 
تعییــن می شــد. در این شــیوه، هرچه ارزش 
معامله بیشتر می شد دریافتی مشاوران املاک 
نیز افزایش پیدا می کرد. همیــن فرآیند باعث 
شده بود که مشاوران املاک به عنوان متهمان 
اصلی تغییرات قیمت حوزه املاک، شــناخته 
شــوند. اما آیا متهم ردیف اول گرانی مســکن، 
قیمت ســازی های کاذب مشــاوران املاک و 

دلالان ملکی بود؟
تداوم سیر صعودی افزایش قیمت مسکن پس 
از اقدامات دولت جهت ســاماندهی بنگاه های 
مشاور املاک نشــان داد که صرف چنین نیرو 
و زمانی گرچه لازم و ضــروری بود ولی به دلیل 
نقش فرعی این صنف در مقابل بازیگران اصلی 
گرانی مســکن، آنچنان که باید نــه کافی بود و 
نه اساســاً تأثیرگذاری محســوس و معناداری 

داشــت. تلاطمات بــازار مســکن ذی نفعان 
و بازیگران متعــددی دارد و ســاماندهی این 
ملغمه بازار نیازمند به کارگیری رویکردی همه 
جانبه اســت. در این بین اما عاملی وجود دارد 
که طی چند دهه اخیر همــواره صحنه گردانی 
عرصه مسکن را برعهده داشته و آن هم چیزی 

جز قیمت زمین نیست.
مشاوران املاک اپســیلونی در افزایش قیمت 
مسکن نقش ندارند / بار گرانی مسکن بر دوش 

زمین است
در همیــن راســتا کیانوش گــودرزی، رئیس 
اتحادیه مشــاوران املاک تهران، ضمن اشاره 
به اینکه اختلاف قیمت بین هزینه ســاخت هر 
مترمربع مسکن و هزینه تمام شده بازار ناشی از 
قیمت زمین اســت، توضیح داد: قیمت ساخت 
یک واحد مسکونی در مناطق میانی تهران ۱۰ 
یا نهایت ۱۵ میلیون تومان اســت. که این رقم، 
رقم معقــول و قابل پرداختی از ســمت مردم و 
مشتریان اســت. اما قیمت تمام شــده بازار به 
مراتب بیشــتر اســت که آن هم بخاطر قیمت 
زمین است. در اوایل ســال می گفتند مشاوران 
امــلاک باعث گرانی مســکن و قیمت ســازی 
کاذب هســتند، در حالی که مشــاوران املاک 
یک اپســیلون هم تأثیــری در افزایش قیمت 
مســکن ندارند. هزینه ســاخت در کنار هزینه 
جواز ساخت شهرداری ها، مالیات و ثبت اسناد 

و آب و برق و از طرفی ســرعت عمل سازنده 
برای تولید اســت که در قیمت نهایی مسکن 
تأثیر می گذارد و در این بین تاثیرگذارترین 
مؤلفه -به سبب ســهم بالا- به قیمت زمین 
اختصــاص دارد. و در هیچکــدام این موارد 

مشاور املاک دخیل نیست.
رئیس اتحادیه مشــاوران امــلاک تهران ادامه 
داد: امســال با ۲۰۰ بازرس و با همراهی وزارت 
راه و شهرســازی و تعزیرات کل مناطق تهران 
را چندین بار بازرســی کردیم؛ نتیجه چه شد؟ 
اگر مشاوران املاک عامل گرانی مسکن بودند 
بعد از این بازرســی ها باید شاهد کاهش قیمت 
معنادار مســکن بودیــم. آنچــه در واقع عامل 
ارزان شــدن بود تولید و ورود ۱۰ هزار واحد به 
بازار مسکن بود. متأسفانه در سال های گذشته 
ترک فعل صــورت گرفته باعــث کاهش تولید 
مسکن و در نتیجه گران شدن مسکن در کشور 
شــد. در حال حاضر بحث بازرســی مشاوران 
املاک بیشتر شبیه به یک دور باطل شده 
است؛ آن هم در حالی که اگر به جای اینکه 
پتانسیل نیروی ۲۰۰ نفر چندین ماه برای 
بازرسی مســتمر صرف شــود، به مسائل 
اساســی تری پرداخته شــود تأثیر بیشتر 

خواهد بود.
وی تصریح کــرد: از طرفی نباید بــازار موازی 
درســت کرد. در بحث اصناف و کسب و کارها، 
مشــاوران املاک یک جمعیت ۲۵۰ هزارنفری 
در کشور هستند که باید این جمعیت قانون مند 
و ســاماندهی شــود. به جای تکرار مکررات در 
سالیان ســال، باید قوانینی وضع شود که واحد 
بدون پروانه اساســاً نتواند فعالیت کند. در این 
صورت اصلًا نیاز به این همه بازرســی نخواهد 
بود! وقتی ابــزاری بــرای فعالیت مشــاوران 
املاک متخلف وجود نداشــته باشد، تمام نیرو 
بر نظارت و کنترل و رصــد واحدهای جوازدار 
صرف می شود. اگر قوانینی وضع شود که مشاور 
املاک نتواند خــارج از آن چارچــوب فعالیت 
کند، دیگر چنین مســائلی پیش نمی آید. چرا 
که اتفاقــاً در این وضعیت مــردم کوچک ترین 
افزایش قیمتی در مســکن را از زبان و چشــم 
مشــاور املاک می بینند و مشــاوران املاک 
باید پاســخگوی مردم باشــند در صورتی که 

کوچک ترین دخل و تصرفی در بازار ندارند.
گــودرزی در پایان تاکید کــرد: در حال حاضر 
دولت باید با سازوکارهایی مثل عرضه هدفمند 
زمین به بازار ورود کند. دولت حتی اگر بر روی 
قیمت ســاخت در بازار و نه ســاخت دولتی، بر 
تولید سرمایه گذاری کند و به صورت گسترده 
زمین عرضه و واگذار کند، قطعاً بر بازار مسکن 

و کاهش قیمت زمین تأثیرگذار خواهد بود.

زمین،کارگرداناصلیدرگرانیمسکنزمین،کارگرداناصلیدرگرانیمسکن

  وضعیت بازار مسکن
در فصل پاییز

این روز ها بازار مســکن در رکود به سر می برد  و 
همین امر باعث شده که بســیاری از متقاضیانی 
که قصد خرید مســکن را دارند سری به این بازار 
بزنند تا شــاید بتوانند واحدی با قیمت مناسب 

برای خود تهیه کنند.
بسیاری از مشاوران اماک هم اعام می کنند بازار 
خرید و فروش و اجاره مســکن راکد است، اماک 
این روز ها مشــتری کمتری دارند و میزان مراجعه 

مالکان برای عرضه واحد خود بیشتر شده است.
در همین رابطه حســینی یکی از مشاوران اماک 
گفت: با ورود به فصل پاییز  و تمام شدن فصل نقل 
و انتقالات، بازار اجاره در شرایط رکود سنگینی به 
ســر می برد،  اما در حوزه خرید وفروش امسال بر 
خاف سال های گذشــته بازار دارای شرایط رکود 
تورمی اســت به طوری که بســیاری از خریداران 
مســکن به دلیل بالا بودن قیمت ها حاضر به خرید 
مسکن حتی در متراژ های پایین نیستند و همین 
امر باعث شده که برخی از مالکان قیمت های خود 

را بشکنند تا شاید مشتری برای آنها پیدا شود.
براســاس این گزارش رشــد تــورم ماهانه قیمت 
مســکن در شــهر تهران در ۸ ماه اخیر یک روند 
نزولی را در پیش گرفته اســت کــه می توان آن را 
به دو عامل تحولات فصلی بازار مسکن و همچنین 
رکود حاکم بر این بازار ناشــی از رشــد قابل توجه 
قیمت هــا در بازه زمانــی قبل، نســبت داد. ثبت 
رکورد هــای جدیدی در افزایش قیمت مســکن، 
پس از عدم انتشــار اطاعــات و گزارش های بازار 
مسکن قابل مشاهده اســت. در عمل با عدم انتشار 
اطاعات، صرفا دسترســی بــه واقعیت های بازار 
مســدود و راه برای اســتفاده از رانت دسترسی به 
اطاعات توســط بازیگران مخرب محلی و قیمت 

سازی در بازار هموار می شود.
به تازگی بانک مرکزی پس از چندین ماه ســکوت 
خود را شکســته و در جدیدترین آمار  اعام کرده 
است که متوسط قیمت مسکن پایتخت در مهر ماه 
یک درصد افزایش یافته و متوســط قیمت خرید 
و فروش یک متــر مربع زیربنای واحد مســکونی 
معامله شــده از طریق بنگاه های معامات ملکی 

شهر تهران به 76 میلیون تومان رسیده است.
اقدامات وزارت راه و شهرسازی برای افزایش عرضه 

مسکن به بازار
در خصوص بهبود وضعیت بازار مسکن و اقداماتی 
که در این حــوزه صورت گرفته مهــرداد بذرپاش 
وزیر راه وشهرســازی هم چندی پیش اعام کرد: 
توافقاتی با بانک ها در راســتای اعطای تسهیات 
مســکن انجام شــده که اگر این توافقات از سوی 
بانک ها اجرا شود شــاهد رشــد قابل توجهی در 

ساخت و تحویل واحد ها به مردم خواهیم بود.
  وی ادامه داد: تا پایان ســال ۵۰۰ هزار قطعه زمین 
روستایی و ۵۰۰ هزار قطعه زمین شهری را واگذار 
خواهیم کرد و تا ســال آینده این اراضی مجموعا 
به ۲ میلیون قطعه خواهد رســید.  امیدواریم سال 
آینده هر هفته یا هرماه تحویل واحد های مسکونی 

به مردم را شاهد باشیم.
 مالکان از قیمت های اعامی خود کوتاه می آیند

در همیــن رابطه داود بیگی نــژاد نایب رئیس اول 
اتحادیه مشــاوران امــاک تهران گفــت: به طور 
معمول بازار مســکن در شــرایط کنونی با رکود 
تورمی مواجه اســت و همین امر باعث شــده که 

مشتری چندانی در این بازار نباشد.
وی افزود: متقاضیان هر زمانی که به  بازار مســکن 
مراجعه کنند بهترین زمان برای خرید به شــمار 
مــی رود چراکه خرید مســکن هر زمانــی زودتر 
صــورت گیرد بــا توجه به شــرایط تــورم به نفع 

متقاضیان است.
بیگی نژاد یادآور شد: در نیمه دوم هر سال هم با 
توجه به آنکه فصل جابه جایــی و نقل وانتقالات 
تمام شــده،  مالکان از قیمت های اعامی خود 

کوتاه می آیند.
قیمت های کاذب با نظارت بر مشــاوران اماک از 

بازار مسکن رخت می بندد
همچنین در همین رابطه فرشید ایاتی کارشناس 
مسکن گفت: در حال حاضر بازار مسکن با کاهش 
قیمت روبرو شــده، اما متاســفانه ســیگنال های 
اشــتباه به این بازار  داده می شــود که همین امر 

زمینه ساز   تشدید قیمت ها می شود.
او گفت: طبق آمار هایی که از رصد قیمت ها رسیده 
و همچنین به گفته بسیاری از متقاضیان  قیمت ها 
در بازار مسکن  در مقایسه با تابستان کاهشی بوده 
و در صورتی که اقدامات دولت از جمله بهره برداری 
از واحد های نهضت ملی مســکن در بســیاری از 
شهر ها صورت گیرد به طور قطع این روند کاهشی 
قیمت ها بیشــتر شــده و بازار هم به سمت رونق 

هدایت می شود.
او افــزود: نظارت های شــدیدی که بــر عملکرد 
مشــاوران اماک  صورت می گیرد باعث شده که 

قیمت های کاذب از بازار مسکن رخت ببندد.

کارشناس بازار سرمایه تشریح کرد:
 وضعیت بازار سرمایه در زمان 
توقف جنگ یا اعلام آتش بس

شــاخص کل بورس از نیمه مهرمــاه ۱۴۰۲ با آغاز 
تنش در خاورمیانه ریزش بیش از ۱۰۰ هزار واحدی 
را تجربــه کرد تا شــاخص کل در آتــش این جنگ 
بسوزد و حمایت دو میلیون واحدی خود را از بدست 
دهد. اگرچــه نگاهی به تابلو بورس نشــان می دهد 
شــاخص کل بورس در هفته جاری موفق به بازپس 
گیری سطح دو میلیون واحدی شــد و روز گذشته 
در ایســتگاه دو میلیون و 3۰ هزار واحد ایستاد ولی 
اهالی بازار ســرمایه در ترس جنگ و سایه آن بر بازار 
به ســر می برند. برخی فعالان بازار ســرمایه نسبت 
به این موضوع انتقاد دارند که شــلیک هر گلوله در 
هرنقطه دنیا بر بازار ســرمایه ما تاثیر می گذارد. آیا 
این تاثیرپذیری بازار سرمایه از اتفاقات غیر اقتصادی 
طبیعی اســت؟روزبه شــریعتی، کارشــناس بازار 
ســرمایه درباره اثرپذیری بــورس توضیح می دهد: 
بازارهای ســرمایه در سراســر دنیا در شرایط ثبات 
اقتصادی و سیاســی قابلیت پیش بینی پذیری پیدا 
می کنند و سرمایه گذاران در تمامی بازارها همیشه 
به دنبال دست یابی به موقعیتی برای کسب بالاترین 
سود با پایین ترین ریســک هستند. طبیعتا هرزمان 
ریسک بازارها زیاد می شود، سرمایه گذاری در آن ها 
کاهش می یابد. مقایسه گزارش های منتشر شده از 
شاخص بازار سرمایه در کشــورهای همسایه مانند 
امارات، قطر و ترکیه نیز نشــان می دهــد بازار آن ها 
متاثر از جنگ منطقه به صورت قابل توجهی ریزش 
کرده اســت. این اتفاق طبیعی است و نمی توان این 
ایراد یا خــرده را تنها به بازار ســرمایه ایران گرفت.

شریعتی ادامه می دهد: البته در کشــور ما عوامل و 
بنیان های تاثیرگذار بر بازار سرمایه به قدری از سوی 
سیاست گذار و قانونگذار متحمل آسیب شده اند که 
یک اتفاق غیرمترقبه ای مثل جنگ در کشــورهای 
همسایه سبب افت چشــمگیر ارزش سهام می شود 
و به قــول معروف زیر بــازار ما را خالــی می کند.به 
اعتقاد این کارشــناس بازار سرمایه سیاست مداران 
ما بســیار هوشــمندانه درباره ایــن جنگ صحبت 
کردنــد؛ به نحوی کــه هیچ صحبتــی از حمایت یا 
درگیری فیزیکی توســط ایران مطرح نشــد؛ با این 
حال سهامداران ما با ترس از آتش جنگ، به سرعت 
از بازار خارج شــدند و بازار منفی شــد. شــریعتی 
دراین باره بیان می دارد: سهامدار بازار ما به وضوح 
می بیند اگر برحســب فرض درگیری توسط ایران 
شکل گیرد، سهام خود را باید تا 3۰ درصد پایین تر 
از قیمت فعلی بفروشد؛ در نتیجه ترجیح می دهد یا 
سهام خود را به سرعت نقد کند یا آن سهام تبدیل 
به دارایی هایی شــود که متاثر از این جنگ رشــد 

خواهد کرد.
سایه بیم و امید جنگ بر سر بازارهای مختلف

شــاخص کل بازار ســرمایه در جریان معامات روز 
یکشنبه هفته جاری موفق به بازپس گیری ابرکانال 
دو میلیونی شــد و با فروکش هیجان جنگ غزه، نه 
تنها در بورس ایران بلکه در بازارهای مختلف تعادل 
بیشــتری در جریان معامات حس می شود. از نگاه 
فعالان اقتصادی جنگ بر بازارهای مختلف بســته 
به ماهیت آن ها تاثیــرات متفاوتــی دارد و همواره 
ســایه بیم یا امید جنگ بر ســر بازارهــای جهانی 
قابل مشاهده اســت. شریعتی با اشــاره به طبیعی 
بودن تاثیرپذیری تمامی بازارها از شــرایطی مانند 
جنگ، می گوید: زمان داغ شدن آتش جنگ در غزه 
بازارهای سهام با ریزش مواجه شدند. درمقابل انس 
پس از حمله، در عرض یک شب به کانال دوهزار دلار 
رسید. در سراســر دنیا زمانی سرمایه گذاری در بازار 
طا افزایش می یاد که ریســک بازارهــای دیگر بالا 
رود. حتی بازار طا و ارز داخلی مــا نیز به این جنگ 
واکنش نشــان داد؛ به طوری که در بازار آزاد دلار از 
محدوده ۴۸هزار تومان به بالاتــر از ۵۲ هزار تومان 

رسید یا قیمت طا به همین منوال رشد کرد.
رصد تحولات منطقه توسط سرمایه گذاران

این روزها اهالی بازارهــای مختلف تحولات منطقه 
را زیر نظر دارند تــا درصورت وقوع هر کــدام از دو 
ســناریوی آتش بس یا شعله ور شــدن آتش جنگ 
بــرای ســرمایه گذاری تصمیم بگیرند. شــریعتی 
نیز با تاکید بر این موضوع توضیــح می دهد: اکنون 
سرمایه گذاران بازار ســرمایه را پرریسک می بینند 
و به قــدری قیمت هــا افت کــرده که بســیاری از 
فروشندگان و ســرمایه گذاران با ذهنیت، کشیدن 
دامن ایران به جنگ از خرید امتناع می کنند. ازسوی 
دیگر خریداران هم ترجیح می دهند خریدهای خود 
را به پس از مشــخص شــدن تکلیف جنگ موکول 
کنند. درمجموع اهالی بازار سرمایه کنار نشسته اند 

و برای انجام معامله دست نگه داشته اند.
این کارشــناس بازار ســرمایه با اشــاره بــه اینکه 
زمزمه های آتش بس در جنگ غزه ســبب جان تازه 
بورس می شود، می گوید: ارزش بازار سرمایه علیرغم 
گزارش های خوب شــش ماهه، نسبت به حدود یک 
ماه نیم قبل به صورت میانگین بین ۱۵ تا ۲۰ درصد 
افت کرده اســت. برآوردها نشان می دهد اگر هشدار 
جنگ به صــدا درنیامده بود، شــاخص کل در نقطه 

تعادلی خود قرار داشت.
شریعتی همچنین عنوان می کند: شرایط فعلی بازار 
این نوید را می دهد که به محض توقف جنگ یا اعام 
آتش بس بازار ســرمایه بهبود پیدا کرده و شــرایط 
مســاعدی پیدا می کند تاجایی که به ارتفاع شاخص 

کل بین 3۰۰ تا ۴۰۰ هزار واحد افزوده می شود.

رئیس سازمان بورس گفت: ســال گذشته ۳۰ درصد از تأمین مالی در 
بخش اقتصاد از طریق بازار سرمایه انجام شد.

مجید عشقی رئیس ســازمان بورس در همایش بورس، بانک وبیمه با 
اشاره به اینکه قدرت و نقش آفرینی بازار بورس در تأمین مالی از سال 
۸۴ پر رنگ شد گفت: در ســال ۱۴۰۱ حدود ۳۰ درصد از تأمین مالی 
در اقتصاد از طریق بورس آنجا شد و این در حالی است که در سال ۹۵ 

فقط ۱۴ درصد در بخش تأمین مالی در اقتصاد نقش داشت.
وی ادامه داد: ما معتقدیم که می توان نقش بازار ســرمایه را بســیار 

پررنگ تر از شرایط فعلی کرد.
این مقام مســئول خاطر نشــان کرد: امروز اقتصاد کشــور نیازمند 
خلاقیت و نوآوری اســت بنابراین نمی توان اقتصاد را با سیاست های 

یک دهه گذشته مدیریت کرد.

عشــقی ادامه داد: بانک ها تمایل ندارند تا بنگاه های متوسط و بزرگ 
تأمین مالی داشته باشند به همین دلیل بورس می تواند جای آنها این 

وظیفه را انجام دهد.
وی ادامه داد: امروز نیازمند بازگشــت اعتماد مردم به دولت هستیم 
که اگر این اعتماد نباشد عملًا توســعه متوازن نخواهیم داشت. مردم 

باید بدانند تنها مسیر بورس است که شفاف است.

سرمایه گذاری ۳۰ درصدی در بخش اقتصاد توسط بازار سرمایه



 مطابق گزارش های وزارت کار,تعــداد کل تعاونی های فعال در 
حال بهره برداری و در دست اجرا در کشــور تا پایان سال ۱۴۰۱ٰ 
۱۰۰۹۲۲ واحد بوده اســت. از این تعداد 6۸۳۱۵ تعاونی در حال 
بهره برداری و ۳۲6۰۷ تعاونی در دست اجرا می باشند. همچنین 
تا پایان ســا ل۱۴۰۱ تعداد اتحادیــه های فعــال در حال بهره 
برداری ۵۷۵ واحد بوده اســت که نسبت به سال گذشته تغییری 

نداشته است. بر اساس نتایج منتشر شــده ۲۵,۰ درصد تعاونی 
های فعال در حال بهره برداری در گرایــش های خدمات ۲۴,۰ 
درصد و کشــاورزی نزدیک به ۱6,۲ درصد در گرایش صنعت و 
۸/۱۳ درصد تعاونی ها در گرایش مســکن قرار می گیرند. سایر 

گرایش ها سهم ۰/۲۱درصدی را به خود اختصاص داده اند.
از تعداد کل شاغلین تعاونی های فعال در حال بهره برداری ۲۵,۸ 

درصد در گرایش مســکن و ۳/۱6درصــد در گرایش خدمات و 
۱۵,۷درصد در گرایش تامین نیاز مصــرف کنندگان و ما بقی در 
سایر گرایش ها می باشند. متوســط تعداد شاغلان برای تعاونی 
های کل کشــور ۲۰,۳نفر است. این شــاخص برای تعاونی ها با 
گرایش اعتبار ۸6نفر و با گرایش تولیدی توزیعی ۸۲نفر و تامین 

نیاز مصرف کنندگان ۵۳ نفر و گرایش مسکن ۳۸نفر است.
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بیشترینحوادثشغلی
دربخشساختمانرویمیدهد

برخی آمارها در کشور حکایت از این دارد 
که اگر تعــداد کل کارگران در کشــور را 
حدود ۲۰میلیون شــاغل در نظر بگیریم 
حدود ۲ میلیون نفر کارگرانی هستند که 
در قسمت ساختمان کار می کنند. وقتی 
تعداد کارگران ساختمانی را به نسبت کل 
کارگران کشور در نظر می گیریم، متوجه 
این موضوع می شویم که در بالاترین آمار، 
کارگران ســاختمانی نهایتــا ۱۰درصد 
از جمعیــت کارگری کشــور را شــامل 
می شــوند. اما مطابق آمارها متأســفانه 
۵۰درصــد از کل حوادث کار کشــور به 
این قشــر زحمت کش و ضعیــف جامعه 

اختصاص دارد.
اطلاعات منــدرج در آمارهای وزارت کار 
بیانگر این است که براساس آمار سازمان 
تامیــن اجتماعی در ســال ۱۴۰۱ از کل 
بیمه شــدگان در معرض حادثه شــغلی 
۳۸۷۳۴ نفر دچار حادثه شــغلی شده اند 
که این تعداد نسبت به سال۱۴۰۰ حدود 

۱۵,6 درصد کاهش داشته است.
 از تعــداد ۳۸۷۳۴ نفر حادثه دیدده شــغلی 
حدود ۴۵۵ مورد آن منجر به فوت و ۳6 مورد 
آن منجر به از کار افتادگی کلی شده است. از 
کل حادثه دیدگان گزاش شــده توسط این 
ســازمان ۹۴,۸ درصد )۳6۷۱۹ نفر( مرد و 

۵,۲ درصد )۲۰۱۵ نفر( زن می باشند.
 طبق آمار ســازمان پزشــکی قانونی در 
ســال۱۴۰۱ حــدود ۲6۰۷۴ مــورد از 
معاینــات پزشــکی مربوط بــه معاینات 
مصدومین ناشی از حوادث کار بوده است. 
این تعداد نســبت به ســال ۱۴۰۰ دارای 
کاهــش ۷,۳ درصدی بوده اســت. از کل 
معاینات مصدومین ناشــی از حوادث کار 
ارجاعی بــه مراکز پزشــکی حدود ۹۵,۰ 
درصــد مربوط بــه مــردان و ۵,۰ درصد 
مربوط به زنان بوده است. همچنین تعداد 
متوفیان حوادث شــغلی گزارش شــده 

توسط این سازمان ۱۹۰۰نفر بوده  است.
بنابر این گزارش ,با توجه به بازرسی های 
انجام گرفتــه در کارگاه های مشــمول 
قانون کار توســط بازرسان کل وزارت کار 
در ســال ۱۴۰۱ تعداد آسیب های شغلی 
ثبت شده مشــمولین قانون کار)براساس 
آمار مقدماتــی( ۷۹۵۰نفــر حادثه بوده 
است که نسبت به سال قبل )۸۹۳۱نفر-

حادثه( دارای کاهش ۱۱,۰ درصدی بوده 
است. از کل آسیب های شغلی ۷۱۱ مورد 
منجر به فوت شده اســت. در بین فعالیت 
های اقتصــادی فعالیت »ســاختمان« 
بیشترین سهم آســیب های شغلی منجر 

به فوت را داشته است.
درســال ۱۴۰۱ تعــداد بازرســی های 
در کل  هــا  کارگاه  در  انجــام شــده 
کشــور۴۱6۹۸۳مورد بــوده اســت که 
از این تعــداد ۲6۳۹66 مورد بازرســی 
ادواری و ۱۵۳۰۱۷ مورد بازرسی موردی 
بــوده اســت. همچنین تعداد بازرســان 
کار ۸۵۲نفــر بوده اســت که نســبت به 
سال تغییری نداشته اســت. از این تعداد 
۸6,۹ درصد مــرد و ۱۳,۱ درصد زن می 
باشــد. تعداد کارگاه های بازرســی شده 
۳۸6۳۳۲  کارگاه بــوده  که بیشــترین 
تعداد آن بــه ترتیب مربوط بــه فعالیت 
های »صنعــت« و«ســایر فعالیت های 
خدمات عمومی و اجتماعی و شــخصی« 

و«ساختمان« بوده است.

گزارش

ارتباطجدیمهارتآموزی
بااشتغالواقتصاد

با توجه به مشکلات عدیده در حوزه اشتغال 
و همچنیــن وجــود نیروهــای کار فراوان 
و آمــوزش ندیــده و البته فــارغ التحصیل 
دانشگاهی، نیاز جدی کشور به بحث آموزش 
های تخصصی که منجر به ایجاد شــغل شود 
از مهمترین مســایل است. مســئله ای که 
وجود دارد این است که مطابق آمار سازمان 
فنی و حرفــه ای تقریبــاً ۵۰درصد مهارت 

آموزان جذب بازار کار می شوند.
یکی از ابزارهای مهم تربیت نیروی انسانی, 
بخش آموزش های فنی و حرفه ای است که 
با ارائه مهارت های دســته اول به فراگیران 
آنها را برای ورود به دنیای کسب و کار آماده 
می سازد. با توجه به این امر که تغییرات در 
دنیای بازار کســب و کار و صنعت و ســطح 
نیازمندی ها و مهارت ها را تغییر داده لازمه 
پاســخگویی به این تغییرات, آموزش های 

مهارت به روز است.
مهــرداد عظیمــی, رئیس ســازمان فنی 
وحرفه ای کشور،با اشــاره به اینکه مهارت 
آموزی ابزاری برای پیشــرفت کشور است 
گفت:ارتقاء آموزش فنــی و حرفه ای راهی 
برای ایجاد سرمایه انســانی و تقویت رشد 

اقتصادی است.
 وی  دلیل بیکاری را عدم وجود مهارت هایی 
که هر کشور به آن نیاز دارد برشمرد و گفت: 
سرمایه گذاری در توســعه مهارت های یک 
ملــت از طریق آمــوزش حرفــه ای، یکی از 
مولفه های مهم توسعه سرمایه انسانی است. 
برخی از جوامع آموزش های فنی و حرفه ای 
را بی اهمیت نشــان می دهند و این امر باعث 
شده افراد بیشتر به سمت دانشگاه ها گرایش 
یابند و درنهایت منجر به بیکاری نیروی کار 
یک کشور شــود. توسعه ســرمایه انسانی با 
بنیادی کردن آموزش هــای مهارتی امکان 

پذیر است.
  برای کســب مهارت متناسب با مشاغل نیاز 
به آموزش اســت. آموزش مهارت به نیروی 
انسانی برای ورود به بازار کار را مهارت آموزی 
می گویند. با آموزش مهارت های شــغلی و 
تخصصی به نیروی انســانی و ترغیب آن ها 
به  اشــتغال و کار آفرینی، مــی توان موجب 

کاهش مشکلات اقتصادی شد.
دبیر شــورای عالی آموزش تربیــت فنی و 
حرفه ای و مهارتی، توســعه سرمایه انسانی 
با بنیادی کردن آموزش های مهارتی امکان 
پذیر دانست و بیان کرد: جوامع باید آموزش 
فنی و حرفه ای را بــا هدف یافتن راه حل های 
مانــدگار بــرای ایجــاد اعتمادبه نفس در 
آموزش هــای فنی و حرفــه ای ترویج کنند. 
نیــاز بــه ایجــاد اعتمادبه نفس ریشــه در 
داستان های موفقیت کشــورهایی است که 
تاکید بر آموزش فنی و حرفه ای را مســیری 

برای ارائه مهارت های مهم صنعت می دانند.
، نداشــتن مهارت کافی باعث شده است که 
در ســالهای اخیر فارغ التحصیلان زیادی به 
جمع روزافرون بیکاران ملحق شوند. در واقع 
همین بــی مهارتی باعث می شــود که افراد 
جذب بازار کار نشــوند. ســالانه حدود یک 
میلیون فارغ التحصیــل بعنوان متقاضی کار 
وارد چرخه ی بازار کار می شــوند. یک علت 
مهم این موضوع فرهنگ نادرســت مدرک 
گرایی اســت که در بین جوانان مطرح است. 
البته شرایط ورود بسیار آسان به دانشگاه ها و 
توسعه ی نظام آموزشی عالی نیز به گسترش 

این طرز تفکر دامن زده است.
متاســفانه در اکثر خانواده ها شرایط به گونه 
ای رقم می خورد که صرفاً ورود به دانشــگاه 
بر کسب مهارت ارجحیت پیدا می کند. حتی 
اگر این ترجیح باعث شــود که افــراد بیکار 
بمانند. فرهنگ تحصیلات دانشــگاهی فارغ 
از استعدادهای هر فرد در خانواده ها به مرور 
باعث فراموش کردن اهمیت  کسب مهارت 
می شــود و همین موضوع جوانــان را برای 

ورود به بازارکار دچار ضعف می کند.
وی با تأکید بر ارتبــاط جدی مهارت آموزی 
با اشتغال و اقتصاد اظهار داشت: در کشور ما 
به دلیل ادای احترامی که به فارغ التحصیلان 
دانشــگاه ها می شــود، یک نوع بدبینی به 
آمــوزش مهارتی ایجــاد کردنــد، ولیکن 
فراگیری آموزش های مهارتی توسط جوانان 
یک ضرورت و زمینه ساز موفقیت در زندگی 
فردی و اجتماعــی و رفع مشــکل بیکاری 
اســت و تا زمانی که به ارتباط جدی مهارت 
آموزی با اقتصاد و اشتغال دقت نشود اقتصاد 

ناپایدار و انبوه بیکاران را شاهد خواهیم بود.
رئیس ســازمان آمــوزش فنــی و حرفه ای 
کشور با اشــاره به تأکید مقام معظم رهبری 
مبنی بر توســعه مهارت های فنی و استمرار 
نوآوری و ابتکار، افزود: لازمه مهارت افزایی، 
خودباوری و خودآگاهی نســبت به توانایی 
ها و استعدادهای فردی اســت و هم افزایی 
دســتگاه هــای اجرایی در توســعه مهارت 
آموزی و ایجاد فرصت های شــغلی جدید و 

کارآفرینی نقش مهمی دارد..

ســمیه گلپور، رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران، با اشاره به 
ارسال نامه سرگشــاده کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران به رییس 

جمهور گفت: در این نامه مطالبات به حق جامعه کارگری بیان شده است.
 رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران از رئیس جمهور خواست تا 
فرصتی را جهت ملاقات و تشریح مطالبات کارگران به این تشکل که نمایندگی 
چند هزار انجمن صنفی کارگری در سطوح استان و شهرستان را برعهده داشته و 
به همین اعتبار نماینده قانونی و رسمی میلیون ها کارگر سراسر کشور محسوب 

میشود ، تنظیم و امر به ابلاغ فرماید.
وی در ابتدای این نامه با اشــاره به اینکه کارگران در مبــارزات انقلاب ، جنگ ، 
بازسازی  و تحریم های ظالمانه در وسط میدان حضورداشــته و دارند و همواره 
پشــتیبان نظام بوده و هســتند با یادآوری فرمایش های مقام معظم رهبری در 
روز کارگر ۱۴۰۲ گفته اســت:  مقام عظمای ولایت )دام ظله العالی (  در آستانه 
روز کارگر ۱۴۰۲ و در جمع کارگران فرمودند » جامعه ی کارگری اگر پیش برود، 
مسائلش حل بشــود، ارتقاء عملی و فکری و کاری پیدا بکند، قطعاً چشم کشور 
روشن خواهد شد، چشــم ملتّ روشن خواهد شــد » و به دولت متبوع جنابعالی 
دستور دادند » کاری کنید که این خیل عظیم کارگری کشور، این برادران عزیز، 
خواهران عزیز، دلشان گرم بشــود » وحضرتعالی نیز به همین مناسبت فرمودید 

» باید در عمل از تولید، تولید کننده و کارگران حمایت کنیم » ولیکن بهر تقدیر 
شواهد و قرائنی که امروزه جامعه کارگری مشاهده می کند  حاکی از اینست که 

بخشی از بدنه دولت آنطور که باید و شاید در این راستا حرکت نمی کنند .
 در بخشــی از نامه رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران به رئیس 
جمهور آمده است:  خوشبختانه در رهنمودهای مقام معظم رهبری و نیز بیانات 
حضرتعالی همواره بر لزوم بهره مندی عادلانه همه عوامل تولید یعنی »صاحبان 
ســرمایه » و »نیروی کار« و به تعبیر معظم له در صدر سیاست های کلی برنامه 
هفتم توسعه » منابع انســانی، ســرمایه، فناوری و مدیریت » تاکید شده است 
ولیکن متأســفانه بخشــی از بدنه میانی دولت توجه و التفــات لازم را به جامعه 
کارگری نداشته و حتی شعار »مردمی سازی اقتصاد » جنابعالی را به »خصوصی 
سازی« برای ایجاد زمینه انتفاع بیشتر برای عده ای افراد برخوردار تعبیرو تفسیر 
میکنند.گلپور با گلایه از برنامه هفتم توســعه در این نامه نوشته است: این افراد 
در تدوین پیش نویس احکام تقنینی و مقرراتی نیــز تلاش می کنند که به زیاده 
خواهی و سوداگری بیشــتراین جماعت اندک خدشه ای وارد نشود، حتی اگر به 
قیمت کاهش امنیت شــغلی کارگران ، بی توجهی به حقوق بنیادین کار و بروز 
مشکلات معیشــتی برای این قشــر مولد ، خدوم و زحمتکش تمام شود این در 
حالی است که مقام معظم رهبری در دیدار با نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
فرموده انــد: » خب، قانون باید در پی حلّ مشــکلات مردم باشــد؛ اولویتّ های 
داخلی را باید رعایت کنــد؛ در درجه ی اوّل درصدد رفع مشــکل مردم ضعیف و 
طبقات ضعیف باشد. در کشور طبقاتی هســتند که ضعیفند یا متوسّط هستند 

یا« زیر حدّ توسّطند؛ قانون بیشتر باید متوجّه رفع مشکل اینها باشد«.
وی در ادامه این نامه افزوده اســت: شــوربختانه برخی از مدیران و کارشناسان 
دست اندرکار به این موضوع بدیهی توجه ندارند که نقطه عزیمت بحث برخی از 
سرمایه داران در عرصه تدوین قوانین و مقررات سود و انتفاع بیشتر است ولیکن 
غالب کارگران درصدد حفظ و صیانت از همین معیشت حداقلی خود هستند و به 
فرمان داهیانه رهبر فرزانه انقلاب مبنی بر در نظر داشتن طبقات ضعیف جامعه 
در قانونگذاری التــزام واعتقاد عملی ندارند و با مطرح ســاختن برخی احکام در 
طرح ها و لوایح باعث بــروز دل نگرانی و نارضایتی در میان کارگران می شــوند، 
نظیر آنچه که در فرایند تدوین و تصویب برنامه هفتم توسعه شاهد آن هستیم و 
تشویش اذهان جامعه کارگری را در پی داشته است .شرایط به گونه ای است که 
این تشکل در کنار دو تشکل قانونی و رسمی دیگر در حوزه کارگری ) کانون عالی 
شوراهای اسلامی کار سراسر کشور و مجمع عالی نمایندگان کارگران جمهوری 
اسلامی ایران ( هر روز و هر ســاعت در مواجهه با اعتراضات کارگرانی هستیم که 

با شنیدن این قبیل اخبار دچار نگرانی شده و آرامش خویش را از دست داده اند .
رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کشــور خطاب به رئیــس جمهور در این 
نامه بیان کرده است: بویژه آنکه با توجه به کم رنگ شدن »اصل سه جانبه گرایی 
» ) کارگر ، کارفرما و دولت ( در مجامع و ارکان تصمیم ســازی ، تصمیم گیری و 
نظارت که از دولت های قبل به ارث رســیده است ما تشــکل های کارگری بقدر 
کفایت امکان طرح خواسته ها و مطالبات جامعه کارگری را در مجامع ، شوراها و 
ارکان مربوطه نداریم و به همین جهت بر آن شدم تا از محضر جنابعالی استمداد 
بطلبیم تا انشــاء الله با دستور مســاعد و اکید حضرتعالی زمینه لازم برای تحقق 
عملی فرامین رهبر معظم انقــلاب ) مد ظله العالی ( و دســتورات حضرتعالی ) 
دام عزه ( فراهم گردد و دل جامعه کارگری گرم شــود و رفــع نگرانی لازم از این 

جهادگران عرصه تولید صورت پذیرد .
*مطالبات بر زمین مانده جامعه کارگری

وی در بخشــی از این نامه با اشاره به بخشــی از  مطالبات جامعه کارگری نوشته 
اســت: مضایق و محدودیت های مزدی نیروی کار و عدم اجــرای صحیح جزء 
۵ بند ۵ سیاســت های کلی تامین اجتماعی، مشــکلات مربوط به عدم امنیت 
شغلی کارگران و اجرای ناقص قانون کار و عدم ساماندهی قراردادهای کار،عدم 
اجرای سه جانبه گرایی واقعی در مجامع ، شــوراها و ارکان عالی مربوط به اداره 
ســازمان تامین اجتماعی، عدم پرداخت حق بیمه های جاری و معوقه و سنواتی 
سهم الشرکه دولت به سازمان تامین اجتماعی که باعث بروز وقفه و خلل در ارائه 
خدمات به نیروی کار شده است، عدم توجه به ســالم سازی و استاندارد سازی و 
ارتقاء سطح ایمنی و حفاظت فنی در ســکوهای کاری که منجر به بروز امراض و 

حوادث شغلی و یا ازکارافتادگی و فوت نیروی کار می شود.
گلپور در ادامه مطالبات کارگران گفته اســت: عدم بهره مندی مشــمولین کار 
وتامین اجتماعــی از منابع و اعتبــارات اختصاصی برای درمــان علیرغم اینکه 
کارگران هم همچون بقیه اقشار نســبت به پرداخت مالیات بر ارزش افزوده و...

مبادرت مــی نمایند،برخی احکام منــدرج و مطروحه در برنامه توســعه هفتم 
توسعه نظیر » طرح استاد شــاگردی » ، » دخالت سازمان امور مالیاتی در فرایند 
وصول حق بیمه تامیــن اجتماعی » ، » منع تهاتر اموال بــرای تادیه بدهی های 
دولت به تامین اجتماعــی » ،« معافیت برخی کارگاه ها و فعالیت ها از شــمول 
قانون تامین اجتماعی » ، »حکم کلی ادغام ســازمان ها و صندوق های بیمه گر 
اجتماعی »،اصلاح قانون کار بدون رعایت اصل سه جانبه گرایی و عدم مدخلیت 
تشکل های قانونی و رســمی کارگری در این زمینه از جمله مطالبات کارگران از 

دولت ها بوده و اکنون نیز می باشد.

مهاجرت بخشــی از جوانان به شــهرها برای تحصیل و یافتن شغل 
مسئله ای اســت که طی سال های اخیر مســئولان را بر آن داشت تا 

برای ایجاد اشتغال در روستاها فکری کنند.
طرح های اشتغالزایی روستایی طی سال های اخیر رونق گرفته است. 
اجرای طرح روســتای نوفن از ورود دانش و فناوری به اقتصاد روستا 
و تولیدات کشــاورزی حمایت ویژه تســهیلاتی می کند و در نهایت 
نه تنها موجب افزایش بهره وری محصولات و امنیت غذایی کشــور 

می شود بلکه در مهاجرت معکوس به روستاها نیز نقش مهمی دارد.
ورود فناوری های نو و انجام خلاقانه و دانش بنیان مشــاغل روستایی 
می تواند ضمن تولید متراکم و با بهره وری بالاتر، ارزش افزوده بالاتری 
تولید کند؛ طرح روســتای نوفن که از ابتکارات دولت ســیزدهم به 
شــمار می رود و از ســال ۱۴۰۱ تحقق این نیاز حیاتی را در کسب و 
کارهای روســتایی دنبال می کند، به گفته مدیر توســعه زیست بوم 
کســب و کارهای صنــدوق کارآفرینی امیــد تاکنــون در نیمی از 

استان های کشور به مرحله اجرا رسیده است.
بر اســاس این طرح صندوق کارآفرینی امید به عنوان حلقه واســط 
میان واحدهای فناور و دانش بنیان مســتقر در اســتان ها و صاحبان 
کسب و کار روســتایی عمل می کند و در راســتای آسان سازی ورود 

فناوری  به این کسب و کارها تسهیلات کارآفرینی پرداخت می کند.

محمدصادق حسنی، مدیر توسعه زیســت بوم کسب و کار صندوق 
کارآفرینی امید با اشــاره به  طرح روســتای نوفن گفت: این طرح با 
هدف انتقال فناوری به کســب و کارهای روســتایی است. در استان 
ها کارگروه امور دانش بنیان و رفع موانع کســب و کارهای روستایی 
برای بررســی و رفع مســائل و چالش های موجود ایجاد می شود. در 
این کارگاه ها ظرفیت های کســب و کار روستایی استان بررسی می 
شود و راه های توســعه آن و چشم انداز آینده اســتان را ترسیم  و در 
نهایت، صندوق کارآفرینی امید، با تامین مالی به توسعه کسب و کار 

روستایی کمک خواهد کرد.
مدیر توسعه زیست بوم کســب و کار صندوق کارآفرینی امید تصریح 
کرد: تاکنون بیش از ۱۵۵طرح بــا مبلغی بیش از 6۵۰میلیارد تومان 

در تعداد ۷۲۰شرکت دانش بنیان شناسایی شدند.
حســنی با بیان اینکه این صندوق تنها ۱6 صدم درصــد از کل اعتبارات 
کشــور را در اختیار دارد، اما توانســته ۱۹ درصد از سبد اشتغال های خرد 
و کوچک را پوشــش دهد بیان کرد: همچنین در اعتبارات تبصره ۱۸ نیز 
شبکه بانکی کشور مکلف شده است که تسهیلات را در حوزه های مختلف 

برای ایجاد کسب و کار های خرد و کوچک روستایی اختصاص دهد.
وی ادامه داد: بر اساس تبصره ۱۸قانون بودجه کشور با هدف اجرای 
برنامه اشتغال گسترده به دولت اجازه داده می شود ۱۰۰درصد منابع 

حاصله از مابه التفاوت قیمت حامل های انرژی را در جهت حمایت از 
طرح های تولید، اشتغال و آموزش و کمک به کارورزی جوانان دانش 

آموخته دانشگاهی پرداخت کند.
مدیر توسعه زیست بوم کســب و کار صندوق کارآفرینی امید، سوق 
فناوری به ســمت روســتا ها را از رویکرد های این صندوق دانست و 
گفت: توسعه کســب و کار های روســتایی با فناوری نوین در اولویت 
صندوق کارآفرینی امید اســت کــه در این خصوص بــه متقاضیان 

تسهیلات پرداخت می شود.
وی با تأکید بر اینکه صندوق نظارت خود را بــر نحوه اجرای طرح ها 
تشدید کرده اســت و در محل اجرا حاضر اســت تا طرح ها به انحراف 
کشیده نشــود گفت: از ســال ۱۴۰۰توجه به رویکرد انتقال فناوری 
و کسب و کار های روستایی بیشــتر مطرح شــد و به دنبال افزایش 
بهــره وری، پاییــن آوردن هزینه هــای تولیــد و بازاریابی فروش 

محصولات هستیم.
مدیر توســعه زیســت بوم کســب و کار صندوق کارآفرینی امید 
گفت: در راســتای افزایش بهره وری در روســتا ها تلاش می کنیم 
تا شــرکت های دانش بنیان فعــال در بخش کشــاورزی به اجرای 
طرح ها کمک کنند تا پیوســت طرح ها همراه با دانــش و فناوری 

باشد که تحول آفرین خواهد بود.

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران :

ضرورتتوجهبهدستمزدوامنیتشغلی

توسعهاشتغالفناوردرروستاهاباطرح»روستاینوفن«

متوسط تعداد شاغلان به ازای هر تعاونی ۲۰ نفر شد 

مطابق ماده ۴۸ و ۴۹قانون کار که آیین نامه و 
دستورالعمل هایی را برای اجرای طرح طبقه 
بندی مشاغل تصویب کرده است, اجرای این 

طرح می تواند به عدالت مزدی کمک کند. 
مطابق ماده ۴۸قانون کار به منظور جلوگیری 
از بهره کشی از کار دیگری وزارت کار موظف 
اســت نظام ارزیابی و طبقه بندی مشاغل را با 
استفاده از اســتاندارد مشاغل و عرف مشاغل 
کارگری در کشور تهیه کرده و به اجرا درآورد.

بر اســاس ماده ۴۹قانون کار برای اســتقرار 
مناســبات صحیــح کارگاه در زمینــه مزد 
و مشــخص شــدن شــرح وظایــف و دامنه 
مســئولیت مشــاغل مختلف در کارگاه ها، 
کارفرمایــان موظفنــد با همــکاری کمیته 
طبقه بنــدی مشــاغل کارگاه یا موسســات 
ذیصلاح ایــن طــرح را تهیه و پــس از تایید 

وزارت کار در کارگاه به اجرا درآورند.
طرح طبقه بندی مشاغل با هدف برخورداری 
کارکنان و کارگران مشــمول قانــون کار از 
مزایای گروه، ســنوات و مزد با رعایت شرایط 
احراز شغلی پیش بینی شده و در کارگاه های 
بالای ۵۰نفــر کارکــن لازم الاجرا اســت؛ 
این طرح در واقــع در کارگاه هایی که به حد 
نصاب ۵۰نفــر کارگر و نیــروی کار یا بیش از 
آن می رســند به اجرا در می آید و کارفرمایان 
مکلفند برابر ماده ۴۸قانون کار، نیروهای کار 

خود را مشمول طبقه بندی قرار بدهند.
همه کارگاه های مشــمول قانون کار با ماهیت  

دولتــی، خصوصــی و تعاونی در قالــب انجام 
کارهــای خدماتــی، عمرانــی، آموزشــی و 
شرکت های پیمانکاری حقیقی یا حقوقی با هر 
تعداد پرسنل و هر نوع فعالیتی مشمول اجرای 
طرح طبقه بندی مشــاغل هســتند؛ کارگران 
با قراردادهای موقت نیز در هر شــرکتی حتی 

پیمانکاری مشمول این طرح قرار می گیرند.
شــهریور ماه ســال جاری بود که رعیتی فرد  
بــا تاکید بر الــزام اجرای طــرح طبقه بندی 
مشــاغل در کارگاه های بــالای ۵۰نفر اعلام 
کرد که ۵۹۰۰کارگاه هنوز این طرح را رعایت 
نکرده اند؛ این در حالیســت که طبق قانون، 
همه کارگران شــاغل در کارگاه های مشمول 
قانون کار اعم از قــرارداد موقت، دائم، فصلی 

و حتی کارگــران شــرکت های پیمانکاری 
حقیقی یا حقوقی مشمول طرح طبقه بندی 
مشــاغل اند و مــزد و مزایایشــان بایــد در 

چارجوب این قانون پرداخت شود.
علی حســین رعیتی فرد, معــاون وزیرکار با 
بیان اینکــه تعامل میان کارگــر و کارفرما به 
یک وحدت رویه تبدیل شــده تــا نبض بازار 
کار تنظیم شــود، ادامــه داد: در مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی نیز بازرســان وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی مثل ســایر مناطق کشور 

وظایف خود را به انجام می رسانند.
معاون وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی با تأکید 
بر اینکه ســعی شــد تا تعامل میــان کارگر و 
کارفرما به یک وحدت رویه تبدیل شده تا نبض 

بازار کار تنظیم شود، ادامه داد: در مناطق آزاد 
و ویژه اقتصــادی نیز بازرســان وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی مثل ســایر مناطق کشور 

وظایف خود را به انجام می رسانند.
رعیتی فرد با بیان اینکــه در ۲۴منطقه آزاد 
و ویژه اقتصادی دیگر نیــز احکام مدیران کار 
و خدمات اشــتغال صادر شــده است، گفت: 
ســعی داریم در آینده بــا گردهمایی مناطق 
آزاد، اختلافات مربوط به حوزه کار را برطرف 

ساخته و مشکلات این حوزه را مرتفع سازیم.
وی با بیان اینکه اعتصابات و تشــکیل پرونده 
ناشــی از اختلاف میــان کارگــر و کارفرما 
در ســال گذشــته ۱۴٪ کاهش یافته است، 
گفت: برای ایجــاد عدالت فــردی، به دنبال 
برچیدن انحصار و رانت  هســتیم و برای این 
مهم، با همکاری ســازمان سنجش، برگزاری 

آزمون های مختلف را پیشنهاد داده ایم.
رعیتی فــرد بیــان کــرد: در حــوزه طرح 
طبقه بندی مشــاغل نیز به دنبال رســیدن 
به عدالــت فردی هســتیم، به گونــه ای که 
باید تفاوت میان کارگر ســاده و کارگر ماهر 
مشخص شود تا بدینوسیله برای بخش تولید 

ایجاد انگیزه صورت گیرد.
معاون وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی، با 
بیان اینکه گستره پوشش این وزارتخانه بالغ 
بر ۵۵میلیون نفر اســت، یادآور شد: تا پایان 
دولت ســیزدهم، بالغ بر ۱۵هزار نفر مشمول 

طرح طبقه بندی مشاغل خواهند شد.

معاون وزیرکار:

برقراریعدالتمزدیبااجرایطرحطبقهبندیمشاغل



بازدید از شرکت داروسازی سها
کریم همتی رئیس جمعیت هلال احمر، سه شنبه 5 اسفند ماه از شرکت داروسازی سها بازدید کرد.

عکس:بهاره اسدی

استرسواضطراباختلال
تیکراافزایشمیدهد

 با اشــاره به اینکــه اختلال تیــک همان 
انقبــاض و حرکت ســریع و نیمــه ارادی 
تا غیــر ارادی گروهی از عضلات اســت، 
افزود: تیک ممکن اســت در هر نقطه ای از 
بدن ایجاد شــود، مثلًا برخی گردن خود 
را تکان می دهند یا شــانه های خود را بالا 
می اندازند و یا اینکه صدای خاصی از خود 

درمی آورند.
ماهــورام توضیح داد: در واقــع به حرکات 
ســریع، تکراری و نیمه ارادی تا غیرارادی 
ماهیچه های بدن تیک گفته می شود، که 
در هر ســنی ممکن اســت دیده شود، اما 
معمولاً در کودکی شــروع می شود. شروع 
تیک می تواند از ســن پنج ســالگی باشد 
ضمن اینکه برخی افراد با تیک های صوتی 
مواجه هستند؛ برای مثال به طور غیرقابل 

کنترلی گلوی خود را صاف می کنند.
وی افزود: حــرکات تیــک می توانند در 
طی خواب شــبانه نیز ادامه داشته باشد، 
همچنین این نشــانه ها در بازه های زمانی 
مختلف شــدید یا خفیف هســتند. البته 
علت دقیق تیک هنوز مشــخص نیست، با 
این حال به نظر می رســد که این عارضه به 
دلیل تغییراتی در مغز که حرکت را کنترل 

می کنند ایجاد می شود.
این پزشــک اضافه کرد: ژنتیک نیز در بروز 
تیک نقش دارد. افرادی که یکی از اعضای 
خانواده آنها به این اختلال مبتلا هســتند، 
بیشتر در معرض آن قرار دارند.بیش فعالی 
یا نقص توجــه، اختلال وســواس فکری 
یا عملی، مصرف مــوادی مانند کوکائین 
یا آمفتامین ها، آســیب های ســر، سکته، 
عمل هــای جراحی و برخــی عفونت ها از 

جمله موارد اثرگذار در ایجاد تیک است.
برایج ترین اختلالات تیک

وی افــزود: از رایج تریــن اختلالات تیک، 
می توان به پلــک زدن، چــروک کردن و 
خاراندن بینی و تکان دادن سر اشاره کرد 
و در تیک هــای صوتی نیز فــرد صداهای 
خاصی مانند زمزمه یا پــاک کردن گلو را 

تولید می کند.
ماهورام درباره سایر تیک ها نیز توضیحاتی 
داد و اظهار داشت: به طور مثال در تیک ساده 
یک ناحیه از بدن درگیر است که از رایج ترین 
آنها می توان به پلک زدن مکرر اشــاره کرد. 
در تیک های پیچیده چندین قســمت بدن 
درگیر می شــوند و اگر به آنهــا توجه کنید 
متوجه الگــوی حرکات خواهید شــد، مثلًا 
ممکن اســت فرد بازوی خود را تکان دهد و 

سپس سر خود را بالا و پایین کند.
وی در پاســخ به این ســوال که تشخیص 
اختلال تیک چگونــه اســت؟ ادامه داد: 
روانپزشــک یا پزشــک عمومی با بررسی 
علامت ها می تواند این اختلال را تشخیص 
دهند. گاهی ممکن اســت برای رد ســایر 
احتمــالات، آزمایش خون و تســت های 

تصویربرداری نیز پیشنهاد شود.
عضــو هیئت علمــی دانشــگاه افــزود: 
معمــولا فاکتورهایی مثل ســن شــروع 
اختلال، مدت زمان آن، شدت علائم، نوع 
اختلال)حرکتی یا صوتی( در تشــخیص 

اختلال تیک مورد توجه است.
نحوه درمان اختلال تیک چگونه است؟

ماهورام با اشــاره به اینکه اگر این تیک ها 
خفیف باشند و مشکل خاصی ایجاد نکنند 
احتیاج بــه دارو ندارند، گفــت: می توان با 
کنترل عواملی مانند اضطراب و استرس تا 
حدودی بروز تیک را کنترل کرد، تیک در 
بســیاری از مواقع همانگونه که خودبخود 

پدید می آید خودبخود هم از بین می رود.
وی با بیــان اینکه پزشــکان متخصص از 
تکنیک هایی برای درمــان اختلال تیک 
استفاده می کنند ادامه داد: گاهی پزشک از 
بیمار می خواهد تا هنگام بروز این عارضه از 
یک حرکت دیگر بصورت عمدی استفاده 
کند، مثــلًا اگر تیک حرکت دادن دســت 
را دارد بجای آن حرکت دیگــری را انجام 
دهد. با ادامه ایــن روش، میزان بروز تیک 
کاهش می یابــد. گاهی پزشــک به بیمار 
مهارت هایی را آمــوزش می دهد که بتواند 
احساســات، افکار و رفتار خــود را کنترل 
کند. به این ترتیب مشکلاتی مانند استرس 
و اضطراب که عامل تشــدید تیک هستند 

کاهش می یابند.
این پزشــک تصریح کرد:دارو درمانی نیز 
می تواند مورد توجه پزشــکان قرار گیرد. 
چنانچه تیک باعــث ایجــاد ناراحتی در 
فرد شده باشــد یا روی عملکرد تحصیلی، 
شــغلی، و اجتماعی او تأثیر منفی گذاشته 
باشد لازم است که از دارو بهره برد تا علایم 

با سرعت بیشتری کاهش یابند.
ماهورام هشــدار داد: اگر چندین نوع تیک 
حرکتی و صوتی را تجربه می کنید، تیک به 
صورت مداوم و آزار دهنده تکرار می شود و 
انجام امور روزمره برای شــما مشکل شده، 

لازم است که به روانپزشک مراجعه کنید.

دیدگاهدیدگاه

کارگردانانیکهجراتندارند
بهبازیگرچیزیبگویند

اکبر سنگی بازیگر باسابقه سینما، تئاتر و تلویزیون در گفت وگو 
با خبرنگار مهر، درباره تازه ترین فعالیت های خود گفت: من این 
روزها هیچ فعالیت خاصی ندارم. نمایشــنامه ای را برای اجرا 
فرستاده ام و منتظرم ســالنی برای اجرا به ما بدهند که هنوز 
این اتفاق نیفتاده اســت. فیلمنامه ای هم برای پروانه ساخت 
دادم که هر چند پروانه اش صادر شد اما نتوانستیم بودجه اش 
را تأمین کنیم. فیلمنامه ای دفاع مقدســی با عنوان »مرداب 
خونین« بود. به همین دلایل در حــال حاضر هیچ فعالیتی 

ندارم.
وی دربــاره فاصله گرفتن خــود از بازیگری در ســینمای و 
تلویزیون عنوان کرد: من فاصله نگرفتم بلکه سبک کارهایی 
که تولید می شد، از جایی به بعد عوض شد. کارهایی که من در 
آن ها حضور داشتم یا آثار تاریخی بودند یا دفاع مقدسی. امروز 

اما کارهایی ساخته می شود که به من پیشنهاد نمی شود.
سنگی با اشاره به تعداد بیشــتر نقش های منفی در کارنامه 
خود توضیح داد: بخشــی از ایــن اتفاق مربوط بــه انتخاب 
کارگردان هاست. کارگردانی برای نقش منفی انتخابم کرد، 
وقتی در آن خوب ظاهر شــدم، کارگردان های دیگر هم برای 
نقش منفی سراغم می آمدند. اینگونه نبود که من نخواهم نقش 
مثبت بازی کنم، پیشنهادی نداشتم. یک بار در سریالی به نام 
»برکت« نقش مثبت بازی کردم اما غیر از آن دیگر پیشنهادی 

برای نقش مثبت نداشتم.
ایــن بازیگــر باســابقه دربــاره واکنش هــای مــردم به 
نقش آفرینی های خود بیان کرد: خیلی ها بازی هایم را دوست 
داشــتند و خیلی ها هم بودند که به مــن می گفتند خیلی به 
شــما بدوبیراه گفته ایم! برخی حتی حلالیت می خواستند! 
واکنش هــای متفاوتی را شــاهد بوده ام. مخاطبــان ایرانی 
معمولاً خودشان را جای کاراکتر منفی در فیلم ها و سریال ها 
نمی گذارند. حتی آدم هایی که در واقعیت منفی هستند، شب 
که پای سریال می نشینند، بیشــتر با کاراکتر مثبت داستان 
همراه می شــوند و خود را به جــای او می گذارند. دلیلش هم 
این اســت که همه ما خودمان را خوب می دانیم و نقاط منفی 

شخصیت خود را نمی بینیم.
وی ضمن مرور خاطــره ای ادامه داد: در زمان ســریال »امام 
علی )ع(« سکانسی از جنگ جمل را در منطقه ای در پیشوای 
ورامین ضبط می کردیــم. من هم با گریم و لبــاس عربی در 
پشت صحنه نشسته بودم. ناگهان دو ســه ماشین ارتشی از 
راه رسیدند که برخی مقامات ارتش را برای بازدید از لوکیشن 
آورده بودند. یــک آقای روحانی هم میان شــان بود که از من 
پرسید، آقای سنگی شما چه نقشی ایفا می کنید. پاسخ دادم 
»عبدالله ابن زبیر« در پاســخم گفت »لعنت الله، لعنت الله!« 
همه گروه زدند زیر خنده. پرســیدم، این لعنت خطاب به من 

بود یا ابن زبیر؟ )می خندد(
سنگی در ادامه درباره تجربه ایفای نقش »مشعل« در سریال 
»نبردی دیگر« هم گفت: این ســریال یکــی از آثار ماندگار 
تلویزیون در حوزه دفاع مقدس بود. آن سریال هم قصه خوبی 
داشت و هم ساختار خوبی. زمانی که آن سریال پخش می شد 
من در خیابان دروس ساکن بودم. برای خرید میوه بیرون رفته 
بودم و خانمی آنجا بود که پشت به من مشغول خریدش بود. 
وقتی ســفارش دادم، این خانم با صدای من، برگشت. ناگهان 
از سر شوق و هیجان با لکنت شروع به صحبت کرد. گفت من 
در خانه ماهواره دارم اما دوشــنبه ها حتماً باید سریال شما را 
ببینم . این خاطره مربوط به سال هایی است که هنوز استفاده از 

ماهواره فراگیر نبود و از این نظر در حافظه ام مانده است.
وی افزود: روز دیگــری هم برای خرید از خانه خارج شــدم و 
عینک دودی هم زده بودم که شناخته نشوم. مردی با هیبت 
ارتشی، من را از پشت عینک شــناخت. جلو آمد و گفت من با 
دامادم شرط بسته ام که شما نظامی هستید که توانسته اید این 
نقش را به این خوبی بازی کنید! گفتم شما به دامادتان باختید، 

چون من سربازی هم نرفته ام!
این بازیگر اضافه کرد: از میان فیلم ها و ســریال هایی که بازی 
کرده ام نقش »مشــعل« در ســریال »نبردی دیگر« بیشتر 
در حافظه مردم مانده اســت. همین چند روز پیش دوباره به 
اداره ای رفته بودم که جوانی من را در آغوش کشید و گفت من 
با آن سریال شما زندگی کردم. سریال »نبردی دیگر« را مردم 

خیلی دوست داشتند و در خاطرشان مانده است.
وی دربــاره نقش آفرینی های متاخرتر خود یادآور شــد: این 
اواخر سریال »حکایت های کمال« را روی آنتن داشتم و بعد 

از آن تقریباً سه الی چهار سال می شود که دیگر بازی نداشته ام.
این بازیگر پیشکسوت درباره تفاوت بازیگری در شرایط امروز 
نســبت به دهه های قبل گفت: یکی از اشکالات حرفه ما این 
است که تعدادی از افراد که هنوز هندوانه را با »ح« می نویسند، 
مشغول تدریس شــده اند! به واقع خودشــان هم نمی دانند 
چه می گویند چرا که اساســاً منابع علمی درستی در اختیار 
نداشته اند. یکی از افتخارات من این است که با بهرام بیضایی 

کار کرده ام و سر کلاس های او نشسته ام.
وی افزود: بازی بازیگر باید به گونه ای باشــد که دیالوگ های 
نقش خود را بفهمد، نه اینکه صرفاً آن هــا را حفظ کند. البته 
در بازیگری الگوســازی هم داریم اما این الگوســازی نباید 
صددرصدی باشــد. بازیگری بدون فهمیدن نقش و به صرف 
حفظ کردن دیالوگ، مانند آن اســت که شــما زبانی را بلد 
نیستید، اما جملاتی را از روی آوا حفظ می کنید و می خواهید 
با تکرار همان ها با فرد دیگری که از زبانی دیگر اســت ارتباط 

بگیرید! بازیگر باید معنای دیالوگ های خود را بداند.
ســنگی درباره تفاوت میان تعامــل بازیگــر و کارگردان در 
فضای امروز نسبت به گذشته گفت: شاید این حرف برای من 
دردسرساز شود اما آن را می گویم. برخی از کارگردانان امروز 
جرأت ندارند به بازیگر خود بگویند بایــد چه کند! صرفاً یک 
بازیگر را در فیلم و ســریالی دیده اند و خوششــان آمده و از او 
دعوت کرده اند. این خودش یک اشکال است. مضاف بر اینکه 
برخی کارگردانــان، ادای کارگردان بــودن را درمی آورند و 
اساساً نمی دانند که به بازیگر چه باید بگویند و از او چگونه بازی 
بگیرند. در این موقعیت است که یک کار دچار ضعف جدی و 
نقص می شــود.وی ادامه داد: در دهه های قبــل ما با نگاتیو 
کار می کردیم و معمولاً تهیه کنندگان ســهمیه مشخصی از 
فارابی داشتند و نمی توانستند بیش از یک حد معین از نگاتیو 
استفاده کنند. امروز اما دوربین ها همه دیجیتال شده است و 
کارگردان برای هر صحنه الی ماشاالله می تواند برداشت داشته 
باشد! واقعیت این است که به همین دلایل امروز کیفیت کارها 
پایین آمده است.سنگی در پاسخ به این پرسش که در صورت 
بازگشت به گذشــته آیا مجدد ســراغ بازیگری خواهد آمد، 
بیان کرد: بچه های سینما می دانند که من در کنار بازیگری، 
هم گرافیست هســتم و هم نقاشی و مجسمه سازی می کنم. 
لوگوی ابتدایی تیتراژ سریال »سربداران« که روی لوح است و 
از زیر خاک بیرون می آید، کار من است. در عین حال با وجود 
آنکه امروز شرایط مساعدی ندارم، اما اگر یک بار دیگر به دنیا 
بیایم سراغ همین حرفه می آیم و هرگز کار دیگری نمی کنم. 
همین امروز می توانم از گرافیک و نقاشی درآمد داشته باشم 
اما بازیگری را ترجیح می دهم. چند فیلمنامه و نمایشنامه هم 
نوشته ام. این کارها فقط دوست داشتن نمی خواهد، بلکه عشق 
می خواهد.این بازیگر درباره تجربه حضور خود در سریال 
»ســربداران« هم گفت: خاطرم اســت ما تئاتری را در 
تئاترشهر کار می کردیم که بهروز بقایی پیشنهاد حضور 
در ســریال »ســربداران« را داد. به مرکز »تل فیلم« یا 
همان »سیمافیلم« فعلی رفتیم. خدابیامرز اکبر عالمی 
مدیرتولید آن کار بود. قرارداد بســتیم و پای کار رفتیم. 
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قــــاب آخر

         فرهنگی
 اجتماعی  

هفته نامه   
ندای   وطن سراسری  

 هوش مصنوعی قرار اســت زندگی انســانها را راحت تر و 
بهتر کند. یکی از زمینه هایی که هوش مصنوعی می تواند 
بسیار کارآمد باشــد و کیفیت زندگی انســان ها را بالاتر 
ببرد، خدمات درمان، ســلامتی و پزشــکی است. به طور 
کلی اســتفاده از هوش مصنوعی در فرآیندهای درمانی و 
پزشکی و… باعث می شود که کمک بزرگی برای پزشکان 
و بیماران و همچنین بــرای بیمارســتان هایی که از این 

فناوری استفاده می کنند، داشته باشد.
کاربرد هوش مصنوعی در زمینه درمان و پزشکی

هوش مصنوعی کاربردهای بیشــماری در زمینه پزشکی 
و درمان دارد. معنی این کاربرهای بیشــمار آن است که از 
تشخیص ارتباط بین کدهای ژنتیکی گرفته تا استفاده از 
ربات های هوش مصنوعی برای عمل های جراحی دشوار، 
همه و همه در زمره کاربرهای هــوش مصنوعی در زمینه 
پزشکی اســت. هوش مصنوعی با همه این کاربردهایش 
توانسته دوره مدرنی را در خدمات درمان و سلامتی ایجاد 

کند و آن را به سطح دیگری ببرد.
توسعه داروهای جدید مبتنی بر هوش مصنوعی

صنعت داروســازی همواره هزینه بســیار زیادی را برای 
تحقیق و توســعه دارد که لازمه این تحقیقــات هزارات 
ساعت زمان و هزاران نیروی انسانی اســت که این موارد 
بودجه های سرســام آوری می طلبد. آمار نشــان داده که 
انجام آزمایش های پزشــکی بر روی هــر دارو حدود ۲.6 
میلیارد دلار هزینه نیــاز دارد؛ در حالی که تنها ۱۰ درصد 
از داروهایی که مورد آزمایش قرار می گیرند، قابلیت عرضه 
به بازار را دارند. بــا توجه به همه این مــوارد کمپانی های 
داروســازی با توجــه بــه کاربردهای زیــادی که هوش 
مصنوعی می تواند در این زمینه به همراه داشــته باشد، به 

سمت استفاده از هوش مصنوعی رفته اند.
با استفاده از نوآوری های جدید هوش مصنوعی در صنعت 
بهداشت و درمان، می توان به تجربه بیمار بهبود بخشید و 
علاوه بر آن به پرسنل بیمارستان کمک کرد تا میلیون ها 

نقطه داده را سریع تر و مؤثرتر پردازش کنند.
جمــع آوری و مدیریت داده هــا و اطلاعات پزشــکی با 

استفاده از هوش مصنوعی
یکی از مرزهای بعدی که قرار اســت توسط کلان داده ها 
فتح شود، بدون شک صنعت بهداشت و درمان خواهد بود. 
اطلاعات بســیار با ارزش بعضی اوقات در میان میلیون ها 
داده از بین می رود و این امر باعث می شود تا زیان های چند 
صد میلیارد دلاری به این صنعت وارد شــود. علاوه بر آن، 
عدم توانایی در اتصال نقاط مهم داده هــا، ایجاد داروهای 
جدید، تولید داروهای پیشگیری و روند تشخیص مناسب 

را کند می کند.
بســیاری از فعالان در صنعــت بهداشــت و درمان برای 
جلوگیــری از این ضرر و زیان ها به هــوش مصنوعی روی 
آورده اند. این فناوری توانایی آن را دارد که میلیون ها داده 
را در چند دقیقه تجزیه و تحلیل کنــد و اطلاعاتی را از آنها 
استخراج کند که برای بدســت آوردن آنها به صرف زمان 

زیادی نیازمند بوده ایم.
علیرضا زالی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
گفــت: در طول ۱۰ ســال اخیر در کشــورهای صنعتی 
تداخلات دارویی ناخواســته جزو ۱۰ علــت اول مرگ و 

میر بوده است.
وی با اشــاره به اینکه تداخلات دارویی یکی از مهمترین 
مسائل نظام ســلامت در تمام کشورهای دنیاست، عنوان 
کرد: ســومین علت مرگ و میر ناشــی از خطای پزشکی 
مربوط به تداخلات دارویی اســت. در طول ۱۰ سال اخیر 
در کشورهای صنعتی تداخلات دارویی ناخواسته جزو ۱۰ 

علت اول مرگ و میر بوده است.
لزوم بــه کارگیری هــوش مصنوعی بــرای جلوگیری از 

تداخلات دارویی

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی در ادامه با 
اشــاره به پیچیدگی موضوع تداخل و عــوارض داروها و 
شــانس بروز خطا در این زمینه گفت: تداخلات دارویی 
روز به روز رو به افزایش اســت و نیاز به استفاده از ظرفیت 
ابزارهای دیگر مشاهده می شود که هوش مصنوعی یکی 

از همین ابزارهاست.
زالی اشــاره به نقش پررنــگ هوش مصنوعــی در حوزه 
داروســازی، گفت: از هر ۱۰ هزار پروژه یک دارو استخراج 
می شود که ممکن اســت تنها ۱۰ درصد اثربخشی داشته 
باشــد. یک داروی اســتاندارد با مولکــول جدید با حفظ 
اثربخشــی و ایمنی بین ۱۰ تا ۱۵ سال زمان می برد تا وارد 
بازار شود. هوش مصنوعی تمام این مسیرها را کوتاه کرده 
است و از میانبرها بهترین گزینه را انتخاب می کند. مسیر 
سنتز داروها و ســناریوهای جدید در سیر کشف داروها با 

دانش هوش مصنوعی هموار خواهد شد.
ساخت اولین دارو توسط هوش مصنوعی!

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شــهید بهشتی در ادامه به 
تولید اولین داروی مصنوع و ســاخته شده توسط هوش 
 ۰۵۵_ns۰۱۸ مصنوعی اشــاره کرد و افــزود: داروی
برای درمان فیبــروز ریوی طراحی شــد و پس از اخذ 
تاییدیه ها بــه تولید رســید. پیش بینی می شــود در 
آینده نزدیک تعداد زیــادی دارو به کمک دانش هوش 

مصنوعی به سرعت تولید شود.
وی بیان کــرد: میکروربات هایی در حال طراحی شــدن 
هســتند که وظیفه حمــل دارو و رســاندن آن به بافت 
مشــخصی از بدن را بر عهــده دارند و این موضــوع جز با 
اســتفاده از هوش مصنوعی امکان پذیر نیست. بر همین 
اساس علم پزشکی شاهد تحول بزرگی با کاهش عوارض 

داروها در بیماری های مزمن و صعب العلاج خواهد بود.
زالی در خصوص فواید بهره گیری از دانش هوش مصنوعی 
در تولید داروها، ادامــه داد: با هــوش مصنوعی ظرفیت 
عوارض دارویــی مؤلفه ها و پارامترهــای مرتبط با دارو به 
طور همزمان مشخص می شــود. از طرفی در این مسیر از 
ظرفیت شبکه های عصبی نیز بهره گرفته می شود. وظیفه 
شــبکه های عصبی مصنوعی در هوش مصنوعی پردازش 
الگوریتم ها و آینده نگری  است. هوش مصنوعی می تواند 
یاد بگیرد، توانمندی های خــود را افزایش دهد و بازتابی از 
مغز انسان باشد. قدرت یادگیری هوش مصنوعی می تواند 

در پیش بینی حوادث دارویی به ما کمک کند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی از به میدان 
آمدن تعداد زیادی از شــرکت های دانش بنیان در مسیر 
بهره گیری از ظرفیت هوش مصنوعی خبر داد و افزود: در 
حوزه نرم افزاری پیشرفت های قابل ملاحظه ای داشته ایم 
بیش از ۵۰ برنامه در کشــور طراحی شــده اســت که در 

بیمارستان ها قابل استفاده است. 
به گفته وی، نرم افزارهای نسخه نویس و انتخاب داروها با 

عوارض کمتر به کمک دانش هوش مصنوعی، گجت های 
سلامت محور از جمله ســاعت های هوشمند و لباس ها و 
پوشــش هایی که همزمان فاکتورهای سلامت شخص 
را در اختیار پزشــک قرار می دهد از جملــه این ابزارها 

محسوب می شود.
هوش مصنوعی علم داروسازی را متحول خواهد کرد

 زالی با بیان اینکه به کمــک بهره گیری از ظرفیت هوش 
مصنوعی، علم داروسازی دنیا شاهد تحولی عظیم خواهد 
بود، عنوان کرد: بهره گیــری از نرم افزارهای به روز منجر 
به کاهش هزینه و زمان خواهد شــد. در دانشــگاه علوم 
پزشکی شهید بهشــتی در زمان بحران کرونا این مهم را 

تجربه کردیم. 
گجت های سلامت محور از جمله ساعت های هوشمند و 
لباس ها و پوشــش هایی که همزمان فاکتورهای سلامت 
شخص را در اختیار پزشــک قرار می دهد از جمله ابزارها 

محسوب می شود
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شــهید بهشتی ادامه داد: در 
بحران کرونا نرم افزاری توســط دانشمندان دانشگاه برای 
بارگذاری ۱۴۰ هزار اطلاعات بالینــی و رصد آن  طراحی 
شــد. به کمک این نرم افزار زمان مراجعه بعدی، احتمال 
بســتری و تعیین دارو با اســتفاده از خصوصیات بیمار و 

شانس مرگ و میر قابل پیش بینی بود.
 امکان افزایش متوسط عمر انسان تا ۱۲۰ سال با استفاده 

از پزشکی فرادقیق
وی با بیان اینکه دو حوزه پزشــکی فرادقیق و پزشــکی 
شخصی منجر به تحولی عظیم در دنیای پزشکی خواهد 
شد، عنوان کرد: این دو حوزه با ارایه درمان و نسخه درمانی 
ویژه هر فرد، ابزاری برای تشــخیص، درمان و اثربخشــی 
مطلوب با بهره گیری از ظرفیت هوش مصنوعی اســت. با 
بهره گیری از دانش پزشــکی فرادقیق رسیدن به متوسط 

عمر ۱۲۰ سال برای انسان دور از دسترس نباشد.
اســتفاده از هوش مصنوعی برای تشــخیص دقیق تر و 

کاهش خطاهای پزشکی
در سال ۲۰۱۵ دلیل ۱۰ درصد از مرگ و میرها در آمریکا 
تشخیص اشتباه بیماری و خطاهای پزشکی عنوان شد؛ به 
همین دلیل یکی از کارهای مهم هوش مصنوعی در زمینه 
درمان و پزشــکی، می تواند کاهش خطاهای پزشــکی و 

کمک به تشخیص درست بیماری ها باشد.
عدم اطلاع دقیق و کامل از ســوایق بیمــاری افراد یکی از 
دلایل مهمی است که می تواند منجر به خطاهای پر هزینه 
و مرگ آور پزشــکی شــود. با توجه به همه این اطلاعات، 
هــوش مصنوعی می تواند با ســرعت بســیار زیادی یک 

بیماری را پیش بینی و یا تشخیص دهد. 
جمشــید ســلام زاده، معاون غذا و داروی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی،بیان داشت: احتمال بروز تداخلات 
دارویی به خصــوص در مواقعی که تعداد اقــلام دارویی 

مصرفی افزایش پیدا می کند بیشتر خواهد بود؛ به خصوص 
در مواقعی که با بیمــاران پیچیده تر مواجه هســتیم که 
بیماری های متعدد دارند یا زمانی که بیماران ما خردسال، 

نوزاد و سالمند هستند.
وی ادامه داد: طبیعتا امکان اینکه پزشــکان و داروسازان 
بتوانند هنگام تجویز نســخه همه تداخــلات احتمالی را 
زمانی که تجویز دارو اتفاق می افتد را در ذهن داشته باشند 

و بتوانند اعمال کنند وجود ندارد.
کمک هوش مصنوعی در تجویز دارو توسط پزشک

معاون غذا و داروی دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
افزود: هدف در استفاده از هوش مصنوعی در مصرف داروها 
این است که به پزشــک کمک کنیم زمانی که می خواهد 
تجویز دارویی را برای بیمار با توجه به شرایط خود بیمار؛ از 
نظر بیماری های مختلف و عملکرد ارگانهای متعددی که 
برای آن حیاتی هستند داشته باشد، این تداخلات بتواند 
خیلی سریع به صورت پیش آگاهی در اختیار پزشک قرار 
گیرد و یک قدم جلو تر برود و پیشــنهاد کند که چه دارو یا 

روشی مناسب تر است تا برای بیمار در نظر بگیریم.
نقش هــوش مصنوعــی در نشــان دادن اثرات 

نامطلوب داروها
ســلام زاده درباره اینکه »هوش مصنوعــی آیا می تواند 
اثرات نامطلــوب جانبی داروها را محاســبه کند؟«،ابراز 
کرد: استفاده از هوش مصنوعی فقط مربوط به تداخلات 
دارویی نیســت، بلکه در شناســایی عــوارض احتمالی 
می توان اســتفاده کــرد؛ می توان پیش بینــی کرد چه 
بیماری با چه ویژگی هایی احتمال ابتلا به چه عارضه ای 

در آن بیشتر است.
هوش مصنوعی  قدرت یادگیری دارد

وی متذکر شــد: این اتفاق اکنون می افتد و نرم افزارهایی 
طراحی شده است. ویژگی هوش مصنوعی این طور است 
که قدرت یادگیری دارد و با داده های بیشتری که وارد آن 
می شود و با تجربیاتی که به دست می آورد می تواند درباره 

پیش بینی بیماران بعدی سریعتر عمل کند.
نسخه نویسی هوش مصنوعی برای بیماران 

معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در 
پاسخ به این پرسش که »چطور می توان با هوش مصنوعی 
نسخه نویسی کرد؟«، خاطرنشان کرد:از هوش مصنوعی 
در این خصوص می توان استفاده کرد. این استفاده منوط 
به این است که ورود داده های ما چقدر کامل باشد؛ هرچه 
اطلاعاتی که درباره بیماران، ســابقه بیماری و دارویی آن 
و عادت و رفتارهای اجتماعی که بتواند تاثیر گذار باشــد 
مثل عادت غذایی و ورزش کردن کامل تر وارد شود، هوش 

مصنوعی بهتر می تواند راهنمایی کند.
سلام زاده تصریح کرد: انتظار این است که در مواردی که  
بیماران متعددی استفاده می کنند و ارگان حیاتی شان 
بیشتر درگیر بیماری است و شرایط خاصی دارند و رژیم 
غذایی خاصی را رعایت می کنند هنگام تجویز دارو برای 
این بیماران همه اینها لحاظ شــود و بهترین انتخاب در 

نظر گرفته شود.
شناسایی ژنوم انسان توسط هوش مصنوعی

وی اضافه کرد: در هوش مصنوعی امروزه یکی از قدم های 
بزرگ شناســایی ژنوم انسان اســت و امیدواریم در آینده 
بتوان لینکی بین خصوصیات ژنتیکــی بیماران با هوش 
مصنوعی برقرار شــود تا بتوانیم از ویژگــی برای انتخاب 

تخصصی تر دارو برای یک بیمار استفاده کنیم.
حالا، باید هرروز منتظر خبرهای اعجــاب انگیز از هوش 
مصنوعی در ارکان مختلف زندگی بشــر باشــیم و حوزه 
سلامت نیز از مهمترین بخش هایی اســت که از تیررس 
دخالت هوش مصنوعــی در مان نمانده امــا این اتفاقات 
به طور قطع یقین فرجام و ســرانجام خوبــی برای درمان 

بیماران مختلف داشته و خواهد داشت.
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